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سخن نخست

  يكسان سازي نرخ ارز

 بالاخره لحظه شجاعت در سياست گذاري فرا رسيد و يكسان سازي نرخ ارز 
مس��افرتي آغاز ش��د. براي درك اهميت اين گام، بگذاريد با يك پرسش شروع 
كنم: اگر شما مديرعامل يك شركت هواپيمايي ايراني يا فعال در ايران باشيد، 
فعاليت در كدام بازار و جذب كدام مس��افر براي ش��ما اولويت دارند؟ مس��افر 

خارجي عازم ايران يا مسافر ايراني عازم خارج؟ 
  چش��مان مان را ببنديم و به ادبياتي كه مي دانيم و مي ش��نويم، فكر كنيم. 
گردشگر خارجي به درآمد ارزي كشور مي افزايد، در شهرها و روستاها اشتغال 
ايجاد مي كند. ايران با س��ابقه فرهنگي و ده ها اثر باس��تاني و مجموعه تاريخي 
در اين بازار تفوقي طبيعي و مزيتي نسبي دارد. سخنرانان و دولتمردان زيادي 
مي گويند گردش��گري ميلياردها دلار درآمد ارزي و هزاران شغل جديد ايجاد 
خواه��د كرد. پس اگر ش��ما مديرعامل��ي ايراني براي يك ش��ركت هواپيمايي 
هس��تيد بايد نگاهي جهاني داش��ته باش��يد و به دنبال جذب گردشگر خارجي 
باش��يد. حالا چش��مان مان را باز كنيم و به واقعيت حاكم بر اقتصاد كش��ور و 
فضاي كلان فعاليت اقتصادي نگاهي بيندازيم. هر چه باشد هر مديري در اين 
چارچوب فعاليت مي كند و واقعيت بازارها را آن طور كه هست درنظر مي گيرد. 
واقعيت تقاضا براي س��فرهاي خارجي در ميان ايرانيان بس��يار قوي است. در 
نتيجه مديرعامل داستان ما به جاي تمركز بر جذب گردشگر خارجي، منابعش 
را صرف بازاريابي و ارائه خدمات به متقاضيان داخلي سفرهاي هوايي مي كند. 
او حالا به جاي آنكه وارد كننده گردش��گر باش��د درواقع صادركننده آن اس��ت 
و ب��ه جاي آنك��ه به درآمد ارزي كش��ور بيفزايد از ذخاي��ر ارزي آن مي كاهد. 
مديرعامل ما بي تقصير اس��ت، فضاي كلان كش��ور باعث مي شود تا تخصيص 
منابع به تقاضاي داخلي س��ودده تر از تخصيص منابع به تقاضاي گردش��گران 
خارجي باشد. حالا چرا فضاي كلان كشور اين چنين است؟  سفرهاي خارجي 
به چند گروه تقس��يم مي ش��وند: زيارتي به كش��ورهاي همجوار، س��ياحتي به 
كش��ورهاي همجوار، بازرگاني و خانوادگي. بيش��تر حجم سفرها معمولا به دو 
گ��روه اول تعلق دارد. همه گروه ها مي توانند ب��ه نرخي ارزان تر از نرخ بازار ارز 
براي سفرهاي شان ارز تهيه كنند. از سوي ديگر واقعيت اينجاست كه ايرانيان 
در خارج از كشور چيزهايي را مي يابند و مي خواهند كه در داخل وجود ندارد. 
تقاضاي آنها براي س��فرهاي خارجي نسبت به تغييرات قيمتي واكنشي ندارد 
و كم كش��ش است. رانتي كه پرداخت مي ش��ود در عمل مشوق سفر خارجي 
ايرانيان است تا گردشگر خارجي. سياست ارزي كشور اينجا به ضرر صادرات و 
به نفع واردات عمل مي كند. مثال ما از س��فرهاي خارجي است ولي اين حرف 
درباره صادرات كالاها و واردات نيز درست است و صدق مي كند. سياست ارزي 
در كش��ور مش��وق صادرات نيس��ت و باعث مزيت كالاهاي ايراني در بازارهاي 
جهاني نمي ش��ود. يكسان سازي بهاي ارز نخس��تين گام در حذف رانتي است 
كه از طريق مسافران ايراني به جيب كشورهاي منطقه ريخته مي شود و باعث 
افزايش تقاضا براي سفرهاي خارجي مي شود. همچنين اين سياست نخستين 
گام در حذف مزيت كاذب واردات در مقايس��ه با صادرات اس��ت. آنچه بايد به 
خاطر داش��ت اين واقعيت است كه سياس��ت ارزي فضاي كلان اقتصاد كشور 
را تعيين مي كند. اگر اين سياس��ت مش��وق صادرات نباش��د در عمل مش��وق 

واردات است. 
  در ش��رايط فعلي يكسان س��ازي نرخ ارز مس��افرتي باعث مي ش��ود تا به 
تخصيص منابع متاثر از دخالت دولت و وجود رانت مسافرتي در اين بازار پايان 
داده ش��ود. سياست ارزي به اين ترتيب به جاي آنكه باعث استهلاك تدريجي 
ذخاير ارزي باش��د، افزايش درآمدهاي ارزي را باعث مي شود. طبيعي است كه 
درنتيج��ه چنين سياس��تي در بازار ارز تعادل جديدي رق��م خواهد خورد. اگر 
همه تقاضا براي س��فرهاي خارجي بخواهد به تقاضا ب��راي ارز در بازار تبديل 
شود، مي توانيم شاهد افزايش بهاي ارز و گران تر شدن سفرهاي خارجي باشيم. 
گران تر ش��دن سفرهاي خارجي كاهش تعداد آنها را در پي خواهد داشت و از 
خروج ارز از كش��ور با اس��تفاده از مكانيسم بازار جلوگيري خواهد كرد. حاصل 
هر چه باشد براي اقتصاد كشور فرخنده است و به بازارهاي گردشگري تعادلي 

براساس واقعيت و نه رانت ارزي را باز خواهد گرداند. 
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 بالاخ��ره لحظه ش��جاعت در سياس��ت گذاري 
فرا رس��يد و يكسان س��ازي نرخ ارز مسافرتي آغاز 
ش��د. براي درك اهميت اي��ن گام، بگذاريد با يك 
پرس��ش ش��روع كنم: اگ��ر ش��ما مديرعامل يك 
ش��ركت هواپيمايي ايراني يا فعال در ايران باشيد، 
فعالي��ت در كدام بازار و جذب كدام مس��افر براي 
ش��ما اولويت دارند؟ مس��افر خارجي عازم ايران يا 
مسافر ايراني عازم خارج؟    چشمان مان را ببنديم 
و به ادبياتي كه مي دانيم و مي ش��نويم، فكر كنيم. 
گردش��گر خارجي به درآمد ارزي كشور مي افزايد، 
در ش��هرها و روستاها اشتغال ايجاد مي كند. ايران 
با س��ابقه فرهنگي و ده ها اثر باس��تاني و مجموعه 
تاريخي در اين بازار تفوقي طبيعي و مزيتي نسبي 

دارد...

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
وزارت راه و شهرس��ازي به منظ��ور ايج��اد رونق 
و توس��عه بلندمدت مس��كن اقش��ار مي��ان درآمد، 
چه��ار راه��كار توس��عه بازار ره��ن و انتش��ار اوراق 
رهني، اس��تفاده از ش��ركت هاي ليزينگ، راه اندازي 
صندوق پس انداز يكم و توس��عه ب��ازار پيش فروش 
مس��كن را طراح��ي، سياس��ت گذاري و ب��ه اج��را 
درآورد. برنامه ه��اي اجراي��ي ك��ه ت��داوم آنه��ا در 
دول��ت دوازده��م و رف��ع اصلاحات برخ��ي از آنها، 
 درخواست هاي مسكني اقشار ميان درآمد و بالاتر را

پاسخ مي دهد. به گفته بسياري از كارشناسان اگرچه 
مسوولان راه و شهرسازي همواره از اين چهار راهكار 
دف��اع كرده و موفقيت نس��بي خ��ود را مديون اين 

طرح ها مي دانند...

يكسان سازي نرخ ارز

 زماني براي تغيير فرمول 
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 اولتيماتوم هوايي ايران 
به 5 كشور اروپايي

يكي از انتقاداتي كه طي چند ماه گذشته، قراردادهاي 
خريد هواپيما از س��ه غول هواپيماساز را زير سوال برده 
اس��ت، روند كند اجراي قرارداده��ا و ورود قطره چكاني 
هواپيماه��ا به ايران بود، زيرا با گذش��ت حدود 10 ماه از 
امضاي قرارداد با بويينگ، ايرباس و س��پس ATR تنها 
7 هواپيما به ناوگان هوايي ايران افزوده شده است و اين 
موضوع بارها از س��وي مخالف��ان خريد هواپيماهاي نو و 
حتي موافقان قراردادها هم مورد انتقاد قرارگرفته اس��ت 
ام��ا وزارت راه و شهرس��ازي در واكنش به موج انتقادات 
نه تنها پاس��خ مناس��بي براي كندي فرآين��د اجرا ارائه 
نم��ي داد، بلكه مس��وولان حوزه هوايي هم��واره بر روند 
مثبت اجراي قراردادها تاكيد داش��تند تا اينكه قائم مقام 
وزير راه و شهرس��ازي در مصاحبه يي با اشاره به كندي 
در روند اجراي قراردادهاي خريد هواپيما از هشدار به 5 
كشور اروپايي )انگليس، آلمان، فرانسه، ايتاليا و اسپانيا( 
درباره اين موضوع پرده برداشت و همچنين توضيحاتي را 
درباره افزايش همكاري با بويينگ براي خريد هواپيماهاي 
بيشتر، احتمال بهبود همكاري هاي هوايي با كشورهاي 

كره جنوبي، هند و... در آينده نزديك ارائه داد ...

 دكتر علي دادپي   

 دكتر علي دادپي   
اقتصاددان

 آمانو: چيزي به نام سايت مظنون 
در زبان پادماني نداريم

 يوكي��ا آمانو مديركل آژانس بين المللي انرژي اتم��ي، در واكنش به اظهارات اخير 
»نيكي هيلي« نماينده امريكا در س��ازمان ملل، گفت: ما در زبان پادماني چيزي به نام 

سايت مظنون نداريم و براساس رويه استاندارد آژانس كار مي كنيم. 
آمانو در كنفرانس خبري روز دوشنبه در حاشيه نشست شوراي حكام آژانس در پاسخ 
به سوال ايرنا درخصوص هدف از سفر اخير نيكي هيلي نماينده امريكا در سازمان ملل به 
وين گفت: ما با كشورهاي عضو آژانس تعامل داريم و برداشت من از هدف سفر هيلي 
به وين اين است كه او به دنبال يافتن اطلاعات بود و پرسش هاي زيادي مطرح كرد و 
ما نيز پاس��خ هايي واقعي به پرسش هاي او داديم. اما رويه آژانس اين است كه محتواي 
اين تعامل هاي ديپلماتيك را افشا نكند.  آمانو درخصوص بازرسي از سايت هاي نظامي 
گفت: از روز اجراي برجام در سال 2016 تاكنون آژانس پروتكل الحاقي را در ايران اجرا 
كرده است؛ طبق پروتكل الحاقي هر زمان كه نيازي ببينيم، فرصتي براي ارائه توضيحات 
ارائه مي دهيم و درخواس��ت دسترس��ي را مطرح مي كنيم و در اين زمينه تمايزي بين 
سايت هاي نظامي و غيرنظامي قائل نمي شويم و اين اصل در مورد تمام كشورها از جمله 
ايران يكس��ان است.  آمانو در پاسخ به سوالي درخصوص اظهارات هيلي درمورد صدها 
سايت مظنون در ايران، گفت: من درباره اظهارات هيلي اظهارنظر نمي كنم اگر سوالي 
داريد از خود او بپرسيد اما مي توانم بگويم كه »سايت مظنون« در زبان پادماني آژانس 
وجود ندارد.  وي افزود: ما مي گوييم هر زمان نيازي ببينيم به كش��ور مورد بحث -در 
اين مورد ايران- فرصت مي دهيم كه توضيحات ارائه دهد و در صورت نياز درخواس��ت 
دسترسي مي كنيم. براي رسيدن به نتيجه گيري گسترده نياز به دسترسي هاي تكميلي 
بيشتري داريم.  آمانو تصريح كرد: ما تاكنون دسترسي هاي تكميلي زيادي پس از اجراي 
برجام داشته ايم و به اين كار ادامه مي دهيم و اين مساله در كشورهاي ديگري ازجمله 
ژاپن و آلمان هم همين طور است و ما پيش از رسيدن به نتيجه گيري گسترده نياز به 
دسترسي هاي تكميلي زيادي داريم.  مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي در پاسخ به 
سوال بلومبرگ درخصوص نكات مثبت برجام از لحاظ راستي آزمايي و ادعاهاي نماينده 
امريكا در اين خصوص گفت: من به جاي پاسخ به اظهارات نيكي هيلي درباره رويه كاري 
و توانايي خودمان توضيح مي دهم. وي افزود: تا پيش از برجام ما توافق جامع پادماني را 
اجرا مي كرديم اما اين توافق به طور كامل اجرا نمي شد؛ بخشي از آن از جمله كد 3.1 در 
مورد اطلاع به آژانس درباره طرح هاي آينده اجرا نمي شد؛ اين توافق اكنون به طور كامل 
اجرا مي شود. آمانو ادامه داد: پيش از برجام پروتكل الحاقي اجرا نمي شد اما اكنون اجرا 
مي شود؛ اقدامات شفاف ساز از سوي ايران اجرا مي شود و اين كشور محدوديت هايي را 
پذيرفته است. به همين علت مي گويم كه نظام راستي آزمايي در ايران قوي ترين نظامي 
است كه در حال حاضر موجود است. از اين رو از منظر راستي آزمايي، برجام يك منفعت 
روش��ن و قابل ملاحظه است.  مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي در پاسخ به سوال 
جهت دار آسوشيتدپرس كه »آيا شما در صف كساني قرار داريد كه مي گويند ايران تمام 
ابعاد توافق را اجرا كرده است«، گفت: حرف من اين بوده كه تعهدات مرتبط با هسته يي 

ايران تحت برجام در حال اجرا هستند. 

آمانو در جلسه شوراي حكام آژانس بين المللي انرژي اتمي تاكيد كرد

 پايبندي ايران 
به تعهدات هسته اي



  ديدار ظريف و س�فير قط�ر؛ ايرنا  وزير امور 
خارجه در ديدار سفير قطر در تهران گفت: ما با هرگونه 
فشار و تهديد عليه همسايگان توسط هر كسي باشد، 
مخالفيم. محمدجواد ظريف دي��روز در ديدار علي بن 
احمد علي السليطي سفير قطر در تهران گفت: سياست 
ايران در منطقه مش��خص است. مسائل منطقه بايد از 
طريق گفت وگو حل و فصل شود و ما با هرگونه فشار و 
تهديد عليه همسايگان توسط هر كسي باشد مخالفيم. 
گسترش روابط دوجانبه به ويژه در حوزه هاي اقتصادي 
و تجاري از ديگر محورهاي گفت وگو در اين ديدار بود. 
  كشورهاي اسلامي كمك هاي مالي خود را 
به ميانمار قطع كنند؛ ايرنا   ابوالفضل حس��ن بيگي 
عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
قطع كمك ه��اي مالي به دولت ميانمار و اس��تفاده از 
ابزارهاي ديپلماتيك براي بسيج كردن جامعه جهاني 
در جهت س��ركوب ارتش و اقلي��ت بودايي را از جمله 
اقدامات فوري جهت جلوگيري از نسل كشي مسلمانان 
ميانم��ار عنوان ك��رد. وي اضافه ك��رد: در ميانمار نيز 
خانم آنگ س��ان س��وچي مدتي در زندان بود كه بعد 
ب��ا كمك امريكا از زندان آزاد ش��د و ب��ه عنوان فردي 
انقلابي وارد قدرت ش��د اما در نهايت با حمايت ارتش 
ميانمار و نيروهاي بودايي اين كشور جنگ خانمان سوز 
را عليه مسلمانان به پا كرد. اين اقدامات امروز منتهي 
به وضعيت بس��يار ناجوانمردانه و ضدحقوق بشر عليه 

مسلمانان ميانمار شده است. 
  رواب�ط اي�ران و حم�اس ب�ه دوران اوج 
خود برگش�ته؛ مه�ر   رييس آژان��س امنيتي رژيم 
صهيونيستي مدعي ش��ده حماس با حمايت ايران در 
لبنان مستقر ش��ده است. براساس ادعاي وي، حماس 
بعد از گذش��ت بيش از سه س��ال از دوران سردي در 
روابط، براي مبارزه با اس��راييل آماده ش��ده است. اين 
گروه يك مصيبت استراتژيك است كه بين تلاش براي 
ترك مخاصمه با اسراييل و آشتي با مردم آنها و تسليح 
مجدد خود گير كرده است. آرگامان مدعي شده در سه 
سال گذشته بعد از سال ۲۰۱۴ و جنگ غزه، اسراييل 
آرام ترين دوره را در س��ه دهه اخير تجربه كرده است. 
او هيچ اشاره يي به محل دقيق پايگاه حماس در لبنان 
نكرده و تنها مدعي ش��ده كه ص��لاح العاروري يكي از 
اعضاي ارش��د حماس در بيروت مستقر شده است. او 
بعد از خروج از قطر در ماه ژوئن نزد مقام هاي حزب الله 

رفته است. 
  در صورت خروج يك جانبه از برجام، امريكا 
تنها خواهد ماند؛ ايسنا   پايگاه خبري تحليلي ميدل 
ايست آنلاين گزارش داد: موضع دولت امريكا در قبال 
توافق هسته يي از هم گسسته است و خروج اين كشور 
از اين توافق، واش��نگتن را در ميان متحدانش منزوي 
خواه��د كرد در حالي كه ايران قادر خواهد بود توافقي 
با روسيه و چين و قدرت هاي اروپايي داشته باشد. اين 
پايگاه خبري در ادامه نوشت: هر چند نشانه ها حاكي از 
آن است كه دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا به دنبال 
راهي براي از بين بردن توافق هس��ته يي ايران و گروه 
۱+5 است، متحدان اروپايي واشنگتن از موضع ركس 
تيلرس��ون وزير امور خارجه ترامپ حمايت مي كنند، 
كسي كه در يك دولت از هم گسسته، حامي شناخته 

شده توافق هسته يي به شمار مي آيد. 
  واكن�ش ني�روي دريايي امري�كا به بيانيه 
ارت�ش؛ ايلن�ا    نيروي درياي��ي امري��كا در ادعايي 
بياني��ه ارتش اي��ران را رد كرده و مدعي ش��ده ايران 
به گونه ي��ي ديگر حادثه روز چهارش��نبه را بيان كرده 
است. براساس اين گزارش نيروي دريايي امريكا اعلام 
كرد: روز چهارش��نبه حادثه ي��ي رخ داد كه در آن يك 
كشتي كوچك ايراني به فاصله ۷5 مايلي يك دريايي 
قايق »يو اس اس تمپس��ت« كه يك قايق گش��ت زني 
س��احلي اس��ت، نزديك شده اس��ت. به ادعاي نيروي 
درياي��ي امريكا، يك قايق ديگر ني��روي دريايي امريكا 
كه نزديك تر بوده از طريق كشتي كه با نيروي دريايي 
ايران در ارتباط است ]به كشتي نيروي دريايي ايران[ 

پيشنهاد كمك كرده اند. 
  سيا اجازه تحقيقات درباره يازدهم سپتامبر 
نمي دهد؛ خانه ملت   محس��ن كوهكن ريزي نماينده 
لنجان در مجلس گفت: تا امروز س��ازمان هاي عريض 
و طويل اطلاعات��ي امريكا نتوانس��ته اند ابعاد مختلف 
يازدهم س��پتامبر را روش��ن كنند و در اين راه به هيچ 
نهاد ديگري هم اجازه انجام تحقيقات ندادند. وي گفت: 
حمله يازدهم سپتامبر ۲۰۰۱ با 3 هزار كشته و هزاران 
زخمي بزرگ ترين حمله تروريستي تاريخ ايالات متحده 
محس��وب مي ش��ود. نماينده لنجان در مجلس تاكيد 
كرد: نتيجه قطعي شواهد موجود اين است كه عمليات 
تروريستي القاعده با هماهنگي حاكميت ايالات متحده 

انجام گرفته است. 
  فاطمي�ون انتقام ش�هيدحججي را گرفت؛ 
برن�ا   تيپ امام حس��ن)ع( لش��كر فاطمي��ون در مرز 
ع��راق و س��وريه در نزديكي محل ش��هادت ش��هيد 
حجج��ي انتق��ام س��ختي از تكفيري ه��اي داع��ش 
گرفتن��د. يكي از فرماندهان گف��ت: فاطميون در يك 
كمين غافلگيرانه توانس��تند انتقام ش��هيد حججي را 
 از خونخ��واران داعش بگيرند، در اي��ن حمله بيش از 
3۰ نفر از تروريس��ت هاي تكفيري به هلاكت رسيدند 
و تعداد زيادي ادوات و ماش��ين آلات از دشمن به جاي 
مانده است.  وي خاطرنشان كرد: تكفيري هاي داعش 
در حالي غافلگير ش��دند كه تصور نمي كردند نيروهاي 

فاطميون در آن منطقه حضور داشته باشند. 
  ارس�ال يك كتابچه از تخلفات نفتي دولت 
احمدي ن�ژاد؛ خان�ه ملت  عضو كميس��يون برنامه، 
بودجه و محاس��بات مجلس گفت: گ��زارش تخلفات 
احمدي ن��ژاد به صورت ي��ك كتابچه از س��وي ديوان 
محاس��بات در اختيار كميسيون متبوعش قرار گرفته 
است. محمد حسيني با اشاره به ارسال تخلفات نفتي 
احمدي نژاد به كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات 
گفت: مقرر ش��ده اعضاي كميته كميسيون بودجه كه 
مس��وول بررس��ي موضوع تخلفات نفتي احمدي نژاد 
هستند در هفته جاري با تشكيل نشستي اين موضوع 

را بررسي كنند.
  هزين�ه رواديد و بيمه اتباع افغاني همانند 
اتباع ايراني است؛ ايلنا  مجيد آقابابايي مديركل امور 
مرزي وزارت كش��ور در مراس��م آغاز صدور ويزا براي 
زائران اربعين حسيني تاكيد كرد: جهت تسهيل ورود 
زائران، تقس��يم بندي اس��تاني شكل گرفته و مشخص 
ش��ده كه شهروندان هر استان از كدام مرز عبور كنند. 
اوايل هفته آينده اسامي هر استان براي عبور زائران از 
مرز اعلام مي شود. وي ادامه داد: هزينه رواديد و بيمه 
اتباع افغاني همانند اتباع ايراني اس��ت و تفاوتي وجود 
ن��دارد. اتباع ايراني از زمان اخذ ويزا به مدت 3ماه حق 
خ��روج از كش��ور را دارند و زمان اقام��ت در عراق نيز 
۲۰ روز است. مبلغ رواديد ريالي است و نيازي به اخذ 
تامين دلار و ارزهاي ديگر نيست و براي تامين مساله 

هماهنگي هايي با بانك مركزي صورت گرفته است. 

روي موج خبر

جلسه شوراي حكام آژانس بين المللي انرژي اتمي برگزار شد

تاكيد آمانو بر پايبندي ايران به تعهدات هسته اي 

سخنگوي وزارت امور خارجه در نشست خبري: 
بعد از مراسم حج هيات هاي ايران و عربستان اعزام مي شوند

 ايران نقض برجام توسط ديگران را تحمل نخواهد كرد

گروه ايران 
نشست سخنگوي وزارت امور خارجه روز گذشته 
با حضور رس��انه ها برگزار ش��د. بهرام قاسمي در اين 
جلسه با تاكيد بر اينكه ايران آغاز كننده نقض برجام 
نخواهد بود، گفت: البته در مقابل نقض برجام توسط 
هر كش��ور ديگري عكس العمل ه��اي لازم را خواهد 
داشت و نقض برجام توسط ديگران را تحمل نخواهد 
كرد. وي تصريح كرد: برجام مكانيس��م و موضوعيت 
خود را دارد و تمام تعهدات دو طرف در برجام ديده 
ش��ده اس��ت و هرگونه اقدامي كه مغاير با محتواي 
برجام باش��د يا نقض يا بدعه��دي، نهايت موضوع را 
در هي��ات نظارت ب��ر برجام پيگي��ري خواهيم كرد 
و اي��ن هيات و مجموعه كش��ور براي تم��ام اتفاقات 
و تمام ش��رايطي كه مي تواند اتف��اق بيفتد برنامه ها 

و تدابي��ر لازم را انديش��يده اس��ت و در صورتي كه 
بخواهد چنين فرضيه هاي��ي اتفاق بيفتد با قاطعيت 

برخورد خواهد كرد. 
سخنگوي وزارت امور خارجه گفت: در مورد بحث 
اتهام تروريس��م به ايران توس��ط دولت امريكا، بحث 
جديدي توس��ط امريكا به خص��وص در دولت جديد 
اين كش��ور نيست كه تصور مي كنند همه موضوعات 
را مي توانند به عنوان بخش��ي از اقلام تجاري قلمداد 
كرد و به نام تروريسم وارد بده و بستان سياسي كرد 
و با ايجاد نگراني و اتهام تروريس��م به ايران از ديگر 
كش��ورها امتياز بيش��تري بگيرد. وي افزود: به جاي 
برخورد جدي با تروريسم ما شاهد هستيم تروريسم 
تبديل به يك س��وژه و موضوعي براي تجارت شده و 
ايراني كه در صف نخس��ت مبارزه با تروريست بهاي 

س��نگيني پرداخت كرده متهم به تروريست مي شود 
اما جاي شگفتي ندارد چون كساني كه ايران را متهم 
مي كنند در كمپين تبليغاتي خود در زمان انتخابات 
اعلام مي كردند دولت هاي قبلي امريكا س��هم زيادي 
در ايجاد تروريس��م داش��تند. س��خنگوي دس��تگاه 
ديپلماسي در پاسخ به سوالي درباره اقدامات وزارت 
ام��ور خارجه براي كمك به مس��لمانان روهينگيايي 
يادآور ش��د: ما با ميانمار روابط سياسي داريم اما در 
اين كش��ور سفارتخانه نداريم و سفير ما در تايلند به 
عنوان سفير آكرديته ايران در برمه فعاليت مي كند. 
قاس��مي افزود: با ش��دت گرفتن بح��ران در ميانمار 
سفارت ما در تايلند تلاش هاي وسيعي را آغاز كرد و 
در تماس با دولت ميانمار بوده تا براي ارس��ال هيات 
به اين مناطق و كمك هاي انسان دوس��تانه به مردم 
مجوزه��اي لازم را دريافت كند كه متاس��فانه دولت 

ميانمار اين مجوزها را نداد.

 تغييرات در وزارت خارجه بنيادي است 
سخنگوي وزارت امور خارجه كشورمان در ادامه 
اين نشست در اين خصوص كه قرار است هياتي از 
ايران عازم رياض و هياتي از عربس��تان عازم تهران 
 ش��وند، آيا زمان اعزام اين هيات ها مش��خص شده 
و آيا وقت گفت وگو بين ايران و عربس��تان رس��يده 
اس��ت؟ گفت: در ديپلماس��ي و سياس��ت خارجي 

همه چيز امكان پذير است. 
در مورد اعزام هيات ها تاريخي مش��خص نشده 
است اما موضوع همچنان پابرجاست و هيات رواديد 
خود را دريافت كنن��د و تصور مي كنم بعد از اتمام 
كامل مراس��م حج اين تبادل ص��ورت مي گيرد. او 
درباره ادعاهاي موهوم وزير امور خارجه عربس��تان 

عليه جمهوري اس��لامي ايران افزود: نفوذ ايران در 
منطقه بحث طبيعي و بسيار روشني است، فرهنگ 
و تمدن در اس��ارت جغرافيا ق��رار نمي گيرد و آنچه 
در محي��ط پيراموني ايران وجود دارد، بحث تمدني 

است. 
قاس��مي در پاس��خ به س��والي مبني ب��ر اينكه 
تغييرات در وزارت ام��ور خارجه چه زماني اجرايي 
مي شود، گفت: تغييرات در اين وزارتخانه بنيادي و 
بس��يار اساسي اس��ت كه در اين طيف و گستره در 
دهه هاي گذشته بي س��ابقه است. وي تصريح كرد: 
باتوجه به ضرورت هاي كش��ور و نيازهاي سياس��ت 
خارجي، كار بزرگي طراحي شده و بخشي از آن در 
سازمان امور اداري و استخدامي مصوب و امضا شده 
اس��ت و بعد از امضاي اين س��ازمان دو ماه فرصت 
داريم تا آن را اجرا كنيم. اين مصوبه »تاپ چارت« 
وزارت امور خارجه اس��ت كه در حال ش��كل گيري 
و اج��راي مراحل آن هس��تيم و اميدواريم تا دو ماه 

آينده به سامان برسد. 
قاس��مي يادآور شد: بخش��ي ديگر از اين چارت 
ش��رح وظايف��ي اس��ت كه هفته گذش��ته توس��ط 
معاونت ها تكميل ش��د كه احتم��الا اين بخش هم 
بايد به سازمان امور اداري و استخدامي ارجاع شود 
كه در نهايت با تصويب آن را هم اجرا خواهيم كرد. 
وي تاكيد كرد: در چارت )تش��كيلات( جديد بحث 
مهم پيش بيني معاونت ديپلماس��ي اقتصادي است 
كه براس��اس ضرورت هاي اقتصاد مقاومتي و نياز به 
تقويت و توسعه سياست هاي اقتصادي طراحي شده 
اس��ت و اميدواريم با راه اندازي اين معاونت گام هاي 
بيشتري در جهت هماهنگي و راهيابي موسسات و 
شركت هاي ايراني به بازارهاي جهاني فراهم كنيم. 

 گلايه شهروندان از شبكه هاي مافيايي
در نشست خبري س��خنگوي وزارت امور خارجه، 
قاس��مي در پاس��خ ب��ه س��وال ديگ��ري درخصوص 
مس��ائل ايجاد ش��ده در بحث صدور رواديد در برخي 
س��فارتخانه هاي مقيم ايران خاطرنش��ان ك��رد: اين 
موضوع در دس��تور كار وزارت ام��ور خارجه قرار دارد 
و معضلي اس��ت كه در حاش��يه دريافت ويزا از برخي 
كش��ورها وجود دارد. برخي سفارتخانه ها تذكراتي در 
اين زمينه دريافت كردند و گفت وگوها و همكاري هاي 
متناسب و بجا برگزار و تا حد زيادي مسائل پيرامون 

آنها حل شد. 
وي يادآور ش��د: وزارت امور خارجه مشكلي براي 
اينكه سفارتخانه ها خدمات كنسولي يا بخشي از اين 
خدمات به شركت هاي قانوني ثبت شده در داخل ايران 
واگذار كند و بتوانند خدمات س��ريع تري ارائه دهند، 
ندارند و ما آنها را تشويق مي كنيم در يك سمت و سو 
حركت كنند. سخنگوي وزارت امور خارجه ادامه داد: 
اصل داشتن دفاتر در خارج از سفارتخانه ها مشكل ما 
نيست، آنچه مشكل ما و گلايه برخي شهروندان است، 
شبكه هاي مافيايي در اطراف برخي سفارتخانه هاست 
كه مشغول ايجاد بازارسياه در صدور رواديدند و امروز 

نيز دوباره در اطراف اين دفاتر فعاليت مي كنند. 
س��خنگوي وزارت امور خارجه همچنين درباره 
حضور فرس��تاده ويژه نخس��ت وزير ژاپ��ن در تهران 
و رايزن��ي مقامات ژاپن��ي با مقام��ات ايراني اظهار 
ك��رد: اين رايزني ها بين دو كش��ور وجود داش��ته و 
ادامه خواهد داش��ت؛ بحث بحران در ش��به جزيره 
ك��ره ني��ز از موضوعاتي ب��ود كه دو ط��رف درباره 
آن گفت وگ��و كردن��د؛ ام��ا اينكه آيا ط��رف ژاپني 
درخواست مش��خصي از ايران داشته باشد، اطلاعي 
ندارم. قاس��مي همچنين در پاسخ به اين سوال كه 
در شرايطي كه هر روز ش��اهد اقدامات ضدبرجامي 
و ايران��ي توس��ط نيكي هيل��ي نماين��ده امريكا در 
سازمان ملل هس��تيم چرا نماينده ايران در سازمان 
ملل نسبت به اين اظهارات واكنش نشان نمي دهد، 
گفت: در دو مورد نمايندگي ايران در نيويورك و در 
مورد ديگر نمايندگي ايران در وين در اين خصوص 

موضع گيري هاي لازم و بهنگام را داشتند. 

گروه ايران  
نشس��ت فصلي ش��وراي حكام روز گذشته برگزار 
ش��د. اين نشس��ت در حالي كار خود را در وين آغاز 
كرد كه يوكيا آمانو مديركل آژانس پشت درهاي بسته 
سخنراني كرد و پس از آن متن سخنانش منتشر شد. 
اين هش��تمين گزارش يوكيا آمان��و مديركل آژانس 
بين المللي انرژي اتم��ي از روز »اجراي برجام« يعني 
۲6 دي ماه ۱39۴ و س��ومين گزارش پس از آغاز كار 
دولت دونالد ترامپ در امريكاست. اين گزارش اجراي 
تعهدات ايران را مطابق با شروط توافق هسته يي ايران 
و ۱+5 و به پش��توانه قطعنامه ۲۲3۱ شوراي امنيت 
س��ازمان ملل م��ورد تاييد و راس��تي آزمايي قرار داد. 
تقويت همكاري هاي بين المللي در زمينه هس��ته يي، 
تشعشعات، حمل و نقل و ايمني مواد هسته يي، امنيت 
هس��ته يي، اج��راي پادمان ها در كره ش��مالي، اجراي 
توافق هاي پادماني در س��وريه و كارب��رد پادمان هاي 
آژانس در خاورميان��ه از جمله ديگر محورهاي بحث 
در نشست فصلي شوراي حكام بود. آمانو هفته گذشته 
در نشس��ت مجمع راهبردي بلد )Bled( در اسلووني 
بار ديگر از برجام به عنوان يك دس��تاورد روشن براي 
نظام راستي آزمايي هسته يي دفاع كرد و گفت: آژانس 
با پايبندي به دس��تور كار فني و خودداري از ورود به 
مسائل سياسي موفق شد در اين زمينه نقش حياتي 
ايفا و اعتماد تمام طرف ها را حفظ كند. او در گزارش 
فصل��ي جديد آژانس بين المللي ان��رژي اتمي هم بار 
ديگر تايي��د كرد كه ايران به تم��ام تعهدات خود در 

توافق هسته يي پايبند بوده است. 
بر اس��اس گزارش آژانس، ايران به اطلاع رساني 
در خص��وص موج��ودي آب س��نگين در اي��ران و 
توليد آب س��نگين در كارخانه توليد آب س��نگين 
)HWPP( ادامه و اجازه داده اس��ت كه بر ميزان 
ذخاير آب سنگين ايران و مقدار آب سنگين توليد 
ش��ده در HWPP نظارت كن��د. همچنين نظارت 
آژانس بر موجودي آب س��نگين اراك در چارچوب 
پروت��كل الحاقي و پس از اجرا ش��دن برجام انجام 
مي شود. آژانس تنها بر اطلاعات و موجودي ذخاير 
آب سنگين نظارت دارد و نظارت و بازرسي ديگري 
در اين كارخانه از جمله با نصب دوربين ها ندارد. با 
وجود اينكه ايران در ژانويه ۲۰۱6 اطلاعات طراحي 

تاسيسات آب سنگين را در اختيار آژانس قرار داده 
و در آن اع��لام كرده كه ظرفيت توليد اس��مي آب 
سنگين اين تاسيسات ۱6 تن است و ظرفيت واقعي 
آن حدود ۲۰ تن اما در ارديبهش��ت ماه سال جاري 
يعني در مه  ۲۰۱۷ يك بار ديگر آژانس درخواست 
كرده است كه ايران حداكثر ظرفيت اين تاسيسات 
را اطلاع دهد. درخواس��تي كه هنوز از سوي ايران 
پاسخ داده نشده است. بر اساس گزارش يوكيا آمانو، 
در ۱6خرداد سال جاري ايران از انتقال ۱9 تن آب 
س��نگين به خارج از ايران خبر مي دهد. به گزارش 
ايس��نا، اين مقادير در كش��ور عمان براي ارسال به 

كشورهاي مقصد منتقل شده است. 

 ايران بيش از 130متريك تن آب سنگين ندارد
 نشست فصلي ش��وراي حكام در حالي كار خود 
را آغاز كرد كه تلاش  امريكا در هفته هاي اخير براي 
زير س��وال بردن نظام بازرس��ي  اين نهاد بين المللي 
تخصصي هسته يي بر برجام انتقادات و نگراني هايي 

را در ايران و در بين كشورهاي ديگر عضو گروه 5+۱ 
ايجاد كرده است. ايران بر اساس برجام مي تواند مازاد 
توليد آب س��نگين خود را در كشور ذخيره و تحت 
نظارت قرار دهد اما در راس��تاي اقدامات شفاف ساز، 
نسبت به ذخيره آن در كشور دوست و همسايه عمان 
اقدام مي كند. ذخاير آب سنگين ايران در عمان جزو 
دارايي هاي حاكميتي ايران محسوب مي شود و امكان 

دست اندازي به آن نيست. 
آمان��و در گ��زارش خ��ود تاييد كرده اس��ت كه 
ذخيره آب س��نگين ايران ۱۱۱متريك تن اس��ت و 
در طول دوره گزارش دهي بيش از ۱3۰متريك تن 
آب سنگين نداشته است. او در بخش ديگري از اين 
گ��زارش درباره اجراي برج��ام در ايران اعلام كرده 
»ايران ب��ه غني س��ازي UF6 در FEP ادامه داده 
است و غني س��ازي بالاتر از 3/6۷درصد از اورانيوم 
۲35 را انجام نداده اس��ت.« آژانس همچنين تاييد 
كرده اس��ت كه دسترس��ي منظم به ساختمان هاي 
مرتبط در نطنز ش��امل همه FEP و كارخانه نيمه 

صنعت��ي غني س��ازي )PFEP( دارد و بر اس��اس 
پروتكل الحاق��ي نيز دسترس��ي هاي روزانه به اين 
بخش ها برايش محقق شده است. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، طب��ق داده هاي برآم��ده از گزارش هاي 
ارائه شده به اعضاي آژانس بين المللي انرژي اتمي، 
بازرسان آژانس ظرف ۱۲ ماه از زمان اجرايي شدن 
توافق هس��ته يي در اوايل سال ۲۰۱6، ۴۰۲ بازديد 
از مراكز هسته يي داشته اند و ۲5 بار بازرسي سرزده 
انجام داده اند. بلومبرگ همچنين نموداري تطبيقي 
از ميزان بازرس��ي هاي س��رزده از تاسيسات ايران و 
ژاپن منتش��ر كرده اس��ت و مدعي ش��ده كه منبع 
اين نمودار آژانس بين المللي انرژي اتمي اس��ت. در 
اين نمودار كه مربوط به سال هاي ۲۰۱۲ تا ۲۰۱6 
اس��ت، ايران از منظر بازرسي هاي س��رزده از ژاپن 
پيش��ي گرفته اس��ت. به گزارش ايس��نا، همچنين 
ايران در راستاي اقدامات شفاف ساز به آژانس اجازه 
داده تا از نظاره گره��ا و مهر و موم هاي الكترونيكي 
آنلاين در زمينه غني س��ازي اس��تفاده كند تا بدين  

وس��يله وضعيت آنها در اماكن هسته يي به بازرسان 
آژانس مخاب��ره و جمع آوري خودكار ثبت س��وابق 
اندازه گيري توس��ط ادوات اندازه گيري نصب ش��ده 

آژانس تسهيل شود. 

 به اجراي پروتكل الحاقي در ايران ادامه مي دهيم 
مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي روز گذشته در 
آغاز نشست فصلي شوراي حكام آژانس سخنراني كرد. 
يوكيا آمانو در اين نشست ضمن تاكيد بر اينكه تعهدات 
هس��ته يي ايران مطابق با توافق هس��ته يي )برجام( در 
حال اجراست، گفت: آژانس همچنان عدم انحراف مواد 
هسته يي اعلام ش��ده ايران طبق توافق پادمان را تاييد 
مي كند. ارزيابي ها درباره عدم وجود مواد و فعاليت هاي 

هسته يي اعلام نشده در ايران نيز در جريان است. 
وي اف��زود: »ما به اجراي پروت��كل الحاقي در ايران 
ادامه مي دهي��م و از جمله دسترس��ي هاي تكميلي به 
سايت ها و ساير اماكن مانند ساير كشورهايي كه پروتكل 
الحاقي را اجرا مي كنند، خواهيم داشت. مديركل آژانس 
خاطرنش��ان كرد: آژانس از روز اج��راي برجام در ژانويه 
۲۰۱6 )دي ۱39۴( تاكن��ون، در حال راس��تي آزمايي و 
نظارت بر اجراي تعهدات ايران مطابق با اين توافق بوده 
است. ما اين نقش را مطابق با شروط برجام و رويه هاي 
پادماني اس��تاندارد آژانس و به شكل عيني و بي طرفانه 
اجرا مي كنيم.« آمانو سخنراني خود را با ابراز همدردي 
در م��ورد قربانيان توف��ان در امريكا و منطقه كاراييب و 

زمين لرزه مكزيك آغاز كرد.
گفتني است، جلسه شوراي حكام آژانس بين المللي 
ان��رژي از س��اعت ۱۰:3۰ صبح ديروز ب��ه وقت وين با 
س��خنراني مديركل آژانس آغاز شد؛ در نشست فصلي 
ش��وراي حكام كه تا روز جمعه ادام��ه دارد، موضوعات 
مختلفي از جمله تازه ترين گزارش درباره اجراي برجام 
بررس��ي مي ش��ود. مديركل آژانس در ساعت ۱۴:3۰ به 
وقت محلي وين در يك كنفرانس خبري شركت مي كند. 
تقوي��ت همكاري هاي بين المللي در زمينه هس��ته يي، 
تشعشعات، حمل و نقل و ايمني مواد هسته يي، امنيت 
هس��ته يي، اج��راي پادمان ه��ا در كره ش��مالي، اجراي 
توافق هاي پادماني در سوريه و كاربرد پادمان هاي آژانس 
در خاورميانه از جمله ديگر محورهاي بحث در نشست 

فصلي شوراي حكام است. 
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خواج��ه محمد آصف وزي��ر امور خارجه 
پاكستان روز گذش��ته با محمدجواد ظريف 
وزي��ر ام��ور خارج��ه كش��ورمان دي��دار كرد.  
به گزارش »تع��ادل«، در ديدار خواجه محمد آصف 
وزير امور خارجه پاكستان و هيات همراه با محمدجواد ظريف وزير امور 
خارجه كش��ورمان، راه هاي مختلف توس��عه و تقويت روابط دوجانبه از 
جمله تقويت همكاري هاي بانكي، حمل ونقل و نيز تقويت همكاري هاي 
دو كشور در نقاط مشترك مرزي به ويژه مبارزه با تروريسم مورد گفت وگو 
و تبادل نظر قرار گرفت. موضوعات مورد نگراني منطقه يي مشترك بين 
دو كشور از جمله وضعيت مساله آوارگان و پناهندگان، قاچاق موادمخدر، 
مقابله با گروه هاي افراط گرا و تروريستي و همچنين وضعيت مسلمانان 
ميانمار ازجمله محورهاي ديگر گفت وگو بين وزير امور خارجه كشورمان 
با همتاي پاكس��تاني وي ب��ود.  وزير امور خارجه پاكس��تان با توجه به 
نامتوازن بودن سياست هاي كنوني در منطقه از لزوم اتخاذ يك سياست 
مشخص در قبال اوضاع منطقه سخن گفت. وي با اشاره به حضور تعداد 
قابل توجهي از نيروهاي نظامي كشورهاي جهان در افغانستان طي بيش 
از دو دهه گذش��ته افزود: با اين حال اوضاع امنيتي اين كش��ور تاكنون 
تغيي��ر زيادي در جهت بهب��ود آن پيدا نكرده اس��ت. وزير امور خارجه 
كشورمان نيز با اش��اره به تلاش هاي دو كشور در جهت افزايش بيشتر 
س��طح روابط سياس��ي از لزوم همكاري بين دو كشور در ديگر بخش ها 

ازجمله تقويت بيشتر همكاري هاي بانكي بين دو كشور را يادآور شد.

افزايش سطح روابط سياسي 
ايران و پاكستان 

يك عضو اصلاح طلب كميسيون آموزش 
و تحقيقات مجلس ضمن پيش بيني اينكه 
رييس جمه��وري بلافاصله پ��س از تعطيلات 
مجلس نس��بت به معرفي وزير پيش��نهادي علوم 
اقدام مي كند، از نام نويس��ي برخي دانش��جويان ستاره دار درپي صدور 
مجوز ش��خصي ازس��وي سرپرس��ت فعلي اين وزارتخانه خبر داد و با 
تشريح علل احتمالي عدم پاسخگويي هاشمي به درخواست 3۱ تشكل 
دانشجويي براي تشكيل جلسه استماع مطالبات دانشجويان، خواستار 
برگزاري اين جلسه شد و گفت: ممكن است پاسخ هاي سرپرست وزارت 
علوم به دانشجويان به مذاق برخي خوش نيايد. به گزارش ايلنا، محمد 
بيرانوندي  اعلام كرد: بي شك نبايد بلاتكليف بماند اما رييس جمهوري 
در حضور نمايندگان مجلس توضيح داد كه تنها ساعتي پيش از معرفي 
وزراي پيش��نهادي به مجلس، گزينه مدنظر ب��راي وزارت علوم اعلام 
انصراف كرد و بنابراين ام��كان معرفي وزير علوم همراه با ديگر وزراي 
پيشنهادي ميسر نش��د. وي درباره گزينه هاي احتمالي تصدي وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوري اطلاعات تاكيد كرد: هم اكنون گمانه زني هايي 
صورت مي گيرد اما به نظر مي رس��د عمده دليل عدم معرفي وزير علوم 
ازسوي رييس جمهوري همين بحث تعطيلات مجلس و فراغ بال بيش 
از ح��د آقاي روحاني تا پايان اين بازه زماني يعني دوم مهرماه باش��د 
بنابراين پيش بيني مي شود روحاني بلافاصله پس از تعطيلات مجلس، 

وزير علوم را معرفي كند.

 وزير علوم پس از تعطيلات 
مجلس معرفي مي  شود 

چند دقيق��ه بعد از اينك��ه علي اصغر 
احمدي از استعفاي خود از معاونت سياسي 
وزارت كش��ور خبر داد، به حكم وزير كشور 
جبارزاده جايگزين وي در معاونت سياسي وزارت 
كش��ور ش��د.  علي اصغر احمدي در گفت وگو با تسنيم، از استعفاي 
خود از اين معاونت خبر داد و گفت: من روز گذشته كتبا استعفايم 
را تقديم آقاي رحماني فضلي كردم.  وي  گفت: براي استعفايم هيچ 
فش��اري روي من نبوده و تنها به دليل مشكلات شخصي خانوادگي 
از اين س��مت استعفا دادم. الان در مرخصي و انجام امورات شخصي 
هس��تم و بعد از ۴ ماه هرجا براي من صلاح ديدند، حاضرم خدمت 
كنم حتي اگر در مرزهاي كشور نياز باشد اين خدمت را انجام خواهم 
داد.  احمدي در پاس��خ به اين سوال كه آيا از سمتي كه در معاونت 
اجرايي رييس جمهور داشته نيز استعفا داده است يا خير؟ گفت: در 
معاونت اجرايي رييس جمهور تنها مش��اور آقاي شريعتمداري بودم 
و س��مت رسمي من همين معاونت سياس��ي وزارت كشور بود، در 
معاونت اجرايي سمتي نداشتم كه بخواهم استعفا دهم، من كارمند 
رياست جمهوري بودم، اما سمت رس��مي ام همان وزارت كشور بود 
كه اس��تعفا دادم. وي در پاسخ به اين سوال كه چه كسي جايگزين 
وي خواهد ش��د، اظهار داش��ت: ش��نيده ام آقاي جبارزاده )استاندار 
آذربايجان ش��رقي( قرار است به جاي من بيايند، ولي تا حكم صادر 

نشود نمي توان جدي گرفت. 

جبارزاده جايگزين احمدي در 
معاونت سياسي وزارت كشور

عباس جعفري دولت آبادي دادس��تان 
تهران، در نهمين نشس��ت شوراي معاونان 
دادس��تاني ته��ران ب��ا موض��وع تحقيقات 
پرونده ه��اي قضايي، اقدامات دولت ميانمار عليه 
مسلمانان را محكوم و آن را جنايتي عليه بشريت و نسل كشي دانست.  
دادستان تهران افزود: جناياتي كه دولت ميانمار به دست برنده جايزه 
صلح نوبل انجام مي دهد روس��ياهي تمام براي طرفداران حقوق بش��ر 
است.  دادستان تهران اظهار داشت: با مديريت صورت گرفته و برخلاف 
ادعاهاي برخي كانال ها و شبكه هاي معاند، روز عيد غدير همسر و فرزند 
مهدي خزعلي ب��ا وي ملاقات كرده و ضمن اطلاع از وضعيت زنداني، 
محل مناس��ب نگهداري او را مش��اهده كردند. وي با اشاره به پرونده 
توهين به رييس جمهور در روز قدس، اظهار داشت: دو نفر از متهمان 
اين پرونده شناس��ايي شده و نسبت به آنان تفهيم اتهام صورت گرفته 
و تحقيقات پرونده در مورد فرد س��وم رو به اتمام است و به زودي قرار 
نهايي پرونده صادر خواهد ش��د.  جعفري دولت آبادي در مورد فعاليت 
اصناف غيرمجاز در تهران اظهار داش��ت: به دس��تور دادستاني تهران، 
پليس از هفته گذش��ته برخورد با واحدهاي صنف��ي غيرمجاز را آغاز 
ك��رده و تاكن��ون 8۰ مراكز غيرمجاز پلم��ب و از يكصد و چهل مركز 
بازرس��ي انجام شده اس��ت. وي اعلام داش��ت: تمام واحدهاي صنفي 
به ويژه واحدهايي در حوزه هايي چون آرايشگاه ها، مراكز عرضه برندها و 
پوشاك فعاليت دارند  بايد از مراجع ذي ربط مجوز لازم را اخذ نمايند. 

 آخرين اخبار پرونده
توهين به رييس جمهوري

چهرهها

نا  
اير

س:  
عك
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3 كلان
مشكل صادرات خودروهاي 

لوكس قاچاق 
رييس س��ازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 
گفت: هنوز خودروهاي لوكس قاچاق صادرات نشدند. 

امين دليري در گفت وگو با فارس با اشاره به آخرين 
وضعيت صادرات مجدد خودروهاي لوكس قاچاق اظهار 
كرد: تاكنون معامله يي براي صادرات اين خودروها انجام 

نشده و بازاريابي آنها كار بسيار  مشكلي است. 
مديرعامل سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 
تاكيد كرد: تعدادي بنز لوكس قاچاق در يزد وجود دارد 
كه بازاريابي براي آنها صورت گرفته و پيشنهاد صادرات 
و خروج آنها ارائه شده اما تاكنون معامله يي نهايي نشده 
اس��ت. وي در پاسخ به اين س��وال كه يكي از مباحث 
ج��دي در رابطه ب��ا كالاهاي قاچاق به وي��ژه خودروها 
برخورد قاطع و س��وزاندن آنها بود، تصريح كرد: تعداد 
خودروها يكي، دو تا نيست و مي توان استفاده مطلوب 
از اين كالاها داشت، در حال حاضر تلاش ها در راستاي 

صادرات آنها انجام مي شود. 
دليري يكي از مشكلات مربوط به خودروهاي قاچاق 
و متروكه را قيمت گذاري آن دانس��ت و يادآور شد: در 
حال حاضر قيمت هاي پايين براي اين خودروها مطرح 
مي شود اما معتقديم نبايد چوب حراج با قيمت پايين 
به اين اموال زد كه عده يي از اين راه سودي نصيب شان 

شود، بنابراين اين خودروها را مفت نخواهيم فروخت. 

جشنواره جوانان اقتصاد 
كليد خورد

فعاليت نخس��تين »جشنواره پژوهش��گران جوان 
اقتصاد اي��ران« كليد خورد. به گ��زارش »تعادل« اين 
جش��نواره با همت موسس��ه عالي آم��وزش و پژوهش 
مديريت و برنامه ريزي )موسس��ه نياوران( و با همكاري 
10نفر از نمايندگان دانشگاه ها و موسسه هاي پژوهشي 
تهران طراحي و در زمس��تان امسال با معرفي برندگان 
برگزار مي ش��ود. در ميان اين 10دانش��كده و موسسه 
اقتصادي نام دانش��گاه علام��ه طباطبايي خالي بود كه 
مس��عود نيلي در خصوص آن در نشست خبري اي كه 
به مناس��بت رونمايي از اين جش��نواره صورت گرفت، 
گفت: از همه دانشگاه هاي تهران دعوت به عمل آمده و 

اميدواريم كه در آينده شاهد حضور آنها باشيم. 
به نظر مي رسد، خاستگاه اين موضوع تضاد فكري اي 
باش��د كه اين دو نهاد آموزش��ي به آنها ملقب هستند. 
در جامعه آكادميك كش��ور دانشگاه علامه طباطبايي 
به عنوان پايگاه نهادگرايي و موسس��ه نياوران در قطب 

مخالف آن يعني تفكرات بازار آزادي اشتهار دارند. 
 با اين حال عباس عرب مازار در اين جلسه در پاسخ 
به س��وال »تعادل« گفت كه داوران مس��ابقه از ديدگاه 
خاصي انتخاب نمي شوند و شوراي راهبري كه گروهي 
منتخب از همه دانشگاه هستند، به طور توافقي داوران 
را گزينش مي كنند. مس��عود نيلي نيز در مورد فرآيند 
داوري تاكيد كرد كه صرفا مبناي علمي خواهد داشت 
و فضاي ش��فاف و رقابت��ي در آن حاكم خواهد بود. به 
گفته او هيچ ملاحظه ديگري در فرآيند داوري صورت 

نخواهد گرفت. 

 معرفي جوانان اقتصاددان
در ادامه اين جلس��ه مس��عود نيلي ه��دف اصلي را 
شناس��ايي و معرفي جوانان اقتصادداني دانست كه در 
شناخت مسائل اقتصاد ايران و ارائه راه حل براي آن توانا 
هستند. او معتقد اس��ت كه جامعه علمي اقتصاد بايد 
زمينه را براي رش��د بيشتر اين جوانان مهيا كند و اين 
جش��نواره گامي در راه اين هدف است. رييس موسسه 
عال��ي آموزش و پژوهش مديريت و برنامه ريزي در اين  
مورد گفت: »اين ايده مطرح شد كه ما يك جشنواره يي 
را برگ��زار كنيم كه اقتصاددان هاي جوان برتر در حوزه 
پژوهش اقتصاد ايران را بتوانيم به جامعه علمي معرفي 
كنيم.« او فلس��فه اين كار را تشويق جوانان با استعداد 
به انجام كار علمي درمورد مس��ائل حاضر اقتصاد ايران 
عنوان كرد. به گفته نيلي در صورت استقبال قابل  توجه 
در دوره اول، اين جش��نواره به يك رويداد ملي فراگير 
تبديل خواهد شد و هر س��ال اقتصاددان جوان برتر را 
معرفي خواهد كرد. استاد اقتصاد دانشگاه صنعتي شريف 
يكي از مزاياي اين جشنواره را ايجاد يك بانك اطلاعاتي 
دانست؛ چراكه افراد ش��ركت كننده بايد تمام كارهاي 
پژوهش��ي خود را در سايت جشنواره ثبت كنند. نيلي 
جدا از هدف اصلي به يك دستاورد جانبي نيز اشاره كرد 
و آن همكاري و جمع شدن دانشكده هاي اقتصاد موجود 
در ته��ران در كنار هم اس��ت. او اين وعده را داد كه در 
دوره هاي بعدي تلاش مي ش��ود كه زمينه براي حضور 

تمام دانشكده هاي اقتصاد كشور فراهم شود. 

سرمايه گذاري هاي جديد 
خارجي در پسابرجام

مديرعامل ش��ركت س��رمايه گذاري اي��ران اظهار 
اميدواري كرد به زودي شاهد ورود بانك هاي خارجي 

و استفاده جدي تر آنان از فرصت برجام باشيم. 
ب��ه گزارش ايبِن��ا، عباس صميمي ب��ا بيان اينكه 
امنيت و اطمينان بخش��ي در بازار با مش��اركت هاي 
س��رمايه گذار خارجي در كش��ورها محقق مي ش��ود، 
بيان داش��ت: حضور شركت توتال و قرارداد با وزارت 
نفت نشان مي دهد كه جهان پس از برجام به امنيت 
كش��ورمان پي ب��رده و با تلاش خ��وب وزارت نفت 
ضمن ورود تكنولوژي به كش��ور در حوزه انرژي، در 
عرصه ديپلماسي نيز پيام مثبتي براي حضور بيشتر 
س��رمايه گذاران به جهان ارائه كرده است. مديرعامل 
شركت سرمايه گذاري ايران گفت: ورود سرمايه گذار 
خارجي به بخش انرژي يكي از استراتژي هاي مهم و 
موفق دولت تدبير و اميد در خنثي كردن تحريم هاي 
ظالمانه اس��ت كه اين موضوع را وزارت نفت تاكنون 

به خوبي اجرايي كرده است. 
وي اظهار كرد: با توجه به نقش كش��ورهاي اروپايي 
مخصوص��ا فرانس��ه در تعاملات بين الملل��ي، حضور و 
س��رمايه گذاري اين كش��ورها در بخش انرژي مي تواند 
به همكاري هاي اقتصادي بين المللي كش��ورمان رونق 
تازه ي��ي بخش��د. همچني��ن حضور بخ��ش خصوصي 
اي��ران در بازارهاي جهاني بيش از گذش��ته امكان پذير 
خواهد بود.  صميمي با بيان اينكه براي اجراي اقتصاد 
مقاومتي نيازمند توليد بيش��تر و حض��ور در بازارهاي 
جهاني هستيم، خاطرنش��ان كرد: يكي از عوامل موثر 
در محكم سازي اقتصاد كشورها بهره برداري از ميادين 
مشترك و سرمايه گذاري در صنايع پايين دستي است 
كه اين اقدام با توجه به تدابير در نظر گرفته شده وزارت 

نفت قابل تحقق است.

اخبار كلان

»تعادل« جزئيات رشد توليد ناخالص داخلي بهار 96 را بررسي مي كند

اعداد بزرگ و ناملموس رشد اقتصاد
واسطه گري مالي بيشترين نقش را در رشد بخش خدمات داشته است

گروه اقتصاد كلان 
مرك��ز آمار هفته گذش��ته نرخ رش��د اقتصادي 
به��ار 96 را 7درصد اعلام كرد كه تعجب بس��ياري 
از كارشناس��ان اقتص��ادي را برانگيخ��ت. همچنان 
كه س��يامك قاس��مي در اي��ن باره نوش��ت: »اين 
ابهام در فضاى اقتصاد سياس��ى ايران مطرح اس��ت 
كه آيا مكانيزم هاى محاس��به نرخ رش��د اقتصادى 
فصل��ى در ايران وج��ود دارد يا اين آمارها بيش��تر 
برآوردهايي با رنگ و بوى سياسى است و خطاهاي 
آمارى قابل ملاحظه در محاس��به آنها متصور است. 
هما ن ط��ور كه به عنوان مثال در س��ال 1٣9٤هيچ 
آمار نرخ رش��د اقتصادى فصلى توس��ط مركز آمار 
ايران و بانك مركزى اعلام نشد و نرخ رشد نزديك 
به صفر مربوط به كل س��ال 1٣9٤ در ش��هريورماه 

سال بعد اعلام شد.«
برخي ديگ��ر از كارشناس��ان اقتص��ادي ميزان 
رش��د 7درص��دي اقتص��اد را زيرس��وال بردند و با 
اس��تدلال هايي مانن��د ظهور آثار خيز نفتي س��ال 
گذشته در بخش هاي اقتصادي پيش بيني كرده اند 
كه اين ميزان رش��د در ادامه س��ال تداوم نخواهد 

داشت. 
مركز آمار ديروز با انتش��ار جزئيات كامل رش��د 
اقتصادي به��ار 96، تاحدي به اين ابهامات پاس��خ 
داده و مي توان با اس��تناد به اطلاعات آن در فضاي 
كمي روشن تري به اقتصاد فصل گذشته نگاه كنيم. 
در بهار امسال گرچه رشد بخش غيرنفتي از بخش 
نفتي پيشي گرفته اس��ت اما روند رشد بخش هاي 
اقتص��ادي فصل هاي بهار چند س��ال اخير نش��ان 
مي ده��د، ركود س��ال هاي 92 ت��ا 9٤، چگونه اين 
بخش ها را آس��يب پذير كرده و تا رسيدن به شرايط 

مطلوب فاصله زيادي دارد. 
گروه كشاورزي كه در بهار سال گذشته توانسته 
بود رش��د 10.7 درصدي را تجربه كند، رش��د اين 
بخش امسال به ٣.1درصد كاهش پيدا كرده است. 
افزايش رش��د بخش معدن )منهاي نفت( و صنعت، 
خروج بخش س��اخت و ساز مسكن از ركود و رشد 
مثبت تش��كيل س��رمايه ثابت ب��راي دومين فصل 
متوالي، پس از نرخ رشد منفي در 7 فصل پي درپي، 
از نكات برجس��ته ارقام مركز آمار است؛ ارقامي كه 
بازه��م بازگو كنن��ده يك تفكر عمومي اس��ت؛ چرا 
آمارهاي رشد و بهبود اقتصادي براي مردم ملموس 
نيس��ت؟ آيا مس��كن، صنعت و بخش هاي غيرنفتي 

براي مردم نيز از ركود خارج شده است؟

 كندشدن آهنگ رشد بخش هاي نفتي
اطلاع��ات  آخري��ن  »تع��ادل«،  گ��زارش  ب��ه 
منتشرش��ده از س��وي مرك��ز آمار نش��ان مي دهد 

اقتص��اد بهار 96 ايران در بخش هاي صنعت، معدن 
و خدم��ات رش��د قابل توجهي داش��ته و در بخش 
كش��اورزي كاهش رش��د اقتصادي را تجربه كرده 
اس��ت. محاس��بات فصل��ي در مركز آم��ار ايران در 
قالب 1۵ بخش اصلي متش��كل از ٤2 رشته فعاليت 
انجام مي ش��ود كه بر اين اس��اس گروه كش��اورزي 
ش��امل زير بخش هاي زراعت و باغداري، دامداري، 
جنگل��داري و ماهيگيري، گروه صنعت ش��امل زير 
بخش ه��اي اس��تخراج نف��ت خ��ام و گاز طبيعي، 
اس��تخراج س��اير معادن، صنعت، تامين آب، برق و 
گاز طبيعي و ساختمان است و گروه خدمات شامل 
زير بخش هاي عمده فروشي و خرده فروشي، هتل و 
رستوران، حمل و نقل و ارتباطات، واسطه گري هاي 
مالي، مس��تغلات، امور عمومي، آموزش، بهداشت و 

مددكاري و ساير خدمات است. 
محاس��بات فصلي در مركز آم��ار ايران در قالب 
1۵ بخ��ش اصل��ي متش��كل از ٤2 رش��ته فعاليت 
انجام مي ش��ود كه بر اين اس��اس گروه كش��اورزي 
ش��امل زير بخش هاي زراعت و باغداري، دامداري، 
جن��گل داري و ماهيگي��ري، گ��روه صنعت ش��امل 
زير بخش هاي اس��تخراج نفت خ��ام و گاز طبيعي، 
اس��تخراج س��اير معادن، صنعت، تامين آب، برق و 
گاز طبيعي و ساختمان است و گروه خدمات شامل 
زير بخش هاي عمده فروشي و خرده فروشي، هتل و 
رستوران، حمل و نقل و ارتباطات، واسطه گري هاي 
مالي، مس��تغلات، امور عمومي، آموزش، بهداشت و 

مددكاري و ساير خدمات است. 

 صنعت و خدمات پيشتازان رشد
مجم��وع رش��د اقتص��اد در فصل به��ار بدون 
احتس��اب نف��ت 7 درص��د و ب��ا احتس��اب نف��ت 
6.۵ درصد بوده اس��ت. رش��د بخش كش��اورزي با 
7.6 درصد كاهش نس��بت به بهار س��ال گذشته، 
٣.1درصد، معدن )منهاي نفت( با 8.2 درصد رشد 
به ٤.2درصد، صنعت با ٣.1 درصد رشد ۵.8 درصد 
و خدم��ات با افزايش 9.1 درص��دي به 8.2 درصد 

رسيده است. 
اي��ن تغيي��رات نش��ان مي دهد برخ��لاف بهار 
س��ال 9۵ كه بخش كش��اورزي و اس��تخراج نفت 
و گاز طبيعي بيش��ترين رش��د و سهم را در رشد 
۵.8 درصدي داشته اند، در بهار 96، بخش صنعت 
و خدمات جلودار رش��د بوده اند. بخش معدن كه 
در فصول سال گذشته با پشت سر گذاشتن ركود 
و رش��دهاي منفي متوالي، جهش چش��م گيري را 
تجربه كرده و رش��دهاي ب��الاي ٣2.9درصدي را 
براي كل س��ال ثبت ك��رده بود، در بهار امس��ال 
آهنگ رش��د آن كند ش��ده و از رشد 26درصدي 

در بهار س��ال گذشته به رشد ٤.6درصدي در بهار 
امسال تقليل پيدا كرده است. 

اي��ن افت بيش��تر تح��ت تاثير كاهش رش��د 
استخراج نفت و گاز طبيعي است كه با لبريزشدن 
ظرفيت  توليد بخش نفت، در بهار امس��ال به رشد 
٤.7درصد رس��يده درحالي كه بهار سال گذشته 
رشد 27.9درصدي براي بخش گزارش شده بود. 
يكي از نكات مبهم اين ارقام، كاهش رشد بخش 
 كشاورزي اس��ت. در فصل گذشته و در سال آبي 
9۵-96 اتفاق خ��اص و عجيبي در اين بخش رخ 
نداد و انتظار مي رفت رش��د اين بخش فراتر از ۵ 
تا 6 درصد باش��د، اما ارقام جداول مركز آمار، نرخ 
رشد اين بخش را ٣.1 درصد نشان مي دهد. بخش 
س��اختمان هم كه از تابستان 91 وارد ركود شده 
بود و هر فصل رش��دهاي منف��ي را ثبت مي كرد، 
در ادامه رش��د زمس��تان 9۵، در بهار 96 به رشد 
7.1 درصد دس��ت يافت. رشد بخش ساختمان در 

بهار سال گذشته منفي 1۵.1 درصد بود. 

 وزنه سنگين واسطه گري در رشد خدمات
يكي از كارشناسان اقتصادي با اشاره به رشد 
٣2 درصدي واس��طه گري مالي، يك��ي از دلايل 
افزايش رشد اقتصادي در فصل بهار را اين بخش 
دانسته و ريشه اين رشد را هم در افزايش حجم 
معاملات اوراق اس��ناد خزانه عنوان كرده بود اما 
طبق محاسبات مركز آمار ايران سهم اين بخش 
از رش��د اقتصادي تنها 1.٣ درصد است. بنابراين 
در صورتي كه اين بخش 100 درصد رش��د كند، 
1.٣ درصد به رش��د اقتصادي مي افزايد، در حالي 
كه رش��د اين بخش در فصل به��ار ٣2.2 درصد 
ب��وده اس��ت، بنابراين س��هم اين بخ��ش از كل 
رش��د حداكثر حدود 0.٤۵ درصد است. در يمان 
ديگر بخش هاي مرتبط به بخش خدمات، رش��د 
مس��تغلات، كرايه و خدمات كسب وكار است كه 

رشد 8.٤درصدي را ثبت كرده است. 
يكي از تحولات مثبت بهار 96، بهبود رش��د 
تش��كيل س��رمايه ثابت ناخالص، ه��م در بخش 
س��اختمان و هم در بخش ماش��ين آلات اس��ت. 
اقتصاد ايران حدود 2 س��ال پي درپي با تشكيل 
س��رمايه منفي روبه رو ب��ود كه خطر جدي براي 
اقتص��اد در حال توس��عه ايران قلمداد مي ش��د. 
تش��كيل س��رمايه ثابت در فصل بهار 7.1 درصد 
رشد داشته كه در اين بين تشكيل سرمايه ثابت 
در بخ��ش ماش��ين آلات 6.9 درص��د و در بخش 

ساختمان 7.٣ درصد بوده است. 
در اين ميان خالص صادرات كالاها و خدمات 
در فصل بهار امس��ال به ش��دت افت كرده است. 

در بهار س��ال گذش��ته خالص صادرات كالا ها و 
خدمات رش��د 81.69درص��دي را تجربه كرده 
اما در بهار امس��ال اين رشد به منفي 7.٣درصد 
رس��يده اس��ت. از س��ال 91 تا پايان فصل بهار 
92 به طور متوالي در تمام فصول، رش��د خالص 

ص��ادرات كالاه��ا و خدم��ات منفي ب��وده اما از 
تابستان س��ال 92 تا پايان سال 9۵ رشد مثبت 
و با روند صعودي براي اين ش��اخص ثبت ش��ده 
اس��ت. اما در بهار امسال رشد اين بخش مجددا 

به كانال منفي بازگشت. 

گروه اقتصاد كلان 
سهم بهره وري از رشد اقتصادي كه تاكنون در هيچ 
يك از برنامه هاي توس��عه يي تحق��ق نيافته، همچون 
آرزويي دس��ت نيافتني اين بار در برنامه شش��م توسعه 
گنجانده شده اس��ت به اين اميد كه بهره وري اين بار از 
حالت انتزاعي خارج شود و سهم ٣۵درصدي آن از رشد 

اقتصادي اين بار رنگ و بوي واقعيت به خود بگيرد. 
ام��ا روز گذش��ته روي��ا طباطبايي ي��زدي رييس 
س��ازمان مل��ي به��ره وري، در يك نشس��ت خبري 

آماري جالب از وضعيت بهره وري ارائه داد كه براس��اس آن، رشد 
اقتصادي در س��ال هاي 9٣ تا 9۵ به ميزان ٤.۵۵درصد بوده كه 
2.91 واح��د آن از طريق بهره وري به دس��ت آمده اس��ت. البته 
طباطبايي اين هش��دار را هم داده كه نمي توان با ديدن اين آمار 
هيجان زده ش��د، چراكه در اين س��ال ها به دليل وجود تحريم ها، 
موجودي س��رمايه در بخش نفت و گاز بلااس��تفاده بوده است و 
ش��رايط پيش رو براي برآورد س��هم بهره وري در رشد اقتصادي 

بسيار حايز اهميت است. 
رييس سازمان ملي بهره وري با بيان اينكه در سال ها 96 تا 98 
بايد سهم بهره وري از رشد اقتصادي به ٣۵درصد برسد، گفت: در 
حال حاضر اين سهم بين 1۵ تا 20 درصد است. بنابراين رسيدن 
به س��هم ٣۵درصدي در رشد اقتصادي چندان هم ساده نيست.  
به گفته وي، طبق برنامه ريزي ه��اي صورت گرفته 2.8درصد از 
رش��د 8 درصد اقتصادي پيش بيني  شده در برنامه ششم بايد از 
محل بهره وري باش��د.  رييس س��ازمان ملي بهره وري همچنين 
از سنجش بهره وري در ۵ دس��تگاه با ابلاغ معاون رييس جمهور 
خبر داد و افزود: بر اين اس��اس، بهره وري در بانك مركزي، صدا 
و س��يما، محيط زيست، سازمان برنامه و بودجه و سازمان انرژي 
اتمي س��نجش خواهد شد.  رييس سازمان ملي بهره وري با بيان 
اينكه امكان س��نجش سهم بهره وري در رشد سه ماهه سال 96 
به دليل نرس��يدن اطلاعات از بانك مركزي وجود ندارد، تصريح 
ك��رد: برنامه ريزي داريم كه بتوان س��هم به��ره وري را در بخش 
اقتصاد به دس��ت آوريم، اما جزئيات و آمار ريز از بخش ها وجود 
ندارد و نتوانس��تيم اين اطلاعات را به دس��ت بياوريم. وي تاكيد 
كرد: در س��ال 9٣ تا 9۵ س��هم بهره وري در رشد محاسبه شده 
و ميانگي��ن آن ٤.۵۵ درصد بوده كه از اي��ن رقم 2.91 واحد از 
طريق بهره وري اس��ت.  طباطبايي با تاكيد بر اينكه نبايد نسبت 
به اي��ن رقم از بهره وري هيجان زده ش��ويم، تصريح كرد: چراكه 

موج��ودي س��رمايه در بخ��ش نف��ت و گاز به دليل 
تحريم ها بلااس��تفاده بود، بنابراين ش��رايط پيش رو 

بسيار حايز اهميت است. 
وي ادام��ه داد: به��ره وري بايد در ي��ك دوره 1۵ 
تا 20 س��اله بررسي ش��ود و در كوتاه مدت نمي توان 

محاسبات درستي داشت. 
اين مقام مس��وول در پاس��خ به اين س��وال كه با 
توجه به رقم رش��د 7 درصدي اعلامي از سوي مركز 
آم��ار چرا س��هم بهره وري به دس��ت نيامده اس��ت، 
گف��ت: مبناي اطلاعات و به دس��ت آوردن به��ره وري، آمارهاي 
بانك مركزي اس��ت و سازمان از داده آنها استفاده مي كند. فقط 
براي به دس��ت آوردن بهره وري نيروي كار از آمارهاي مركز آمار 
استفاده مي كنيم. طباطبايي خاطرنشان كرد: اطلاعات موجودي 
س��رمايه را فقط بانك مركزي ارائه مي دهد و براس��اس آن نقش 
بهره وري به دس��ت مي آيد.  رييس سازمان ملي بهره وري گفت: 
 هفته پاياني ش��هريورماه همايش بين المللي هزينه يابي به مدت

 ٣ روز در تهران برگزار خواهد شد. 
طباطبايي با بيان اينكه تفكيك بهره وري در بنگاه هاي اقتصادي، 
سودآوري و حركت به سمت بهره وري سبز دنبال مي شود، افزود: در 
سال هاي اخير موضوع تقويت همكاري با سازمان بهره وري آسيايي 
و اع��زام افراد براي كس��ب آموزش هاي جدي��د را پيگيري كرديم.  
رييس س��ازمان ملي بهره وري در پاس��خ به س��وال ديگري درباره 
انجام محاسبات وضعيت بهره وري نيروي كار گفت: نگاه به شاخص 
بهره وري نيروي كار به طور نسبي بخشي از نوسانات بهره وري كار را 
نش��ان مي دهد. عوامل زيادي در ميزان بهره وري نيروي كار دخيل 
است و ممكن است در يك مقطع زماني به دليل تحريم ها يا نوسانات 
ديگر، توليد در يك واحد كاهش يابد كه در پي آن بهره وري نيروي 
كار ني��ز پايين مي آيد، اما آيا مي توان افت توليد را به افت بهره وري 

نيروي كار ارتباط داد؟
وي خاطرنشان كرد: بعد از تحريم ها و با افزايش ميزان توليد 
و ارتباط��ات بنگاه ها، طبيعتا بهره وري نيروي كار نيز بهبود پيدا 
كرده اس��ت.  رييس سازمان ملي بهره وري درباره سهم دستمزد 
از افت و خيز بهره وري نيروي كار نيز بيان كرد: پرداخت عادلانه 
دس��تمزد بايد به ميزان بهره وري افراد صورت گيرد و اينكه افراد 
به نسبت سابقه يا سطح تحصيلات حقوق دريافت كنند، عادلانه 
نيس��ت؛ بنابراي��ن بهره وري ني��روي كار بايد با مي��زان حقوق و 

دستمزد دريافتي ارتباط مستقيم داشته باشد. 

مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي چگونگي استفاده 
از ظرفيت هاي مردمي در امر مبارزه و پيش��گيري از فساد را با 

توجه به تجربه كشورهاي منتخب بررسي كرد. 
به گزارش روابط عمومي مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي 
اس��لامي، دفتر مطالعات اقتصادي در اي��ن گزارش با بيان اين 
مطلب ك��ه يكي از جديدترين مس��ائل امروز كش��ور، موضوع 
مفاس��د س��ازمان يافته اقتصادي است، تاكيد ش��ده كه وجود 
فس��اد در نهادهاي حكومتي علاوه بر ضررهاي اقتصادي كلان، 

موجب نارضايتي هاي گسترده اجتماعي كاهش اعتماد مردم به 
حاكميت مي شود. 

اين گزارش افزوده اس��ت: ديگر كشورهاي دنيا نيز با چنين 
مش��كلاتي مواجهه بوده اند و روش ها و ابزارهاي نوين مبارزه با 
فس��اد به دليل مواجهه تخصصي با پديده فس��اد به مرور شكل 
گرفته اس��ت. همچنين اين گزارش، يكي از قوي ترين ابزارهاي 
مبارزه با فساد را استفاده از توان نظارتي مردمي براي كشف و 
كاهش تخلفات دانس��ته و تاكيد كرده است: نظارت عمومي از 

پايين به بالا كه مردم بازيگر اصلي آن هس��تند، طبق آمارهاي 
جهاني نخستين عامل كشف تخلفات است، به طوري كه حدود 
نيمي از فسادها در سازمان هاي دولتي و خصوصي از اين طريق 
كشف مي شوند. استفاده از ظرفيت نظارت مردمي براي مقابله 
با فساد، نيازمند بسترهاي نهادي است كه از جمله آنها مي توان 
به »حماي��ت قانوني و حفاظت هاي امنيتي از گزارش دهندگان 

فساد« و »تشويق و پاداش براي آنها« اشاره كرد. 
در ادامه اين گزارش تصريح ش��ده است: با وجود كارآمدي 
نظ��ارت مردم��ي، در ح��ال حاض��ر كش��ور فاق��د بس��ترهاي 
حقوق��ي و نه��ادي لازم ب��راي تس��هيل فرآينده��اي نظارت 
عموم��ي و گزارش دهي فس��اد اس��ت و نه تنه��ا حمايت كافي 

از گزارش  دهندگان فس��اد انجام نمي ش��ود، بلك��ه در مواردي 
برخوردهاي نامناسبي نيز با چنين افرادي صورت مي گيرد. 

در اي��ن گزارش همچنين تجربيات كش��ورهاي مختلف در 
زمينه ايجاد بس��ترهاي حقوقي لازم براي فراگير شدن نظارت 
مردم��ي در جامع��ه م��ورد مطالعه ق��رار گرفته و تع��دادي از 

موفق ترين مثال ها ارائه شده اند. 
در پاي��ان گ��زارش مرك��ز پژوهش ه��ا آمده اس��ت: به نظر 
مي رس��د كه با توجه به آمارها و تجربي��ات جهاني، مي توان با 
ايج��اد بس��ترهاي لازم، گام مهمي در جهت مبارزه با مفاس��د 
اداري و اقتصادي به خصوص مفاس��د شبكه يي و سازمان يافته 

در كشور برداشت. 

رييس سازمان ملي بهره وري خبر داد 

سنجش بهره وري در 5 دستگاه اجرايي

استفاده از ظرفيت هاي مردمي براي مبارزه با فساد

قائم مقام سازمان مالياتي تشريح كرد 

ضرورت اصلاح نظام ماليات بر ارزش افزوده
قائم مق��ام س��ازمان ماليات��ي با اع��لام تحقق 
97درصدي درآمدهاي مالياتي در س��ال گذشته، 
درآمد پيش بيني شده س��ال جاري را 1٣0 هزار 

ميليارد تومان عنوان كرد. 
ب��ه گزارش ايبِنا، محمدقاس��م پناه��ي افزود: 
س��ازمان مالياتي و گم��رك متول��ي وصول اين 
درآمدها هس��تند و البته مبل��غ 2٣ هزار ميليارد 
توم��ان مربوط به عوارض و س��هم ش��هرداري ها 

است. 
قائم مقام س��ازمان امور مالياتي كش��ور با تاكيد بر تامين 
درآمده��اي مالياتي پايدار با تكيه بر ماليات بر ارزش افزوده 
اظه��ار كرد: تامين درآمدهاي مالياتي در آينده، بدون تحول 
در ح��وزه نظام ماليات بر ارزش افزوده و طرح جامع مالياتي 

امكان پذير نخواهد بود. 
وي با اش��اره به اينكه س��ال گذش��ته ح��دود 97درصد 
درآمده��اي مالياتي كش��ور تحقق يافت، تصري��ح كرد: در 
تحقق اي��ن درآمدها، ماليات بر ارزش افزوده نقش پرُرنگ و 

موثرتري به نسبت سال هاي گذشته داشته است. 
پناه��ي، مجموع وصولي درآمدهاي مالياتي س��ال 9۵ را 
ح��دود 8٣ هزار ميليارد تومان عنوان ك��رد و گفت: اين در 
حالي بود ك��ه مجموع پيش بيني درآمدهاي مالياتي س��ال 
گذش��ته 87 ه��زار ميليارد توم��ان بود و س��ال 9۵ ازجمله 

سال هاي درخشان نظام مالياتي به شمار مي رود. 
وي ب��ا اش��اره به اينكه تحق��ق درآمده��اي مالياتي، هم 
وظيفه ملي و هم وظيفه س��ازماني اس��ت، افزود: در صورت 
عدم تحق��ق كامل درآمدهاي مالياتي، هزينه هاي كش��ور با 

كسري بودجه مواجه خواهد شد. 
قائم مقام س��ازمان امور مالياتي كش��ور، نظ��ام ماليات بر 
ارزش اف��زوده را يك��ي از بخش ه��اي مهم و رو به توس��عه 
س��ازمان عنوان ك��رد و گفت: وصولي اي��ن بخش هم اكنون 
براب��ر با بخش ماليات هاي مس��تقيم ب��وده و حتي در حال 
پيشي گرفتن از آن است.  پناهي، در ادامه به دو مقوله مهم 
پذيرش اعتبار مالياتي و استرداد ماليات به موديان پرداخت 
و گفت: با دقت نظر و تس��ريع در اين دو زمينه، گام مهمي 
در جه��ت افزايش رضايتمن��دي موديان مالي��ات بر ارزش 
افزوده برداشته خواهد ش��د.  قائم مقام سازمان امور مالياتي 
كشور، همچنين طرح جامع مالياتي را پيشقراول تحول نظام 

ماليات��ي توصيف كرد و گفت: اين طرح در س��ه 
بخش اصلي زيرساخت، بانك اطلاعاتي و سيستم 
نرم اف��زار يكپارچه مالياتي در حال اجراس��ت و با 
اجراي كامل اين سيس��تم، عم��لا تمام اطلاعات 
منابع مالياتي مربوط به يك پرونده در يكجا قابل 
استفاده خواهد بود و امكان طبقه بندي پرونده ها 

براساس ميزان ريسك نيز ميسر مي شود. 
وي اضاف��ه ك��رد: ب��ا رس��يدگي ب��ه پرونده 
ماليات��ي مودي��ان براس��اس ريس��ك، تنه��ا 10 
درص��د پرونده ه��ا رس��يدگي مي ش��ود و عم��لا اظهارنامه 
90 درص��د مودي��ان موردپذي��رش قرار خواه��د گرفت كه 
ب��ه اي��ن ترتي��ب در وق��ت و ان��رژي س��ازمان صرفه جويي 
مي ش��ود. پناهي با ذكر اي��ن مطلب كه سيس��تم يكپارچه 
 مالياتي، آينده س��ازمان ام��ور مالياتي اس��ت، گفت: حدود

 1٤ كارك��رد و فرآيند مالياتي به ص��ورت الكترونيكي تحت 
اين سيستم انجام خواهد شد كه مهم ترين آنها ثبت نام، ارائه 

اظهارنامه، وصول و اجرا، حسابرسي و... است. 
وي ب��ا تاكيد ب��ر اينكه دريافت ماليات ب��ر ارزش افزوده 
از حلقه آخر در دنيا منس��وخ ش��ده و اص��ولا چنين اقدامي 
منطقي و امكان پذير نيست، گفت: عمده ماليات از حلقه هاي 
اول و مب��ادي ورودي كالا همچون گمرك اخذ مي ش��ود و 
س��اير حلقه ها وظيف��ه انتقال مالي��ات ب��ر ارزش افزوده به 

مصرف كننده نهايي را برعهده دارند. 
قائم مقام س��ازمان امور مالياتي كش��ور درخصوص لايحه 
صندوق مكانيزه فروش نيز بيان داشت: اين لايحه هم اكنون 
در مجلس ش��وراي اس��لامي در حال بررسي است و بخشي 
از پازل طرح جامع مالياتي براي تامين اطلاعات درآمدهاي 

اشخاص به شمار مي رود. 
وي اف��زود: اين صندوق صرفا ب��راي به كارگيري در نظام 
ماليات بر ارزش افزوده مورد اس��تفاده ق��رار نمي گيرد بلكه 
ه��دف اصل��ي از به كارگي��ري آن، شفاف س��ازي مب��ادلات 
اقتصادي در كش��ور و البته كاركرد فرعي آن كمك به نظام 

ماليات بر ارزش افزوده است. 
پناه��ي اظهار كرد: با نص��ب و راه اندازي صندوق مكانيزه 
فروش توس��ط اصناف، موديان مالياتي به سمت استفاده از 
صورتحس��اب حركت خواهند كرد و عملا فاكتورنويس��ي در 

كشور ترويج و نهادينه خواهد شد. 
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ورود قوه قضاييه به مقوله 
مديريت ريسك 
از سوي انجمن جامعه ايمن 
خبري به نقل از رياست محترم 
ق��وه قضاييه مبني ب��ر نگراني 
ايشان از رخداد حوادث رانندگي 
با تواتر زياد و دس��تور ايشان به 
دادستان كل كش��ور براي ورود 
ب��ه موضوع بررس��ي علل وقوع 
اين حوادث و راه هاي جلوگيري 
از آنها منتش��ر شد كه در جاي 
خود اين اقدام ارزش��مند و قابل 

تقدير و ارج گذاري است. واقعيت اين است كه آمار حوادث 
رانندگي در كشور ما نسبت به بسياري از كشورها بالاست 
كه نياز به ت��اش جدي براي كاهش تصادفات وجود دارد 
و ع��اوه بر بالا بودن آمار حوادث رانندگي متاس��فانه آمار 
حوادث ش��غلي و نيز خس��ارت هاي مالي و بدني در ساير 

فعاليت هاي روزمره هم در ايران بالاست. 
ورود ق��وه محترم قضاييه و رس��يدگي به اين معضل و 
تاش ب��راي كاهش ح��وادث اقدام اساس��ي و لازم تلقي 
مي ش��ود ش��كي نيس��ت، اما به موازات اين اقدام ضرورت 
كمك گرفتن از س��ازمان هاي مردم نه��اد و وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اس��امي، وزارت آموزش و پرورش، وزارت كشور 
)س��تاد حوادث و باياي طبيعي ش��وراهاي شهر و روستا 
و ش��هرداري ها، بخش��داري ها، پليس، آتش نشاني( وزارت 
تع��اون و كار و رف��اه اجتماع��ي، وزارت صناي��ع و معادن، 
وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشكي، رسانه هاي كشور 
و لزوم تدوين منابع آموزش��ي براي كودكان، دانش آموزان 
و دانش��جويان در حوزه مديريت ريس��ك براي آشنايي با 
مباح��ث )ايمني -بهداش��ت و بيمه( و ني��ز بهره گيري از 
امكانات مساجد و منابع بسيج مردمي براي آموزش و ترويج 
فرهنگ بهداش��ت محيط و حرفه يي و نيز مفاهيم ايمني 
براي آحاد مردم اقدامي ارزش��مند و لازم است كه توجه و 

هميت سه قوه كشور را به طور جدي طلب مي كند. 
ب��ا توجه به آم��ار مرگ و مير بالاي كش��ور و ضايعات 
بدني هموطنان عزيزمان در حوادث مختلف و از بين رفتن 
اموال و منابع ملي و عدم نفع بس��ياري از اشخاص حقيقي 
و حقوقي از امكانات زندگي فردي و شغلي، ضرورت شروع 
فوري و جدي آموزش هاي ايمني و بهداشت را براي تك تك 
هموطنان اجتناب ناپذير كرده است. شرايط به طوري است 
كه لازم اس��ت همه ايراني ها در هر جايگاهي كه هستند با 
روش هاي پيشگيري از وقوع حوادث )بخصوص در حوادث 
رانندگي بر اس��اس قانون جديد ش��خص ثال��ث( و اصول 
ايمني آشنا شوند و بياموزند كه چگونه در معرض خطرات 
در كمين نباش��ند و نيز همه مديران در همه پس��ت ها و 
مس��ووليت ها با مخاطرات كوچك و ب��زرگ تهديد كننده 
كاركن��ان - مش��تريان و عموم م��ردم در تمام عرصه هاي 
اجتماعي در مورد روش هاي پيشگيري از خطرات آموزش 
دي��ده، قطعا انتقال اين مفاهيم به مديران ارش��د و مياني 

كشور بسيار با اهميت و به نفع مردم خواهد بود. 
ورود و حساس��يت رياس��ت محترم قوه قضاييه و ابراز 
نگراني ايش��ان از آمار حوادث بالا در كشور را به فال نيك 
بگيريم و از ايشان درخواست صدور دستور تشكيل دادگاه ها 
و ش��وراهاي حل اختاف تخصصي حوادث و رسيدگي به 
اختافات بيمه يي براي تسريع و تسهيل رسيدگي به دعاوي 
از اين دس��ت و احقاق حقوق بيمه گذاران تقاضا مي ش��ود. 
ان ش��اءالله دادستان محترم كل كشور با توفيق در بررسي، 
گلوگاه ها و قصورات موث��ر در رخداد حوادث و راهكارهاي 
تس��ريع در مجازات عامان و احياي حقوق بازماندگان را 
مش��خص كند و بدين طريق ياور مردم شريف كشورمان 
در قبال جلوگيري از پيامدهاي منفي و زيانبار اين حوادث 
باشند. بهترين و كارآمدترين ياوران قوه محترم قضاييه در 
پي جويي و شناخت علل و عوامل به وجود آورنده اين وقايع 
زيانبار، كارشناسان رسمي دادگستري در رشته هاي مرتبط 
هس��تند كه با يافتن ابهامات و توصيه هاي پيشگيري ياور 
قواي محترم قضاييه و مجريه در اين حوزه تلقي مي شوند. 
مجددا ورود قوه قضاييه براي حل اين مشكل بزرگ ملي 
و معطوف ش��دن نظر اين قوه به مقوله مديريت ريسك را 

تبريك و به فال نيك مي گيريم.

ضرب الاجل ۱۱ روزه بانك  
مركزي براي اتصال به صياد

با پاي��ان مهلت بانك مركزي به بانك ها براي اتصال به 
سامانه صياد تاكنون ۲۲ بانك به اين سامانه متصل شده اند. 
بر همين اس��اس بانك مركزي ضرب الاجل اتصال به اين 

سامانه را تا پايان شهريور ماه اعام كرده است. 
به گزارش ايبِنا، بانك مركزي س��وم خرداد ماه ۱۳۹۶ 
س��امانه صدور يكپارچه الكترونيكي دسته چك )صياد( را 
ب��راي افزايش امنيت چك و جلوگيري از صدور چك هاي 
بامحل، اجرايي و به بانك ها مهلت داد تا ۱۵ ش��هريور ماه 
به اين سامانه متصل شوند.  حال با گذشت اين مدت، ۲۲ 
بانك به اين س��امانه متصل شده اند اما 8 بانك هنوز باقي 
مانده اند كه بانك مركزي نيز فرص��ت ۱۱ روزه يي را براي 

پيوستن به اين سامانه تعيين كرده است. 
س��امانه صي��اد )ص��دور يكپارچه الكترونيكي دس��ته 
چك( براي يكپارچه س��ازي فرآيند صدور دسته چك هاي 
بانكي پياده سازي شده است. اين سامانه با متمركز كردن 
درخواست هاي دس��ته چك، امكان اعتبارسنجي صاحبان 
حس��اب و امضا را فراهم كرده تا از اختصاص دسته چك به 

افراد فاقد صاحيت و بدسابقه جلوگيري شود. 
همچنين با اختصاص شناس��ه منحصر ب��ه فرد به هر 
برگ چك، اس��تعام و پيگيري وضعيت چك تس��هيل و 
باعث افزايش اعتبار دس��ته چك در تبادلات مالي كش��ور 
مي شود. س��امانه صياد با ثبت دسته چك هاي صادر شده، 
ي��ك بانك اطاعات��ي يكپارچه و مدون از س��وابق صدور 
دس��ته چك در سراسر كشور ايجاد مي كند. اين سامانه به 
سفارش بانك مركزي تهيه شده و بانك هاي كشور پس از 
ثبت درخواست در سامانه صياد و دريافت شناسه استعام 
)ب��ه ازاي هر برگ چك( اج��ازه صدور دس��ته چك براي 
متقاضيان را پيدا مي كنند. حال پس از گذش��ت مدتي از 
معرفي و اجراي اين طرح در سيس��تم بانكي، ۱۵ شهريور 
ماه س��ال جاري آخرين مهلت بانك ها براي اتصال به اين 
 سامانه بود اما اكنون با گذشت چند روز از موعد مقرر، تنها

 ۲۲ بانك به سامانه صياد متصل شده و اين سامانه در حال 
فعاليت اس��ت. براس��اس اين گزارش، با توجه به اينكه ۱۵ 
شهريور ماه آخرين مهلت اعام شده از سوي بانك مركزي 
براي اتصال به س��امانه صياد بود، ام��ا به دليل اينكه تمام 
بانك ها امكان اتصال به اين سيستم را تا مهلت تعيين شده 
نداشتند، پايان شهريور ماه آخرين فرصت براي اتصال همه 

بانك ها جز ۳ بانك به اين سيستم است.

يادداشت روز

خبر

كاهش نرخ ارز در روز اول حذف ارز رسمي مسافرتي 

اجراي برنامه يكسان سازي ارز تا پايان 96
توقف فروش ارز مسافرتي در جهت اجراي يكسان سازي ارزي انجام شد

در ميزگردي با حضور 2مديرسابق بانك مركزي مطرح شد

دلايل رشد بازار غيرمتشكل پولي و نبود قانون كافي
گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|

 در جريان مس��ائل و مشكات موسسات غيرمجاز 
ديده ش��د كه اعتماد مردم به موسسه هاي مالي بيش 
از بانك مركزي بوده اس��ت كه اين مس��اله پديده يي 
نوظهور در بازار غيرمتشكل پولي است و در اين راستا 
تدوي��ن قانون جامع و همه جانب��ه و همچنين اعطاي 
اختيار كامل به مجريان اين قانون، پيشنهاد مقام هاي 
پيش��ين بانك مركزي براي س��اماندهي موسسه هاي 

غيرمجاز در بازار غيرمتشكل پولي بود. 
به گ��زارش »تعادل« نشس��ت تخصصي بررس��ي 
بحران موسس��ه هاي غيرمجاز كه در مركز پژوهش��ي 
آرا و ب��ا حضور حميد تهرانفر معاون نظارتي پيش��ين 
بانك مركزي و اميرحس��ين امين آزاد مديركل پيشين 
نظارت بر بانك ها و موسسه هاي اعتباري بانك مركزي 
برگزار شد به مسائلي پيرامون موسسه هاي غيرمجاز و 
پيامده��اي ناظر بر فعاليت آنها و ش��يوه هاي مبارزه با 
اين اختال در نظام بانك��ي پرداخته كه حاوي نكات 

درخور توجهي بوده است. 

 جاي خالي نظارت تخصصي
تهرانفر معاون نظارتي پيش��ين بان��ك مركزي در 
آغاز اين نشس��ت فش��ار وارد ش��ده به اقتصاد كشور 
به س��بب فعاليت ش��ركت هاي مضاربه يي و مشكات 
س��پرده گذاران در دهه ۶0 را يادآوري ك��رد و افزود: 
صندوق ه��اي قرض الحس��نه نيز كه با مج��وز نيروي 
انتظام��ي بايد ب��راي تامي��ن نيازهاي خ��رد مردم و 
ش��ركت ها بر اساس عقود اس��امي اقدام مي كردند از 

هدف خود منحرف شدند. 
به گفته وي، تعاوني هاي اعتبار نيز به موجب قانون 
بايد فقط داخل نهادها و سازمان ها فعاليت مي كردند، 
ام��ا به س��بب فضاي مهي��ا براي جذب س��رمايه هاي 
م��ردم و نبود نظارت جامع از س��ازمان هاي مادر جدا 
ش��دند؛ بنابراين نظارت تخصص��ي بر فعاليت هاي اين 

س��ه گروه از چش��م ها دور مانده است. اين اقتصاددان 
تاكيد كرد: در برخي موارد و دوره ها ديده ش��د اعتماد 
مردم به موسس��ه هاي مالي ك��ه پديده يي نوظهور در 
بازار غيرمتشكل پولي است، بيش از بانك مركزي بوده 
اس��ت و مردم به موسسات بيش از هشدارها و نظرات 

بانك مركزي اعتماد داشته اند. 
وي ي��ادآوري كرد: در دولت دهم با يك موسس��ه 
مالي اعتباري به س��بب فق��دان مجوز، درگير بوديم و 
موض��وع به طور جدي در حال پيگيري بود اما نامه يي 
با امضاي ۹0 نماينده مجلس رسيد كه با اين موسسه 
هم��كاري كنيد. اين نكته نش��ان مي دهد كه يا نبايد 
قانون نوشته ش��ود يا قانونگذار نبايد ابزارهاي اجراي 
قان��ون را ضعي��ف كن��د. قان��ون بايد محكم باش��د و 
تكلي��ف هر نهاد را به خوبي روش��ن كند. به گفته وي، 
در دولت هاي نهم و دهم اين تصور وجود داش��ت كه 
بانك مركزي قصد قلع و قمع موسس��ه ها را دارد و از 
اين رو، به آنها بيش��تر توجه مي شد. وجود قانون هاي 
متع��دد بانك ها را در تنگنا ق��رار مي دهد و به فضاي 
بي اعتمادي دام��ن مي زند و ش��رايط را براي فعاليت 

شركت هاي ليزينگي و غيرمجاز فراهم مي كند.

  عجله برخي مقام ها در روند ادغام كاسپين
مع��اون نظارتي پيش��ين بانك مرك��زي درباره 
موسسسه كاسپين گفت: قرار بود در نهايت آرامش 
هش��ت تعاوني اعتب��اري و موسس��ه هاي مالي كه 
سپرده گذاران زيادي داش��تند و مشكات زيادي را 
ايجاد ك��رده بودند، منحل و س��رمايه آنها در قالب 
موسسه مجوزدار كاسپين كه آن زمان فقط ۲ شعبه 
داشت، تجميع ش��ود. بايد هيات تسويه بنا بر آنچه 
در نخس��تين اطاعيه بانك مركزي آمد، دارايي ها و 
هزينه ه��اي آنها را به طور ش��فاف مي آورد اما برخي 
مقام ها عجله داشتند نام همه موسسه ها به كاسپين 
تغيي��ر كند و حتي دفترچه مردم نيز اصاح ش��ود. 

تهرانف��ر تاكيد كرد: آنچه قرار بود درباره كاس��پين 
اجرا ش��ود به س��بب دس��توراتي كه خارج از نظام 
پول��ي- بانكي درباره آن صادر ش��د، تغيير كرد. در 
قانون پيش��ين به مردم به عنوان سپرده گذار توجه 
خاصي نش��ده بود؛ در حالي ك��ه تجمع ها نهادهاي 

حاكميتي را حساس مي كند. 

  كارمندان بانك مركزي سهام نخريدند
اين مقام پيشين بانك مركزي در پاسخ به پرسشي 
درباره حضور برخ��ي مديران اين نهاد در هيات مديره 
كاس��پين تصريح كرد: نام س��هامداران هر موسسه يي 
به بانك مركزي داده مي ش��ود و با اطمينان مي گويم 
هيچ يك از دارندگان ۵0درصد سهام كاسپين از بانك 
مركزي نيس��تند و حت��ي بين خريداران بقيه س��هام 
اين موسس��ه در بورس نيز حضور ندارند. تا جايي كه 
مي دانم هيچ يك از كارمندان بانك مركزي نيز سهام 

كاسپين را نخريده اند. 

  نبود قانون بازدارنده
امي��ن آزاد مدي��ركل پيش��ين نظارت ب��ر بانك ها 
و موسس��ه هاي اعتب��اري بان��ك مركزي ني��ز در اين 
نشس��ت يادآوري كرد: بازار غيرمتش��كل پولي شامل 
نهادهايي با ماهيت هاي متفاوت است و نمي توان براي 
همه آنها يك برنامه داش��ت. ش��ركت هاي ليزينگي و 
صرافي ها نمونه هايي از نهادهاي غيرس��پرده پذيرند اما 
بيشترين حساسيت درباره نهادهاي سپرده پذير مانند 
صندوق هاي قرض الحس��نه و تعاوني هاي اعتبار است. 
امين آزاد با تاكيد براينكه به سبب نبود قوانين مناسب 
با بازدارندگي مكفي در ايران، ش��اهد شكل گيري بازار 
غيرمتش��كل پولي بوده ايم، ادام��ه داد: قانون ما براي 
نهادهاي سپرده گير ناكافي است. اين اقتصاددان وجود 
قان��ون و مقررات ق��وي براي مج��ازات متخلفان بازار 
غيرمتش��كل پولي را گام نخست براي رفع اين مشكل 

دانست و افزود: براي نمونه در تبصره ۲ ماده ۱4 قانون 
برنامه شش��م توس��عه صندوق هاي قرض الحسنه تك 
ش��عبه يي از اعمال برخي قانون هاي نظارتي مس��تثنا 
شده اند و روش��ن نيست چه كسي بايد بر آنها نظارت 
كند و اگر اتفاقي افتاد، مسووليت ضمانت سپرده هاي 

مردم با كيست. 
ب��ه گفته وي تا پي��ش از اين بر اس��اس قانون، 
بانك مرك��زي بايد موسس��ه هاي غيرمج��از را در 
سراس��ر كشور شناس��ايي و نام آنها را براي برخورد 
به ني��روي انتظامي اعام مي كرد ك��ه اين موضوع 
الان قدري اصاح ش��ده است و اداره اماكن نيروي 
انتظامي وظيفه دارد حتي درباره گش��ايش ش��عبه 
مجوزهاي مراجع لازم را درخواست كند. وي ادامه 
داد: قانونگ��ذار بايد همه مراح��ل اجراي قانون را تا 
تس��ويه مطالبات آخرين س��پرده گذار روشن كند؛ 
نه اينك��ه نهادهاي مرتبط با موض��وع مانند وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي درباره تعاوني هايي با ۲ 
ميليون سپرده گذار و حجم منابع ۱۳0ميليارد ريال 
باتكليف بمانن��د. امين آزاد اف��زود: وقتي به گفته 
حقوقدان��ان نمي توان آيين نامه ي��ي تدوين كرد كه 
احكام يك قانون خاص مانند تعاوني ها را خدشه دار 
كند، بانك مركزي چقدر درباره تعاوني هاي اعتباري 
اختيار قانوني خواهد داشت؟ وي به فرآيند نهادينه 
شدن اموري مانند بستن كمربند ايمني سرنشينان 

خودرو گريزي زد و گفت: در بازار غيرمتشكل پولي 
نيز بايد يك جا، برخورد جدي شود كه البته هزينه 

دارد و عده يي نقره داغ مي شوند. 

  لزوم توجه به ضمانت هاي اجرايي
اين مسوول پيشين بانك مركزي تاكيد كرد: افزون 
ب��ر وجود قانون جامع بايد به مج��ري نيز اختيار لازم 
براي برخورد داده شود؛ زيرا در صورت تقويت ضمانت 
اجرايي متخلفان عقب مي نشينند. نبود تناسب جرم با 
تنبيه هاي قضايي يكي ديگر از نكاتي بود كه امين آزاد 
به آن اش��اره كرد. اكنون براي متخلفان موسسه هاي 
غيرمج��از حداكثر ۶ ماه حبس در پي ش��كايت بانك 
مرك��زي لح��اظ ش��ده اس��ت؛ در حالي كه ب��ر پايه 
قانون مصوب ۱۳۶۹ مجلس ش��وراي اس��امي درباره 
شركت هاي مضاربه يي حتي مجازات اعدام پيش بيني 
شده بود و در نتيجه بساط اين شركت ها برچيده شد. 
وي همچنين از تطويل در فرآيند قانونگذاري در مورد 
نظام بانكي گايه كرد. رييس كل بانك مركزي بيست 
و نهم مردادماه امس��ال اعام كرده بود: خوش��بختانه 
اكنون موسس��ه غيرمجاز باتكليف��ي نداريم و تقريبا 
هم��ه آنها تعيين تكليف ش��ده اند. يك��ي از اقدام هاي 
دول��ت يازدهم كه در دولت دوازدهم دنبال مي ش��ود، 
س��اماندهي بازار پولي كش��ور و حل و فصل مس��ائل 

موسسه هاي غيرمجاز است. 

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
روز دوش��نبه ۲0 ش��هريور ۹۶ همزمان با حذف ارز 
مبادله يي براي مس��افرت خارجي در حال��ي كه انتظار 
مي رفت بازار نس��بت به حذف ارز مس��افرتي مبادله يي 
واكنش نش��ان دهد و ش��اهد افزايش نرخ انواع ارزها در 
بازار باشيم اما باوجود افزايش نرخ رسمي ۲۱ ارز از جمله 
افزايش نرخ دلار و كاهش ۱۵ ارز از جمله پوند و يورو و 
بدون تغييرماندن ۳ ارز، بازار آزاد شاهد كاهش نرخ هاي 

دلار، يورو و پوند بود. 
به گزارش »تعادل« براس��اس اع��ام بانك مركزي، 
نرخ رس��مي دلار با ۳4 ريال افزاي��ش ۳۳۳۵.4 تومان، 
نرخ رسمي پوند با ۳ ريال كاهش 4۳۹۶.8 تومان و نرخ 
رسمي يورو با افت ۳0 ريالي 4007.7 تومان قيمت گذاري 
شد. اما در بازار آزاد، صرافي ها هر دلار امريكا را با كاهش 
۳ تومان��ي ۳ ه��زار و 8۹۹ تومان ارزش گ��ذاري كردند؛ 
همچني��ن هر يورو با كاه��ش ۲۹ توماني 4 هزار و 7۶7 
تومان فروخته ش��د و قيمت هر پوند انگليس نيز با ۱7 

تومان افت ۵ هزار و ۱40 تومان است. 
تحولات بازار نشان مي دهد كه نرخ آزاد سه ارز اصلي 
دلار، ي��ورو و پوند كاهش يافته و نرخ س��كه طا نيز به 
دنبال كاهش نرخ جهان��ي اونس با افزايش اندك همراه 
ش��ده است. در بازار سرمايه نيز شاخص كل بورس نيز با 
۱۱۳ واحد رشد همراه شده و در بازار معامات ارزي دلار 

نقدي ۳۹00 تومان معامله شده است. 

  اجراي برنامه يكسان سازي ارز تا پايان 96
معاون بين المل��ل بانك مركزي زم��ان اجراي برنامه 
يكسان س��ازي نرخ ارز را اواخر امسال اعام كرد و گفت: 
توقف فروش ارز مسافرتي در جهت اجراي يكسان سازي 
ارزي است. غامعلي كامياب در گفت وگو با ايبنا در پاسخ 
به اين س��وال ك��ه آيا توقف فروش ارز مس��افرتي از روز 
دوشنبه بيستم شهريورماه بر اساس دستورالعمل بانك 
مركزي و تهيه اين ارز با نرخ بازار آزاد توس��ط مسافران 
مي توان��د، مقدمه يي براي اجراي يكسان س��ازي نرخ ارز 
توسط اين بانك باشد؟ افزود: توقف فروش ارز مسافرتي 

در جهت اجراي يكسان سازي ارزي است. 
مع��اون بين الملل بانك مركزي درب��اره زمان اجراي 
برنامه يكسان سازي نرخ ارز گفت: گرچه هنوز زماني براي 
اجراي برنامه تك نرخي كردن ارز توس��ط بانك مركزي 
به صورت مش��خص تعيين نشده اما فعا برنامه ريزي ها، 
اجراي آن را براي پايان سال جاري پيش بيني كرده است. 
وي با تاكيد بر اينكه ش��رايط لازم براي اجراي برنامه 
يكسان سازي ارزي از جمله آماده سازي كامل كارگزاري ها 
و ارتباطات بين المللي در اين راستا حاصل نشده است و 
بايد اي��ن موارد قبل از برنامه تك نرخي كردن ارز انجام 
ش��ود، افزود: با وجود اينكه حذف ارز مسافرتي در جهت 
تك نرخي كردن ارز اس��ت؛ اما نمي توان آن را مقدمه يي 
براي اجراي اين برنامه دانست. كامياب ادامه داد: با وجود 

اينكه كارهاي زيادي براي آغاز اجراي يكسان سازي نرخ 
ارز انجام شده اما اقدامات ديگري نيز ادامه دارد كه توقف 
فروش ارز مس��افرتي يكي از سياست هاي اتخاذ شده در 

راهي آغاز شده است. 
بر اس��اس اعام بانك مركزي فروش ارز مسافرتي از 
روز بيستم شهريورماه متوقف و مسافران مي توانند ارز را 
با نرخ بازار آزاد تهيه كنند. با اصاح مقررات ارزي ناظر بر 
ارز مسافرتي بانك ها مي توانند ضمن تسهيل فرآيندهاي 
مرتبط با فروش ارز مس��افرتي اعم از سياحتي و زيارتي، 
از بيستم شهريورماه سال جاري به فروش اين ارز به نرخ 
بازار )آزاد( در مقابل ارائه گذرنامه، بليت و ويزاي كش��ور 
مقصد )در مورد كش��ورهايي كه نياز به ويزا دارند( اقدام 
كنند.  تاكنون مس��افران ايراني كه بيش از دوازده سال 
س��ن داشتند و از راه هاي هوايي، زميني، ريلي و دريايي 
از كشور خارج مي ش��دند، مي توانستند براي يك بار در 
طول سال حداكثر ۳00 دلار امريكا يا معادل آن را با ارائه 
گذرنامه معتبر جمهوري اسامي ايران، بليت مسافرت، 
ويزاي كش��ور مقصد )در خصوص كشورهايي كه نياز به 
اخذ ويزا دارند( و تعهد كتبي مس��افر مبني بر خريد ارز 
مسافرتي فقط از يك منبع با نرخ مبادله يي تهيه كنند. 

تاكيد مي شود با اجراي بخشنامه جديد ۱۲ شهريور 
۹۶ از تاريخ بيس��تم شهريور، فروش ارز مسافرتي با نرخ 
مبادله يي از ذيل قس��مت »ب« بخش س��وم مجموعه 
مقررات ارزي، حذف و فروش ارز مس��افرتي با نرخ بازار 

)آزاد( انج��ام خواهد ش��د. بانك مرك��زي در عين حال 
اعام كرده اس��ت كه در س��ال جاري با هدف رفاه حال 
ش��ركت كنندگان در گردهمايي بزرگ اربعين حسيني 
همانند سال هاي گذشته، ارز مسافرتي به ميزان حداكثر 
۲00 دلار امريكا به نرخ مبادله يي با ارائه گذرنامه معتبر 
جمهوري اسامي ايران و بليت مسافرت براي زائران اين 
موس��م را از طريق بانك هاي ملي ايران، ملت و س��امان 

تامين مي كند. 

  كاهش نرخ طلا در بازار جهاني 
در بازار طا نيز هر اونس جهاني با ۹ دلار كاهش به 
۱۳۳۶ دلار رس��يد و انتظار مي رود كه به دنبال كاهش 
نرخ طاي جهاني، بازار طاي ايران نيز با اندكي كاهش 
مواجه ش��ود. اما روز دوشنبه ۲0 شهريور در بازار داخلي 
هر گرم طاي ۱8 عيار نيز با كاهش 7۶۲ توماني در بازار 

امروز، ۱۲۵ هزار و 7۹۹ تومان معامله شد. 
قيمت سكه تمام بهار آزادي در بازار تهران با افزايش 
اندكي همراه ش��د هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح 
جديد روز دوشنبه در بازار تهران با ۲00 تومان رشد، يك 
ميليون و ۲77 هزار و ۱00 تومان فروخته شد. همچنين 
هر قطعه س��كه تمام به��ار آزادي طرح قديم با ۲ هزار و 
400 توم��ان افزايش، يك ميلي��ون و ۲4۹ هزار و ۵00 
تومان است. هر قطعه نيم سكه بهار آزادي نيز با يك هزار 
و ۳00 تومان افت، ۶۶۲ هزار و ۵00 تومان داد و س��تد 

ش��د؛ در عين حال، هر قطعه ربع سكه بهار آزادي نيز با 
۲ هزار و ۱00 تومان كاهش نسبت به روز گذشته، ۳7۹ 
هزار و ۹00 تومان قيمت خورد. هر قطعه سكه گرمي نيز 

بدون تغيير قيمت، ۲۵4 هزار و ۱00 تومان است. 
 در بازار معامات ارز روز دوشنبه ۲0 شهريور نيز نرخ 
دلار نقدي در پايان معامات ۳۹00 تومان تسويه خورد 
و نرخ دلار فردايي در معامات صبح ديروز از دلار نقدي 
پيشي گرفته و دلار نقدي در آغاز معامات ۳8۹4 تومان 
و دلار فردايي ۳8۹7 تومان قيمت خورد. همچنين نرخ 
دلار بانك ها براي صرافي ها ۳8۹۱ تومان و براي اشخاص 
۳8۹۶ تومان بود. شاخص كل بورس و اوراق بهادار تهران 
در جريان معامات ۲0 ش��هريور ۹۶ بازار سرمايه ۱۱۳ 
واحد افزايش يافت و به رقم 8۳هزار و ۳۶۹ واحد رسيد. 
ش��اخص بازار اول با رش��د 4۳ واحد، بازار دوم با افزايش 
44۲ واحد و صنعت ۱۲8 واحد مواجه و شاخص صنعت 
مثبت ش��د. حجم معامات امروز بورس تهران به 478 
ميليون سهم به ارزش ۱.4۲0.8۶4 ميليون ريال رسيد 
و تعداد معامات به ۳7 هزار و 44۳ بالغ شد. ارزش بازار 

سرمايه نيز ۳.۲۹۵.8۵0 ميليارد ريال است. 

  وضعيت نرخ طلا در بازار جهاني
قيمت منطقه يي طا در بازار معامات روز دوش��نبه 
با 8دهم درصد روند كاهش��ي، مع��ادل ۹ دلار تنزل به 
يك هزار و ۳۳۵ دلار و ۱0 سنت در هر اونس رسيد و از 

بيشترين سطح خود در بيش از يك سال اخير كه در روز 
جمعه با رس��يدن به يك هزار و ۳۵7 دلار و ۵4 سنت در 

هر اونس بود، فاصله گرفت. 
همچنين در بازار معامات آت��ي طاي امريكا براي 
تحويل در ماه دس��امبر هر اونس ط��ا با ۹ دهم درصد 

كاهش به يك هزار و ۳۳۹ دلار و 40 سنت رسيد. 
اين در حالي اس��ت كه افزايش ارزش دلار امريكا در 
براب��ر ۶ س��بد اصلي ارز جهان به دنبال فروكش ش��دن 
تنش ه��اي ژئوپليتيكي موجب كاهش درخش��ش طا 
ش��ده اس��ت؛ البته علت اصلي رشد قيمت طا در هفته 
گذش��ته به بالا گرفتن تنش هاي سياسي ميان امريكا و 
كره ش��مالي بر مي گردد كه با آرام شدن شرايط، قيمت 

طا هم عقبگرد كرده است. 
تحليگران فني رويترز بر اين باور هس��تند كه امكان 
دارد، حمايت قيمت منطقه يي طا شكس��ته شود و فلز 
زرد به يك هزار و ۳۳۲ دلار و حتي با كاهش بيش��تر به 
يك هزار و ۳۱7 دلار در هر اونس برسد. نقره هم با ۵ دهم 
درصد روند نزولي به ۱7 دلار و 8۳ س��نت در هر اونس 
رس��يد و پاتين با 4 دهم درصد تنزل در برابر يك هزار 

دلار و 70 سنت در هر اونس قرار گرفت. 

 چين تجارت ارزهاي ديجيتالي را ممنوع مي كند
مقامات چين به زودي داد و س��تد بيت كوين و ساير 
ارزهاي مجازي را در صرافي هاي اين كشور ممنوع اعام 

خواهند كرد. 
به گ��زارش بلومبرگ انگليس��ي، مناب��ع آگاه اعام 
كردند: دولت چين در حال اجراي طرحي اس��ت كه به 
موجب آن تجارت بيت كوين و ساير ارزهاي مجازي را در 

صرافي هاي اين كشور ممنوع كند. 
اين در حالي اس��ت كه انتشار اين خبر آسيب جدي 
به بازار ۱۵0 ميليارد دلاري اين ارز رمزنگار وارد مي كند. 
به گفته يكي از منابع آگاه كه خواست نامي از او برده 
نش��ود، اين ممنوعيت شامل داد و ستد ارزهاي رمزنگار 
يا همان ديجيتالي در صرافي هاي اين كش��ور اس��ت و 
مقامات چيني قصد ممنوعيت داد و ستد اين نوع ارز را 
در خ��ارج از چين ندارند. البته بانك مركزي چين اعام 
ك��رده كه به اين زودي ها در اين باره اظهارنظر نمي كند. 
بر همين اس��اس ۲۳ درص��د از كل معامات بيت كوين 
جهان در چين انجام مي ش��ود و اين كش��ور خاس��تگاه 
اين ارز ديجيتالي در جهان اس��ت و بيشترين دارندگان 

بيت كوين، چيني هستند. 
بدون شك حجم معامات بيت كوين در چين كاهش 
خواهد يافت و توس��عه ارزهاي رمزنگار را در اين كش��ور 
آهسته مي كند. البته انگيزه مقامات پكن براي ممنوعيت 
اين ارز نامشخص است. بر پايه اين گزارش، طي يك سال 
گذشته بيت كوين ۶00 درصد رشد داشته و بانك خلق 
چين در حال تبديل ش��دن به نخستين بانك در جهان 

براي صدور پول ديجيتالي است. 

فاينانس1.2ميليارد يورويي صنعت و معدن با وب روسيهنقش »بانك شهر« در حمايت از موضوعات فرهنگي
عضو شوراي اسامي ش��هر تهران با بيان اينكه بانك شهر 
همواره پشتيبان مديريت ش��هري بوده است، نقش اين بانك 
را در حمايت از موضوعات فرهنگي همچون برگزاري نمايشگاه 

عطر سيب، حايز اهميت ارزيابي كرد. 
به گزارش مركز ارتباطات و روابط عمومي بانك شهر، مجيد 
فراهاني، عضو پنجمين دوره ش��وراي اس��امي شهر تهران در 
حاشيه افتتاح نمايشگاه فرهنگي عطر سيب با بيان اين مطلب 
اظهار كرد: يكي از وظايف مهم ش��هرداري ها همواره كمك به 
مراس��م و آيين هايي است كه با روح مردم پيوند دارد و شوراي 
شهر جديد نيز افتخار دارد تا اين مسير معنوي را همراهي كند 
تا روح ۱400 س��اله اين مراسم ها حفظ ش��ود. وي در ادامه با 
اشاره به نقش بانك شهر در حمايت از شهرداري ها اظهار كرد: 

اين بانك به عنوان مجموعه يي كه با ش��هرداري ها پيوند دارد، 
هميشه به عنوان پشتيبان در كنار مديريت شهري بوده است و 
خوشحال هستيم كه اين حمايت را از موضوعات فرهنگي مانند 
برگزاري نمايشگاه  عطر سيب نيز دارد. اين عضو شوراي اسامي 
شهر تهران خاطرنشان كرد: بانك شهر همواره در تامين اعتبار 
پروژه هاي مختلف عمراني و طرح هاي زيرس��اختي پيش��قدم 
بوده و در برگزاري نمايش��گاه فرهنگي عطر سيب نيز توانسته 
حمايت هاي بس��زايي را داشته باش��د كه قابل تحسين است. 
فراهان��ي ابراز اميدواري كرد تا با تداوم اين حمايت ها، ش��اهد 
رشد و رونق به ويژه در حوزه هاي فرهنگي باشيم. بر اين اساس، 
نمايشگاه فرهنگي عطر سيب از ۲0 شهريورماه با حمايت بانك 

شهر در بوستان ولايت تهران برگزار مي شود. 

ق��رارداد فاينان��س يك ميلي��ارد و ۲00ميليون يورويي 
ب��راي تامي��ن مالي پ��روژه ني��روگاه حرارت��ي هرمزگان 
 بي��ن بانك صنعت و مع��دن و ونش اكونوم بانك روس��يه 

امضا شد. 
ب��ه گزارش پايگاه اطاع رس��اني بانك صنعت و معدن، 
اي��ن قرارداد در تاريخ ۱4 ش��هريور ماه ب��ا حضور نماينده 
بانك مركزي جمهوري اسامي ايران و نمايندگان شركت 

مادرتخصصي برق حرارتي در مسكو به امضا رسيد. 
براس��اس اين ترتيبات، پ��روژه مزبور ب��ا بهره گيري از 
فاينان��س يك ميليارد و ۲00ميلي��ون يورويي با وام دولت 

روسيه طي پنج سال به بهره برداري خواهد رسيد. 
بن��ا ب��ه اين گ��زارش انجام پ��روژه ياد ش��ده از طريق 

بان��ك صنع��ت و معدن به عنوان بانك عام��ل، راه را براي 
همكاري هاي آتي بين دو كش��ور ايران و روسيه بخصوص 

تامين مالي پروژه ها هموارتر كرده است. 
در جريان گفت وگو هاي انجام شده بانك VEB روسيه 
تمايل خود را براي اعطاي وام كوتاه مدت يك ساله، وام هاي 
بلندمدت بدون پوش��ش بيمه ي��ي EXIAR و ضمانتنامه 
دولتي، تنها بر اس��اس رتبه اعتباري بانك صنعت و معدن 

نيز اعام كرده است. 
گفتني اس��ت، چندي پي��ش نيز ق��رارداد تامين مالي 
برقي سازي قطار تهران - مشهد بين بانك صنعت و معدن 
و اگزيم بانك چين به مبلغ يك ميليارد و ۵00 ميليون دلار 

به امضا رسيده بود. 

حميدرضا حاجي اشرفي 
كارشناس رسمي 

دادگستري در امور بيمه 
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5 بورس و فرابورس
 دو دهك اول و روس�تاييان در اولويت سهام 
عدالت: رييس س��ازمان خصوصي س��ازي با اعلام توزيع 
س��ود ۶۹هزار توماني س��هام عدال��ت در ۳ مرحله گفت: 
دو دهك اول و روس��تاييان در اولويت هستند. به گزارش 
سنا، ميرعلي اشرف عبدالله پوري حسيني، در گفت وگو با 
راديو، با بيان اينكه تا روزگذش��ته حدود ۳.4هزار ميليارد 
تومان از محل تقسيم سود شركت ها در مجامع به سهام 
عدالت اختصاص يافته، گفت: براي اختصاص اين سود به 
سازمان خصوصي سازي به عنوان نماينده مردم، شركت ها 
از اواخ��ر تيرماه به مدت 8ماه فرص��ت پرداخت دارند. در 
اين بين فقط هلدينگ پتروش��يمي خليج فارس به دليل 
ع��دم برگزاري مجمع س��الانه، س��ودي را توزيع مصوب 
نكرده كه برآورد مي شود حدود ۶00 ميليارد تومان باشد. 
پوري حس��يني افزود: ابتدا سود مش��مولان حاضر در دو 
دهك پايين جامعه و تحت پوشش سازمان هاي حمايتي 
پرداخت مي شود. سپس روستاييان بيكار و در مرحله بعد 
ساير روستاييان مشمول سهام عدالت. به گفته وي امكان 

پرداخت همزمان اين مقدار از سود وجود ندارد. 

 ط�اي جهاني رن�گ باخ�ت: قيمت فل��ز زرد 
روزگذش��ته در كمتري��ن زمان به قيم��ت 1۳۳۶ دلار و 
40 س��نت و در بيش��ترين زمان به قيمت 1۳۳8 دلار و 
10 سنت معامله شد. قيمت طلا روزگذشته در بازارهاي 
جهان��ي كاهش بيش از ۹ دلاري داش��ت و هر اونس آن 
يك هزار و ۳۳۶ دلار و 80 س��نت معامله شد. روزگذشته 
در بازارهاي جهاني قيمت هر اونس طلا با ۹.2دلار كاهش 
نسبت به روز گذشته به قيمت 1۳۳۶دلار و 80 سنت به 
فروش رفت. قيمت فلز زرد روزگذش��ته در كمترين زمان 
به قيمت 1۳۳۶ دلار و 40س��نت و در بيشترين زمان به 
قيمت 1۳۳8 دلار و 10سنت معامله شد. قيمت اين فلز 
گرانبها روزگذش��ته اگرچه كاهش بيش از ۹ دلار داشت 
اما همچنان نس��بت به قيمت يك ماه گذش��ته 48 دلار 
و نسبت به قيمت يك س��ال گذشته ۹ دلار بالاتر است. 
در گروه س��اير فلزات گرانبها هم هر اونس نقره با كاهش 

11سنت به قيمت 17.82 دلار به فروش رفت. 

 چهارمين عرضه اوليه امس�ال »چدني« ش�د: 
چهارمين عرضه اوليه امس��ال با عرضه 10 درصد س��هام 
شركت توليدي چدن س��ازان امروز سه شنبه انجام خواهد 
ش��د. پس از عرض��ه اوليه ش��ركت »به پرداخت ملت« در 
تيرماه در بورس اوراق بهادار، شركت »مبين وان كيش« در 
مردادماه در فرابورس ايران و »هتل پارسيان كوثر اصفهان« 
در ش��هريورماه در فرابورس، چهارمين عرضه اوليه امسال 
بازار سرمايه روزگذشته سه شنبه با عرضه 10 درصد سهام 
ش��ركت توليدي چدن سازان ش��امل 80 ميليون سهم در 
بورس اوراق بهادار تهران رقم خواهد خورد. براس��اس اين 
گزارش در اين عرضه اوليه حداكثر سهميه هر كد حقيقي 
و حقوقي 2 هزار س��هم و كف قيمت 177۳ ريال و سقف 
قيمت 1۹50 ريال براي خريداران تعيين ش��ده اس��ت و 
مديريت اين عرضه را نيز شركت كارگزاري ايساتيس پويا 

برعهده گرفته است. 
 ارتباط ايرانس�ل به ب�ورس با اپرات�وري وزير 
ارتباط�ات: مدير پذيرش ب��ورس تهران ب��ا اعلام اينكه 
دو ش��ركت ب��ه زودي در بورس تهران عرضه مي ش��ود، از 
اتفاقات خوبي كه امس��ال براي ايرانسل خواهد افتاد، خبر 
داد. اس��ماعيل درگاهي در گفت وگو با ايس��نا، در پاسخ به 
اين س��وال كه عرضه ايرانس��ل در بورس به كجا كش��يد؟ 
اظه��ار كرد: يك��ي از اميدواري هاي م��ا در دولت دوازدهم 
اين اس��ت كه وزير ارتباطات جديد در اين حوزه مقداري 
كمك كند چون در دوره هاي قبل اين موضوع را در زمين 
بورس مي انداختند، در حالي كه مصوبه داشت. در مصوبه 
تاسيس ايرانسل گفته شده هر زماني كه براي تمديد پروانه 
آمد بگوييد كه بايد درصد س��هامش را در بورس بفروشد، 
ولي س��ازمان تنظيم مقررات هيچ گاه به اين موضوع عمل 
نكرد. اين شركت ملاحظات خود را دارد چراكه يك طرف 
خارجي دارد فكر كنم امسال اتفاق هاي خوبي در اين حوزه 

بيفتد. 
 س�ه عامل اثرگ�ذار بر تغيي�ر پيش بيني هاي 
ثپردي�س: مديرعامل ش��ركت س��رمايه گذاري مس��كن 
پردي��س درخصوص برآورد رش��د 7۶ درصدي س��ود اين 
مجموعه در سال مالي ۹7 توضيح داد و سه عامل موثر بر 
اين امر را تشريح كرد. اكبر ميرشفيعي مديرعامل شركت 
س��رمايه گذاري مس��كن پرديس، عواملي همچون كاهش 
حجم فروش، افزايش هزينه هاي مالي و اصلاح برآورد بهاي 
تمام شده در تعدادي از پروژه ها را به عنوان عوامل موثر بر 

تغيير پيش بيني درآمد هر سهم »ثپرديس« برشمرد. 
 رضايت توليدكنندگان از آزادس�ازي نرخ مواد 
غذايي: روز گذش��ته محمود ش��ه رضايي دبيركل كانون 
انجمن هاي صنايع غذايي، درباره برداش��ته ش��دن قيمت 
مصرف كنن��ده برخي كالا ها گف��ت: اين اق��دام معقول و 
س��نجيده يي است و نشان از تس��لط وزير جديد صنعت، 
مع��دن و تجارت به مقوله بازار دارد و به نظر مي رس��د كه 
دول��ت تصميم گرفته اين اق��دام را به صورت بخش بخش 
ب��ه مرحله اجراي��ي در آورد. مديرعامل ش��ركت صنعتي 
بهش��هر اع��لام كرد: تم��ام كالاها غي��ر از نان و ش��ير از 
ش��مول قيمت گذاري خارج مي شوند.« اين خبري بود كه 
روزگذشته بازتاب گسترده يي داشت، موضوعي كه مي تواند 
بر سودآوري شركت هاي فعال در حوزه مواد غذايي اثرگذار 
باش��د. درخصوص اجرايي ش��دن اين ط��رح و تاثير آن بر 
شركت هاي فعال در حوزه روغن هاي خوراكي گفت: قاعدتا 
اين طرح در شرايط فعلي قابليت اجرا ندارد، بعيد است كه 

به اين زودي اين طرح اجرايي شود. 
 افزايش ۶ تا ۹درصدي قيمت ش�كر: طبق روال 
هر ساله نرخ فروش شكر در شهريورماه مورد بازنگري قرار 
گرفته و نرخ هاي جديد تعيين مي گردد. امس��ال علاوه بر 
افزاي��ش نرخ ش��كر، زمزمه هايي از حذف يارانه ش��كر نيز 
مطرح شده است. بدين ترتيب در صورت حذف يارانه ها، كل 
مبلغ فروش از مصرف كننده دريافت شده و دولت، مبلغي 
بابت يارانه پرداخت نخواه��د كرد. محمدرضا اخوان مدير 
مالي شركت فرآورده هاي غذايي و قند تربت جام در همين 
راستا گفت: هنوز ميزان افزايش قيمت شكر مشخص نشده؛ 
اما ظاهرا افزايش قيمت ۶ تا ۹ درصدي براي شكر پيشنهاد 
ش��ده است. بايد درنظر داش��ت كه افزايش نرخ فروش در 
شرايطي منجر به رشد سودآوري شركت ها خواهد شد كه 
ميزان افزايش نرخ فروش با ميزان افزايش بهاي تمام شده 
تناسب داشته باشد. بهاي تمام شده شكر، متاثر از ۳ فاكتور 

مواد اوليه، حقوق و دستمزد و هزينه هاي سربار است. 

سهام عدالت

بازار جهاني

شركت ها

گروه بورس| 
 روز گذش�ته شركت س�پرده گذاري مركزي 
اوراق به�ادار و تس�ويه وجوه )س�مات( خبري 
مبن�ي بر افزايش تعداد كد هاي س�هامداري در 
بازار س�رمايه اي�ران داد. در همين ح�ال، روي  
آوردن اقب�ال به بازار س�هام از دولت يازدهم و 
همگام با دستيابي به برجام كليد خورد و امروز 
تعداد صدور كد هاي س�رمايه گذاران خارجي از 
مرز ۹00 كد هم فراتر رفت. از همين رو، افزايش 
تعداد كد هاي س�هامداري در ب�ورس طي چند 
سال اخير نشان از جلب اعتماد سرمايه گذاران 
خارج�ي به بازار س�هام دارد و نقط�ه قوت اين 
رويداد، حركت بازار هاي مالي داخلي به س�مت 
بازار هاي جهاني با وض�ع قوانين جديد و اتخاذ 
سياست هايي در راس�تاي حذف قوانين دست 
و پا گير در اقتصاد كش�ور اس�ت. در عين حال 
براي رس�يدن به توس�عه اقتصادي بايد زمينه 
ورود س�رمايه و س�رمايه گذاران خارج�ي ه�م 
تسهيل شود چرا كه سرمايه خارجي در بازاري 
ك�ه حداقل هاي س�رمايه گذاري از جمل�ه ارائه 
صورت ه�اي مالي از طرف ش�ركت ها به ش�يوه 
اس�تاندارد هاي بين الملل�ي گزارش�گري مالي 
)IFRS(، نبود حس�اب Custodian در جهت 
تضمين و امنيت سرمايه گذاري و... رعايت نشود 
به هي�چ عنوان ورود نخواهد ك�رد. از همين رو، 
نهاد ناظ�ر مي تواند با برطرف كردن مش�كات 
مطرح شده و ايجاد سازوكار تازه و جدي اعم از 
كاهش ماليات ها، ورود ماشين آلات، تكنولوژي 
جديد، كاهش واقعي زمان بازگشايي نماد ها در 
داد و ستد هاي بازار و مواردي از اين قبيل باعث 
تش�ديد ورود س�رمايه گذاران و شكوفايي بازار 
سرمايه ايران شود. در ادامه آخرين آمار رسمي 
از حضور س�هامداران خارجي در بازار س�رمايه 

ايران را مي خوانيد. 

 آخرين آمار سهامداران خارجي 
در همين حال، مديرعامل ش��ركت سپرده گذاري 
مركزي اوراق بهادار و تس��ويه وجوه )س��مات( درباره 
آخرين آمار س��هامداران خارجي بازار س��رمايه ايران 
عنوان كرد: با صدور 27 كد جديد در مرداد ماه امسال، 
تعداد كدهاي سهامداران خارجي بازار سرمايه ايران از 

مرز ۹00 كد فراتر رفت. 
محمدرضا محسني در گفت وگو با سنا بيان كرد: 
8 س��هامدار حقيقي از كش��ورهاي چين، پاكستان، 
عراق )4 نفر( و افغانس��تان )2 نفر( مردادماه با پشت 

س��ر گذاش��تن مراحل قانوني، كد معاملاتي فعاليت 
خود را دريافت كردند. مديرعامل سمات اظهار داشت: 
1۹سرمايه گذار حقوقي خارجي از كشورهاي تركيه، 
چين، پاكس��تان، جمهوري آذربايج��ان، هند، عمان، 
جزاير من، عراق )4 شركت(، امارات و افغانستان )هر 
يك۳ شركت( و گرجستان )2 شركت( ماه گذشته كد 
سهامداري خود را از شركت سپرده گذاري مركزي اخذ 
كردند تا تعداد سرمايه گذاران حقوقي خارجي فعال در 

بازار سرمايه ايران به عدد 228 برسد. 
نخستين كد سهامدار خارجي بازار سرمايه ايران را 

آبان ماه س��ال 7۳ يك شركت آلماني دريافت كرد و 
تاكنون ۹05 كد س��هامدار خارجي در اين بازار صادر 
ش��ده است. درحال حاضر س��رمايه گذاراني از امريكا، 
انگليس، اس��پانيا، روس��يه، آلمان، س��وييس، سوئد، 
لهستان، ازبكستان، جمهوري آذربايجان، چين، هلند، 
هن��د، تركيه، لبنان، آفريقاي جنوب��ي، ژاپن، قبرس، 
ايتاليا، امارات، نروژ، يونان، اندونزي، مالديو، لهستان، 
كانادا، جزاير كيمن، هنگ كنگ، قطر، عراق، پاكستان، 
س��وريه، لوكزامب��ورگ، كوي��ت، نيوزيلن��د، مالزي، 
كره جنوبي، گرجس��تان، ارمنس��تان، جزاير ويرجين، 

جزاير من، نيجريه و افغانس��تان فعال هستند. بر اين 
اساس، در اين فهرست نام ۳4 سرمايه گذار ايراني مقيم 
خارج از كش��ور نيز ديده مي شود. مديرعامل شركت 
س��پرده گذاري مرك��زي اوراق بهادار و تس��ويه وجوه 
)سمات( در ادامه گفت: در راستاي غير كاغذي كردن 
فرآيندها از روز دوشنبه كارگزاران تنها از طريق سامانه 
الكترونيكي كارا مي توانند درخواس��ت هاي خود را در 

شركت سپرده گذاري مركزي ثبت كنند. 
محمدرضا محس��ني افزود: ب��ا بهره برداري كامل 
از س��امانه كارا ديگر دريافت، پذيرش و ثبت مدارك 
كارگ��زاران به صورت كاغذي در دبيرخانه ش��ركت 
س��پرده گذاري مرك��زي امكان پذي��ر نخواه��د بود. 
مديرعامل سمات تصريح كرد: شركت سپرده گذاري 
مركزي در راس��تاي تحقق اهداف دولت الكترونيك 
اق��دام به طراحي و راه اندازي س��امانه هاي تخصصي 
فراواني ب��راي ذينفعان مختلف بازار س��رمايه كرده 
است. اين شركت س��ال گذشته سامانه الكترونيكي 
س��هامداران )دارا( را ب��راي افزاي��ش ارائ��ه خدمات 
به س��هامداران راه اندازي كرد و امس��ال نيز سامانه 
 الكترونيك��ي كارگ��زاران )كارا( را ب��ه بهره ب��رداري

رسانده است. 
وي ادامه داد: تجميع سرويس ها و خدمات در يك 
درگاه، غيركاغ��ذي كردن فرآيندها، كاهش هزينه ها، 
دس��تيابي به خدمات متنوع تر، ح��ذف نامه نگاري و 
مراجعات حض��وري از مهم تري��ن ويژگي هاي درگاه 
الكترونيكي كارگزاران اس��ت كه به ط��ور حتم مورد 
استقبال كارگزاران قرار خواهد گرفت. محسني با بيان 
اينكه درگاه الكترونيكي كارا مجهز به گواهي ديجيتال 
بازار سرمايه است، اظهار داشت: اين امر باعث مي شود 
صحت تبادل اطلاعات ميان ش��ركت سپرده گذاري و 

كارگزاران با اعتبار و اطمينان بيشتري انجام شود. 
مديرعامل سمات خاطرنشان كرد: كارگاه آموزشي 
سامانه كارا نيز اوايل شهريورماه براي كارگزاران برگزار 
شد تا آنها با به كارگيري اين سامانه بيشتر آشنا شود. 

نماگر

بيشترين تعداد خريد و فروش
 قيمت نامنماد

هرسهم
تغيير - 

درصد
  تعداد 
خريدار

-50۹813۹740.۹5هتل پارسيان كوثراصفهانگكوثر

1.75-2305112۶سايپاخساپا

220710۹۹1.10كمك فنرايندامين خكمك

1۶7۶8004.30كارخانجات مخابراتي ايران لكما

1.40-13۶2847سهامي ذوب آهن اصفهانذوب

12000۹3شيميايي رنگينشرنگي

شاخص ترين حجم معامات
 حجم معامات-نامنماد

سهم
تغيير-درصدقيمت هرسهم

1.75-34178۹25112۶سايپاخساپا

271805351۹031.17فولاد مباركه اصفهانفولاد

2.55-240431۹24۹۶پلي اكريل شپلي

1.40-233۹03۹4847سهامي ذوب آهنذوب

22۹2384310۹۹1.10كمك فنرايندامين خكمك

0.77-1۹4244۹۶518پلي اكريل شپلي

برترين افزايش قيمت هر سهم
تغيير-درصدتغيير-رياليقيمت هرسهمنامنماد

700504257.14پرميت سپرمي

سرمايه گذاري و وثخوز
توسعه خوزستان

3۶48331۹.۹8

807۹.5۹ح . س. صنايع سيمانسيدكوح

781577.87كارخانه فارسيت درودسفارود

25581817.۶1س. ساختماني مهندسيثنظام

1۶08845.51توليدي آبگينه كابگن

بالاترين افت قيمت هر سهم
قيمت نامنماد

هرسهم
تغيير-
ريالي

تغيير-
درصد

24.18-107۹-3384بيمه حافظوحافظ

۹.۹8-445-4014ايرانيت سايرا

۹.87-122-1114سرمايه گذاري صنايع ايرانوايرا

۹.85-18۶-1703سرمايه گذاري صنعت پارسمعيار

۹.45-122-11۶۹س ساختماني ب نام آورانثنام

۹.3۹-432-4171صنايع توليدي اشتاد ايران تشتاد

گروه بورس| 
معامله گران بورس تهران روز گذش��ته ش��اهد اقبال معامله گران 
حقيقي كوتاه مدت نگر در ميان تك س��هم ها و به اصطلاح سهم هاي 
زيرخاكي ب��ود. در اين  بين كمك فنر ايندامين همچنان در س��قف 
كامل قيمت ها با صف خريد خودساخته روبه روست. در كارخانجات 
مخابراتي ايران نيز امروز معاملات پرحجم سهام باعث شد تا اين سهم 

پرحجم ترين نماد معاملاتي بازار سهام باشد. 
به گزارش »تعادل« در دومين روز معاملات بورس تهران در اين 
هفته شاخص كل 11۳ واحد رشد كرد. قيمت سهم ها در گروه هاي 
خ��ودرو و فلزات عمدتا رو به كاه��ش بود اما براي دومين روز پياپي 

قندي ها با افزايش روبه رو شدند. 
روز گذش��ته )دوشنبه( شاخص كل بازده نقدي و قيمتي بورس 
و اوراق بهادر تهران 11۳واحد رش��د ك��رد و به رقم 8۳ هزار و ۳۶۹ 
واحدي رس��يد. اما ش��اخص كل هم وزن با 1۶ واحد كاهش تا رقم 
17هزار و 55۶ واحدي پايين آمد. ش��اخص آزاد شناور نيز 18واحد 
رشد كرد و به رقم ۹1هزار و ۹2 واحدي رسيد و شاخص بازار اول و 

بازار دوم هر يك به ترتيب 4۳ و 442 واحد بالا رفتند. 
در دومين روز معاملات تالار شيشه يي در اين هفته شركت هاي 
صنايع پتروش��يمي خليج فارس، فولاد مباركه اصفه��ان و معدن و 

صنعت��ي گلگهر هر يك به ترتي��ب 88، 41 و 1۹ واحد تاثير مثبت 
روي دماس��نج بازار سرمايه بيشترين بخش افزايش را ايفا كردند اما 
در طرف مقابل سايپا، گروه صنعتي پاكشو و ملي صنايع مس ايران 

سعي كردند دماسنج بازار سرمايه را به سمت پايين هدايت كنند. 
روزگذشته روند قيمت ها در گروه خودرو مخصوصا در نمادهايي 
ك��ه با حجم معاملات بالايي همراه بودند، رو به پايين و اين كاهش 
قيمت عمدتا حدود يك درصد بود. در اين گروه 10۶ميليون سهم به 

ارزش بيش از 12ميليارد تومان مورد دادوستد قرار گرفت. 
در گروه فلزات اساسي روزگذشته حجم معاملات به بيش از ۶7 
ميليون سهم رسيد و ارزش معاملات رقم 1۳ ميليارد تومان را تجربه 
كرد. در اين گروه نيز روند قيمت ها عمدتا كاهش��ي بود هرچند كه 
نمادهاي��ي در اين گروه با يك درصد رش��د در قيمت پاياني روبه رو 
ش��دند. اما در عين حال روز گذش��ته بار ديگر قندي ها با روند رو به 
رشد در قيمت پاياني همراه بوده است. در اين گروه بيش از 8ميليون 
سهم به ارزش ۳ميليارد و ۶00 ميليون تومان در 1۶42 نوبت مورد 

داد و ستد قرار گرفت. 
ارزش معاملات بورس تهران به رقم 14۹ميليارد تومان بالغ شد 
كه اين رقم ناش��ي از دست به دست شدن 478ميليون سهم و رقم 

مالي قابل معامله طي ۳7 هزار و 44۳ نوبت داد و ستد بود. 

گروه بورس| 
ش��ركت هاي ايرانيت، س��رمايه گذاري فني و مهندسي مشانير، 
ساختمان اصفهان، سرمايه گذاري صنايع ايران، كارخانه هاي صنعتي 
آزمايش و س��رمايه گذاري معيار صنعت پارس به دليل عدم افشاي 

اطلاعات به تابلوي »پايه ج« فرابورس منتقل مي شوند. 
ب��ه گزارش »تعادل« فراب��ورس ايران اعلام ك��رد: پيرو اطلاعيه 
منتش��ر شده در س��امانه كدال در 11 اسفند پارس��ال و در راستاي 
طبقه بندي شركت هاي بازار پايه فرابورس ايران، بر اساس زمانبندي 
اعلام شده مطابق با مصوبه 25 شهريور امسال كميته درج فرابورس 
ايران، ش��ركت هايي كه در دوره مالي مورد رس��يدگي بيش از س��ه 
مرتبه اطلاعات مورد نظر در »دستورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات 
ش��ركت هاي ثبت ش��ده نزد س��ازمان بورس« را ارائ��ه نكرده اند به 
 تابل��وي »پاي��ه ج« منتقل ش��ده و قابليت معامله براي س��هام آنها

 مهيا مي شود. 
ب��ر اس��اس اين گزارش ش��ركت هاي ايراني��ت با نماد »س��ايرا«، 
س��رمايه گذاري فني و مهندسي مش��انير با نماد »ومشا«، ساختمان 
اصفهام با نماد »ثاصفا«، س��رمايه گذاري صناي��ع ايرام با نماد »وايرا«، 
كارخانه هاي صنعتي آزمايش با نماد »لازما« و س��رمايه گذاري معيار 
صنعت پارس با نماد »معيار«، ۶ ش��ركتي هس��تند كه به دليل عدم 

افشاي اطلاعات به تابلوي »پايه ج« فرابورس منتقل خواهند شد. اين 
گزارش مي افزايد: زمان توقف اين نمادهاي معاملاتي جهت انتقال به 
تابلوي »پايه ج« و شروع مجدد معاملات در اين تابلو به زودي از طريق 

معاونت عمليات و نظارت بازار فرابورس ايران اطلاع رساني مي شود. 

 انتقال در هفته جاري
در همي��ن رابط��ه امير هامون��ي مديرعامل فراب��ورس ايران در 
خصوص پيگيري تخلفات و رشدهاي بي منطق قيمت سهام در بازار 
پايه فرابورس گفت: بازار پايه به بازار »ب« و »ج« تقس��يم ش��ده و 
فرآيند انتقال ش��ركت ها از تابلوي »ب« به »ج« آغاز شده است. وي 
با اش��اره به انتقال 18 شركت به تابلوي »ج« گفت: در هفته جاري 
ش��اهد انتقال سه شركت ديگر علاوه بر 18 شركت قبلي به تابلوي 
»ج« خواهي��م بود و در مراحل مختلف تا پايان مهرماه بس��ياري از 

شركت هاي تابلوي »ب« بازار پايه به تابلوي »ج« منتقل مي شوند. 
هاموني ب��ا تاكيد بر اينكه در تابل��وي »ج« محدوديت ها خيلي 
بيشتر است، گفت: اين انتخاب ما بود كه شركت ها مستقيما به تابلوي 
»ج« منتقل نشوند بلكه از اسفند سال گذشته مهلت به آنها داده شد 
تا بتوانند خودشان را با شرايط استاندارد دستورالعمل تطبيق بدهند 

كه خيلي از شركت ها شرايط را احراز كردند.

گزارش »تعادل« از روند معامات بورس نشان مي دهد

رشد ۱۱۳واحدي شاخص بورس
تاوان نبود شفافيت در 18شركت مشخص شد

اخراج تنبل هاي فرابورس به بازار پايه »ج«

گزارش روز گزارش يك

در راس��تاي بهبود در رويه هاي كنوني پرداخت 
سود تقسيمي مصوب مجامع ش��ركت ها، مديريت 
تحقي��ق و توس��عه ب��ورس و اوراق به��ادار تهران با 
بررس��ي آماري س��ودهاي تقس��يمي ش��ركت هاي 
بورس��ي و مطالعه چگونگي پرداخت س��ودهاي ياد 
ش��ده، الگويي پيشنهادي براي انتش��ار اوراق بهادار 
به پش��توانه س��ودهاي تقس��يمي مصوب مجامع را 
تدوين كرده اس��ت. به گزارش روابط عمومي بورس 
تهران، رضا كياني مديريت تحقيق و توس��عه روز در 
كارگاه آموزشي با موضوع  »الگوي پيشنهادي بورس 
تهران در خصوص اوراق بهادار سازي سود تقسيمي 
با رويكردي بر چگونگي پرداخت سود هاي تقسيمي 
شركت هاي بورسي« با ذكر مطلب فوق گفت: يكي 
از چالش  برانگيزترين مواردي كه در مجمع عمومي 
س��الانه در مورد آن تصميم گيري مي شود، مقدار و 
زمان بندي پرداخت س��ود تقسيمي است. شركت ها 
طبق قانون مي توانند حداكثر تا هش��ت ماه پس از 
برگزاري مجمع نس��بت به پرداخت سود تقسيمي 
اقدام كنند. بر اين اس��اس مديران شركت ها عموما 
به منظور جلوگيري از خروج منابع مالي از ش��ركت 

تمايل دارند پرداخت س��ود تقس��يمي را به تعويق 
بيندازند و از طرفي سهامداران به ويژه سرمايه گذاران 
فعال، تمايل به دريافت سريع تر سود تقسيمي دارند.

از طرفي هر س��اله بخش بزرگ��ي از ارزش بازار 
سهام به واسطه پرداخت سود تقسيمي از بازار سهام 
خارج مي ش��ود. وي تصريح كرد: ب��ا توجه به زمان 
زيادي كه سهامداران ش��ركت ها بايد براي دريافت 
سود تقس��يمي خود منتظر باش��ند و خروج حجم 
قاب��ل توجهي از ارزش بازار س��هام، ارائ��ه راهكاري 
مناسب براي دسترس��ي هرچه سريع تر سهامداران 
به س��ود تقسيمي، خارج نشدن سريع منابع مالي از 
ش��ركت پس از تشكيل مجمع و جلوگيري از ايجاد 
بحران نقدينگي براي شركت ها و همچنين بازگشت 
سودهاي تقس��يمي به بازار سرمايه به واسطه انتشار 

اوراق بدهي، الزامي به نظر مي رسد. 
مدي��ر تحقيق و توس��عه بورس ته��ران توضيح 
داد: در راس��تاي بهبود در رويه هاي كنوني پرداخت 
سود تقسيمي مصوب مجامع ش��ركت ها، مديريت 
تحقي��ق و توس��عه ب��ورس و اوراق به��ادار تهران با 
بررس��ي آماري س��ودهاي تقس��يمي ش��ركت هاي 

بورس��ي و مطالعه چگونگي پرداخت س��ودهاي ياد 
ش��ده، الگويي پيشنهادي براي انتش��ار اوراق بهادار 
به پش��توانه س��ودهاي تقس��يمي مصوب مجامع را 
تدوين كرده اس��ت. بر اس��اس اين الگو سهامداران 
ش��ركت ها مي توانند بر اساس اهداف و شرايط خود 
سودهاي تقسيمي متعلق به خود را از طريق بورس 
به فروش برسانند. از طرفي خريداران اوراق مي توانند 
ب��ا در نظر گرفتن پارامترهاي��ي همچون افق زماني 
س��رمايه گذاري و از همه مهم تر ن��رخ تنزيل، اوراق 
مطلوب و منطب��ق با نياز خ��ود را خريداري كنند. 
كياني خاطرنش��ان كرد: انتشار هرگونه اوراق بدهي 
كه تعهدي را بر ناشر )شركت( تحميل كند، بي ترديد 
نيازمند بررسي و ارزيابي ريسك اعتباري ناشر است. 
در نبود موسسات رتبه بندي در ايران، گزارش تهيه 
 ش��ده در مديريت تحقيق و توسعه بورس تهران به 
ارزيابي ريس��ك ديركرد در پرداخت سود تقسيمي 
شركت ها در سه سطح پرداخته است. در سطح اول 
اصلاح در زمان بندي پرداخت سود مورد مطالعه قرار 
گرفته است. در سطح دوم شكايت سهامداران بابت 
س��ود تقسيمي از شركت ها بررسي و در سطح سوم 

چگونگي پرداخت سود تقسيمي مطالعه شده است. 
در اين نشس��ت پيرايش كارشناس مديريت تحقيق 
و توس��عه گفت: در گزارش��ي كه براي انتشار اوراق 
سود تقسيمي تهيه شد، تلاش شده است با شناخت 
واقعيت ه��اي موجود در ارتباط با س��ود تقس��يمي 
ش��ركت ها، الگويي مطاب��ق با نيازه��اي ذي نفعان 
طراحي شده و مس��ائل متاثر از انتشار اوراق بررسي 
و در صورت نياز راهكارهاي مقتضي ارائه ش��ود. در 
اين گزارش براي ش��ركت ها طبقه بن��دي و الزاماتي 
جهت انتشار اوراق سود تقسيمي پيشنهاد شده است 

كه مي تواند ريس��ك اوراق سود تقسيمي را تا سطح 
قابل قبولي كاهش دهد. همچنين عملياتي بودن و 
حفظ فرآيندهاي موجود هم��واره يكي از دغدغه ها 
در زمينه طراحي الگو پيشنهادي بوده است. انتظار 
مي رود با انتش��ار اوراق سود تقس��يمي سهامداران 
بتوانند در سريع ترين زمان ممكن به وجه نقد ناشي 
از سرمايه گذاري خود در سهام شركت ها دسترسي 
داش��ته و علاوه بر كس��ب رضايت سهامداران بتوان 
از پتانسيل سودهاي تقسيمي در راستاي رشد بازار 

سرمايه بهره گرفت. 

»تعادل« از چگونگي حضور سرمايه گذاران خارجي در بازار  سرمايه ايران گزارش مي د هد

تغيير استراتژي داخلي؛ تشديد استقبال از بورس
با صدور 27 كد جديد در مرداد ماه امسال، تعداد كدهاي سهامداران خارجي بازار سرمايه ايران از مرز ۹00 كد فراتر رفت

طراحي ابزار مالي جديد در بورس تهران 

 اوراق »سود تقسيمي« در مسير بازار سرمايه ايران
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 اصلاح نظام بانكي
به نفع توليد و اقتصاد 

فعالان صنفي هچنان بر اصلاح امور بانكي كش��ور 
تاكي��د دارند. آنها مي گويند طي س��ال هاي اخير عدم 
اص��لاح نظام بانكي منجربه آس��يب رس��اني به بخش 
تولي��د و بازار كش��ور ش��ده و از اين رو آنه��ا تغيير در 
مسير سياس��ت گذاري هاي بانكي را روشن سازي موتور 
اقتص��اد اي��ران مي دانن��د. در اين رابط��ه، عضو هيات 
رييس��ه اتاق اصناف ايران گفت: اصلاح نظام بانكي به 
نفع توليد و اقتصاد كش��ور است و اميد داريم اين مهم 
هر چه زودتر در دولت دوازدهم عملي و اجرايي ش��ود. 
محمدعلي صديقي در گفت وگ��و با پايگاه خبري اتاق 
اصناف ايران افزود: نيمه نخس��ت س��ال جاري تقريبا 
ب��ه مواردي همچون انتخاب��ات و عزل و نصب ها منجر 
ش��د اما اميدواريم از روزهاي اول نيمه دوم سال، موتور 
اقتصاد ايران روشن و سياست گذاري ها مشخص شود. 
وي ب��ا بيان اينكه دولت دوازدهم ادامه دهنده راه دولت 
يازدهم خواهد بود، ادامه داد: ثبات اقتصادي و آرامش، 
مهم ترين مشخصه دولت يازدهم بود و منطقي است اگر 
بگوييم در دولت دوازدهم نيز با سياست هاي شوك آور 
و غافلگير كننده مواجه نخواهيم بود. صديقي گفت: همه 
اعضاي تيم اقتصادي دولت، پيشينه يي مشخص و قابل 
ارزيابي دارند. ويژگي مشترك آنها، رفتارهاي سنجيده 
اس��ت اما تيم اقتص��ادي در دول��ت دوازدهم تغييراتي 
داشته و بايد منتظر بود اين تغييرات چه اثري بر كليت 
سياس��ت گذاري اقتصادي در دول��ت دوازدهم خواهد 
داش��ت. وي افزود: محمد ش��ريعتمداري وزير صنعت، 
مع��دن وتجارت دولت دوازدهم آش��نا به امور اصناف و 
بازرگاني اس��ت و براي اداره وزارتخانه قطعا از مديران و 
مشاوران مجرب بهره مي گيرد و اهل شوك وارد كردن 
به اين بخش نيست. همچنين مدافع بازار و رقابت است 
و قول داده فضاي كسب وكار را اصلاح كند؛ لذا به نظر 
مي رسد تجارت بخش پيش��ران رشد اقتصادي خواهد 
شد. صديقي ادامه داد: آقاي كرباسيان وزير اقتصاد نيز 
مدير مقتدر و آش��نا به حوزه مس��ائل اقتصادي كشور 
اس��ت و به نظر مي رسد نظام مالياتي معيوب كشور را 
اصلاح كند. عضو هيات رييسه اتاق اصناف ايران گفت: 
با حضور مديراني همچون محمد نهاونديان، مس��عود 
نيلي، محمدباقر نوبخت و ولي ا... سيف در تركيب تيم 
اقتصادي دولت، انتظار مي رود شاهد تحولات بنيادين 

در اقتصاد كشور در چهارسال پيش رو باشيم. 

 دردسرهاي آزادسازي
نرخ بليت هواپيما 

چندي اس��ت گران ش��دن قيمت بلي��ت هواپيما 
نارضايتي مسافران را برانگيخته است، مسافران هنگام 
خريد بليت با قيمت هاي مختلف و معمولا سرسام آوري 
روبه رو مي شوند. اين گرانفروشي به دنبال آزادسازي نرخ 
بليت هواپيما وبه منظور ايجاد فضاي مناس��ب رقابتي 
شكل گرفت؛ اما نه تنها خدمات شركت هاي هواپيمايي 
بيشتر نشد، بلكه مسافران را با انواع قيمت مواجه كرد. 
حال با اي��ن روش، مردم روز به روز ناراضي تر ش��ده و 
س��ردرگم از اينكه چه كسي مس��وول اين نابساماني ها 
اس��ت. س��خنگوي اتاق اصناف ايران در گفت وگويي با 
پايگاه خبري اتاق اصناف ايران به ابعاد اجراي اين طرح 
و نارضايتي مردم پرداخت. مجتبي صفايي با اش��اره به 
تعدد شكايات رسيده از طرف مردم به سازمان بازرسي 
و نظ��ارت بر قيم��ت در خصوص قيمت ه��اي هواپيما 
گف��ت: اتاق اصن��اف ايران در اين خص��وص حق ورود 
به اين مس��اله را ندارد؛ اما روزانه شكاياتي درخصوص 
نارضايتي مردم مبني بر نبود قيمت مناس��ب و تغيير 
لحظه يي قيمت از س��وي ش��ركت هاي هواپيمايي به 
دست اين س��ازمان مي رسد. وي با تاكيد بر جلوگيري 
ازتضييع حقوق مردم و مسافران اضافه كرد: عدم ساز و 
كار قانوني و نبود نظارتي مناسب، نه تنها اين طرح را به 
س��مت منفعت رساندن به مردم سوق نداد؛ بلكه منجر 
به ضرر مصرف كنندگان شد. طرح آزادسازي به منظور 
فراهم كردن ش��رايط رقابتي درمي��زان خدمات و رفاه 
مس��افران در ميان شركت هاي هواپيمايي منظور شده 
بود كه در اين ميان اين منفعت به جيب ش��ركت هاي 
چارتري، افراد سودجو و دلالان رفت. عضو هيات رييسه 
اتاق اصناق ايران گفت: در ماه هاي گذشته پس از اجراي 
آزادسازي نرخ بليت، بسياري از شركت هايي اينترنتي 
اقدام به فروش بليت هواپيما كرده اند كه با قيمت هاي 
مختل��ف و بعضا با كلاهب��رداري م��ردم را دچار ضرر 
كرده اند كه اين ش��ركت ها نيز نياز به نظارت دارند. وي 
با بيان اينكه چندگانگي قيمت بليت به مصرف كنندگان 
فش��ار زيادي وارد كرده اس��ت، افزود: با توجه به خريد 
۱۰ تا ۲۰ درصدي بليت هواپيما از درآمد دولت توسط 
سازمان هاي دولتي و گران تر شدن بهاي آن براي مردم، 

اين طرح انتخاب دومي براي مردم نگذاشته است. 

 ايجاد اشتغال پايدار
با حمايت از صنايع كوچك 

ريي��س اتحادي��ه توليدكنن��دگان و فروش��ندگان 
پلاس��تيك و نايل��ون ته��ران گفت: دولت ب��ا حمايت 
از صناي��ع كوچ��ك و برآورده ك��ردن نيازه��اي اوليه 
توليد مي توان��د نقش مهمي در ايجاد اش��تغال پايدار 
داشته باش��د. س��يدرحيم مقيمي اصل در گفت وگو با 
پاي��گاه خبري اتاق اصناف اي��ران افزود: در حال حاضر 
كارخانه هاي توليد نايلون و پلاستيك تنها با ۴۰ درصد 
ظرفيت كار مي كنند؛ چرا كه ش��رايط كار مهيا نيست. 
 ص��ادرات نيز براي تولي��دات داخلي معناي��ي ندارد و
 ۲۰ درص��د تولي��دات به مص��رف داخلي مي رس��د و
۲۰ درصد نيز مازاد توليد است كه فعلا امكان صادرات 
آن وجود ندارد. وي تصريح كرد: ش��ركت پتروش��يمي 
مواد خ��ام مورد ني��از صنايع پلاس��تيك را به صورت 
خ��ام و با قيمت پايين تر به رقباي ما در خارج كش��ور 
ص��ادر مي كند در حال��ي كه توليد كنن��ده ايراني بايد 
اي��ن مواد را با قيمت بالات��ر به صورت نقدي خريداري 
كن��د. مقيمي با بيان اينكه با ش��رايط موجود و خريد 
مواد اوليه توليد با قيمت بالا شرايط براي توليد سخت 
شده است، اظهار كرد: تامين خوراك اوليه نياز ضروري 
توليد است و اينكه مواد اوليه را گران تر به توليدكننده 
ايراني بفروش��ند، خيانت به توليد داخلي است چرا كه 
قيم��ت محصول نهايي بالاتر از قيم��ت توليدات ديگر 
كشورها تمام مي شود. وي گفت: مشكلي كه اخيرا براي 
اتحاديه توليدكنندگان به وجود آمده، مساله كارشناسي 
وزارتخانه براي تش��خيص كالاي قاچاق است و بعضا از 
افرادي كه تجربه و علم كافي ندارند، استفاده مي شود. 
اگر در اين نوع موارد از كارشناسان اصناف نظرخواهي 

كنند، مشكلات كمتر خواهد شد.

اصناف

طرح واگذاري صنعت چاپ به وزارت صنعت، آري يا خير؟

واگذاري كاغذي
گروه تشكل ها  

در ش�رايطي ك�ه صنعت چاپ با مش�كلات 
زيادي دس�ت و پنجه نرم مي كند، دو وزارتخانه 
فرهن�گ و ارش�اد اس�لامي و صنع�ت، معدن 
وتج�ارت براي بهب�ود وضعيت اي�ن صنعت در 
اواخر سال گذشته تفاهم نامه يي را امضا كردند 
كه بر اساس آن بخشي از وظايف اين صنعت، به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت محول مي ش�ود 
و ب�ه عبارت ديگر، اين وزارتخانه متولي صنعت 
چاپ خواهد ش�د. با اين حال، بررس�ي ها نشان 
مي ده�د كه اي�ن موضوع موافق�ان و مخالفاني 
ني�ز در بدنۀ صنع�ت چاپ دارد. بر اين اس�اس، 
مخالفان اين موافقتنام�ه معتقدند صنف چاپ 
ب�ا اين تفاهم آس�يب خواهد دي�د و واحدهاي 
صنفي قادر نيستند به يك باره خود را با شرايط 
و اقتضائ�ات صنعتي تطبيق دهن�د و نهايتا در 
اي�ن فرآيند دچار آس�يب جدي خواهند ش�د؛ 
چراكه ممكن اس�ت واحدهاي كوچك و خرد از 
بين بروند. همچنين به عقيده مخالفان، شرايط 
حاكم بر واحدهاي صنعتي بزرگ قابل تطبيق با 
واحدهاي صنفي كه عموما در سطح شهر مستقر 
هس�تند، نيس�ت و بازنده اصلي اين تفاهمنامه 
واحده�اي كوچك چاپي هس�تند. اما در مقابل 
موافقان اين تفكيك نيز بر اين باورند كه اساس 
اين تصميم بر پايه استدلال هاي عقلي، منطقي 
و حقوقي استوار اس�ت، البته در دوران گذار از 
وضع موجود به شرايط آرماني، احتمال صدمات 
و آس�يب ها به بخش هايي از صنع�ت چاپ نيز 
وج�ود دارد كه بايد با تدبير مانع از وارد ش�دن 
خس�ارت هاي زياد به واحدهاي صنفي شد، اما 
اين تفكيك وظايف اجتناب ناپذير اس�ت و اگر 
چنانچه قرار اس�ت براس�اس س�ند چشم انداز 
توس�عه 20 س�اله كش�ور به قدرت برتر منطقه 
تبديل ش�ويم، با اين سازوكار و شرايط موجود، 

امكان آن وجود ندارد. 
  

 صنايع؛ وزارتخانه متولي
صنعت چاپ يكي از ش��اخص هاي ارزيابي توسعه 
يافتگي منطقه به ش��مار م��ي رود و از طرفي، يكي از 
مهم تري��ن ركن ه��اي اقتصاد غيرنفتي نيز محس��وب 
مي شود. تحليل ها نشان مي دهد كه با سياست گذاري 
و س��رمايه گذاري صحيح در اين صنعت مي توان سبب 
پويايي اقتصادي در اين عرصه مهم ش��د. اين در حالي 
اس��ت كه اين صنعت در س��ال هاي اخير با مشكلات 
ج��دي روبه رو ب��وده و متوليان اين ح��وزه مهم ترين 
اين مش��كلات را در قالب »نب��ود حمايت هاي دولتي، 
كمبود نقدينگي، كمبود كارگر متخصص ماهر، كهنگي 
دستگاه هاي چاپ، نبود تسهيلات با بهره كم براي خريد 

تجهيزات جديد و به روز، نداشتن متولي مشخص براي 
صنعت چاپ و رقابت چاپخانه هاي دولتي و شبه دولتي 
با بخش خصوصي« عن��وان مي كنند؛ از اين رو، دولت 
يازدهم در آخرين ماه هاي فعاليت خود، تصميم گرفت 
تا با ارائ��ه راهكارهايي به اين مش��كلات خاتمه دهد؛ 
در همين راس��تا نيز وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
تفاهمنامه يي را با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي امضا 
كرد كه بر اس��اس آن حمايت هاي��ي از صنعت چاپ و 
واحدهاي صنفي دربرگيرنده اين صنعت مي ش��ود. در 
اي��ن ميان تنها نظارت بر فعاليت چاپخانه ها در اختيار 
وزارت ارش��اد باقي مانده است. از طرفي، از آنجايي كه 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي نيز درصدد است تا 
مصرف كالاهاي فرهنگي را در جامعه افزايش دهد، كه 
البته در اين برنامه ها بهبود وضعيت صنعت چاپ يكي 
از راهكارها به شمار مي رود، به عنوان وزارتخانه متولي 
صنع��ت چاپ، برخي امور را ب��ه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت واگذار كرد. از اي��ن رو، مطابق با اين تفاهم 
نامه، برخي مسووليت ها در بخش سخت افزاري صنعت 
چاپ به وزارت صنعت، معدن و تجارت واگذار ش��د تا 

صنعتگران اين بخش از تسهيلات و مزاياي بخش توليد 
بهره مند شوند. در همين رابطه مدير اسبق دفتر امور 
چاپ وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي به عنوان يكي 
از موافقان گفت: ش��ايد امضاي تفاهمنامه بين وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامي و صنعت، معدن و تجارت 
را در تفكي��ك وظايف نظارتي و صنعتي صنعت چاپ، 
بت��وان مهم ترين اقدام دولت يازدهم در اين حوزه ذكر 
كرد. اين تفاهمنامه  در حال حاضر به ميانه  راه رسيده و 
منتظر اقدامات بعدي دولتمردان براي به ثمر نشستن 
است. به گفته جلال ذكايي صنعت چاپ سال ها منتظر 
رهايي از اين بلاتكليفي بود. بر اين اساس، موافقان اين 
طرح معتقدند كه صنعت چ��اپ بايد از زيرنظر وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اسلامي خارج ش��ده و زيرمجموعه 
نهاده��اي صنعتي قرار گيرد. در همين راس��تا ابراهيم 
رحيمي زنگن��ه، مديركل فرهنگ و ارش��اد اس��لامي 
كرمانش��اه نيز مي گويد كه هرجا بحث صنعت مطرح 
است، مش��كلات خاصي نيز همراه آن مطرح مي شود 
و صنعت چاپ نيز از اين موضوع مس��تثنا نيس��ت؛ از 
اين رو، اگر از منظر فرهنگ به صنعت چاپ نگاه كنيم، 

اين صنعت زيربناي فرهنگ محسوب مي شود. از سوي 
ديگر، محمودرضا برازش، مديركل دفتر چاپ و نش��ر 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي با اش��اره به امضاي 
تفاهم نامه ميان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نيز اظهار مي كند: از دو منظر 
مي ش��ود به اين تفاهمنامه مهم پرداخت. از يك منظر 
اين تفاهمنامه يك روند تاريخي، علمي و تكنولوژيك 
دارد و تغييرات علمي و تكنولوژيك منجر به امضاي اين 
تفاهمنامه شده است. از منظر ديگر اينكه پيگيري ها و 
هماهنگي هاي بي��ن دو وزارتخانه منجر به امضاي اين 
تفاهمنامه ش��ده اس��ت؛ از اين رو، هر دو روندها لازم 
و مل��زوم هم بوده و نش��ان مي هد ك��ه الزامات علمي 
تكنولوژيكي و روحيه تفاهم و همكاري موجب شده تا 

اين تفاهمنامه شكل گيرد. 
برازش ادامه مي دهد كه در حال حاضر آمار گردش 
مال��ي در حوزه صنعت چاپ نش��ان مي دهد كه كتاب 
پنج درصد و نش��ريات از روزنامه تا سالنامه ۱۰درصد 
از حجم كار در حوزه صنعت چاپ را تش��كيل مي دهد 
و 85 درص��د، بخش هاي ديگر صنعت چاپ اس��ت؛ از 

اي��ن رو، صنعت چ��اپ در بخش صنعت��ي و خدماتي 
روز به روز در حال گس��ترش است. او همچنين تاكيد 
مي كند: طبعاً وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي نمي تواند 
مسائل فني و تخصصي پيچيده صنعتي حوزه چاپ را 
چه از ديدگاه هاي تخصصي و چه امور صنوف مربوطه 
پاسخگو باشد؛ چراكه زيرساخت هاي نظارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي در حوزه س��خت افزاري اين دستگاه ها 
نيس��ت وفقط در حوزه نظارت بر محتوا و نوش��ته ها و 
تصاوير اس��ت. بحثي كه در اين تفاهمنامه اتفاق افتاد 
اين اس��ت كه امور مربوط به بخش هاي سخت افزاري 
و تجهي��زات صنعت چاپ ب��ه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت منتقل ش��د، ولي بخش ه��اي نظارت بر محتوا 
در حوزه فعاليت هاي وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي 
باقي مان��د. وي تصريح مي كن��د: اين تفكيك صنعت 
ميان سخت افزار و محتوا در بسياري ديگر از صنعت ها 
نيز انجام ش��ده اس��ت. در حال حاض��ر متولي صنعت 
خودروسازي وزارت صنعت است، ولي چگونگي استفاده 
از خودرو، صدور گواهينامه و... بر عهده بخش هاي ديگر 
اس��ت. همچنين به دليل اينكه در حال حاضر صنعت 
چاپ بر خلاف گذش��ته بسيار پيچيده شده و با بحث 
نظ��ارت بر محتوا كه بر عهده وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي اس��ت، بسيار تفاوت دارد؛ از اين رو، اين موارد 

بايد در جايگاه خود مورد بررسي قرار گيرد. 
همچني��ن محمدعلي انصاري پ��ور، رييس اتحاديه 
چاپ و ليتوگرافي اصفهان ني��ز به عنوان ديگر موافق 
اين تفكيك وظايف معتقد است كه بزرگ ترين مشكل 
صنعت چاپ عنوان »صنعت« است كه بي دليل با خود 
يدك مي كش��د؛ اين در حالي اس��ت كه از اين صنعت 
هي��چ يك از حقوق و مزاياي اوليه صنعت را هم ندارد. 
او همچنين مي گويد: جاي تاسف است در حالي كه در 
دنيا چاپ جزو 5 صنعت اول مطرح و شناخته شده است 
تاكنون دولتمردان ما نه تنها حقوق آن را ادا نكرده اند؛ 
بلك��ه نظارت هاي خود را در قالب حمايت برپيكره اين 
صنعت تحميل كرده اند. انصاري پور مهم ترين راهكار را 
در تغيير رويكرد دولت به اين صنعت مي داند و معتقد 
اس��ت كه چاپ، يك صنعت مادر است كه در فرهنگ 
و اقتصاد جامعه نقش اساسي و زيربنايي، ايفا مي كند؛ 
از اي��ن رو، به تنهايي مي تواند راهگش��اي بس��ياري از 

مشكلات اين صنعت محروم باشد. 
ب��ا اين حال اما اين ط��رح مخالفاني نيز دارد كه 
ب��ه عقي��ده آنها، واحده��اي چاپي كوچ��ك خود با 
گرفتاري هايي چون »ركود در بازار، وجود رقابت هاي 
منفي، بار س��نگين مالياتي به ويژه ماليات بر ارزش 
افزوده، نوس��انات مرب��وط به قيمت م��واد مصرفي، 
كاه��ش حجم سفارش��ات و... « دس��ت و پنجه نرم 
مي كنن��د و چني��ن طرح هايي منجر ب��ه اضمحلال 
واحدهاي چاپي مي ش��ود و روند نابودي و شكس��ت 

آنها را سرعت مي بخشد. 

اعزام هيات هاي تجاري به سوييس، بلاروس، اتريش و اسلواكي

افزايش رفت وآمد هيات هاي تجاري در نيمه دوم سال
س��ه هي��ات تج��اري از س��وي اتاق ته��ران به 
كشورهاي س��وييس، بلاروس، اس��لواكي و اتريش 
اعزام مي ش��وند. همچنين ات��اق تهران پذيراي يك 
هيات تجاري ايتاليايي نيز خواهد بود. در حالي كه 
در نيمه اول سال جاري، اقتصاد ايران درگير مساله 
انتخابات رياست جمهوري و شوراهاي اسلامي شهر 
و روس��تا، معرفي كابينه جدي��د و تغيير و تحولات 
س��ازمان ها و نهادهاي دولتي بود، به نظر مي رس��د 
با رأي م��ردم به تداوم كار دولت، دوباره هيات هاي 
اقتصادي و تجاري خارجي راه كشورمان را در پيش 
گرفت��ه يا از فعالان اقتصادي ايراني براي حضور در 
كشورشان دعوت كردند. برهمين اساس و به دعوت 
ات��اق بازرگاني ژنو، ابتدا هيات��ي تجاري به صورت 
مش��ترك از طري��ق اتاق ته��ران و اتاق مش��ترك 
اي��ران و س��ويس از پنجم تا هش��تم مهرماه به ژنو 
س��فر مي كند. اين هيات كه با پايان يافتن ثبت نام 
و انجام امور جاري مربوط آماده به سفر شده است، 
فعالاني از حوزه هاي صنايع غذايي، دارو و تجهيزات 
پزشكي، بانكداري، ماشين آلات صنعتي، نفت و گاز 
و پتروشيمي، انرژي هاي تجديدپذير و نساجي را در 
خود جاي داده اس��ت. اين هيات با حضور در شهر 
ژنو با فعالان بخش خصوصي اين ش��هر و مسوولان 
تشكل هاي اقتصادي بخش خصوصي از جمله اتاق 
بازگراني ژنو ديدار و مذاكره مي كند. سرپرستي اين 
هيات تجاري برعهده مس��عود خوانس��اري، رييس 

اتاق تهران اس��ت و ش��ريف نظام مافي، رييس اتاق 
مش��ترك ايران و س��ويس ني��ز او را در اين س��فر 

همراهي مي كند. 

 تداوم حضور در بلاروس
ب��ه گزارش پاي��گاه اتاق تهران،  كش��ور بلاروس 
كه چندين س��ال است به عنوان يكي از پايگاه هاي 
عمده فعاليت ش��ركت هاي ايراني شناخته مي شود 
نيز از ديگر مقاصد فعالان اقتصادي بخش خصوصي 
اس��ت. هيات اعزامي ايراني بطور مش��ترك توسط 
اتاق بازرگاني تهران و ايران ش��كل داده ش��ده و به 
سرپرس��تي مسعود خوانساري، رييس اتاق تهران و 
نايب رييس اتاق ايران، به اين كش��ور اعزام مي شود. 
هيات اعزامي ايران به بلاروس در حال تكميل است 
و فعالان اقتصادي علاقه مند به حضور در اين هيات 
مي توانند با مراجعه به سايت اتاق تهران، و پر كردن 
فرم ثبت نام در اين س��فر حضور داشته باشند. اين 
هيات از سه شنبه ۱8 تا جمعه ۲۱ مهرماه در كشور 
ب��لاروس حضور يافته و با فع��الان بخش خصوصي 
اين كش��ور ديدار و گفت وگو خواهند داشت. مهلت 
ثبت نام براي حضور در اين هيات تا روز ش��نبه ۲5 
شهريور ماه اعلام شده است. فعالان اقتصادي ايران 
در اين نشس��ت پيگير تداوم و توس��عه حضور خود 
در بلاروس و اس��تفاده از ظرفيت هاي بالاي هر دو 

كشور براي همكاري هاي مشترك هستند. 

 با يك تير دو نشان
همچني��ن براب��ر دعوت ه��اي مك��رر اتاق هاي 
بازرگان��ي براتيس��لاوا و اتري��ش، اتاق ته��ران در 
ح��ال ثبت نام از ي��ك هيات تجاري ب��راي حضور 
در كشورهاي اس��لواكي و اتريش است. سرپرستي 
اي��ن هي��ات را كه از يك ش��نبه ۲۱ ت��ا جمعه ۲6 
آب��ان ماه به اين دو كش��ور س��فر مي كند، برعهده 
مهدي جهانگيري، نايب رييس اتاق تهران، اس��ت. 
براب��ر آنچه اعلام ش��ده اس��ت، فع��الان اقتصادي 
حوزه هاي نساجي، صنعت خودرو و قطعات، معدن 
و ماش��ين آلات معدن��ي، نف��ت و گاز، انرژي ه��اي 
تجديدپذي��ر، صناي��ع هواي��ي غيرنظام��ي، برق و 
الكترونيك، صنايع غذايي، دارو و تجهيزات پزشكي 
و بانك��داري مي توانند براي حض��ور در اين هيات 
ثبت نام كنند. مهلت ثبت نام براي حضور در س��فر 
اتاق تهران به اس��لواكي و اتري��ش، حداكثر تا روز 
ش��نبه ۱5 مهرماه اعلام شده اس��ت و پس از اين 
تاريخ ثبت نام بس��ته ش��ده و امور مرب��وط به اخذ 
وي��زا انج��ام مي ش��ود. بخش خصوص��ي اتريش و 
اسلواكي در سال هاي گذشته با حضر مكرر در اتاق 
تهران نش��ان داده اند كه علاقه فراواني به توس��عه 
فعاليت هاي مش��ترك با فع��الان بخش خصوصي 
در ايران دارند و اين س��فر در پاسخ به بازديدهاي 
متع��دد هيات هاي تجاري اس��لواكي و اتريش��ي از 

ايران است. 

 ميزباني از ميلاني ها
با اين حال، اتاق ته��ران كه در ماه هاي اخير 
ميزب��ان چندي��ن هي��ات تجاري از كش��ورهاي 
مختلف بوده اس��ت، روز سوم مهرماه نيز ميزبان 

يك هيات تجاري از ميلان ايتاليا خواهد بود. 
اي��ن هي��ات متش��كل از فع��الان اقتصادي 
حوزه هاي صنايع غذايي، تاسيسات صنعتي، چوب 
و ماشين آلات چوب بري، مبلمان و دكوراسيون، 
آلومينيوم، رنگ  صنعتي و س��اختماني، پوشاك، 
ل��وازم خانگي، بازيافت، مديريت آب و پس��ماند 
و... است. فعالان اقتصادي ايتاليايي روز دوشنبه 
س��وم مهرم��اه جاري ب��راي دي��دار و گفت وگو 

ب��ا همتايان ايران��ي خود در ات��اق تهران حاضر 
مي شوند. در اين هيات نمايندگاني از ۲۴ شركت 
ايتاليايي حضور دارند و براي شناس��ايي بيش��تر 
و بهتر فرصت هاي س��رمايه گذاري و مشاركت به 
ات��اق تهران مي آيند تا ب��ا بخش خصوصي ايران 
ديدار و گفت وگو داشته باشند. فعالان اقتصادي 
ايراني عضو اتاق تهران نيز كه علاقه دارند در اين 
نشس��ت مشترك حضور داشته باشند نيز بايد با 
مراجعه به سايت اتاق تهران، رخدادهاي تجاري 
و هيات هاي تجاري ثبت نام كنند. مهلت ثبت نام 
براي حضور در اين نشست تا اول مهرماه در نظر 

گرفته شده است. 

مركز آم��وزش اتاق تهران در راس��تاي تداوم 
فعاليت ه��اي آموزش��ي خود ب��راي فعالان بخش 
خصوص��ي يك دوره آموزش��ي مديري��ت اجرايي 
)MBA( و ي��ك كارگاه توانمندس��ازي دبي��ران 

تشكل هاي اقتصادي برگزار مي كند. 
به گزارش پايگاه خبري اتاق تهران، اين دوره ها 
به گونه يي طراحي شده است كه مديران بنگاه هاي 
اقتصادي با مفاهيم نوين مديريتي آش��نا شوند و 
توانايي تدوين برنامه و مديريت براي موفقيت در 
فض��اي رقابتي را كس��ب كنند. پ��س از برگزاري 
دوره نخس��ت و موفقيت و رضايت دانش پژوهان، 
اكن��ون اتاق تهران و دانش��گاه صنعتي اميركبير، 
دومين دوره آموزش��ي MBA را برگزار مي كنند 
و از فعالان اقتص��ادي علاقه مند به حضور در اين 
دوره ثبت ن��ام مي كنند. بنابراع��لام مركز آموزش 
اتاق ته��ران، دوره كارب��ردي ميان مدت مديريت 
اجرايي يكس��اله و ش��امل ۱۲ درس است كه هر 
درس به مدت ۲۰ س��اعت تدريس مي ش��ود. اين 
دوره ۲۴۰ س��اعته آموزشي روزهاي چهارشنبه از 
س��اعت ۱6 تا ۲۰ و پنج ش��نبه از ساعت 8 تا ۱۲ 

برپا مي شود. شركت كنندگان بايد حداقل مدرك 
كارشناس��ي داش��ته و علاوه بر آش��نايي با زبان 
انگليس��ي حداقل سه س��ال فعاليت مرتبط انجام 
داده باش��ند. مدركي كه در پايان دوره با توجه به 
ارزيابي دانش پژوهان به آنان اعطا مي ش��ود برابر 
ضوابط و مقررات دانش��گاه اميركبير و مورد تاييد 
وزارت علوم است. اين دوره از آبان ماه ۱396 آغاز 
مي ش��ود و فرصت ثبت نام در آن حداكثر تا تاريخ 
۲۰ مهرماه است. فرم ثبت نام و فرم اطلاعات اين 
دوره قاب��ل دريافت اس��ت و علاقه مندان و پس از 
تكميل به مركز آموزش اتاق تهران ارس��ال كنند. 
مرك��ز آموزش اتاق تهران همچنين به دنبال ارائه 
خدمات آموزش ب��ه تش��كل هاي اقتصادي عضو 
ات��اق بازرگان��ي، يك كارگاه آموزش��ي ب��ا عنوان 
»توانمندسازي دبيران« برگزار مي كند. اين كارگاه 
آموزش��ي 8 س��اعته در دو جلسه چهار ساعته در 
روزهاي ۲6 ش��هريورماه و دوم مهرماه از س��اعت 
9 ت��ا ۱3 برگزار مي ش��ود و مخاطبان آن اعضاي 
هيات رييسه و دبيران تشكل هاي اقتصادي بخش 
خصوص��ي عضو ات��اق بازرگاني هس��تند. عليرضا 
سياسي راد و س��پهر برزي مهر به عنوان مدرسان، 
در اي��ن كارگاه در م��ورد س��رفصل هايي چ��ون 
الگوهاي راهبري تش��كل هاي اقتصادي، س��اختار 
مطل��وب اداره تش��كل ها، اصول تفوي��ض اختيار 
و اس��تقلال مدي��ران، موانع مديريت تش��كل ها، 
مهارت هاي كليدي مدي��ران و... با حاضران بحث 
و گفت وگو خواهند داش��ت. حضور در اين كارگاه 
آموزش��ي براي مخاطبان رايگان اس��ت اما نياز به 

معرفي نامه رسمي از تشكل مربوطه دارد. 

دوره هاي توانمندسازي مديران تشكل ها
در نخس��تين نشس��ت كميته آمارهاي بخش 
خصوص��ي كش��ور ك��ه ب��ا حض��ور ريي��س اتاق 
بازرگان��ي، صناي��ع، مع��ادن و كش��اورزي اي��ران 
برگ��زار ش��د، اعضاي كميت��ه معرفي ش��دند. در 
اين نشس��ت مدي��ران مراكز آمار ات��اق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي اي��ران، اتاق تعاون و 
اتاق اصناف و همچنين نماينده دبيرخانه ش��وراي 
گفت وگ��وي دول��ت و بخش خصوص��ي، نماينده 
دبيرخانه مش��ترك س��ه اتاق، مديركل مربوطه از 
مديريت ه��اي موضوعي مركز آمار ايران و نماينده 
وزارت اقتص��اد و دارايي ب��ه عنوان نماينده رييس 
ش��وراي گفت وگو از س��وي دبير كميته آمارهاي 
بخ��ش خصوصي به عن��وان اعضا معرفي ش��دند. 
پيش از اين غلامحسين شافعي، رييس اتاق ايران، 
طي احكامي مرتضي اله داد، معاون اقتصادي اتاق 
اي��ران، را براي مدت دو س��ال به رياس��ت كميته 
و محمدرضا دوس��ت محمدي، مدي��ر مركز آمار و 
اطلاع��ات اقتصادي اتاق اي��ران، را نيز براي مدت 
دو سال به س��مت دبير كميته منصوب كرده بود. 
هدف از تشكيل اين كميته، تهيه آمار و اطلاعاتي 
اس��ت كه براي بخش غيردولتي كش��ور ارزشمند 
ب��وده و مي تواند در تصميم گيري ه��اي اقتصادي 
موثر باش��د. رييس اتاق ايران طي سخناني در اين 
نشس��ت، آغاز به كار اين كميته را موفقيتي قابل 
توجه براي بخش خصوصي دانست و گفت: ايجاد 
كميته آمار بخش خصوصي تكليف قانوني بود كه 
عملياتي كردن آن به درازا كش��يد؛ چراكه موضوع 
تصويب قانون بهبود مستمر محيط كسب وكار در 
دولت دهم مطرح شد و اين دولت هم اعتقادي به 

اجراي��ي كردن اين قانون نداش��ت و تمام مواد آن 
بلاتكليف باقي مانده بود. 

غلامحسين ش��افعي افزود: اتاق ايران در ايجاد 
كميت��ه آمار به دنب��ال موازي كاري نيس��ت بلكه 
مي خواه��د س��اختاري مكم��ل ايجاد ك��رده و به 
تصميم س��ازان كش��ور كمك كند. وي تاكيد كرد: 
پارلمان بخش خصوصي به دنبال آن اس��ت كه در 
ميدان اقتصادي بازيگر باشد. گاهي بخش خصوصي 
را به چشم بازي شونده مي بينند كه با جايگاه آن 

در تعارض است. 

 نظام آماري مطابق با الزامات قانوني
همچنين مدير مركز آمار و اطلاعات اقتصادي 
ات��اق اي��ران گف��ت: براس��اس برنامه ريزي ه��اي 
صورت گرفته انتظار م��ي رود كه كميته آمارهاي 
بخش خصوص��ي ب��ه توانمندي و ظرفيت س��ازي 
واحده��اي آماري كمك كن��د و زمينه لازم براي 
ايف��اي نقش فعال بخش خصوصي در نظام آماري 
و تصميم س��ازي كش��ور مطابق با الزامات قانوني، 

فراهم شود. 

از س��وي ديگ��ر معاون اقتصادي ات��اق ايران و 
ريي��س كميته آماره��اي بخش خصوص��ي ايجاد 
اين كميته را بر اس��اس م��اده 6 و ۴ قانون بهبود 
مس��تمر محيط كس��ب و كار از وظاي��ف پارلمان 
بخش خصوصي دانس��ت و تشريح كرد: اين كميته 
مي تواند آمار و اطلاعاتي كه مورد نياز اتاق ايران و 
فعالان اقتصادي است را تهيه و در اختيار آنها قرار 
دهد. در واقع اتاق ايران به عنوان بازوي مش��ورتي 
سه قوه بايد بتواند از طريق دسترسي به اطلاعات 
ب��ه روز و دقيق، مش��اوره هاي درس��تي در اختيار 
قواي س��ه گانه قرار دهد. مرتضي الله داد ادامه داد: 
اين كميته با تصويب ش��وراي عالي آمار تش��كيل 
ش��ده و در حقيقت رابط بين ش��وراي گفت وگو و 
ش��وراي عالي آمار خواهد بود. چرا كه طبق قانون 
بهبود مس��تمر محيط كسب وكار، مركز آمار بايد 
آمار مورد نياز بخش خصوصي را تهيه و اعلام كند 
ك��ه نوع اي��ن آمار را ش��وراي گفت وگوي دولت و 

بخش خصوصي تعيين مي كند. 
در عي��ن حال رييس مركز آمار ايران، از برنامه 
اين سازمان در خصوص گذر از نظام آماري سنتي 
به نظام آماري مدرن سخن گفت. اميدعلي پارسا، 
تصريح كرد: اي��ن برنامه به زودي در دس��توركار 
مركز آم��ار قرار مي گيرد. در اين ش��يوه اطلاعات 
در سطحي بالاتر از ثبت دستي اطلاعات در سايت 
ي��ا مراجعه حض��وري، در اختيار مرك��ز آمار قرار 
مي گيرد. البته رسيدن به اين مرحله زمان زيادي 
لازم دارد و ب��ه تدريج اتفاق مي افتد. به اعتقاد وي 
اين نظ��ام آماري مدرن بيش از هر بخش��ي براي 

فعالان اقتصادي موثر خواهد بود. 

تهيه آمار و اطلاعاتي براي بخش غيردولتي
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 خسارت 290ميليارد دلاري
»ايرما« و »هاروي« در امريكا

سازمان ملل: خشونت هاي ميانمار 
نشانه هاي پاكسازي قومي را دارد

 اعتراض هندي ها به
سياست هاي اقتصادي دولت

گروه جهان  
زيد رعد الحس��ين كميس��ر عالي حقوق بشر س��ازمان ملل، گفته عمليات 
امنيتي عليه مس��لمانان روهينگيا در ميانمار نمونه كلاس��يك پاكسازي قومي 
اس��ت. حسين از دولت ميانمار خواس��ت هر چه سريع تر عمليات خشونت آميز 
نظام��ي جاري عليه اقليت مس��لمانان روهينگيا را متوقف كند. همزمان دالايي 
لاما رهبر بودايي هاي تبت، درخصوص فرار آوارگان روهينگيايي از ميانمار، گفته 
»اگر بودا بود، به آنها كمك مي كرد.« ميانمار داراي اكثريت بودايي است. پيش تر 
دالايي لاما، از آنگ س��ان س��وچي، برنده جايزه صلح سازمان ملل كه در عمل 
رهبر ميانمار اس��ت، خواس��ته بود براي توقف خشونت ها عليه اقليت روهينگيا، 
اقدامات بيش��تر انجام دهد. درخواس��ت س��ازمان ملل در حالي مطرح شده كه 
دولت ميانم��ار آتش بس يكجانبه ارتش آزادي بخش روهينگي��اي آراكان را رد 
كرده اس��ت. شورشيان مسلمان كه تحت عنوان ارتش آزادي بخش روهينگياي 
آراكان با دولت ميانمار مي جنگند، اعلام كرده بودند كه با هدف اجازه دادن به 
فعاليت هاي انسان دوس��تانه به مردم در مناطق جنگ زده از يك ش��نبه عمليات 
خود را به مدت يك ماه متوقف مي كنند. شورشيان از نيروهاي حكومت مركزي 
خواسته  بودند به طور متقابل حملات خود را متوقف كنند، ولي سخنگوي دولت 

ميانمار اعلام كرده هيچ سياستي مبني بر مذاكره با تروريست ها ندارند.
پيش ت��ر عبدالحس��ن محمود علي وزي��ر خارجه بن��گلادش، ميانمار را به 
ارتكاب نسل كش��ي عليه مس��لمانان روهينگيا متهم كرده بود. س��ازمان ملل 
متحد برآورد مي كند كه از زمان آغاز درگيري مسلحانه حداقل ۲۹۴ هزار نفر 
از اقليت روهينگيا گريخته  باش��ند. اكثر اين پناهجويان در ش��رايط نابساماني 
از راه دريا وارد بنگلادش ش��ده اند. كميس��ر عالي حقوق بش��ر س��ازمان ملل 
گفته رهب��ران ميانمار به دروغ روهينگيايي ه��ا را مهاجران غيرقانوني بنگالي 
مي خوانند و ش��به نظاميان را تروريس��ت هاي بنگالي توصيف مي كنند.  يكي 
از وزراي دول��ت ميانمار گفته فقط مس��لماناني مي توانن��د باز گردند كه ثابت 
كنند ش��هروند ميانمار بوده و در اين كش��ور زندگي كرده اند. به اين ترتيب، 
اكثر مس��لمانان روهينگيا نمي توانند به كشورشان بازگردند چون آنها شهروند 
ميانمار به حس��اب نمي آيند و بيش��تر مردم اين كش��ور عمدتا بودايي، آنها را 

مهاجران غيرقانوني از بنگلادش مي دانند. 

گروه جهان 
موسس��ه »آكو ودر« در ايالات متحده اعلام كرده ميزان خسارات اقتصادي 
ناشي از دو توفان هاروي و ايرما در اين كشور مي تواند به ۲۹0ميليارد دلار برسد. 
به گزارش خبرگزاري فرانسه از واشنگتن، اين رقم معادل يك و نيم درصد توليد 
ناخالص داخلي امريكاس��ت. جوئل مايرز  مدير موسس��ه »آكو ودر« گفته است: 
»برآورد ما اين است كه ميزان خسارات ناشي از توفان ايرما به 100ميليارد دلار 
برسد. اين توفان از جمله خسارت بارترين توفان هايي است كه تاكنون امريكا را 
در نورديده است.« مايرز  گفته توفان هاروي نيز كه در اواخر ماه آگوست ايالت 
تگزاس و بخش هايي از ايالت لوييزيانا را درنورديد 1۹0ميليارد دلار خسارت به 
بار آورده كه معادل يك درصد توليد ناخالص داخلي امريكاست. توليد ناخالص 
داخلي ايالات متحده 1۹تريليون دلار است.   گفته شده، ابرتوفان ايرما از مركز 
ايالت فلوريدا گذش��ته و به سوي شمال اين ايالت )شهر تمپا( حركت مي كند. 
س��ازمان ملي توفند امريكا در گزارش روز دوش��نبه خ��ود اعلام كرد كه توفان 
سرمنشا بادهاي خسارت آور گسترده در بخش زيادي از ايالت فلوريدا است. اين 
مركز گفته كه هرچند توفان ضعيف تر شده اما انتظار مي رود همچنان قدرتمند 
باقي بماند و با بادهايي با سرعت حداكثر 1۷۷كيلومتر در ساعت به مسير خود 
ادامه دهد.  گفته ش��ده، ايرما برق بيش از س��ه ميليون خانه و مركز تجاري را 
قطع كرده و انتظار مي رود قطعي برق به مناطق بيش��تري كشيده شود. پليس 
ميامي گفته ۸0درصد خطوط برق در منطقه تخريب شده اند و مناطق بسياري 
را آب فرا گرفته اس��ت. به گفته مقام هاي محلي، ارائه خدمات مجدد و كامل به 

شهروندان احتمالا چندين هفته طول مي كشد. 
به گزارش بي بي س��ي، در برخي مناطق و در طول س��اعات ش��ب با هدف 
جلوگيري از دزدي و غارت، منع مقررات رفت وآمد برقرار شد. در همين حال 
گزارش ش��ده دونالد ترامپ، رييس جمهوري امريكا با درخواست اعلام فلوريدا 
به عنوان منطقه دس��تخوش حادثه ش��ديد، موافقت كرده است. ترامپ توفان 
ايرما را هيولاي بزرگ توصيف كرده اس��ت. او ضمن قدرداني از س��ازمان هاي 
ف��درال كه در مديريت اين بحران نقش دارند گفته به زودي به فلوريدا خواهد 
رفت. رسانه ها از درگذشت دست كم سه نفر در ايالت فلوريدا بر اثر باد و باران 

خبر داده اند. 

گروه جهان 
صدها نفر از احزاب مخالف دولت، معلمان، داليت ها و كشاورزان ايالت هاي 
هاريانا، اوتارپرادش و دهلي با برگزاري تظاهرات در دهلي نو به سياس��ت هاي 
اقتص��ادي دولت نارن��درا مودي اعتراض كردند. به گ��زارش ايرنا، معترضان با 
س��ردادن ش��عارهايي، اجراي طرح افزايش مالي��ات كالا و خدمات و تعويض 
اس��كناس هاي درشت را اقدامي اش��تباه خواندند كه باعث افزايش هزينه هاي 

عمومي و ايجاد مشكلاتي براي افراد كم درآمد شده است.
ب��ه  گفت��ه معترضان، دول��ت نارندرا مودي نخس��ت وزير و س��روزير ايالت 
اوتارپ��رادش به هيچ يك از وعده هاي انتخاباتي خود براي ايجاد ش��غل براي 
م��ردم عمل نكرده اس��ت. راج��و يكي از معترض��ان گفته كه س��روزير ايالت 
اوتارپرادش پس از روي كار آمدن در چند ماه گذش��ته نه تنها ش��غلي ايجاد 
نكرده بلكه با ايجاد محدوديت هاي غيرضروري بسياري از مشاغل را هم ازبين 
برده است.  به گفته وي، رفع بيكاري، ايجاد اشتغال و رسيدگي به مردم فقير 
و گرس��نه بايد يكي از اولويت هاي اصلي دولت قرار گيرد. منتقدان با اشاره به 
اينكه سياس��ت هاي دولت مودي نه تنها كمكي به افراد كم درآمد نكرده بلكه 
آنها را فقيرتر كرده اس��ت، مي گويند دولت با اج��راي طرح ماليات خدمات و 
كالا باعث افزايش قيمت كالا و خدمات و بيكاري جوانان ش��ده است.  احزاب 
چپ گ��راي پارلمان نيز پيش تر با اعتراض به طرح دولت گفته اند كه اين اقدام 
بدون تحقيقات و بررس��ي دقيق جزئيات انجام ش��ده و به همين دليل اجراي 

آن مشكلات زيادي براي مردم ايجاد كرده است.  
دول��ت هند دو ماه پيش بزرگ ترين برنام��ه اصلاح نظام ماليات خدمات و 
كالا موسوم به »جي اس تي« را با هدف يكپارچگي دريافت ماليات در ايالت ها 
و جلوگي��ري از فرار ماليات��ي به نفع افراد كم درآمد به مرحله اجرا گذاش��ت. 
براس��اس اين برنامه، دولت هند درنظر دارد با اصلاح نظام مالياتي و يكس��ان 
كردن دريافت ماليات در ايالت هاي مختلف، اقتصاد دو تريليون دلاري هند را 

به بازار مشترك تبديل كند.
نارندرا مودي نخس��ت وزير هن��د، تصويب اين لايح��ه را گام بزرگي براي 
دگرگوني در نظام مالياتي كش��ور خوانده و گفته اس��ت با اجراي قانون جديد 

مالياتي كشور بسياري از مشكلات رفع خواهد شد. 

  ائتلاف هاي احتمالي
پس از انتخابات آلمان

گروه جهان  در تاريخ انتخاباتي آلمان به ندرت يك حزب 
موفق شده است با كسب اكثريت مطلق دولت تشكيل دهد 
و از اين رو، اين مرتبه نيز پيش بيني مي ش��ود كه انتخابات 
پارلماني با تش��كيل دولت ائتلافي همراه باش��د. مذاكرات 
پيچيده براي شكل گيري ائتلاف هاي سياسي ممكن است 
هفته ها طول بكشد، اما در نهايت احزاب سياسي به »قرارداد 
ائتلاف« دس��ت مي يابند؛ قراردادي كه برنامه هاي سياسي 
و همه اهداف قابل پيش بيني در دوره زمامداري مش��ترك 
را شامل مي ش��ود و وظايف و عملكرد سال هاي آتي دولت 

ائتلافي را روشن مي كند. 
آنگلا مركل صدراعظم آلمان به شدت به پيروزي خود 
و حزب دموكرات مسيحي در انتخابات خوش بين است و 
احتمال زيادي وجود دارد كه دولت ائتلافي با مش��اركت 
اين حزب تش��كيل ش��ود. از س��وي ديگر، حزب راست 
ملي گراي »آلترناتيوي براي آلمان« تنها حزبي اس��ت كه 
هيچ حزب ديگري با آن همكاري نمي كند و در نتيجه در 

هيچ ائتلافي حضور نخواهد داشت. 
ائتلاف دو حزب دموكرات مسيحي و سوسيال دموكرات 
كه ائتلاف بزرگ نيز ناميده مي ش��ود و بسياري از آلماني ها 
دول��ت برخاس��ته از همكاري اين دو ح��زب را دولتي توانا 
مي دانن��د. اين ائت��لاف هم اكنون به رهب��ري آنگلا مركل 
در حال زمامداري اس��ت. مش��كل اساسي حزب سوسيال 
دموكرات با ائتلاف بزرگ در دو سمت كليدي صدراعظمي و 
وزير دارايي است. مارتين شولتز، رهبر سوسيال دموكرات ها، 
تضمين عدالت در درآمدها، آموزش رايگان و تعهد به اروپاي 
دموكرات را به عنوان شروط اصلي خود براي تشكيل ائتلاف 
مطرح كرده است. طبق نتايج نظرسنجي ها، حزب سوسيال 
دموكرات با حمايت ۲۴درص��دي و با اختلاف 13درصد با 
حزب دموكرات مسيحي، جدي ترين رقيب محافظه كاران 
محسوب مي شود. ش��ولتز در اين باره گفت: »حزب ما اين 
برنامه ها را اجرايي مي كند؛ اين سياست ها غيرقابل مذاكره 

هستند و از اين روست كه مي خواهم صدراعظم شوم.«
ائتلاف حزب دموكرات مس��يحي و ح��زب دموكرات 
 آزاد كه به ائتلاف نيروهاي راس��ت و ميانه ش��هرت دارد 
پس از جنگ بارها در آلمان تشكيل دولت داده است. اين 
ائتلاف طرفداران زيادي دارد و علت مقبوليت آن اقشاري 
هستند كه دو حزب نمايندگي آنها را بر عهده دارند. حزب 
دموكرات مسيحي پايبند به ارزش ها و باورهاي مسيحي 
نماينده قش��ر نسبتا مرفه جامعه و حزب دموكرات آزاد با 
تاكيد بر ب��ازار آزاد و ايده هاي ن��و در اقتصاد و بازرگاني، 

به دنبال جذب قشرهاي شهري است. 
ائتلاف سوس��يال دموكرات و سبزها به تشكيل دولت 
متش��كل از نيروهاي ميانه و چپ منجر مي شود كه نمونه 
آن در زمان گرهارد ش��رودر در سال هاي 1۹۹۸ تا ۲00۵ 
بود. اما پس از پايان دوره زمامداري و مسووليت دو چهره 
برتر و كاريزماتيك اين دولت ائتلافي، يعني گرهارد شرودر 
و يوش��كا فيش��ر، وزير خارجه او در اين دول��ت، از ميزان 
مقبوليت اين ائتلاف نزد آلماني ها كاس��ته شد. اكنون نيز 
به نظر نمي رس��د ائتلاف س��رخ و س��بز از بخت زيادي در 

انتخابات ۲۴ سپتامبر آلمان برخوردار باشد. 

 حمله به دفتر مسعود بارزاني 
ي��ك منبع اعلام كرد كه دفتر حزب دموكرات كردس��تان 
عراق به رهبري مسعود بارزاني از سوي افراد مسلح مورد حمله 
قرار گرفت، اما اين حمله تلفات انس��اني در پي نداش��ت. اين 
منبع در گفت وگو با س��ومريه نيوز افزود گروهي مسلح ديروز 
دوشنبه به دفتر حزب حمله كردند و اين حمله خسارت هايي 
به ساختمان و برخي خودروها در نزديكي محل حمله را در پي 
داش��ت. وي كه خواست نامش فاش نش��ود در ادامه گفت كه 
حمله همزمان با برگزاري نشس��تي در اين ساختمان صورت 

گرفته و تحقيقات امنيتي در اين زمينه آغاز شده است.

  بازگشت رييس امارات
پس از ۲ ماه غيبت 

ريي��س ام��ارات بعد از يك س��فر خارجي ك��ه مقصدش 
نامعلوم بود و بيش از دو ماه طول كشيد به كشورش بازگشت. 
خبرگزاري رسمي امارات از بازگشت خليفه بن زايد آل نهيان، 
۶۹ساله به امارات خبر داده اما فاش نكرده كه وي به كجا سفر 
كرده بود. رييس امارات ابتداي جولاي گذش��ته بعد از گذشت 
يك هفته از حضور علني اش در عيد فطر كشور را ترك كرده 
بود. وي از زماني كه دچار سكته شد، هيچ گونه فعاليت رسمي 
علني نداشته است. رييس امارات سوم نوامبر ۲00۴ روي كار 
آمد. در زمان نبود وي، محمد بن زايد آل نهيان، وليعهد ابوظبي 

و برادر كوچك تر رييس امارات، كشور را اداره مي كنند. 

 واكنش »مركل« به هشدار تركيه
صدراعظ��م آلمان در واكنش به هش��دار اخير آنكارا گفته 
شهروندان تركيه مي توانند در امنيت كامل به آلمان سفر كنند. 
به گزارش خبرگزاري فرانس��ه، آنگلا مركل به هشداري كه از 
س��وي آنكارا در خصوص سفر ش��هروندان ترك به آلمان داده 
ش��ده بود، واكنش نش��ان داده و گفته است: »همه شهروندان 
تركيه مي توانند به اينجا سفر كنند. در اينجا هيچ خبرنگاري 
بازداشت نمي شود. آزادي بيان و حكمراني قانون در اينجا برقرار 
اس��ت و ما به اين امر افتخار مي كنيم.« تركيه به شهروندانش 
درباره س��فر به آلمان هش��دار داده و گفته اين هشدار به دليل 
افزايش موج مواضع ضد تركيه در آس��تانه انتخابات سراسري 
در آلمان است. روابط آنكارا و برلين پس از كودتاي نافرجام در 
تركيه و سركوب هاي پس از آن توسط دولت اردوغان متشنج 

شده است. 

 ديدار مخفيانه وليعهد 
عربستان با نتانياهو 

يك وبگاه صهيونيس��تي فاش كرده كه وليعهد عربس��تان 
هفته گذشته پنهاني به تل آويو سفر كرده و با بنيامين نتانياهو 
نخس��ت وزير اي��ن رژيم ديدار كرده اس��ت. به گ��زارش وبگاه 
صهيونيس��تي3۶0، محمد بن سلمان هفته گذشته در سفري 
محرمانه وارد تل آويو ش��ده و با نخس��ت وزير اين رژيم ديدار 
كرده اس��ت. يك افسر س��ابق س��ازمان امنيت امارات مدعي 
ش��ده كه عربستان خواستار گس��ترش روابط با اسراييل است 
تا از اين طريق بتواند دريافت وام از صندوق بين المللي پول و 
بانك جهاني را تسهيل كند. برخي رسانه هاي اسراييلي پيش تر 
گزارش داده بودند كه يك ش��اهزاده سعودي در سرزمين هاي 

اشغالي با شماري از مسوولان اسراييلي ديدار كرده است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

اعتصاب عمومي و راهپيمايي در اعتراض به تغيير قانون كار 

جنگ سنديكاها با دولت ماكرون

نشست حزب كمونيست اكتبر برگزار مي شود

زورآزمايي »شي جين پينگ« در چين

گروه جهان  طلا تسليمي 
نشس��ت حزب كمونيس��ت در نيمه دوم سال 
۲01۷ يك��ي از مهم تري��ن اتفاقات س��ال جاري 
ميلادي محس��وب مي ش��ود و به نوع��ي بر همه 
سياس��ت گذاري هاي اخي��ر دول��ت چي��ن تاثير 
خواهد گذاش��ت؛ چرا كه اين نشست در حقيقت 
ب��ه مثابه آزمون قدرتي براي رييس جمهور ش��ي 
جين پينگ اس��ت. تاريخ اين نشس��ت تا دوشنبه 
مش��خص نبود و از اين رو، چهره هاي سرش��ناس 

حزب كمونيست مجبور ش��ده بودند تمام برنامه 
كاري خ��ود در ماه هاي س��پتامبر، اكتبر و نوامبر 
را معل��ق نگ��ه دارند تا مبادا اين نشس��ت مهم را 
از دس��ت بدهند؛ اما در نهاي��ت 1۸ ماه اكتبر به 
عنوان روز موعود معرفي ش��د. از زمان تاس��يس 
حزب كمونيس��ت در سال 1۹۲1، اين نوزدهمين 
نشس��ت اعضا محسوب مي شود و حدود ۲ هزار و 
300 نماينده دس��تچين شده در اين گردهمايي 
كميت��ه مركزي جدي��د انتخاب خواهن��د كرد و 

پس از آن تازه جلسات محرمانه اين كميته براي 
تعيين قدرتمندترين تصميم گيرندگان كشور آغاز 

خواهد شد. 
به گزارش اكونوميس��ت، گمانه زني ها حاكي از 
اين مس��اله است كه اعضاي حزب در چندين ماه 
داد و س��تد محرمانه و پيش از برگزاري نشست، 
تصمي��م خود را در مورد اعض��اي كميته مركزي 
گرفته اند و به نظر مي رس��د تيغ شي جين پينگ، 
رهب��ر ح��زب و فرمان��ده نيروه��اي نظامي هنوز 
برنده است. رييس جمهوري چين ۵ سال گذشته 
دبي��ركل حزب كمونيس��ت بوده و اگ��ر در مقام 
خود باقي بماند، ۵ س��ال آينده نيز رهبري حزب 
را بر عهده خواهد داش��ت؛ اگرچ��ه برخي بر اين 
باورند كه ش��ي جين پينگ براي زماني بيش��تر از 
يك دهه رياس��ت بر ح��زب برنامه ريزي مي كند. 
اما اهميت نشس��ت كنوني براي شي جين پينگ 
بيش��تر از اينهاس��ت: اين گردهمايي نخس��تين 
فرصت وي ب��راي ايجاد تغيي��ر و تحول در راس 
حزب محس��وب مي شود، چرا كه ۲۵ عضو كميته 
اصلي سياس��ت گذاري موسوم به »پوليت بورو« را 
پيشينيان شي جين پينگ در جلسه سال ۲01۲ 
تعيين كرده بودند. انتظار مي رود كه اين نشست 
نش��ان دهنده توانايي ش��ي جين پينگ در تثبيت 
قدرت در پنج س��ال گذش��ته و برنام��ه وي براي 

استفاده از اين قدرت باشد. 
ام��ا نتيجه گي��ري از روي نش��انه هاي موجود 
دشوار است. نزديك به نيمي از حدود ۴00 عضو 
كميته مرك��زي و نزديك ب��ه دوپنجم از اعضاي 
پوليت بورو جايگزين مي ش��وند. فرماندهان جديد 
نظام��ي نيز در همين نشس��ت انتخ��اب خواهند 
شد. اما بيش��تر توجه ها به اعضاي كميته دايمي 
معط��وف خواهد بود. پنج عض��و از مجموع هفت 
عضو اي��ن كميته از جمله وانگ قيش��ان، حامي 
اصلي ش��ي  جين پينگ در اين كميته و مس��وول 

كمپين هاي مبارزه با فس��اد، بازنشسته مي شوند. 
ش��ايعاتي مبني بر تصميم رييس جمهوري براي 
طولاني كردن دوره خدمت وانگ شنيده مي شود 
كه براي چنين منظوري ش��ي جين پينگ مجبور 
ب��ه نقض پيمان نامه حزب اس��ت، ام��ا اين اقدام 
ممانعت قانوني ندارد. اما مش��كل اينجاس��ت كه 
ادام��ه فعاليت وانگ ب��ه تنهايي تاثيري در قدرت 
ش��ي جين پين��گ ن��دارد و در حقيق��ت ت��لاش 
رييس جمهوري براي حفظ س��مت وانگ نش��ان 
مي دهد كه وي ش��خص قابل اعتم��اد ديگري را 
براي ش��غل مهم و خطرآفرين مبارزه با اختلاس 

و فساد ندارد. 
احتمال زيادي وج��ود دارد كه اعضاي جديد 
كميته دايمي از افراد وفادار به ش��ي جين پينگ 
باشند؛ رييس جمهوري به شدت به محرمانه ماندن 
مس��ائل اهمي��ت مي دهد و مش��كل در ارتباط با 
تازه واردان كه احتمالا همه آنها مرد خواهند بود، 
اين اس��ت كه نمي توان گفت در پايان نشس��ت و 
در مقاب��ل خبرنگاران اين افراد تا چه اندازه نقطه 
قوتي براي ش��ي جين پينگ خواهند بود. از سوي 
ديگ��ر، تعريف اتحادهاي حزبي دش��وار اس��ت و 
بايد ديد وفاداري اين افراد چه قيمتي براي ش��ي 

جين پينگ خواهد داشت. 
هنوز مش��خص نيس��ت كه كنگره كمونيست 
قوانين اين حزب را براي به رس��ميت ش��ناختن 
نگرش ش��ي جين پينگ در ايدئولوژي كمونيست 
تغيي��ر خواهد داد ي��ا خير. اگر كنگ��ره تصويب 
كند كه حزب بايس��تي طبق »ش��يوه تفكر شي 
جين پينگ« هدايت ش��ود، مشهود است كه وي 
قدرت زيادي به دست آورده چرا كه تنها رهبري 
كه به اين درجه رسيد مائو تسه تونگ، نظريه پرداز 
و سياس��تمدار انقلابي كمونيست، بود. اگر كنگره 
در راي خود از عبارت »نظريه ش��ي جين پينگ« 
اس��تفاده كند، آنگاه او را در رده دِنگ ژيائوپنِگ، 

سياستمدار و رهبر چيني، قرار داده است كه اين 
اتف��اق هم نش��انه قدرت يافتن ش��ي جين پينگ 

خواهد بود. 
اما مس��اله اين اس��ت كه قدرت يافتن ش��ي 
جين پينگ و به رس��ميت ش��ناخته ش��دن اين 
ق��درت از س��وي كنگره حزب كمونيس��ت دقيقا 
به چ��ه معنا خواهد بود؟ در اواي��ل دوره فعاليت 
شي جين پينگ به عنوان دبيركل حزب برخي از 
ناظران پيش بيني كرده بودند كه وي ۵ سال اول 
را به ايجاد قدرت مي پردازد و سپس از اين قدرت 
براي ايجاد اصلاحات گس��ترده اقتصادي و شايد 
برخي اصلاحات سياسي محدود استفاده مي كند؛ 
اما اكنون چيني اصلاحات��ي غير محتمل به نظر 
مي رسد. تمركز قدرت در دستان شي جين پينگ 
اكنون به اوج رسيده و به نظر مي رسد هدف اصلي 
وي اس��تفاده از اين قدرت براي تشديد كنترل بر 
جامعه در حال تحول است. يكي از مقامات حزب 
در اي��ن باره گفت كه ش��ي جين پينگ همچنان 
»ق��درت ايجاد كننده ثب��ات« باق��ي مي ماند اما 

سياست گذاري ها چندان تغيير نمي كنند. 
آنچ��ه نادي��ده گرفته ش��ده اس��ت، احتمال 
كناره گي��ري ش��ي جين پين��گ اس��ت؛ رهبران 
چين��ي ب��ه انتخ��اب جايگزين��ي براي خ��ود در 
چني��ن مرحله يي از قدرت گرايش دارند؛ اما هيچ 
كس چنين گمانه زني در مورد ش��ي جين پينگ 
نمي كن��د. وي اخي��را دبي��ر ح��زب در منطق��ه 
چانگ كينگ در جنوب غربي كشور را اخراج كرده 
است، ش��خصي كه زماني جانشين احتمالي شي  
جين پينگ محسوب مي ش��د. نبود يك جانشين 
مناس��ب لزوما به معناي تصميم شي جين پينگ 
براي حفظ قدرت در پنج س��اله س��وم نيست، اما 
احتمال اينكه در سال ۲0۲۲ پس از كناره گيري 
همچن��ان بخواهد نف��وذ خود بر دبي��ركل بعدي 

حزب را حفظ كند، افزايش مي دهد. 

گروه جهان 
تعدادي از س��نديكاها، احزاب و ش��خصيت هاي 
چپ فرانس��ه در اعتراض به احكام امانوئل ماكرون 
رييس جمهوري فرانس��ه، براي تغيي��ر قانون كار به 
اعتصاب عمومي دس��ت زدند. اي��ن اعتصاب كه با 
راهپيمايي مخالفان همراه اس��ت از دوش��نبه شب 
آغاز و تا پايان سه شنبه )امروز( ادامه خواهد داشت. 
مجم��وع  در  نوش��ته،  فرانس��ه  خبرگ��زاري 
س��نديكاهاي معت��رض بي��ش از 1۸0 فراخ��وان 
تظاهرات و ۴هزار فراخوان اعتصاب منتشر كرده اند. 
س��نديكاها همچني��ن از كارمن��دان، دانش��جويان 
و دانش آم��وزان نيز خواس��ته اند ب��ه اعتصابيون و 
معترضان بپيوندند. ش��ماري از شخصيت هاي چپ 
فرانسه از جمله بنُوا آمون نامزد حزب سوسياليست 
فرانس��ه در انتخابات پيش��ين رياس��ت جمهوري و 
نمايندگان حزب چپ »فرانسه نافرمان« در مجلس 
ملي فرانسه از اعتصاب سه شنبه پشتيباني كرده اند. 
دول��ت فرانس��ه نگ��ران از پيامده��اي غيرقابل 
كنترل اعتصابات و اعتراض هاي خياباني اس��ت، هر 
چند امانوئل ماك��رون رييس جمهوري، تاكيد كرده 
قص��د ندارد در مقابل تنبل ه��ا، وقيح ها و افراطي ها 
عقب نش��يني كن��د. نش��ريه لوموند نوش��ته، هدف 
از فراخ��وان براي تظاه��رات و اعتصاب عمومي در 
روزهاي 1۲ و ۲3 س��پتامبر نش��ان دادن مخالفت 

جدي سنديكاها با بخشنامه هاي ماكرون است. 
اصلاح قانون كار فرانسه، نخستين و بزرگ ترين 
اصلاحات اقتصادي-اجتماعي در فرانس��ه است كه 
امانوئ��ل ماك��رون رييس جمهوري جوان فرانس��ه، 
وعده اجراي آن را داده اس��ت. جزئيات طرح اصلاح 
قانون كار فرانس��ه 31 آگوست توسط ادوار فيليپ 
نخس��ت وزير و موريل پنِيكو وزير كار فرانسه رسما 
اعلام شد. طرح اصلاح قانون كار فرانسه براي ايجاد 
انعطاف پذيري بيش��تر در ش��ركت هاي فرانس��وي، 
خصوصا ش��ركت هاي كوچك و متوس��ط فرانس��ه 
تهيه و تدوين شده است. هدف نهايي از اجراي اين 
اصلاحات، افزايش اش��تغال از طريق ايجاد تحرك 
اقتصادي در شركت هاي توليدي و خدماتي فرانسه 
همچنين جذب ش��ركت هاي ب��زرگ چندمليتي به 

خاك فرانسه است. 
با اي��ن حال تغيي��ر قانون كار در كش��وري كه 
س��ال ها گرفتار خش��كي و تصلب قوانين و مقررات 
بوده و در آن س��نديكاهاي كارگري هميشه قدرت 

زيادي داش��ته اند، كار ساده يي نيس��ت. ماكرون از 
همان روزهاي كارزار انتخاباتي خود اعلام كرده بود 
كه در صورت دستيابي به رهبري فرانسه، قانون كار 
را با صدور فرمان تغيير خواهد داد. رييس جمهوري 
فرانس��ه مي خواهد بدين ترتيب از روند هميش��گي 
تصوي��ب قواني��ن پرهيز كن��د و در نتيج��ه كار را 
س��ريع تر پيش ببرد. براي نمون��ه، او قصد دارد در 
چارچوب اين تغيير س��قفي براي پرداخت خسارت 
ب��ه كارگراني كه اخ��راج مي ش��وند، تعيين كند و 
نهاده��اي نمايندگان مزدبگيران را در ش��ركت ها و 

بنگاه هاي توليدي در يكديگر ادغام كند. 

 مخالفت ها و موافقت ها با طرح دولت
امانوئل ماكرون معتقد است كه براي افزايش 
توان فرانس��ه و احياي اقتدار دوباره كشور انجام 
اصلاحاتي عميق در همه ابعاد حيات ملي مانند 
آموزش و پرورش، قان��ون كار، تامين اجتماعي، 
نظام مالياتي و بالاخره سيستم امنيتي و دفاعي 
كش��ور الزامي اس��ت اما آنچه اي��ن روزها بيش 
از پيش جنجالي ش��ده، تغيير قانون كار اس��ت. 
نشريه فرانس��وي ليبراسيون نوش��ته نقشي كه 
قوانين جديد ماكرون در تسهيل اخراج  كارگران 
دارد بيشترين موج نارضايتي ها را به دنبال داشته 

است. در شرايطي كه پير گاتاز رييس بزرگ ترين 
س��نديكاي كارفرمايان فرانس��ه، معتقد اس��ت 
بخش��نامه هاي ماكرون در مس��ير درس��تي قرار 
دارن��د و آلن گِريز يكي از نمايندگان كارفرمايان 
گفته كه اصلاحات دولت پيامي بس��يار قدرتمند 
و اميدوار كننده براي كارفرمايان دارد؛ جان كلود 
مالي دبيركل سنديكاي كارگري تاكيد كرده كه 
تمام ت��وان خود را براي جلوگيري از اجراي اين 
تغيي��رات به كار خواهد گرف��ت چراكه »اگر اين 
بخش��نامه ها به اجرا درآيند تمام مردم فرانس��ه 

خواهند گريست.«

گرچه س��نديكاها و احزاب چپ معتقدند كه 
تغييرات پيش��نهاد ش��ده در طرح ماكرون فقط 
ب��ه نف��ع كارفرما خواهد ب��ود اما دول��ت تاكيد 
دارد ه��دف اصلي ايجاد انعط��اف در محيط كار 
و سرعت بخش��يدن به روند استخدام و اشتغال 
اس��ت. دول��ت همچنين اعلام ك��رده قصد دارد 
مذاك��ره بين كارگ��ر و كارفرما را ب��ه چارچوب 
واحدهاي اقتصادي محدود كند تا س��نديكاهاي 
بزرگ نتوانند خواسته هاي كلي خود را از بيرون، 
به هر ش��ركت يا موسس��ه خصوصي ي��ا دولتي 

تحميل كنند. 
بدين ترتي��ب كاركن��ان هر ش��ركت خواهند 
توانست فارغ از خواسته هاي عمومي سنديكاها، 
فقط در مورد شرايط كار خود با كارفرما مذاكره 
كنند. فيليپ مارتين��ز دبيركل اتحاديه كارگري 
كه با حزب كمونيس��ت فرانس��ه ارتباط نزديكي 
دارد، گفته است: »طرح ماكرون به معني حق و 
حقوق كمتر براي كارمندان و قدرت بيشتر براي 
كارفرمايان اس��ت و اين يعني پايان قراردادهاي 

استخدامي.«
ناظ��ران معتقدند كه اگر تغيي��رات موردنظر 
ماكرون صورت گيرد، اقتدار س��نديكاها كاس��ته 
خواه��د ش��د و به همي��ن دلي��ل ت��لاش براي 
اج��راي اين اصلاحات به معن��ي اعلان جنگ به 

سنديكاهاي قدرتمند فرانسه خواهد بود. 
نش��ريه ليبراس��يون اخيرا با اشاره به سخنان 
ماك��رون كه معترض��ان به اصلاح قان��ون كار را 
وقيح و تنبل خوانده بود، نوش��ته اس��ت: »همه 
اميدوار بودند كه رييس جمهوري جديد فرانس��ه 
شكل جديدي از حكومت داري را تجسم ببخشد 
و همانند معلمان مدارس جمهوري سوم فرانسه 

در سده نوزدهم رفتار نكند.«
اينديپندن��ت ني��ز در گزارش��ي با اش��اره به 
اعتراض هاي گسترده عليه ماكرون و اعتصاب هاي 
عمومي مي نويسد: »اغلب نظرسنجي ها از كاهش 
چشمگير محبوبيت رييس جمهور جوان حكايت 
دارد؛ آن هم در شرايطي كه قصد دارد اصلاحات 
جنجال��ي و بنياديني را در كش��ورش كليد بزند. 
آخرين نظرس��نجي ها نشان مي دهد كه تنها 30 
درصد از فرانس��وي ها از عملكرد ماكرون راضي 
هستند. اين درحالي است كه محبوبيت او اواخر 

ژوئن، ۴3 درصد بود.«
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ايرانشهر8
 سرايت نابرابري

به بيلبوردهاي تبليغاتي

بدون احتساب بنرها واسترابردها و ديگر تبليغات 
محيطي در ته��ران، حدود 300 بيلبود و تابلو وجود 
دارد كه عموما در مناطق شمالي شهر تعبيه شده اند 
و سهم مناطق جنوبي از بيلبوردها بسيار اندك است 
و ب��راي مثال در منطق��ه 21 تنها يك بيلبورد وجود 
دارد. وجود بزرگراه ها و اتوبان هاي بس��يار باعث شده 
ت��ا تهران جايگاه فوق العاده ي��ي براي صاحبان آگهي 
داشته باشد و به دليل حجم ترافيك زياد براي ديده 
شدن توسط مخاطبان اجاره بيلبورد در اين اتوبان ها 
بازار ه��دف قرار گرفته اس��ت. بهتري��ن اتوبان هاي 
تهران براي نصب تبليغات تجاري عبارتند از: بزرگراه 
ش��هري مدرس، بزرگراه هاشمي رفس��نجاني، يادگار 
امام، حكيم، آزادگان، ش��يخ فض��ل الله نوري، همت، 
چمران، ش��هيد حقاني، آيت الله س��عيدي و بزرگراه 

جلال آل احمد. 

 استقبال برندها از اجاره بيلبورد 
تعرف��ه بالاي اج��اره بيلبورد در ته��ران و قيمت 
گذار هاي س��نگين روي تابلوهاي تبليغاتي نتوانسته 
اس��ت از استقبال برندهاي مختلف بكاهد و همچنان 
اوضاع اجاره بيلبورد در تهران بس��يار رونق دارد. زيرا 
تهران پايتخت كش��ور است و با جمعيت 12 ميليون 
نفري كه مصرف گرايي و چش��م و هم چش��مي جزو 
ويژگي هاي مرس��وم آنها شده است، بازار خوبي براي 
تبليغ برندهاي مختلف محس��وب مي ش��ود. در واقع 
تبليغاتي كه در تهران صورت مي گيرد، اعتبار بالايي 
را ب��ه خود اختص��اص مي دهد و همچني��ن با ورود 
رسانه هاي جديد به تهران صاحبان آگهي را در ديگر 

شهرها براي اجاره رسانه تازه وارد ترغيب مي كند. 
قيمت اجاره بيلبورد در تهران بستگي به نوع برند 
و منطقه ب��راي اجاره بيلب��ورد دارد. به عنوان مثال، 
اتوبان هاي��ي مانند همت و م��درس و خيابان آفريقا، 
ج��زو گران قيمت ترين مكان هاي ته��ران براي تبليغ 
هس��تند و گاه براي يك بيلبورد ۷0 متري تعرفه يي 
در حدود 2۵0 تا 300 ميليون تومان هزينه مي شود. 
همچنين قيمت گذاري ها، براساس انصاف شركت هاي 
تبليغاتي و نحوه سياست گذاري آنها بستگي دارد. در 
عين ح��ال، مهم ترين عامل قيمت گذاري بالا، رقابت 
ش��ديد ش��ركت هاي صاحب نام در اي��ن حوزه براي 
دستيابي به تابلوهاي بيشتر است. در چنين شرايطي 
اس��ت كه مشتريان براي داشتن يك تابلو 3*1۵ كه 
۴۵متر مربع است با تعرفه يي در حدود 1۸0 ميليون 

تومان روبه رو خواهند شد. 
از نابس��اماني قيم��ت در ته��ران ك��ه بگذري��م، 
بايد قب��ل از اجراي هر كمپي��ن تبليغاتي در تهران 
مراحل س��ختي را ب��راي گرفتن مجوزه��اي لازم از 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي اخذ كنيد. تهران 
به دليل پايتخت بودن هميشه از حساسيت بيشتري 
برخوردار اس��ت.؛ بطوري كه برنده��اي معتبر براي 
دريافت مجوز اكران طرح هاي تبليغاتي با مش��كلات 
زيادي مواجه خواهند شد و عدم تاييد طرح تبليغاتي 
ي��ا تاخير براي تاييد طرح، ش��ركت هاي تبليغاتي را 

دچار سردرگمي مي كند. 
مهم تري��ن تابلوهاي تبليغات��ي در معابر پررفت و 
آم��د نصب مي ش��ود. در زير هر يك از اي��ن تابلوها 
ش��ماره يي وجود دارد كه ب��راي رزرو تابلو جوابگوي 
درخواست كنندگان است. بزرگراه شهيد حكيم غرب 
به شرق در تقاطع مدرس ضلع شمال غربي مصلاي 
ام��ام )ره( اس��ت، آن طور ك��ه ش��ركت رزرو آگهي 
اع��لام مي كن��د، مبلغ آگهي اين تابل��و در زمان يك 
ماه نزديك به 300 ميليون تومان مي ش��ود. تابلويي 
ديگر، در بزرگراه ش��هيد حكيم غرب به شرق بعد از 
بزرگراه شهيد چمران جنب خيابان كارگر شمالي در 
مساحت ۵0متر اس��ت كه هزينه تبليغ در اين تابلو 
ب��راي يك ماه 110 ميليون تومان اس��ت. تابلو ديگر 
در بزرگراه شهيد حكيم غرب به شرق بعد از بزرگراه 
يادگار امام)ره( جنب دره فرحزاد قرار دارد، اين تابلو 
زيبا نيز در مس��احت ۷۷ متر نزديك به 1۸0ميليون 
توم��ان به م��دت يك ماه هزينه مي ب��رد. در بزرگراه 
ش��هيد همت نيز تعداد قابل توجه��ي تابلو تبليغاتي 
وج��ود دارد، يكي از اين تابلوه��ا در اين بزرگراه در 
كنار خروجي شيخ فضل ا... نوري قرار دارد، اين تابلو 
ني��ز هزينه يك ماه تبليغات به روي آن 320 ميليون 
تومان است، تابلو ديگر كه در اين بزرگراه نصب شده 
قبل از خروجي خيابان ش��ريعتي نزديك پل پرستو 
اس��ت كه براي يك م��اه ح��دود 1۵0 تومان هزينه 
كرايه آن در نظر گرفته ش��ده، بعد از بزرگراه شهيد 
چمران نيز تابلويي وجود دارد كه براي تبليغات يك 
ماه 2۵0 ميليون تومان از متقاضيان دريافت مي كند. 
طب��ق بررس��ي هاي دقيق تر، بي��ش از 300 تابلو 
تبليغات��ي پر مش��تري در معابر اصلي ش��هر تهران 
راه اندازي ش��ده اس��ت، بطوري ك��ه درآمد تنها يك 
تابل��و تبليغات��ي در اين معابر در طول يك س��ال به 
اندازه بودجه ش��هرداري يك شهر كوچك در كشور 

به حساب مي آيد. 
هيچ اطلاعات رس��مي درخصوص تابلوهاي شهر 
تهران وجود ندارد. اما چندي پيش يكي از نش��ريات 
در گزارشي اعلام كرد كه اجاره يك ماهه گران ترين 
تابل��و تبليغات ش��هر تهران 69۵ ميلي��ون تومان در 
مس��احت 3۸0 مت��ر به ش��كل 3 وجه��ي در تقاطع 
بزرگراه ش��هيد همت و بزرگراه ش��هيد مدرس قرار 
دارد. ارزان تري��ن تابلو نيز متعل��ق به تابلو 1۸ متري 
در ضلع ش��مال شرقي ميدان توحيد است كه هزينه 

كرايه آن 2۵ميليون تومان براي يك ماه است.
البته اين هزين��ه تنها به عنوان هزينه كرايه تابلو 
اس��ت و هزينه برق براي روش��نايي، هزينه مدل بنر 
تبليغاتي و نصب آن نيز به ش��كل جداگانه پرداخت 
خواهدشد. بر اس��اس اين گزارش، از 300 تابلو مهم 
در ش��هر تهران بطور ميانگين32 درصد اين تابلوها 
ه��ر ماه بي��ن 20 تا100 ميليون توم��ان، ۵3 درصد 
ديگ��ر آن بين 100 تا 200 ميلي��ون تومان و نهايتا 
23 درصد ديگر آن بالاي 200 ميليون تومان درآمد 

كسب مي كنند. 

دريچه

عضو سابق شوراي شهر تهران عنوان كرد

مُهر محرمانه روي آمار تبليغات محيطي پايتخت

نگاهي به انواع تبليغات شهري در تهران
امروزه تبليغات شهري به لحاظ جذب مخاطب، 
زيباي��ي، ايجاد تنوع در محي��ط و عدم آلايندگي، 
هزينه يي بس��يار پايين در مقايس��ه با تلويزيون و 
رس��انه هاي تصويري ديگ��ر دارد و يكي از بهترين 

روش هاي تبليغاتي در دنيا به شمار مي رود. 
در كش��ور ما با پايان جن��گ تحميلي و به طور 
طبيع��ي تغييرات حاصل��ه در بازار مص��رف انواع 
كالاهاي مصرف��ي و غيرماندگار و كالاهاي لوكس 
و طبق��ه ب��الا، تبليغ��ات به عن��وان ب��ازوي قوي 
توليد كنندگان خرد و كلان به ميدان آمد. در اين 
ميان و با رش��د انواع 3 گانه تبليغ چاپي، پخشي و 
محيط بيروني، تابلوهاي تبليغاتي نيز رونقي دوباره 

و شتابان تر به خود گرفتند. 
نخس��تين تابلوهاي تبليغاتي در ايران كه پس 
از جن��گ )و عموما در تهران( به ش��كل مكانيكي 
وظيف��ه جلب توجه مخاط��ب و ارائه اطلاعات كالا 
يا خدم��ات فرهنگي را به عهده داش��تند، آن قدر 
از نظ��ر تع��داد و تنوع مح��دود بودند كه كس��ي 
آينده ي��ي خ��وش و روش��ن براي گس��ترش آن و 
ق��درت روزاف��زون تاثير گذاريش را متص��ور نبود. 
ب��ا تغيير تكنولوژي، ش��كل تابلوهاي تبليغاتي نيز 
تغيي��ر كرد، تابلوهاي قديمي ك��ه غالبا با تكنيك 
عكاس��ي يا نقاش��ي روي بوم انجام مي شد با ورود 
ان��واع چاپ هاي عري��ض و طويل و حض��ور بنر و 

فلكس كم كم تغيير ظاهر دادند. 
نبوغ طراحان تبليغات ش��هري و لزوم استفاده 
بهينه از مكان و زمان هاي محدود، سبب پيدايش 

انواع جديدي از اين رسانه شگفت آور شد. 
تابلوهاي گ��ردان، چندوجهي و چندي پس از 
آن LED، تصوي��ري و... فضاي ش��هرها را به كلي 

تغيير داد. )البته با حضور تلويزيون هاي شهري به 
سختي مي توان ميان تبليغات پخشي و فضاي باز 

تمايز قابل شد( 
حضور ان��واع محصولات داخل��ي و خارجي در 
ميادين، بزرگراه ها، معابر، اس��تاديوم هاي ورزش��ي 
و... ضمن اطلاع رس��اني بدون آلايندگي بر مردم، 
به ايجاد اش��تغالي عظيم و ورود ميلياردها تومان 
س��رمايه خارجي و گردش مال��ي تقريبا به همين 

مقدار در داخل منجر شد. 

 موقعيت قانوني تبليغات شهري در كشور 
طبق ماده 1 و 3 قانون تبليغات مصوب س��ال 
۵۸ ش��وراي عالي انق��لاب فرهنگي كش��ور، تنها 
سازمان هاي مجاز به تبليغات در ايران، كانون هاي 
آگهي و تبليغاتي هس��تند كه از وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي مجوز فعاليت دريافت كرده باشند. 

 تبليغات محيطي يا تبليغات شهري
به اين نوع تبليغ در شكل عام و كلي، »تبليغات 
Ou t  ححي��ط بيروني « يا »تبليغ��ات فضاي باز «

door adv گفته مي ش��ود كه در برگيرنده انواع 
تابلو آگهي هاي معابر، پل ه��ا، تابلوهاي بزرگراه ها 
)ب��ه هر ابعاد و از هر جنس و تكنيك(، اتوبوس ها، 
ميادين ورزشي و... اس��ت. واژه مصطلح براي اين 
ن��وع تبلي��غ در اي��ران )در قوانين، بخش��نامه ها، 
اس��تعلام ها و...( »تبليغات شهري « است كه ما نيز 

در ادامه از آن استفاده مي كنيم. 
بر اساس اين قانون، تنها مجريان صلاحيت دار 
تبليغات شهري در كشور همين كانون ها هستند. 
)اين توضيح لازم اس��ت كه در شرايط فعلي مجوز 

كانون ه��ا تنه��ا به صورت اس��تاني و ب��ا محدوده 
فعاليت استان صادر كننده مجوز اعتبار دارد( البته 
در تبليغات ش��هري، الزامات قانوني ديگري نيز از 
سوي شهرداري ها و معاونت هاي خدمات شهري و 
فضاي سبز تدوين مي شود و به اجرا در مي آيد كه 
كانون هاي مجري تبليغات ش��هري ملزم به اجراي 

آن نيز هستند. 

 پرتابل هاي شهرداري
اس��تفاده از اين س��ازه ها كه تقريب��ا در ابتدا يا 
طول تم��ام خيابان ه��اي تهران نصب ش��ده اند با 
نظارت سازمان زيباسازي شهرداري تهران صورت 
مي گي��رد. در تماس��ي كه با س��ازمان زيباس��ازي 
داش��تم اجاره امس��ال هر يك از اين تابلوها براي 
10 روز ۵۵0 هزار تومان است كه اين مبلغ شامل 
چ��اپ و نصب بنر هم مي ش��ود. اندازه پيش فرض 
اي��ن تابلوه��ا 3 در ۴ عمودي اس��ت و در مواردي 

اندازه هاي 2 در 3 عمودي هم وجود دارند. 

 نحوه سفارش
در صورتي كه هر دس��تگاه دولتي يا خصوصي 
قص��د اس��تفاده از اي��ن فضاها را داش��ته باش��د، 
 باي��د ابتدا ط��رح خود را به س��ازمان زيباس��ازي

ارائه كند.
در صورتي كه پرينت طرح در ش��وراي سازمان 
زيبا س��ازي رد ش��ود، موارد اصلاحي براي اعمال 
تغيي��رات به متقاضي اعلام مي ش��ود و در صورت 
تاييد اين ش��ورا، س��ي دي طرح به پيمانكارهاي 
انحصاري س��ازمان زيباس��ازي تحويل مي شود تا 
چ��اپ و نصب طرح توس��ط اين ش��ركت ها انجام 

ش��ود. متقاضي مي تواند از بي��ن موقعيت هاي اين 
تابلوها در نقاط مختل��ف تهران، نقاطي را انتخاب 
كند اما خيابان ها و فضاهاي طلايي كه ديد بسيار 
خوبي دارند، كمتر به متقاضي پيش��نهاد مي شود 
و انتخاب نق��اط طلايي در حد چند مورد مختصر 

است. 

 بيلبورد 
بيلبورد در اصطلاح عمومي »به معناي هر نوع 
صفحه پوس��تر يا آگهي خياباني ك��ه در تبليغات 
خيابان��ي مورد اس��تفاده قرار مي گيرد « اس��ت. با 
جهش چشمگير استقبال از انواع تبليغات، امروزه 
در كش��ور ما و ساير كشورهاي دنيا، بيلبورد مجازا 
ب��ه تابلوه��اي تبليغاتي نصب ش��ده در خيابان ها، 

بزرگراه ها و اماكن عمومي اطلاق مي شود.
اين س��ازه كه بسته به موقعيت آن )در خيابان 
ي��ا اتوبان ها( ط��ول و عرض آن معين مي ش��ود و 
در ش��كل هاي تك وجهي، دو وجهي، سه وجهي، 
س��ه وجهي كركره اي، گردان، روي بدنه پايه هاي 
بزرگراه ها و دايره و... تهيه مي ش��ود. نماي بيش��تر 
اين تابلوها مناسب اس��ت و از فاصله هاي دور هم 
قابل مش��اهده هس��تند. بزرگراه هاي شهر مملو از 
اين تابلوها هس��تند. بزرگراه همت، صدر، مدرس، 
حكي��م، ي��ادگار، ش��يخ فض��ل الله و بس��ياري از 
بزرگراه هاي ش��هرمان ميزبان اين تابلوها هستند. 
اما بزگ��راه مدرس از نوع تنوع بهترين نمايش��گاه 

اين دست تابلوهاست. 
همچني��ن پل هاي عابر پي��اده، فضاي جديدي 
هس��تند كه براي نصب بنره��اي تبليغاتي عظيم 
از آنها اس��تفاده مي شود. براي استفاده از هر دوي 
اين فضاها )بيلبورده��ا، فضاهاي تبليغاتي پل هاي 
عابر پياده( مي توان با ش��ماره هاي تماس��ي كه در 
كنار اين تابلوها وجود دارد با شركت هاي آگهي و 

تبليغاتي تماس گرفت. 

 تلويزيون هاي شهري
در ح��ال حاضر يك ش��ركت ك��ه 3 تلويزيون 
عظي��م را در ته��ران مديريت مي كن��د، بهره بردار 
آنها به ش��مار مي رود. موقعيت هاي مناس��ب اين 
تلويزيون ه��ا، مي��دان ون��ك، هفت تي��ر و ميدان 
تجريش ش��رايط خوبي را براي استفاده متقاضيان 
فراهم كرده اس��ت. با وجود اينكه در نور مستقيم، 
دي��د تلويزيون ها افت پيدا مي كن��د، اما كيفيت و 
وض��وح تصوير اين تلويزيون هاي عظيم، مناس��ب 
اس��ت. نح��وه محاس��به هزين��ه اس��تفاده از اين 
تلويزيون ه��ا ب��ه ثانيه اس��ت. مش��كل اصلي اين 
تلويزيون ها، بدون صدا بودن آنهاس��ت. تصاوير از 
يك نقطه تهران ارس��ال مي ش��وند و تلويزيون ها، 

همه تصاوير يكساني را نمايش مي دهند. 

 لمپوست
لمپوس��ت بنر گونه يي جديد از المان تبليغاتي 
اس��ت كه از ميله هاي مستطيلي در ابعاد يك متر 
در سه متر تش��كيل شده و پس از نصب در محل 
مورد نظرام��كان نصب پارچه تبليغات��ي را فراهم 
مي كن��د اين س��ازه تكنولوژي جدي��دي در بحث 
تبليغ��ات محس��وب مي ش��ود ك��ه از مدتي پيش 
توس��ط س��ازمان زيباسازي در ش��هر تهران مورد 
اس��تفاده قرار گرفته و امكان اج��راي تبليغات در 

ابعاد محلي را نيز فراهم مي كند.
با توجه به كم هزينه تر بودن لمپوس��ت بنر در 
مقايس��ه با انواع ديگر المان ه��اي تبليغاتي، طيف 
بيش��تري از افراد ق��ادر به اس��تفاده از اين فضاي 
تبليغاتي هس��تند تا جايي كه اش��خاص با مشاغل 
خ��رد نيزب��ه راحتي ق��ادر به تبليغ��ات خدمات و 
كالاهاي خود در مقياس هاي محلي خواهند بود. 

در حال حاضر راهنمايي و رانندگي براي ترغيب 
موتورسيلكت سواران به رعايت قوانين راهنمايي و 

رانندگي، در حال استفاده از اين فضاست. 

| آزاده كاري|  گروه راه و شهرسازي
بركس�ي پوش�يده نيس�ت كه ش�هرداري 
ته�ران در س�ال هاي اخي�ر از مح�ل تبليغات 
دس�ت  ب�ه  هنگفت�ي  درآمده�اي  محيط�ي 
آورده اس�ت، ام�ا در طول اين م�دت هيچ گاه 
حاضر نش�د آمار و اطلاعات دقيق�ي از ميزان 
اختي�ار  در  درآمده�ا  اي�ن  كس�ب  نح�وه  و 
 ش�وراي ش�هر و ني�ز ش�هروندان ق�رار دهد.
هر چند برخي اعضاي شوراي شهر بارها بر اين 
موضوع تاكيد داش�تند و از جمله محمدمهدي 
تندگويان بارها در ش�وراي ش�هر از شهرداري 
درخواس�ت كرد تا اطلاعات مربوط به تبليغات 
ش�هر تهران به خصوص بيلبوردها را در اختيار 
ش�ورا ق�رار دهد و ب�ه گفته خ�ودش 26 بار به 
شهرداري نامه نوشت اما شهرداري حاضر نشد 
اطلاعات مورد درخواس�ت را در اختيار ش�ورا 

قرار دهد. 

 درآمد 150ميليارد توماني!
سازمان زيباس��ازي شهرداري چند ماه پيش در 
يكي از جلس��ات ش��ورا ميزان درآمد ش��هرداري از 
مح��ل تبليغات را 1۵0 ميلي��ارد تومان عنوان كرد 
كه با واكنش ش��ديد برخي اعضاي ش��وراي ش��هر 
مواجه شد و از جمله تندگويان اظهار كرد، سازمان 
زيباسازي درآمد سالانه 1۵0ميليارد تومان را اعلام 
كرده در حالي كه تنها باش��گاه انقلاب و نمايشگاه 
بين المللي تهران كه با اين سازمان قرارداد دارند، از 
تابلوها 30 و ۵0 ميليارد تومان درآمد دارند. چگونه 
ممكن اس��ت دو ش��ركت اين درآمدها را داشته و 
س��ازمان فق��ط 1۵0 ميليارد تومان درآمد داش��ته 
باش��د؟ با وجود اينكه سازمان زيباسازي شهرداري 
اعلام كرد از تابلوهاي تبليغاتي 1۵0ميليارد تومان 
درآمد داش��ته اس��ت، با اين حال، به نظر مي رسد، 
همچنان روند واگذاري اي��ن تابلوها به پيمانكاران 

شفاف نيست.
هر چند كارشناسان اذعان دارند كه اين درآمدها 
زمينه ايجاد رانت را فراهم كرده است چنان كه در 
روزهاي ابتدايي ش��وراي چه��ارم علت راي يكي از 
اعضاي ش��ورا برخلاف راي تشكيلاتي اش »قرارداد 
برادران��ش در پيمان��كاري تابلوه��اي تبليغاتي در 

شهرداري « اعلام شد. 
بعد از رونمايي از املاك نجومي و  استخدام هاي 
نجومي س��ال گذش��ته محمدمهدي تندگويان در 
آخرين روزهاي جلسه شوراي شهر تهران در مورد 
قراردادهاي مبهم س��ازمان زيباس��ازي شهرداري 
تهران، واگذاري تابلوهاي تبليغاتي س��طح شهر را 
قرارداده��اي نجومي دانس��ت و گفت: در خصوص 
شفاف س��ازي قراردادهاي سازمان زيباسازي 26بار 
مكاتبه داشته و چند تذكر رسمي به شهردار تهران 

در اين خصوص ارائه كرده ام.
با اس��تناد به ماده ۷1 قانون تشكيلات، وظايف 
و انتخابات ش��وراهاي اس��لامي كش��ور و انتخاب 
ش��هرداران و م��اده ۷3 قانون مذك��ور درخصوص 
نظارت بر ش��هرداري و با عنايت به لزوم حساسيت 
ش��ورا در مورد تابلوهاي تبليغاتي شهرداري تهران 
به عنوان عضو شوراي ش��هر تهران از سال 1392 
تاكنون در مورد لزوم شناس��ايي و مميزي اعلانات 
منصوب در معابر شهر تهران تذكراتي را ارائه كردم 

و پيگيري هايي انجام داده ام. «

 سامانه تبليغات شهرداري
تندگوي��ان در گفت وگ��و با »تع��ادل «، با بيان 
اينك��ه پيگيري هاي ما در ش��وراي چه��ارم براي 
راه ان��دازي س��امانه تبليغات ش��هرداري به نتيجه 
نرسيد، اظهار كرد: متاسفانه نه سازمان زيباسازي 
به س��والات پاس��خ داد و نه آق��اي قاليباف جواب 

تذكرات ما را داد.
همانطور كه گفتم س��امانه يي براي شفاف سازي 
تبليغ��ات ش��هرداري طراحي كرده ايم و س��ازمان 
زيبا س��ازي بايد دسترس��ي به اعضاي شوراي شهر 
بدهد ت��ا بتوانند بر تع��داد قراردادها، نحوه و مدت 

زمان آن نظارت داش��ته باش��ند كه تا به امروز اين 
اتفاق نيفتاده اس��ت. اين عضو س��ابق شوراي شهر 
ادامه داد: شوراي شهر آمار كلي از استعداد تبليغات 
ش��هر ندارد. اينكه چه تعداد تبليغات به شكل ثابت 
و مقطع��ي انج��ام مي ش��ود. بس��ياري از تبليغات 
م��ا مقطعي و در قال��ب نمايش��گاه ها، همايش ها و 
مناس��بت ها و موضوع��ات مختل��ف خ��ارج از آمار 
تابلوه��ا و بيلبوردها برگزار مي ش��ود و درآمدزايي 
دارد. همانطور كه گفت��م هيچ آماري از ميزان اين 
درآمده��ا نداريم و در نتيجه نمي دانيم در رابطه به 

چه رقمي از درآمد تصميم گيري مي شود. 
به گفته وي، سازمان زيباسازي هر سال رقمي 
را اع��لام مي كند ام��ا زماني كه ش��ورا آماري در 
دس��ت ندارد و رقم واقعي را نمي داند اين سازمان 
مي تواند هر رقمي را به عنوان درآمد سالانه اعلام 

كند و شورا نيز بايد آن را بپذيرد. 

 تعداد بيلبوردها معلوم نيست
وي در پاسخ به اينكه اكنون چه تعداد بيلبورد 
و تابلو در س��طح شهر وجود دارد، اظهار كرد: اين 
موض��وع را نه م��ن و نه هيچ كس ديگ��ري غير از 
سازمان زيبا سازي ش��هرداري نمي داند. همان طور 
ك��ه گفت��م در اي��ن مدت ش��هرداري و س��ازمان 
زيباس��ازي آمار درست و دقيقي در اختيار ما قرار 
ندادن��د. حتي برخ��ي بيلبورده��ا و تلويزيون هاي 
تبليغاتي در آماري كه ارائه كرده اند وجود نداشت 
و به همين دليل نمي توانيم پايش درستي از تعداد 

تابلوهاي تبليغاتي سطح شهر داشته باشيم. 
غي��ر از بيلبوردها و تابلوهاي تبليغاتي تبليغات 
داخ��ل مت��رو و اتوبوس��راني ني��ز از ديگ��ر منابع 
درآمدي شهرداري است كه ما هيچ نوع اطلاعاتي 

درباره آن نداريم. 

 درآمد تبليغات در جيب چند شركت خاص 
ني��ز  بيلبورده��ا  قيمت ه��اي  درب��اره  وي 
 اع��لام ك��رد: م��ا ب��ا قيمت ه��ا مش��كلي نداريم.

موضوع اين است كه درآمدهاي حاصل از تبليغات 
جزو درآمدهاي پايدار شهري محسوب مي شود و 
اين درآمد بايد براي مردم ش��هر هزينه ش��ود اما 
اكن��ون اين درآمد به جيب ش��ركت ها و آدم هاي 
محدودي م��ي رود. تندگويان ادامه داد: س��ازمان 
زيباس��ازي درآمدزاست، اما اطلاعي از درآمدهاي 

اصلي آن نداريم.
يك ليست از سوي سازمان زيباسازي به شورا 
ارائه مي ش��ود كه ميزان هزين��ه و درآمدها اعلام 
شده و دلمان خوش است كه اين سازمان حداقل 

درآمدزاس��ت اما واقعيت اين است كه چون اطلاع 
دقيقي از كل درآمد نداريم حتي نمي توانيم نظري 

بدهيم و بايد آن را قبول كنيم. 

 عدم دسترسي به سامانه به دلايل امنيتي
به گفته اين عضو شوراي شهر تهران متاسفانه 
باره��ا در پيگيري ها يا نامه ها بي پاس��خ مانده يا با 
پاس��خ هاي گنگ و غيرش��فاف از سوي شهرداري 
تهران مواجه ش��ده ايم، با اين ح��ال بالاخره طي 
پيگيري هاي انجام شده مقرر شد سامانه يي براي 
كنترل و نظارت اعضاي ش��وراي شهر بر تابلوهاي 
اعلان��ات منصوب در معابر ش��هر تهران راه اندازي 
شود كه اين سامانه نيز بعد از مدت زمان طولاني 
با پيگيري ش��وراي ش��هر ايجاد ش��د، اما سازمان 
زيباسازي طي نامه يي در تاريخ 23 آبان 9۵ و بعد 
از گذشت سه سال اعلام كرد كه ايجاد دسترسي 
به اطلاع��ات آماري و مالي ابزاره��اي تبليغاتي و 
اطلاع��ات كارگزاران تبليغاتي ب��ه تمامي اعضاي 

شورا به لحاظ امنيت شبكه ميسر نيست. 
ب��ه گفت��ه تندگويان ش��ورا نهاد بالادس��تي و 
نظارتي ش��هرداري اس��ت، اما حالا نه تنها با اين 
نامه، وظيفه اعضاي ش��ورا را زير سوال برده؛ بلكه 
مايل به شفاف سازي اقدامات خود در شهر تهران 
هم نيس��ت، صدالبته مايه بس��ي تعجب است كه 
اعضاي ش��وراي ش��هر تهران كه وظيفه نظارت بر 
عملكرد ش��هرداري تهران را دارن��د نمي توانند به 
دلاي��ل امنيت ش��بكه روي اعلانات ش��هر تهران 
نظارت كنند، با اين حال مشخص نيست آيا واقعا 
دليل آن امنيت ش��بكه است يا موضوعات ديگري 
كه ش��هرداري نمي خواهد اعضاي ش��وراي ش��هر 
از آن اطلاع داش��ته باش��ند؟ و در اينجا سوالاتي 
مطرح است كه بايد ش��هرداري به آن پاسخ دهد 
كه آيا ش��هرداري تهران قراردادهاي��ي نجومي با 
ش��ركت هايي خاص دارد ك��ه نمي خواهد اعضاي 

شوراي شهر از آن مطلع گردند.
آي��ا مبال��غ قرارداده��ا ب��ه صورتي اس��ت كه 
مصلحت ش��هرداري تهران بر آن اس��ت كه مردم 
از آن اطلاع نداشته باش��ند. وي خاطرنشان كرد: 
متاس��فانه بايد به مردم شهر تهران اعلام كنم كه 
تمام تابلوهاي ش��هر ب��ا قرارداده��اي نجومي در 
اختيار تعداد محدودي اس��ت و تنها چند شركت 

خاص از مزاياي اين تابلوها بهره مي برند. 

 توصيه به شوراي پنجم 
تندگوي��ان در پايان از اعضاي ش��وراي پنجم 
خواس��ت تا رس��يدگي به تخلفات شهرداري و در 

راس آنه��ا قراردادهاي نجومي را در اولويت كاري 
خ��ود قرار دهن��د و با راه اندازي س��امانه تبليغات 
سازمان زيبا سازي اين كار را شروع كنند. زيرا اين 
حق مردم است كه بدانند سرمايه هاي آنها در كجا 

و چگونه هزينه مي شود. 

 دفاع از قراردادهاي تبليغاتي
ناصر اماني معاون برنامه ريزي، توس��عه شهري 
و امور ش��وراهاي ش��هرداري تهران ني��ز در يكي 
از جلس��ات شورا با تاكيد بر ش��فاف بودن بودجه 
س��ازمان زيباسازي ش��هرداري تهران در پاسخ به 
اظه��ارات تندگويان توضيحاتي ارائه كرده و گفته 
بود ك��ه براي س��ال 139۵ بودجه اين س��ازمان 
براس��اس مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران 101 
ميليارد تومان تعيين ش��ده ك��ه از اين ميزان ۴3 
ميليارد تومان بابت هزينه هاي اين سازمان صرف 
خواهد ش��د و ۵۷ ميليارد توم��ان نيز درآمدهاي 

مازاد اين سازمان پيش بيني شده است. 
به گفته امان��ي از ۵۷ ميليارد تومان درآمدهاي 
مازاد سازمان زيباسازي 30 ميليارد تومان به خزانه 
واري��ز مي ش��ود و 2۷ ميليارد تومان نيز در مس��ير 
ماموريت هاي اين سازمان سرمايه گذاري مي شود. 

مع��اون برنامه ري��زي، توس��عه ش��هري و امور 
شوراهاي شهرداري تهران در تشريح قراردادهاي 
س��ازمان زيباس��ازي در حوزه تابلوهاي تبليغاتي 
تاكيد ك��رده ب��ود: تمامي قرارداده��اي واگذاري 
تابلوه��اي تبليغات��ي براس��اس مزايده ه��ا انجام 
مي ش��ود و اگر موردي خارج از مزايده انجام شود، 

حتما با آن برخورد خواهد شد. 

 قراردادها شفاف شود
هر چند به گفته تندگويان در ش��وراي چهارم 
س��امانه تبليغات ش��هر تهران آغاز به كارنكرد اما 
ب��ا توجه به اينكه ش��وراي پنجم شفاف س��ازي را 
س��رلوحه كارهاي خود قرار داده و اعضاي شوراي 
پنج��م و نيز ش��هردار هم��واره بر شفاف س��ازي 
ش��هرداري شيش��ه يي تاكيد دارند بنابراين انتظار 
مي رود تا ش��وراي جديد پيگي��ري راه اندازي اين 
س��امانه را در اولوي��ت كاري خ��ود ق��رار دهند. 
البت��ه محمدعلي نجفي ش��هردار ني��ز در همان 
روزهاي نخس��تين آغاز به كار اعلام كرد كه براي 
شفاف س��ازي قراردادهاي ش��هرداري، ظرف يكي 
دو ماه آينده تمام قراردادهاي ش��هرداري بيش از 
يك ميليارد تومان را روي س��ايت شهرداري و در 

اختيار بازديد شهروندان قرار مي دهد. 
ابراهيم اميني نايب رييس شوراي شهر تهران، 

ري و تجريش نيز به تازگي در اظهارنظري تاكيد 
كرد كه ش��هردار در ارائه برنامه هاي خود درمورد 
ش��فافيت قراردادهاي بالاي ي��ك ميليارد تومان 

اطمينان خاطر داده است. 
ب��ه گفته اميني، كميس��يون نظارت و حقوقي 
شوراي شهر قطعا در مواردي كه قانون اجازه ورود 
را داده باش��د، نق��ش نظارتي خ��ود را به جد ايفا 
خواهد كرد. امي��د داريم با صحبت هايي كه دكتر 
نجفي در ارائه برنامه هاي خود داشت، قراردادهاي 
ب��الاي 2 ميليون تومان به صورت ش��فاف منعقد 
ش��ود و در اين حوزه مش��كلي نداش��ته باش��يم. 
رييس كميس��يون نظارت و حقوقي شوراي شهر 
درمورد نظارت بر مصوبات دوره گذش��ته شوراي 
ش��هر همچنين عنوان كرد ك��ه قوانين و مقررات 
ش��وراي ش��هر را به خصوص راجع ب��ه قراردادها 
م��رور خواهيم كرد، درصورت وجود خلأ قانوني يا 
اختيارات بيش از حد مجموعه شهرداري، در مورد 

اين موارد تجديد نظر خواهد شد. 
ش��هربانو اماني از ديگر اعضاي ش��وراي پنجم 
ني��ز در اظهارنظ��ر كوتاهي درباره شفاف س��ازي 
در ش��هرداري اظهار كرد كه هر كس��ي در زمان 
مس��ووليتش بايد در چارچوب قانون پاس��خگوي 

عملكردش باشد. 
وي ادامه داد: ش��هرداري تهران 12 سال است 
كه مديريت غير ش��فافي را در حوزه مالي داشته 
است از طرفي شوراي شهر چهارم نيز موظف بود 
بيلان كار ش��هرداري را بگيرد و نهادهاي نظارتي 
آن را تصويب كنند كه در عمل اين اتفاق نيفتاده 
است. همه تلاش شوراي پنجم شفاف سازي مالي 
و حكمران��ي خوب در كلان ش��هر ته��ران خواهد 
بود. ش��وراي پنجم قرار اس��ت در چارچوب قانون 
مديريت مالي شهر تهران را به مردم گزارش دهد. 

 رسيدگي به پرونده تخلفات قاليباف
آن ط��ور كه به نظر مي رس��د اعضاي ش��وراي 
پنج��م در نظ��ر دارند تا ب��ه تخلفات ش��هرداري 
در زمينه هاي گوناگون رس��يدگي كنند. حس��ن 
رس��ولي، عضو ش��وراي پنجم ش��هر تهران درباره 
خبر تاييد بازداشت عيس��ي شريفي با اتهام مالي 
از س��مت س��خنگوي قوه كه خبر از وجود فساد 
گس��ترده در شهرداري و در پي آن لزوم رسيدگي 
به پرونده تخلفات مي ده��د، گفت: پيش از اينكه 
اين خبر توسط آقاي اژه اي تاييد شود، شايعه هاي 
آن توسط برخي سايت ها و محيط فضاي مجازي 
پخش ش��ده بود؛ اما در حال حاضر نيز، اطلاعات 

دقيقي در دست ما نيست. 
 او در پاس��خ به اين س��وال كه آيا رسيدگي به 
پرونده تخلفات در دس��تور كار ش��ورا قرار دارد يا 
خير گفت: اين رس��يدگي در دس��تور كار ما قرار 
دارد. م��ا در ش��ورا ق��ول و قراري گذاش��تيم كه 
به محض اس��تقرار ش��هردار و معاونان ايش��ان، به 
كمك شورا و شهرداري، در حوزه 6 گانه مديريتي 
شهرداري، گزارشي را از حوزه مديريت شهرداري 

تهيه و منتشر كنيم.
معاون��ان ش��هردار تهران در م��دت 3 يا ۴ ماه 
آينده انتخاب مي شوند و ما پيگيري و رسيدگي به 
پرونده هاي گذش��ته شهرداري تهران را در دستور 

كار قرار خواهيم داد. 
رس��ولي درباره تاخي��ر 3 ماهه در رس��يدگي 
ب��ه تخلفات گذش��ته، با توجه ب��ه  زماني كه براي 
انتخاب معاونان ش��هردار نياز اس��ت، اظهار كرد: 
گزارش هايي كه منتش��ر مي ش��ود، بايد مس��تند 
باشد و بايد از نهادهاي معتبر مالي استفاده شود، 
كارشناس��ان مجرب نيز، ب��ه دوراز بدبيني افراطي 

اين پرونده ها را بررسي خواهند كرد. 
 در ارائ��ه گزارش ه��ا بايد آنچ��ه واقعيت دارد 
منتش��ر كنيم كه بطور طبيعي هم ش��امل نقاط 
قوت و هم ش��امل نقاط ضعف شهرداري گذشته 
است. شورا در اين مساله حساسيت دارد و نسبت 
ب��ه تغيي��ر و دگرگوني ها تحقيق��ات لازم را انجام 

مي دهد و اين موضوع طبيعتا زمان بر است. 



feature@taadolnewspaper.ir  66420769 9مسكن  Tue. September  سه شنبه      21  شهريور 1396     21   ذي الحجه 1438  شماره   918  2017 .12 

»تعادل«عللناكارآمديتسهيلاتمسكنرابررسيميكند

زماني براي تغيير فرمول ناكارآمد وام مسكن

وامهايسختوغيرجذاب
جمعيت  پذيرفت  بايد 
قابل توجهي از متقاضيان 
درآم��د  داراي  مس��كن 
ك��ه  هس��تند  مح��دود 
ع��اوه بر هزينه مس��كن 
هزينه هاي��ي مانند تامين 
را  غي��ره  و  معيش��ت 
مي ش��وند.  متحمل  ني��ز 
بنابراي��ن ب��ا توج��ه ب��ه 
متوس��ط حقوق و مزاياي 
خانواره��اي ايران��ي هزينه هاي تامين وام مس��كن 

بسيار بالا است.
اين موضوع باعث مي ش��ود بسياري از خانوارها 
عطاي خانه دار شدن را به لقايش ببخشند. اين در 
حالي است كه بانك مسكن به عنوان بانكي دولتي 
و با توجه به تاكيد قانون اساس��ي مبني بر خانه دار 
كردن مردم بايد هزينه سود وام مسكن را متناسب 
با نرخ ت��ورم كاه��ش داده و همچنين هزينه هاي 
بس��يار بالاي اوراق وام مسكن را كم كند تا زمينه 

براي استقبال از وام فراهم شود. 
مردم كه از سياس��ت هاي نامنس��جم دولت در 
بحث مس��كن سردرگم شده اند، هر روز با وعده يي 
خانه ي��ي براي خود تصور مي كنند و پس از محقق 
نش��دن وعده ها باز هم به خانه اجاره يي با نرخ هاي 

نجومي روي مي آورند. 
به هرحال، در حال حاضر چند نوع تس��هيات 

به ش��هروندان خاص اعطا مي ش��ود ك��ه برخي از 
آنه��ا كارآي��ي قابل توجه��ي نيز ندارن��د. يكي از 
معروف ترين نوع مربوط ب��ه خريد اوراق ممتاز در 
بازار س��رمايه اس��ت. در حال حاضر هر برگه 500 
هزار تومان اوراق حدود 75 هزار تومان اس��ت كه 
به نظر رقم بس��يار بالايي است چون براي دريافت 
وام 70 ميلي��ون تومان��ي با 140 برگ��ه 75 هزار 
توماني بايد خريداري ش��ود ك��ه اين مقدار برابر با 

10 ميليون تومان است. 
بزرگ تري��ن نقط��ه ضعف اين اوراق نرخ س��ود 
17.5 درص��دي و مجم��وع س��ود بازپرداختي آن 
است. در حال حاضر، زوج گيرنده وام 120 ميليون 
توماني بايد در هرماه حدود 2 ميليون تومان قسط 
و در مجم��وع در 12 س��ال ح��دود 167 ميليون 
تومان س��ود برگرداند. مس��وولان بانك مس��كن و 
البته بانك مركزي كاهش نرخ سود در وام از محل 
اوراق را منوط به كاهش نرخ س��ود تسهيات رايج 
در شبكه بانكي و توازن منابع و مصارف دانسته اند. 
جدا از مباحث يادشده، اين نوع وام نكات خاص 
ديگري نيز براي اشخاص خاص دارد. خاص از آن 
جهت كه همه متقاضيان ش��رايط و توانايي بالايي 
در اخذ اين وام ها به چهار دليل بوروكراس��ي هاي 
ادراي، عدم بازپرداخت نرخ سود تسهيات و عدم 
وجود جوار ساخت كمتر از 20 سال و نحوه انتقال 

اين وام ها ندارند. 
شايد بزرگ ترين مشكل اين وام بعد از تسهيات 

س��نگين آن در نحوه انتقال نهفته ش��ده است. در 
تفسير اين گزينه بايد گفت دارنده تسهيات از اين 
مح��ل مي تواند بدون محدوديت ب��ار ديگر وام هاي 
پرداخت��ي از همين مح��ل را دريافت كن��د، اما با 
اين ش��رايط كه اگر قرار اس��ت وامي كه اكنون در 
اختيار دارد با مسكن جديدي كه مي خواهد دوباره 
خريداري كند، منتقل كند آنگاه دريافت وام جديد 

مشروط به مابه التفاوت خواهد بود. 
 مث��ا اگر اكن��ون تا 10 ميلي��ون تومان از وام 
قبل��ي باقي مانده، مي تواند با توج��ه به اينكه براي 
اخذ وام انفرادي تا س��قف 70 ميليون تس��هيات 
قابل دريافت است، براي اخذ مابه التفاوت آن يعني 
ت��ا وام س��قف 60 ميليون تومان اق��دام كند. ولي 
اگر قرار بر اين نيس��ت كه وام قبلي را به مس��كن 
جديد منتقل كند، آنگاه مي تواند با نام خود تا 70 

ميليون تومان تسهيات بگيرد. 
ام��ا در خصوص دومين تس��هيات پر طرفدار 
يعني صندوق پس انداز مسكن يكم بايد خاطرنشان 
كرد كه تس��هيات صندوق پس ان��داز يكم در دو 
گروه انف��رادي و زوجي��ن قابل پرداخ��ت خواهد 
ب��ود. براي انفرادي و براس��اس مناطق جغرافيايي 
در تهران 80 ميليون، مراكز اس��تان ها و شهرهاي 
بالاي 200 هزار نف��ر جمعيت تا 60 ميليون و در 
ساير مناطق تا 40 ميليون تومان تعريف مي شود. 
اي��ن در حال��ي اس��ت ك��ه ب��راي دريافت هر 
مبلغ از اين تس��هيات در دوره يك س��اله بايد تا 
نيمي از آن س��پرده گذاري )البته امكان اس��تفاده 
از تس��هيات صندوق به صورت تكميلي با اوراق 
وجود دارد( شود. هر چند كه امكان سپرده گذاري 
كمتر ب��ا دوره طولاني تر نيز وج��ود دارد. در اين 

مدت اگر سپرده گذار خواهان برداشت منابع خود 
از صندوق پس انداز باش��د به آنها براس��اس سود 
مصوب ش��وراي پول و اعتبار س��ود سپرده تعلق 
مي گي��رد. در صن��دوق پس انداز يكم نرخ س��ود 
تف��اوت عمده يي با تس��هيات از محل اوراق دارد 
و از ابتداي تاس��يس تاكنون در روندي كاهش��ي 
به 9.5 درصد رس��يده اس��ت كه ت��ا حدودي اين 

تسهيات را به صرفه مي كند. 
از نكات ضعف اين تس��هيات مي ت��وان به دو 
نكته اساس��ي اش��اره ك��رد. يكي ن��ا توانايي مالي 
زوجي��ن جوان براي س��پرده گذاري )يك نفره 40 
ميلي��ون توم��ان و براي ه��ر دو نف��ر 80 ميليون 
تومان( و دوم نبود منابع كافي براي اين تسهيات 
است. متاسفانه با وجود تاكيدات فراوان بر ارزش و 
پاسخ گويي اين نوع تسهيات در خصوص خانه دار 
كردن مردم، بس��ياري از متقاضيان پشت درهاي 
بس��ته بانك متوقف ش��ده و تاكنون به اين نوع وام 

دسترسي پيدا نكرده اند. 
اما ش��ايد نكات ويژه اين تس��هيات در خاص 
ب��ودن ارائ��ه اي��ن وام ب��راي خانه اولي ه��ا نهفته 
ش��ده باش��د. يعني هيچ متقاض��ي نمي تواند قبل 
از دريافت اين تس��هيات از ساير وام هاي مسكن 
اس��تفاده كرده باش��د. متقاضي نبايد از تسهيات 
بانك مس��كن و س��اير بانك ها براي خريد، احداث 
واحد مسكوني، انتقال سهم الشركه يا تعمير واحد 

مسكوني استفاده كرده باشد. 
اما گزينه س��وم و پرطرفدار دريافت تسهيات 
مرب��وط به طرحي تحت عنوان خريد زمان اس��ت 
كه در قالب حس��اب صن��دوق پس انداز مس��كن 
اعطا مي ش��ود. خريد زماني يعن��ي اينكه متقاضي 

مي تواند بعد از گذش��ت ش��ش ماه سپرده گذاري 
از محل امتياز حس��اب صندوق پس انداز مس��كن 
خود، از تس��هيات بيش از 8 ميليون  تا سقف 12 
ميليون تومان اس��تفاده كند. براي استفاده از اين 
طرح بايد متوس��ط موجودي در حس��اب دو برابر 
تسهيات دريافتي باشد. به عنوان مثال، متقاضي 
وام 12 ميليوني بايد مبلغ 24 ميليون تومان را در 
ش��ش ماه سپرده گذاري كند. سود بازپرداخت اين 
تسهيات تا 11 درصد است و عمر ساختمان نبايد 
از 25 سال بيش��تر باشد. اين نوع وام نيز به دليل 
عدم توانايي سپرده گذاري و وثيقه مسكن كارآيي 

مطلوبي تاكنون نداشته است. 
در بين وام هاي متفاوت مس��كن، وام ديگري 
اس��ت كه تحت عن��وان جعاله تعمير مس��كن به 
صاحب��ان خانه تعلق مي گيرد. اين تس��هيات تا 
چندي پيش با س��قف 10 ميليوني اعطا مي ش��د 
ك��ه با مصوبه اخير ش��وراي پ��ول و اعتبار تا 20 
ميليون توم��ان افزايش يافته و متقاضيان دريافت 
وام مس��كن اعم از كس��اني كه از محل اوراق وام 
مي گيرن��د يا آنها ك��ه از صن��دوق پس انداز يكم 
تس��هيات دريافت مي كنند، مي توانند وام جعاله 
را درياف��ت كنند. ب��راي اين تس��هيات نيز بايد 
اوراق خري��داري ش��ود بطوري كه ب��راي وام 20 
ميليوني نياز به 40 برگ اوراق خواهد بود. س��ود 
بازپرداخت آن نيز حدود 18 درصد تعريف ش��ده 
اس��ت. اين گزينه نيز مانند موضوعات گفته شده 
ب��ه دليل بوروكراس��ي هاي س��نگين اداري، نبود 
ضام��ن معتبر، عدم س��پرده گذاري و نرخ س��ود 
غير منصفانه از جذابيت لازم براي متقاضيان وام 

مسكن برخوردار نيستند. 

گروهراهوشهرسازي| شهلاروشني|
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درآمدنداشتهاست.

فاصلهبااستانداردهايجهاني
در اي��ن زمينه مدير موسس��ه مطالعات ش��هر 
و اقتص��اد بابيان اينكه در تم��ام دنيا تا 80درصد 
قيمت يك ملك، وام و تس��هيات ارائه مي ش��ود، 
گف��ت: اين ميزان در خوش بينانه ترين حالت خود 
در كش��ور ما تا يك س��وم قيمت نهايي مسكن را 
پاس��خ مي دهد. ك��ه ب��دون ترديد اي��ن موضوع 

نمي تواند كارآمد باشد. 
علي اصغر بدري افزود: تس��هيات ارائه شده در 
كش��ور ما همچنان از استانداردهاي جهاني فاصله 
دارد. تازه تري��ن برآورده��اي انجام ش��ده از ميزان 
پوش��ش دهي وام خريد مسكن بر مبناي آخرين 
ميانگين قيمت كش��وري آپارتمان هاي مسكوني، 
نشان مي دهد، هم اكنون تسهيات خريد ملك در 
كل كشور به طور متوسط هزينه خريد 27مترمربع 
آپارتم��ان را براي خريداران پوش��ش مي دهد كه 
البته بدون احتس��اب قيمت در تهران در متوسط 
قيم��ت كل، قدرت خريد تس��هيات به بالاي 36 

مترمربع مي رسد. 

شكستانحصاردراعطايواممسكن
مدير موسس��ه مطالعات ش��هر و اقتصاد با بيان 
اينكه براي بهبود وضعيت تس��هيات مسكني بايد 
بانك مركزي در برابر انحصارطلبي بانك مسكن قد 
علم كند، گفت: در حال حاضر سود نرخ واقعي وام 
120 ميليون تومان به احتس��اب 20 ميليون تومان 
جعاله با خريد 19 ميليون تومان اوراق مس��كن و با 
س��ود 17.5 درصدي ب��راي متقاضيان رقمي بالاي 
27 درصد اس��ت كه اين مورد به وضوح ظلم آشكار 

براي متقاضيان خريد مسكن است. 
وي گفت: به هرحال با يك حس��اب سرانگش��تي 
مي ت��وان درياف��ت اين تس��هيات، مس��تاجران را 
صاحب خان��ه نمي كن��د. زيرا مبالغ اضاف��ي عاوه بر 
مقدار وام از سوي قشر ضعيف قابل جمع آوري نيست. 
پس با تشكر از دولت مردان بابت زحمات فراوان براي 
پرداخت وام خواستار دادن آدرس خانه هايي هستيم 

كه با اين وام قابل خريداري هستند. 

تغييرپارادايمتسهيلات
محم��ود جهاني، مدي��ركل س��ابق برنامه ريزي 
اقتصاد مس��كن بابيان اينكه در تحليل بازار اقتصاد 
مسكن بايد سه سناريو جدي را بررسي كنيم گفت: 
اين س��ه سناريو شامل وابستگي وام هاي تسهيات 
به ب��ازار اول، عدم وجود منابع بانك��ي كافي، نرخ 

سود بانكي و دوره بازپرداخت آن است. 
جهان��ي گف��ت: در س��ناريو اول، وام ه��اي ب��ه 
بازار اول بس��تگي دارد. در حال حاضر تس��هيات 
ارائه ش��ده توس��ط ب��ازار اول يعني بانك ه��ا ارائه 
مي ش��ود. اما بيش��تر بانك ها با كمبود منابع مالي 
روبرو هس��تند. اين در حالي اس��ت ك��ه اين منابع 

مي توانس��ت از ابزاره��اي تامي��ن مال��ي ديگر و از 
بازار ثانويه تامين مي ش��د. به نظر مي رسد در اين 

خصوص كم كاري هايي صورت گرفته است. 
جهاني بابيان اينكه همواره در س��نوات گذشته 
ميزان وام دهي بانك ها در بخش مس��كن 20 تا 27 
درصد از كل مناب��ع بانكي بود اظهار كرد: در حال 
حاضر اين سياس��ت كان به واس��طه طولاني مدت 
ش��دن بازپرداخت به چالش كش��يده ش��ده است 
زيرا بانك ها نمي توانند بخش قابل از منابع خود را 
در اختي��ار دهك هاي بگذارند كه مي خواهند دروه 

بازپرداخت طولاني و با سود اندك باشد. 
گف��ت:  مس��كن  اقتص��اد  كارش��ناس  اي��ن 
انحصارطلبي بانك تخصصي مس��كن باعث ش��ده 
از يك طرف نتواند جامعه آماري بالايي را پوش��ش 
ده��د و از طرف ديگر با كمبود منابع براي فعاليت 
ديگر روبه رو ش��ود. در حال حاضر بانك ها وام هاي 
خود را به صورت كوتاه مدت 2 تا نهايت 5 سال ارائه 

مي دهند كه با كمبود منابع روبه رو نشوند. 
مدي��ركل س��ابق برنامه ري��زي اقتصاد مس��كن 
همچني��ن اظهار ك��رد: اگر تس��هيات كوتاه مدت 
مناسب بانك ها اس��ت اين تسهيات به هيچ عنوان 
جامعه هدف را راضي نخواهد كرد، زيرا دهك هاي 
مي��ان درآم��د جامع��ه به فك��ر طولاني تر ش��دن 
بازپرداخ��ت با توجه به منابع مالي خود هس��تند و 
از جهت ديگر اين عده معتقدند ميزان بازپرداخت 
اين وام ها در س��ال هاي آتي به علت تورم نسبي بار 

مالي كمتري خواهد داشت. 
وي بابيان اينكه اين كيك منابع بانك ها كوچك 
و س��هم بخش مسكن بسيار اندك است، گفت: در 
حال حاضر اين منابع با نياز جامعه تطابق ندارند. 

جهاني همچني��ن گفت: مس��اله بعدي مربوط 
ب��ه عدم تع��ادل هزينه هاي عمومي خ��رد و كان 
خانوار اس��ت. در حال حاضر بس��ياري از خانوارها 
براي تامين هزينه ها عمومي خود با مشكل مواجه 
هستند و بدون ترديد در بازپرداخت اين تسهيات 

با مشكات عديده يي روبرو خواهند شد. 
اين كارش��ناس اقتصاد مسكن گفت: دولت بايد 
به دنبال تغيير پارادايم تس��هيات مس��كن باشد و 
برنامه ريزي مناس��ب تري در اي��ن خصوص اعمال 
كند. به هرحال به نظر مي رس��د اين وام ها تاكنون 

چندان موفق و كارآمد نبوده است. 

دليلناكارآمديتسهيلات
يك كارش��ناس بازار مس��كن با بررس��ي انواع 
راهكارهاي تامين منابع مالي متقاضيان براي خريد 
مسكن گفت: نخستين گام وزارت راه و شهرسازي 
در تامين مس��كن اقش��ار ميان درآمد، توسعه بازار 
ره��ن و انتش��ار اوراق رهني اس��ت. اوراق رهني، 
اوراق بهاداري اس��ت كه به منظ��ور خريد مطالبات 

رهني توسط ناشر منتشر مي شود. مطالبات رهني 
ش��امل مطالبات مدت دار اش��خاص حقوقي ناشي 
از قراردادهاي مبادله يي از قبيل فروش اقس��اطي، 
اجاره به ش��رط تمليك و جعاله )به استثناي سلف( 

است كه داراي وثيقه رهني است. 
عطا آيت اللهي افزود: ازجمله مزاياي انتشار اين 
اوراق مي ت��وان به تحرك بخش��ي اقتصاد در حوزه 
مسكن، بهبود نسبت كفايت سرمايه بانك، افزايش 
س��ودآوري، بهبود نس��بت هاي مالي، خارج كردن 
دارايي ه��اي بانك ه��ا از ترازنامه و بهب��ود تركيب 

دارايي ها اشاره كرد. 
وي بابيان اينكه توسعه بازار رهن و انتشار اوراق 
رهني منجر به افزايش قدرت پرداخت تس��هيات 
بلندمدت توس��ط بانك ها در بازار مسكن مي شود، 
گفت: بر اساس آمارهاي ارائه شده در سال 1395 و 
در نخستين مرحله حدود 300 ميليارد ريال اوراق 
رهني منتشر شد و مقررشده حدود 7000 ميليارد 

اوراق رهني جديد نيز انتشار پيدا كند. 
آيت اللهي گفت: دومين راه��كار عملياتي براي 
خانه دار كردن اقش��ار متوسط جامعه در استفاده از 
ش��ركت هاي ليزينگي نهادينه شده است. در همين 
رابطه دس��تورالعمل جديد تاس��يس ش��ركت هاي 
ليزينگ در 14 دي ماه سال 95 به تصويب شوراي 

پول و اعتبار رسيد. 
وي گف��ت: البته فعاليت زيادي در اين خصوص 
اجرايي نشده و شايد بزرگ ترين دليل اين موضوع 
بالا بودن نرخ س��ود بانكي اس��ت. اين مورد باعث 
ش��ده اوراق رهني و ش��ركت هاي ليزينگ تاكنون 

اجراي قابل قبولي نداشته باشد. 
آيت الله��ي همچني��ن در خص��وص دلايل عدم 
موفقيت نس��بي سيستم هاي مبتني بر پس انداز نيز 
اظهار ك��رد: در اين رابطه در خردادماه س��ال 94، 
صندوق پس انداز يكم با اس��تفاده از منابع اقس��اط 
بازگشتي مسكن مهر و پس انداز خانوارهاي متقاضي 
مس��كن براي پرداخ��ت تس��هيات ارزان قيمت به 

خانوارهاي فاقد مسكن، راه اندازي شد. 
اين كارشناس اقتصاد با اشاره به سخنان جديد 
وزي��ر و راه شهرس��ازي مبني بر طولاني تر ش��دن 
ميزان اقساط وام مسكن اظهار كرد: در جدي ترين 
اخبار از س��وي معاونت مسكن و ساختمان وزارت 
راه و شهرس��ازي براي تقوي��ت اين صندوق تاش 
دارد ت��ا طول دوره بازپرداخت تس��هيات صندوق 
پس انداز يكم را افزايش يا طول دوره سپرده گذاري 
در اي��ن صن��دوق را كاهش ده��د. البت��ه به نظر 
مي رسد اين دو راهكار نمي تواند در بهبود موفقيت 

اين طرح موثر باشد. 
وي در تفس��ير عدم موفقيت مبحث ذكرش��ده 
گف��ت: در حال حاض��ر وام 160 ميليوني صندوق 
يكم، با دوره بازپرداخت 12 ساله پرداخت مي شود 

كه مبلغ قسط آن به روش بازپرداخت ساده، حدود 
1.7 ميلي��ون توم��ان در ماه اس��ت كه ب��ا افزايش 
 زمان بازپرداخت مبلغ س��ود قابل پرداخت توسط 
وام گيرنده افزايش خواهد داش��ت. آيت اللهي گفت: 
اگرچه با افزايش طول مدت بازپرداخت وام اقساط 
وام از يك ميليون و 700 هزار تومان به يك ميليون 
و 200 ه��زار تومان تقلي��ل مي يابد، اما بطور حتم 
بازنده نهايي اين معامله وام گيرنده ها هستند، زيرا 
طولاني تر ش��دن بازپرداخت اقساط باعث افزايش 

سود نهايي وام مي شود. 
وي همچني��ن اظهار كرد: در ح��ال حاضر وام 
160 ميليون توماني با بازپرداخت 12 سال سودي 
براب��ر با 89 ميلي��ون تومان دارد، ب��دون ترديد با 
افزايش طول مدت بازپرداخت به 20 يا 25 س��ال 
اين سود رقمي برابر با 161 ميليون تومان مي شود 
يعني زوجين با درياف��ت 160 ميليون تومان بايد 
321 ميلي��ون تومان پس بدهن��د كه به هيچ عنوان 

توجيه اقتصادي براي گيرندگان وام ندارد. 
اي��ن كارش��ناس ب��ازار مس��كن گف��ت: عباس 
آخون��دي وزير راه و شهرس��ازي مكرراً اعام كرده 
سياس��ت ما در حوزه مسكن اينگونه است كه بايد 
خانه س��ازي براي متقاضيان واقعي انجام ش��ود. به 
اين معنا متقاضي��ان واقعي با افزايش قدرت خريد 
و راه��كار پس انداز، وارد بازار مي ش��وند. به همين 
دليل به جاي آنكه دولت مداخله عجيب وغريب كند 
ق��درت خريد مردم را افزاي��ش مي دهد تا عرضه و 

تقاضا در جهت موثر پيش رود. 
آيت اللهي گفت: البته مشكات ديگر اعم از ارائه 
بروكراسي اداري، نبود ضامن كارمند، نداشتن مبلغ 
سپرده گذاري مشخص و كمبود منابع مالي بانك ها 
باعث ش��ده تاكنون اين راهكار توس��ط متقاضيان 
جدي قلمداد نش��ود. بر اس��اس آمارهاي ارائه شده 
صندوق پس انداز مس��كن يكم تا پايان س��ال 95 
ش��امل 154 هزار فقره حس��اب هاي افتتاحي و 7 
هزار و 35 فقره تسهيات اعطايي بوده است كه بر 
اين مبنا نيز مبلغ كل سپرده گذاري 3.37 ميليارد 
تومان و تسهيات اعطايي 430 ميليارد تومان بوده 
اس��ت كه به اعتقاد همه كارشناس��ان مسكن اين 

طرح چندان هم موفق عمل نكرده است. 
اين كارش��ناس بازار مسكن در خصوص گزينه 
آخ��ر افزاي��ش توانايي خري��د متقاضيان مس��كن 
يعن��ي ب��ازار پيش ف��روش ني��ز گفت: س��از و كار 
 ب��ازار پيش ف��روش همچن��ان در هاله ي��ي از ابهام

قرار دارد. 
وي گف��ت: اگرچ��ه آيين نام��ه اجراي��ي قانون 
پيش فروش مس��كن در س��ال 1393 تدوين شد 
و ب��راي كمك به اجراي اين قانون دس��تورالعمل 
اس��تفاده از حس��اب هاي امان��ي نيز در س��ال 95 
تدوين ش��د، ام��ا به دليل پاره يي از مش��كات در 

قانون پيش فروش مسكن، تاكنون بازار پيش فروش 
مذك��ور،  دس��تورالعمل  و  آيين نام��ه  قال��ب  در 
عملكردي نداش��ته است و اجراي آن در هاله يي از 
ابهام قرار دارد. اين كارش��ناس بازار مسكن گفت: 
ركود طولاني بازار مس��كن به خوبي نشان مي دهد 
دول��ت بايد هر چه س��ريع تر نگ��رش متفاوتي در 

بخش تسهيات مسكن اعمال كند. 

ضرورتتهيهبرنامهتوسعهپايدار
در همي��ن ح��ال، در اين زمين��ه محمدمهدي 
ماف��ي، دبي��ر انجم��ن انبوه س��ازان اس��تان تهران 
بابي��ان اينك��ه راه��كار جدي براي حل مش��كات 
س��خنان  اس��ت،  برنامه ري��زي  درگ��رو  مس��كن 
متفاوت ت��ري در اين خص��وص ارائ��ه داد و گفت: 
كارشناس��ان بايد يك توصيه نامه يي براي شكس��ت 
ركود مس��كن كه ب��ا كمترين عارض��ه و در جهت 
 رش��د منافع اقتصادي ملي باش��د، آم��اده و تقديم

رياست جمهوري كنند. 
وي ب��ا اظه��ار تاس��ف از اينكه بخش مس��كن 
فاقد چشم انداز مناس��بي است، تاكيد كرد: صنعت 
س��اختمان داراي ني��روي كار عظيم��ي متش��كل 
در  متع��ددي  دانش��جويان  و  فارغ التحصي��ان  از 
رش��ته هاي معماري، عمران و شهرس��ازي است و 
ع��اوه بر نيروه��اي كار اين صنع��ت، كارخانه ها و 
تجهيزات و نيز س��ازندگان و سرمايه هاي هنگفتي 
درگير اين حوزه هستند كه تمامي اين موارد بيانگر 

ظرفيت بالاي اين صنعت است. 
ته��ران  اس��تان  انبوه س��ازان  انجم��ن  دبي��ر 
ظرفيت هاي غن��ي صنعت س��اختمان را به عنوان 
عاملي برش��مرد كه لزوم تهيه چش��م انداز براي آن 
را بيش ازپي��ش ضروري مي نماي��د و تاكيد كرد: ما 
بايد توسعه پايدار را براي اين بخش در نظر بگيريم 
و در اين مس��ير گام برداريم در همي��ن حال نبايد 
فرام��وش كرد كه فراز و نش��يب هايي كه در بخش 
مسكن ايجاد مي ش��ود ضربه هاي مهلكي به اقتصاد 

ملي وارد مي كند. 

تبعاتمنفيدورههايسينوسيمسكن
وي درباره تبعات دوره هاي سينوس��ي ركود و 
رونق در بخش مس��كن گف��ت: در دوره هاي رونق 
ما ش��اهد رشد سرمايه ها در بخش مسكن هستيم 
و تزري��ق س��رمايه هاي كان به اي��ن بخش باعث 
ش��كوفايي اين صنعت مي شود. اين در حالي است 
كه در دوران ركود تمام سرمايه ها معطل مي شوند 

مثل يك سرمايه يي انباشته. 
دبير انجمن انبوه سازان استان تهران با يادآوري 
اين امر كه براي جذب سرمايه ها به بخش مسكن 
و نيز س��اماندهي اين صنعت لازم است كه دولت 
چش��م اندازي علمي براي رشد اين صنعت ترسيم 
كن��د گفت: ترس��يم چش��م انداز بايد ب��ا رويكرد 
علم��ي و درعين حال با همفك��ري و همگرايي دو 
بخ��ش دولتي و خصوصي به صورت توامان باش��د. 
چراكه تجربه ثابت كرده ترس��يم چشم انداز توسط 
دولتي ه��ا وعدم اخذ نظ��ر از بخش خصوصي فاقد 

نتيجه مطلوب است. 
ماف��ي تصري��ح ك��رد: دولتي ها نش��ان داده اند 
برنامه ري��زي آنها ب��راي بخش مس��كن در بخش 
كارشناسي، تحليل موضوع و بخش چشم اندازهايي 
آينده بازار مسكن بارها شكست خورده و آنها موكدا 
نه وضع موجود را شناخته اند و نه برنامه هاي خوبي 

براي بخش مسكن ارائه داده اند. 
وي با ي��ادآوري اين امر كه ب��راي تهيه برنامه 
جامع براي بخش مسكن بايد از بخش هاي صنفي 
و دانش��گاهي كم��ك گرفت تا برنامه ي��ي بهينه و 
كارآمد براي توسعه پايدار بخش مسكن تهيه شود، 
تاكي��د ك��رد: در همين حال ب��راي تقويت بخش 
مس��كن با توجه به قابليت هايي كه دولت دوازدهم 
برخ��وردار اس��ت، مي توان نيم نگاهي ب��ه خارج از 
مرزه��ا داش��ت و در بحث ص��ادرات خدمات فني 
مهندسي به كشورهايي نظير سوريه، عراق و برخي 
كش��ورهاي آفريقايي به صورت پررنگ ايفاي نقش 
كنيم و بالعكس در مواردي كه كمبود تكنولوژِيكي 

داريم از امكانات ديگران استفاده كنيم. 

رشدسودوام
باافزايشدورهبازپرداخت

گ�روهراهوشهرس�ازي| در دول��ت يازدهم توجه 
ويژه يي كه دولت به بخش مس��كن و افزايش توان خريد 
متقاضيان خريد و س��اخت مسكن داشت، سبب شد تا از 
طريق بانك مس��كن به عنوان بانك عامل بخش مسكن 
س��بد تس��هياتي متنوعي براي اين بخش تدوين شود. 
ازجمل��ه ابزارهاي موثر اين س��بد تس��هياتي در بخش 

مسكن صندوق پس انداز مسكن يكم است. 
 به گفته بسياري از مسوولان از جمله حامد مظاهريان 
معاونت مسكن و ساختمان وزارت راه وشهرسازي در حال 
حاضر يكي از ارزان ترين روش هاي خانه دار شدن استفاده 
از تسهيات با سپرده مسكن يكم بانك مسكن است، اين 
تسهيات كه طرح زوجين آن مزايايش را دوچندان كرده 
اس��ت، نرخ س��ود مناس��بي دارد و با بازپرداخت طولاني 
جذابيتي بيش از س��اير روش هاي تامي��ن مالي دارد؛ اما 
در جديدترين س��خنان وزير راه و شهرس��ازي خبرهايي 
از طولاني تر ش��دن بازپرداخت اقس��اط صندوق پس انداز 
مس��كن يكم ب��ه ميان آمده اس��ت. افزايش ط��ول دوره 
بازپرداخت اقساط صندوق پس انداز مسكن يكم به بيش 
از 12 سال عاوه بر آنكه در فرمول پلكاني پرداخت اقساط 
امكان پذير نيست؛ با نرخ سود فعلي پيش بيني شده براي 
اين نوع تسهيات )در بافت فرسوده معادل 8 درصد و در 
خارج از بافت فرسوده 9.5 درصد( به ضرر متقاضيان خريد 
مسكن تمام خواهد شد. جداي از مباحث اساسي در ضرر 
و زيان طولاني تر شدن بازپرداخت وام تسهيات، ابتدا بايد 
دولت مردان نگاه جامع تري به آمار و ارقام استقبال از اين 
وام داشته باشند. متاسفانه در حال حاضر بعد از صندوق 
پس انداز مسكن يكم كه در خردادماه 94 با حضور وزيران 
راه و شهرس��ازي و امور اقتص��ادي و دارايي و رييس كل 
بانك مركزي افتتاح ش��د، در طول دو س��ال گذشته تنها 
8 هزار فقره تسهيات در سراسر كشور اعطا كرده است. 
كارنامه يي كه س��بب شده برخي كارشناسان آن را ضعف 
عملكرد بانك مس��كن در جذب منابع مردمي و پرداخت 
تس��هيات از س��وي بانك مس��كن و همچنين شكست 
س��نگين طرح وزير راه و شهرس��ازي مبني ب��ر خانه دار 
ش��دن با رژيم پس انداز و تس��هيات با يكديگر به صورت 
تلفيقي ذكر كنند. به نظر مي رسد دليل اين ابتكار يعني 
طولاني تر ش��دن مدت زمان بازپرداخت از س��وي وزارت 
راه و شهرس��ازي به دليل عدم استقبال متقاضيان باشد. 
حال س��وال اينجاست كه آيا كاهش ميزان اقساط ماهانه 
در مقابل افزايش طول دوره بازپرداخت تس��هيات، براي 
صندوق پس انداز مس��كن يكم امكان پذير اس��ت؟ براي 
اجراي اين پيشنهاد توجه به چند نكته مهم است. فرمول 
روش پلكاني پرداخت اقس��اط به نحوي است كه بيش از 
12 سال قابليت اجرايي ندارد يعني اگر بخواهيم بيش از 
12 سال مدت بازپرداخت را افزايش دهيم روش پلكاني را 
بايد كنار بگذاريم و با روش س��اده بازپرداخت اقساط بايد 
انجام شود. عاوه بر اين، مشكل بعدي كه در اين افزايش 
زم��ان وجود دارد، ب��ه دليل فرمولي ك��ه در حال حاضر 
مورد اس��تفاده قرار مي گيرد كه البته يك فرمول جهاني 
اس��ت هر چه زمان افزايش پيدا كند رقم س��ود بيشتري 
ب��ه متقاضي تعلق مي گيرد و رقم كاهش اقس��اط كند و 
كندتر مي شود. اين طور نيس��ت كه اگر فرضاً طول دوره 
بازپرداخت اقس��اط از 12 س��ال به 15 سال افزايش پيدا 
كند، اقساط يك سوم كاهش پيدا كند. بلكه ممكن است 
اقس��اط يك چهارم يا يك پنجم بيشتر كاهش پيدا نكند، 
ولي س��ود آن به مراتب بيشتر خواهد ش��د. به هرحال در 
كشورهاي غربي طول دوره بازپرداخت اقساط تسهيات 
خري��د خانه ت��ا 30 حتي 35 س��ال هم وج��ود دارد اما 
نرخ هاي سود مورداستفاده نهايتا 4 درصد است. يعني اين 
الگو با نرخ سود بسيار پايين جوابگو است و به نفع مشتري 
اس��ت اما با نرخ هاي كنوني تس��هيات صندوق پس انداز 
مسكن يكم سود بيشتري به متقاضي تحميل خواهد شد. 
به اين دليل ترجيح بانك اين بوده كه تاكنون وارد حوزه 
افزايش طول دوره بازپرداخت اقس��اط صندوق پس انداز 
يكم نشود چراكه به نفع مشتري نيست. آمارهاي مربوط 
به سپرده گذاري براي دريافت تسهيات خريد مسكن از 
س��وي خانه اولي ها نشان مي دهد: درحالي كه كف مبلغ 
سپرده گذاري براي دريافت تسهيات 80 ميليوني در شهر 
تهران در يك دوره س��پرده گذاري يك ساله، 40 ميليون 
تومان اس��ت س��پرده گذاران اين صندوق در تهران بطور 
متوسط 30 ميليون تومان سپرده گذاري كرده اند كه اين 
موضوع منجر به افزايش طول دوره س��پرده گذاري از يك 
س��ال به يك و نيم س��ال 18 ماه ش��ده و باعث تاخير 6 
ماهه در رونق معامات مصرفي شده است. به اين ترتيب، 
به عنوان مثال درحالي كه س��پرده گذاران نيمه اول سال 
95 بط��ور طبيع��ي بايد در نيمه اول س��ال 96 موفق به 
دريافت تسهيات خريد مسكن از محل صندوق پس انداز 
مس��كن يكم مي شدند به دليل ضعف بنيه مالي، تاكنون 
بسياري از متقاضيان وارد معامات نهايي مسكن نشده اند 
)اين در حالي اس��ت كه آمارها خب��ر از انصراف 26 هزار 
نف��ر از دريافت وام مس��كن يكم مي ده��د.( درحالي كه 
ه��ر يك از متقاضيان براي دريافت متوس��ط 60 ميليون 
توماني تس��هيات خريد مسكن از محل اين صندوق در 
يك بازه زماني يك ساله در كشور بايد كف سپرده گذاري 
30 ميليوني را رعايت مي كردند اما ميانگين س��پرده هر 
ي��ك از متقاضيان در اين بازه زمان��ي 20 ميليون تومان 
بوده اس��ت. به هرحال براي حل اين موضوعات بس��ياري 
از كارشناس��ان براي جبران نارس��ايي موجود در صندوق 
پس انداز مسكن يكم توصيه مي كنند: نقص فعلي در اين 
صندوق از بابت طولاني ش��دن طول مدت سپرده گذاري، 
با استفاده از دو راهكار قابل اصاح است. نخستين راهكار، 
كاهش طول دوره سپرده گذاري براي كوتاه تر شدن مسير 
دسترسي به موثرترين تسهيات فعلي خريد مسكن وام 
خانه اولي ها از محل صندوق پس انداز مسكن يكم است. 
به اين معنا كه مس��وولان صندوق پس انداز مسكن يكم 
بتوانند براي پوشش اين نقص، حداكثر دوره سپرده گذاري 
براي دسترس��ي به سقف تس��هيات خريد مسكن خانه 
اولي ها را به عنوان مثال به 9 ماه كاهش دهند. اين موضوع 
موجب مي شود، متقاضيان خانه اولي هايي كه هم اكنون با 
ضعف بنيه مالي براي تامين سپرده 40 ميليون توماني در 
شهر تهران و 30 ميليون توماني در ساير شهرها مواجه اند، 
ظرف حدود يك س��ال به اين تس��هيات دسترسي پيدا 
كنند. پيشنهاد دوم كاهش كف مبلغ تعيين شده به عنوان 
س��پرده لازم براي درياف��ت وام خانه اولي ها و تطبيق آن 
با س��طح سپرده در استطاعت متقاضيان است. به هرحال 
به نظر مي رس��د بح��ث كنوني تس��هيات صندوق يكم 
طولاني تر شدن بازپرداخت اقساط آن نباشد بلكه اين وام 
از پايه با نواقصي روبرو ش��ده س��ات كه نيازمند اصاح و 
بازنگري است. اگرچه بس��ياري از فعالان اميدوار بودن با 
ورود متقاضيان صندوق يكم تح��ولات عميقي در رونق 
مسكن شكل بگيرد اما متاسفانه اين مورد نه تنها محقق 
نشد بلكه با سخنانش جديد وزير راه و شهرسازي درگير 

چالش بزرگ تري نيز خواهد شد. 

گزارش

يادداشت

جلالصباغ
دبيرانجمنمشاورين

املاكتهران
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دانشوفن10
انجمن جهاني موبايل ايران را 

تحريم نكرده است

مهر| وزي��ر ارتباطات و فناوري اطلاعات در واكنش 
به خبري مبني بر تحريم ايران از س��وي انجمن جهاني 

موبايل )GSMA( گفت: اين خبر دقيق نيست. 
دو روزقب��ل، خبري مبني بر تحريم ايران از س��وي 
انجمن جهاني موبايل )GSMA( منتشر شد كه در آن 
از عدم حضور نمايندگان ايران در كنگره جهاني موبايل 

بارسلون خبر داده بود. 
محمدجواد آذري جهرمي وزير ارتباطات در واكنش 
به اين موضوع با انتشار توييتي در شبكه اجتماعي توئيتر 
نوشت: مجوز حضور شركت هاي ايراني در GSMA كه 
دو س��ال تمديد نشده بود، امس��ال تمديد شده است و 

منعي براي حضور شركت هاي ايراني وجود ندارد. 
وي تاكيد كرد: مجوز OFAC براي تمديد عضويت 
اپراتور همراه اول در GSMA كه نياز به تبادلات مالي 
داش��ته صادر نشده اس��ت كه انجمن جهاني موبايل به 
دنبال حل موضوع است. وزير ارتباطات خاطرنشان كرد: 

خبر تحريم ايران توسط GSMA نادقيق است. 

 ۳ مدل »آيفون«
رونمايي مي شود

اينترنشنال بيزينس تايم| به گفته كارشناسان 
اپلامروزاز سه آيفون رونمايي مي كند. 

 يكي از كارمندان ناراضي اپل اطلاعات مختلفي از 
آيفون ۸ فاش كرده است. 

 اين در حالي اس��ت كه به گفته كارشناس��ان قرار 
است امروز ۳ آيفون رونمايي شود. آيفون ۸ مهم ترين 
موبايلي است كه اپل تاكنون ساخته و در مركز جديد 

اپل در كاليفرنيا رونمايي مي شود. 
 در همين راس��تا بخش اعظم ويژگي هايي كه قرار 
بود به عنوان سورپرايز در مراسم رونمايي آشكار شود 

درخروجي وب سايت هاي مختلف قرار گرفت. 
جان گرابر يكي از بلاگ نويسان مشهور اپل معتقد 
اس��ت ويژگي هاي افشا ش��ده به احتمال زياد واقعي 
هس��تند. او در اين باره مي نويس��د: يكي از كارمندان 
اپل فهرس��تي از URLها را به وب سايت هاي مختلف 
فرستاده است. مطمئن هستم كه اين كار سهوا انجام 
نشده بلكه اقدام كينه جويانه يكي از كارمندان ناراضي 
اپل است. همچنين بي بي سي به طور مستقل از سوي 
يك منبع ناشناس موارد فاش شده را تاييد كرده است. 
 در جزييات افش��ا شده اطلاعات طراحي نيز آمده 
اس��ت. همچنين دوربين دس��تگاه نيز بررسي شده و 
سيس��تم نوين باز كردن قفل دس��تگاه نيز افشا شده 
اس��ت. به گفته كارشناسان در مراس��م رونمايي فردا 
آيف��ون ۸، آيفون ۸ پلاس با نمايش��گر ال س��ي دي 
رونمايي مي شوند.  در كنار آنها دستگاهي به نام آيفون 

X با نمايشگر او ال اي دي نيز رونمايي خواهد شد. 

 تصوير در تصوير 
برنامه جديد »واتس آپ«

فون آرنا| پيام رس��ان واتس آپ رسما اعلام كرده 
ك��ه قابلي��ت جديد و كارب��ردي تصوي��ر در تصوير را 
براي آن دس��ته از كاربراني كه از تماس ويديويي اين 

پيام رسان استفاده مي كردند، اضافه كرده است. 
 پيام رس��ان واتس آپ ب��ه تازگي اعلام كرده اس��ت كه 
 PiP )picture-in-picture( قابليت تصوير در تصوير يا
را به تماس ويديويي اين اپليكيش��ن افزوده اس��ت 
تا كارب��ران بتوانند همزمان ب��ا گفت وگوي آنلاين 
و مش��اهده پيام ه��اي متني، به تم��اس ويديويي 

بپردازند. 
اي��ن قابليت جدي��د و كاربردي تنه��ا براي آن 
دس��ته از كاربراني كه سيس��تم عامل گوشي هاي 
هوش��مند خود را ب��ه جديدترين نس��خه اندرويد 
0.۸ ي��ا اندرويد اوريو به روزرس��اني كرده اند، قابل 

دسترسي و اجراست. 
اپليكيش��ن وات��س آپ درصدر پيام رس��ان هاي 
محبوب در بيش از ۱00 كش��ور جهان قرار گرفته 
اين در حالي است كه اپليكيشن پيام رسان تلگرام 
در اي��ران چنين جايگاهي را داراس��ت. بر اس��اس 
گزارش هاي رس��مي منتشر شده توسط واتس آپ، 
اين اپليكيش��ن پيام رسان داراي حدود ۱.۳ميليارد 

كاربر در سراسر جهان است.

 قابليت ترجمه همزمان
در اپليكيشن چت »گوگل الو«

ف�ون آرنا| نرم افزار گوگل الو )Allo( در نسخه 
به روزرس��اني ش��ده خود از قابلي��ت جديد ترجمه 
همزمان در گفت وگوي آنلاين بهره گيري مي كند. 

 دارندگان گوش��ي هاي هوشمندي كه از نسخه 
جديد سيس��تم عامل اندرويد 0.۸ )اندرويد اوريو( 
پشتيباني مي كند، مي توانند اپليكيشن گفت وگوي 
آنلاي��ن گ��وگل الو را به روزرس��اني ك��رده و از اين 

قابليت جديد و كاربردي بهره مند شوند. 
اس��تفاده از اين قابليت جديد بس��يار س��اده و 
آس��ان به نظر مي رس��د؛ همه آن چي��زي كه بايد 
كاربران انجام دهند، اين اس��ت كه سيستم عامل 
گوش��ي خود و س��پس اپليكيش��ن گ��وگل الو را 
به روزرساني كنند. پس از آن، روي يك پيام، مدت 
اندكي دس��ت خ��ود را بگذارند ت��ا آيكون مترجم 
گ��وگل )Google Translate( در ن��وار بالاي 

صفحه نمايش ظاهر شود. 
هم اكنون با ضربه زدن روي آيكون، ترجمه پيام 
مورد نظر به صورت خودكار نمايان خواهد شد و در 
صورت عدم تمايل، دوباره روي آن پيام كليك كرده 

و به روي گزينه »Undo« ضربه بزنند. 
بر اس��اس گ��زارش از اندرويد پلي��س، لازم به 
ذكر اس��ت كه اين قابليت جدي��د ترجمه همزمان 
در گفت وگوهاي آنلاي��ن تنها در چت هاي گروهي 
امكان پذير ب��وده و در حال حاضر در گفت وگوهاي 

خصوصي افراد )دو به دو( ممكن نيست.

اخبار

هكرها همچنان مشغولند 

جست وجو در ايميل هاي شخصي براي جاسوسي
گروه دانش و فن|

فض��اي مجازي يك خيابان ش��لوغ در يك ش��هر 
بي نام ونشان است كه در كنار استفاده از فرصت هايي 
همچون گشت وگذار، سرگرمي، برقراري ارتباط از راه 
دور و گاه��ي حتي انجام خريد اما بايد حواس��مان به 
جيبمان هم باش��د، چراكه در هر فضايي عده يي خود 
را براي سوءاستفاده از شرايط آماده كرده اند و هكرها 

جيب برهاي شهرهاي مجازي هستند. 
 توس��عه دايره فناوري هاي نوين ارتباطي همچون 
فن��اوري اطلاعات، بس��ترهاي ويژه يي را ب��راي ارائه 
خدم��ات الكترونيكي به ارمغ��ان آورده و درمقابل آن 
زمينه هايي را نيز براي سوءاستفاده برخي افراد از اين 
فضا به وجود آورده اس��ت. اين افراد خاص كه ش��ايد 
در مجموع كل كاربران اينترنت، جامعه آماري بسيار 
پاييني را شامل شوند اما هميشه همين قشر كوچك 
باعث بيش��ترين مخاطرات حوزه فناوري بوده و روند 

تعاملات اين مسير را باكندي روبه رو كرده اند. 
تشكل كاربران اينترنت را اگر شامل دو گروه فرض 
كنيم؛ دسته اول را مي توان گروه هايي مانند هكرهاي 
كلاه س��فيد و دس��ته گروه هايي مانند هكرهاي كلاه 
س��ياه بدانيم كه گ��روه دوم هميش��ه درصدد تحقق 
آرمان ها و عقايد ش��وم خود است و در برابر آنها گروه 
اول هم هميش��ه به فكر راه چاره يي براي به سلامت 
عبور كردن از ميان تم��ام موانع و تله هاي موجود در 
اين مسير هستند كه اين تقابل روزانه بين اين دو قشر 
به صورت گس��ترده ادامه دارد و هر يك براي پيشي 
گرفتن از ديگري دست به ابتكارات و نوآوري هايي در 

اين رويه مي زنند. 

 عدم موفقيت هكرهاي ايراني 
طي سال هاي گذشته اخباري از دستگيري افراد 
و گروه هايي را به گوش مي رسد كه پليس فتا آنها را 
به جرم هك ايميل يا صفحات شخصي افراد دستگير 
كرده اس��ت. حال ج��اي تعجب دارد ك��ه تمام اين 
افرادي كه نهايتا توس��ط پليس ردگيري مي شوند با 
علم بر اينكه اين حوزه قابل رصد كردن است، دست 
به اقدامات س��وء مي زنند و گاه��ي با تهديد كاربران 
از آنها باج مي گيرند و در نمونه هاي بزرگ تر دس��ت 
به س��رقت اطلاعات و حساب هاي شخصي مشتريان 
يك بانك مي زنند و مسلما در اين مسير تمام تلاش 
خ��ود را براي دور زدن موانع و چالش هايي كه روزي 
گريبان آنها را خواهد گرفت، به كار مي برند اما چرا با 

تمام اين اوصاف باز هم گرفتار مي شوند؟!
زماني گفته مي ش��د هكرهايي ك��ه درصدد گم 
كردن رد خود در ش��بكه جهاني اينترنت هس��تند 
مي توانن��د از پروكس��ي ها ي��ا به غلط هم��ان آنتي 
پروكس��ي ها ي��ا VPNها اس��تفاده كنن��د، اما اين 
روزها ش��اهديم كه ماموران فتا اين اف��راد را نيز به 
دام مي اندازند، پس آيا به واقع مي توان از شبكه هايي 
همچ��ون اينترنت به گونه يي گذر كرد كه هيچ ردي 

نتوان از خود بر جاي گذاشت؟
هر از چن��د گاهي پليس فض��اي توليد و تبادل 
اطلاعات در كشور از دستگيري افرادي كه با ارسال 
اي ميل هاي تهديد آميز موجب س��لب آرامش برخي 

شهروندان شدند خبر مي دهند كه بعضا در تحقيقات 
اوليه مشخص شده كه متهم از طريق vpn به انتشار 
عكس هاي ش��خصي شاكيه اقدام كرده تا هويتش را 
پنهان دارد اما كارشناس��ان پليس فتا توانستند او را 

شناسايي كنند. 
به گفته مسوولان پليس، پيامك ها و اي ميل هايي 
كه اف��راد از طريق  VPNها مي فرس��تند از جايي 
فرس��تاده مي ش��ود كه كاملا در كنترل آنهاس��ت و 
كاربران اينترنتي نبايد تصور كنند كه آنتي پروكسي 
ي��ا فيلتر ش��كن ها مي توانند جلوي رديابي ش��ان را 
بگيرد و اين تصور اشتباه نبايد در افراد به وجود بيايد 
نداشته باشند كه كنترل نمي شوند چراكه تاكنون در 

رابطه با آنها نيز مدارا شده است. 
اين ب��ه وض��وح نش��ان مي دهد ك��ه پليس فتا 
قابلي��ت نظ��ارت ب��ر اي��ن ح��وزه را دارد. اصطلاح 
VPN كه به ش��بكه هاي خصوص��ي مجازي گفته 
مي شود داراي الگوريتمي هس��تند كه براي ارتقاي 
امنيت به كار گرفته مي ش��وند و در طول كانال آنها 
پيام ها رمزگذاري و رمزگشايي مي شوند و به همين 
دليل كاربر واس��طي اگر در طول مس��ير بر اين پيام 
به صورت خواس��ته يا ناخواس��ته وارد ش��ود قادر به 

تشخيص پيام نيست و محتويات آن لو نمي رود. 
اي��ن نوع برقراري ارتباط��ات ايمن كه پليس فتا 
معتقد اس��ت مي تواند كاربراني را كه از آن استفاده 
مي كنند، شناس��ايي كند، مس��ير حركت و برقراري 
ارتباطات را تغيير مي دهد به نوعي كه اگر به عنوان 
مث��ال در گذش��ته در فضاي مج��ازي از نقطه A به 
نقط��ه B با وارد كردن آدرس منتقل مي ش��ديم اما 
در VPN مب��دا و مقصد همان اس��ت؛ تنها تفاوت 
كار در اين اس��ت كه اين ش��يوه بيش��تر در راستاي 

دور زدن فيلترين��گ مورد اس��تفاده ق��رار مي گيرد. 
براي وجود همين گواهي هاي سطح امنيت كه براي 
برخي س��ايت هاي مهم لحاظ مي ش��وند، بسياري از 
نرم افزارهاي پروكس��ي وجود دارند ك��ه با الگوريتم 
كدگ��ذاري خ��ود در برخ��ورد با آنها دچار مش��كل 
مي ش��وند و نمي توانند آنها را نمايش دهند و پيامي 
كه براي پروكس��ي از سوي س��ايت مورد نظر ارسال 

مي شود، نامعتبر است. 

 »ياهو« و »جي ميل« اطلاعات را منتشر مي كنند
به گزارش ايسنا، در سال ۲0۱۳ بود كه ادوارد 
اسنودن دست به افش��اگري هاي گسترده يي زد و 
تايي��د كرد كه دولت ها در سراس��ر جهان در حال 
جاسوس��ي از ش��هروندان خود هس��تند. او افش��ا 
كرد كه برخي دولت ها ارتباطات ش��هروندان خود 
را اس��تراق و پروفايل��ي از ع��ادات آنلاي��ن آنها را 
مي س��ازند. علاوه بر دولت ها يا شركت هاي بزرگ 
برخ��ي از هكره��ا نيز به دلايل ش��خصي يا منافع 
مادي اقدام به هك اطلاعات شخصي ديگران حتي 
از طريق ايميل ها مي كنن��د. برخي ارائه دهندگان 
ايميل هاي رايگان همچون »ياهو« يا »جي-ميل« 
علاوه بر مسائل سياسي به خاطر مسائل تجاري و 
انعكاس ذائقه مردم به ش��ركت هاي كلان تجاري 
اقدام به برداشت اطلاعات از ايميل هاي خصوصي 

افراد در سطح كلان مي كنند. 
بر اس��اس اطلاعات رويترز، طي سال هاي اخير 
شركت ياهو يك برنامه نرم افزار سفارشي را طراحي 
كرد تا همه ايميل هاي دريافتي كاربرانش را براي 
اطلاع��ات خاصي ك��ه در اختيار مقام��ات امنيت 
اطلاع��ات امريكا ق��رار مي دهد، جس��ت وجو كند. 

اين ش��ركت ظاهرا از درخواس��ت محرمانه دولت 
امري��كا اطاعت كرده و به خواس��ت آژانس امنيت 
مل��ي امريكا يا اف ب��ي اي، صدها ميلي��ون اكانت 
ياه��و ميل را اس��كن كرده بود. اي��ن رويداد البته 
نخس��تين مورد از موافقت يك ش��ركت اينترنتي 
امريكاي��ي با درخواس��ت هاي ي��ك آژانس امنيت 
اطلاعات براي جست وجوي همه پيام هاي دريافتي 
را نش��ان مي داد. اما ش��نود ايميل مي تواند به دو 
صورت انجام ش��ود؛ يك��ي در مرحله يي كه ايميل 
از كامپيوتر كاربر لو برود. يعني يك برنامه مخرب 
روي كامپيوتر كاربر نصب ش��ود كه هر آنچه تايپ 
مي كند يا ايميل هايي كه ارس��ال مي كند را به طور 
مخفيانه به كس��ي بفرس��تد. اين كاملا امكان پذير 
اس��ت ام��ا اين راه در صورتي اس��ت ك��ه كاربر از 
قبل به عنوان قرباني از قبل انتخاب ش��ده باش��د 
و كسي قصد ش��نود ايميل هاي او را داشته باشد. 
كاربران اگر امنيت كامپيوترش��ان را با استفاده از 
آنت��ي ويروس و فايروال هاي خ��وب بالا نگه دارند 
و فايل هاي مش��كوك و ناامن را باز نكنند، احتمال 

اين امر تا حد زيادي كاهش پيدا مي كند. 
برخي هكره��ا نيز با طراح��ي باج افزارهايي به 
اهداف خود مي رسند. باج افزار از طريق ايميل هاي 
اسپم به قرباني ارس��ال مي شود، بدين ترتيب هك 
توس��ط كليك كردن روي پيوست يا URL انجام 
مي گرفت و مهاجمان سايبري به عنوان مكانيسمي 
با اس��تفاده از ايميل هاي فيشينگ افراد موردنظر 

خود را مورد هدف قرار مي دهند. 
پ��س از آلودگي سيس��تم به باج اف��زار، بدافزار 
نس��بت به رمزگذاري فايل ها و پوشه ها اقدام كرده 
و آنها را روي ديسك هاي سخت افزاري يا هر مكان 

تعريف شده ديگري ذخيره سازي يا به يك پشتيبان 
محلي متصل مي كند. همچنين كامپيوترهايي كه 
در ش��بكه قرار گرفته اند را مورد هدف قرار داده و 
در نتيجه هر دس��تگاه متصل به شبكه يك قرباني 

به شمار مي رود. 
يك��ي از راه ه��اي جلوگي��ري از اي��ن حملات 
برنامه هاي آگاهي رس��ان و آموزش به كاركنان در 
جلوگيري از حملات فيش��ينگ است. انجام اسكن 
منظم و به روزرس��اني ضدويروس و ضدتروجان، با 
آخرين نسخه به روزرساني شده از مهم ترين راه هاي 
به حداقل رس��اندن اين حملات اس��ت. لازم است 
تا ليستي تهيه  ش��ود كه  اجازه دهد برنامه ها براي 
اجرا فقط روي يك كامپيوتر اجرا شوند؛ به عنوان 
مث��ال غيرفعال ك��ردن اس��كريپت هاي ماكرو در 
فايل هاي مايكروس��افت آفي��س؛ همچنين اعمال 
كنترل دسترسي ها از جمله فايل ها، دايركتوري ها 
و مجوزهاي اش��تراك ش��بكه براي محدودكردن 
اطلاع��ات حس��اس براي دسترس��ي ب��ه كاربران 
غيرمدير مي تواند از بسياري از حملات باج افزاري 

جلوگيري كند. 
ام��ا يكي از موضوعاتي كه باره��ا در اين حوزه 
از سوي كارشناسان مطرح شده، راه اندازي ايميل 
بومي به عنوان يكي ديگ��ر از روش هاي جلوگيري 
از دسترس��ي به ايميل هاي داخلي ايجاد و توسعه 
ايمي��ل در داخل كش��ور اس��ت. ايمي��ل بومي در 
ايران چند س��الي اس��ت ك��ه با نام ه��اي مختلف 
راه اندازي ش��ده اس��ت كه يكي از معتبرترين اين 
سيستم ها، سيستمي است كه توسط شركت ملي 
پس��ت راه اندازي شده اس��ت. اين سامانه از طريق 
آدرس اينترنت��ي mail.post.ir براي عموم قابل 

دسترسي است. 
در اين باره محس��ن ادبي فرد مديركل فناوري 
اطلاعات شركت ملي پس��ت در گفت وگو با ايسنا 
با اش��اره به مزاياي اس��تفاده از س��رويس پس��ت 
الكترونيكي بومي بيان كرد: ش��هروندان مي توانند 
كارهاي رس��مي، ارتباطي و اداري خود را از طريق 
درگاه پس��ت الكترونيكي بومي انجام دهند. تمام 
زيرس��اخت هاي پس��ت الكترونيك��ي در داخ��ل 
كش��ور ق��رار دارد و همين باعث عدم دسترس��ي 
به زيرس��اخت ها از خارج از كش��ور مي شود كه در 
نهايت امني��ت برقراري ارتباط��ات الكترونيكي را 

براي شهروندان به ارمغان مي آورد. 
مدي��ركل مركز فناوري اطلاعات ش��ركت ملي 
پس��ت همچنين گفت كه وجود زيرس��اخت هاي 
شبكه پست الكترونيكي در كشور همچنين باعث 
كاهش اس��تفاده از ترافي��ك بين المللي اينترنت و 
درواق��ع كاهش هزينه ها در كش��ور مي ش��ود. در 
اين س��رويس همچنين س��رعت بالاتر و امكانات 
بيش��تري هم در اختيار ش��هروندان قرار مي گيرد. 
اگر ش��هروندان و سازمان ها از اين سامانه استقبال 
خوبي داش��ته باش��ند م��ا مي توانيم اس��تفاده از 
اين بس��تر را توس��عه دهي��م. اين اتف��اق نيازمند 
يكپارچه س��ازي اس��تفاده از س��رويس هاي پست 

الكترونيك در سازمان هاي كشور است. 

نيويورك تايمز|
يكي از شركت هاي گزارش دهنده اعتبار مصرف كنندگان در امريكا 
اع��لام كرد كه احتمالا ۱۴۳ميلي��ون كاربر امريكايي تحت تاثير حمله 

سايبري قرار گرفته اند. 
ش��ركت اكوئيفاكس، به عنوان يكي از سه آژانس برتر كه در رابطه 
ب��ا اعتبار مصرف كنن��دگان در امريكا گزارش مي ده��د، اعلام كرد كه 
هكرها روز پنج ش��نبه به اطلاعاتي از اين شركت دسترسي پيدا كردند 
كه احتمال مي رود، اطلاعات خصوصي ۱۴۳ميليون كاربر امريكايي در 

معرض سوءاستفاده قرار بگيرد. 
اين اطلاعات خصوصي و حس��اس نظير شماره گواهينامه رانندگي 
افراد و شماره تامين اجتماعي افراد است كه ممكن است امنيت اطلاعات 

ميليون ها مصرف كننده در ايالات متحده امريكا را تهديد كند. 
اين حمله س��ايبري يكي از بزرگ ترين تهديدهايي است كه ممكن 
اس��ت براي كاربران مش��كل آفرين باشد. اين حمله همچنين سومين 
تهديد و خطر براي امنيت س��ايبري كاربران اين آژانس از سال ۲0۱۵ 
تاكنون محسوب مي شود. شركت اكوئيفاكس كه در ايالت آتلانتا مستقر 
اس��ت، يك هدف بالقوه براي هكرها بش��مار مي آيد چ��را كه اطلاعات 
بسياري از افراد نظير اقس��اط پرداخت شده، اطلاعات مربوط به وام ها، 
كارت هاي اعتباري بانكي، قبوض پرداخت شده و به طور كلي تمام سوابق 
مالي افراد را ش��امل مي شود. بدين ترتيب هكرها با نفوذ و دسترسي به 
اين شركت ها و آژانس ها مي توانند به اطلاعات ارزشمند بسياري از مردم 
دست يابند. هكرها همچنين به اس��امي افراد، آدرس و تاريخ تولد اين 
افراد دسترس��ي داشتند. ش��ركت اكوئيفاكس اين اطلاعات را از جانب 

شركت هاي كارت اعتباري، بانك ها، خرده فروشان دريافت مي كند. 
طبق پژوهش ه��اي صورت گرفته توس��ط اين ش��ركت، هكرها و 

مجرمان س��ايبري با سوءاستفاده از يك نقطه ضعف موجود در نرم افزار 
وب سايت اكوئيفاكس به فايل ها و اطلاعات شخصي افراد در سيستم اين 
شركت دسترسي يافته اند. به گفته اكوئيفاكس، اين حمله سايبري در 
تاريخ ۲۹ ژوئيه سال جاري انجام شده بوده اما از آن زمان هيچ ردپايي 
از فعاليت هاي غيرمجاز و دسترسي به ديتابيس هاي اين شركت مشاهده 
نشده است. آويوا ليتان - تحليلگر مسائل حملات سايبري در موسسه 
گارتنر - عنوان كرد: »اگر بخواهيم در مقياس ۱ تا ۱0 شدت اين حمله 
را ارزياب��ي كنيم، بايد گفت كه اين حمله عدد ۱0 را به خود اختصاص 
مي دهد.« وي در ادامه افزود: »ش��ركت اكوئيفاكس بايد از چندين لايه 
امنيت��ي بهره ببرد تا اگر هم هكرها بتوانند نفوذ كنند، در خارجي ترين 
لايه اين سيس��تم، پيش از آنكه بتوانند خسارت جبران ناپذيري ايجاد 
كنند، شناس��ايي ش��وند. بس��ياري از تحليلگران و كارشناسان امنيت 
سايبري، ش��ركت اكوئيفاكس را مقصر دانس��ته اند چرا كه به باور آنها 
اين ش��ركت در به روزرس��اني، ارتقاي سيستم امنيتي خود و شناسايي 

زودهنگام هكرها كوتاهي كرده است. 

مهر|
 رييس پژوهش��گاه هوافضا از ادامه مطالعات براي اعزام انسان 
به فضا خبر داد و گفت: ممكن اس��ت قبل از اعزام نهايي انسان، 

اعزام روبات همراه با محموله زيستي به فضا را امتحان كنيم. 
فتح الله امي در مورد آخرين وضعيت پروژه اعزام موجود زنده 
به فضا كه پيش از اين گفته ش��ده بود متوقف شده است، اظهار 
داشت: كار اعزام ميمون به فضا به اتمام رسيده است و هم اكنون 
در پژوهش��گاه هوافضا در حال مطالعه روي پروژه اعزام انسان به 
فضا هس��تيم. وي با تاكيد براينكه فعلا اين پروژه در حد مطالعه 
پيش رفته است، اضافه كرد: مقدمات براي اعزام انسان به فضا در 
حال انجام اس��ت و قرار اس��ت اين پروژه در دو مرحله به صورت 

اعزام زيرمداري و مداري صورت گيرد. 
امي با بيان اينكه زمان عملياتي ش��دن پروژه اعزام انسان به 
فضا ارتباط مس��تقيم با وضعيت اعتبارات دارد، گفت: ما در حد 
اعتباراتي كه به اين پژوهش��گاه اختص��اص يافته، كار مطالعاتي 
پروژه را انجام خواهيم دهيم. رييس پژوهشگاه هوافضا ادامه داد: 
پروژه اعزام انسان به مدار زمين بايد تا سال ۱۴0۴ انجام شود و 
قبل از آن پروژه اعزام انسان به زيرمدار زمين را خواهيم داشت. 
وي در پاسخ به اين سوال كه قبل از اعزام انسان، اعزام موجود 
زنده ديگري به فضا در برنامه است يا خير، گفت: ممكن است اين 
اتفاق نيز بيافتد. از آنجايي كه ارتفاع ارس��ال محموله زيستي به 
فضا تغيير پيدا مي كند بايد براي مس��ير تعيين شده اعزام انسان 
ب��ه فضا، آزمايش هاي مختلفي صورت گيرد و حداقل نياز اس��ت 

كه ۶ بار بدون انسان، محموله زيستي مورد امتحان قرار گيرد. 
امي خاطرنش��ان كرد: در اين صورت ممكن اس��ت از ربات يا 

موجود زنده ديگري اس��تفاده كرده و آن را قبل از اعزام انس��ان، 
به فضا بفرستيم. در صورتي كه نتايج اين اعزام با موفقيت همراه 
بود در آن زمان بعد از تست هاي لازم، اعزام انسان به فضا صورت 

مي گيرد. 
اع��زام موجود زنده به فضا، در س��ند جام��ع هوافضا مصوب 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي ديده شد تا يكي از اندازه گيري هاي 
كمي اهداف مدنظر فناوري فضايي كشور در سال ۱۴0۴ باشد. 

پيش از اين معاون سازمان فضايي ايران در گفت وگو با مهر از 
توقف اين پروژه خبر داد و گفت: طبق برآوردها قراردادن انس��ان 
در مدار زمين، ۱۵ تا ۲0 ميليارد دلار طي ۱۵س��ال هزينه، نياز 
دارد. ب��ه همين دليل با وجود اينك��ه اينچنين بودجه يي به اين 
پروژه نمي تواند اختصاص يابد، ش��كل و شمايل اين پروژه تغيير 
يافت و اهداف آن به دستاوردهاي تكنولوژيكي تبديل شد، به اين 
معني كه به جاي اينكه انس��ان در مدار قرار گيرد، محموله هاي 

ديگري همزمان با پرتاب ماهواره ها در مدار زمين تست كنيم.

ايران روبات فضانورد به فضا مي فرستدلو رفتن اطلاعات ۱۴۳ ميليون كاربر امريكايي

فضاكاربر

ديجيتال ترندز| يكي از قابليت هاي نسبتا جديد و جذاب اينستاگرام، امكان ارسال داستان 
يا استوري است كه باعث مي شود عكس ها و ويدئوهاي شما بعد از ۲۴ ساعت نمايش داده شدن 

براي كاربران حذف شود. 
با اين حال خيلي ها دوست دارند اين عكس ها و فيلم ها را به علت محتواي جذابشان روي 
گوشي ذخيره كنند. بخش استوري اينستاگرام براي پخش ويديوي زنده هم قابل استفاده است 

و اين ويديوها تا ۲۴ ساعت روي سرورهاي اينستاگرام ذخيره شده و قابل مشاهده هستند. 
ساخت بومرنگ يا فايل هاي Gif تكرار شونده از عكس ها هم استوري را به يكي از بخش هاي 
جذاب شبكه به اشتراك گذاري عكس اينستاگرام مبدل كرده است. البته اين روزها فيس بوك مالك 
اينستاگرام هم داراي بخش استوري است. به تازگي برنامه هاي خاصي براي iOS و اندرويد عرضه 
ش��ده كه با نصب آنها مي توانيد استوري هاي اينستاگرام را روي گوشي خود و در پوشه عكس ها 
ذخيره كنيد. كاربران iOS مي توانند برنامه IG Live را روي گوش��ي هاي خود نصب كنند. اين 
برنامه يافتن حساب هاي كاربري محبوب شما و مشاهده استوري هاي آنها را ممكن مي كند. كاربران 
در محيط اين برنامه مي توانند اسامي كاربري را جست وجو كرده و از استوري هاي تازه آنها مطلع 
شوند. سپس تنها كافيست عكس يا ويدئوي مورد نظر انتخاب شده و گزينه ذخيره سازي انتخاب 
شود. اما كاربران گوش��ي هاي اندرويدي هم مي توانند برنامه Story Saver را بارگذاري و نصب 
كنند. با باز كردن اين برنامه ابتدا بايد وارد حساب كاربري اينستاگرام خود شويد و در صفحه اصلي 

آن تمام استوري هاي كاربراني كه تعقيبشان مي كنيد را مشاهده خواهيد كرد.

فيوچريس�م| ام��روزه پهپادها كاربرد گس��ترده يي در صنايع گوناگ��ون يافته اند، اما 
اس��تفاده از آنها براي جمع آوري اطلاعات آب و هوايي چندان متداول نش��ده است. علت 
اصلي اين مس��اله پرواز پهپادها در ارتفاع پايين اس��ت كه باعث مي ش��ود نتوان از آنها در 

صنعت هواشناسي استفاده كرد. 
شركتي به نام Earth Networks در تلاش براي تغيير اين وضعيت است و با اجراي 
برنامه يي موسوم به Sferic DroneFlight از شبكه يي از پهپادهاي محلي كه در ارتفاع 
كم پرواز مي كنند براي پيش بيني آب و هوا در نقاط مختلف كره زمين بهره خواهد گرفت. 
اين پهپادها مي توانند در ارتفاع ۳ تا ۱۲0 متري پرواز كنند و وضعيت آب و هوا را براي 
يك بازه زماني شش روزه و همين طور سرعت و جهت وزش باد را در اين روزها پيش بيني 
كنند. قرار است اين سيستم براي پيش بيني وضعيت آب و هوا در ۹0 كشور جهان به كار 
گرفته ش��ود. در قالب اين طرح از ۱0 هزار حسگر آب و هوايي و ۱۵00 حسگر تشخيص 
رعد و برق روي پهپادها استفاده خواهد شد. ارائه اين خدمات علاوه بر كمك به پيش بيني 
دقيق تر آب و هوا، براي مالكان خود پهپادها نيز مفيد است. بر اساس پيش بيني ها تا سال 
۲0۲۱ حدود ۱. ۶ ميليون پهپاد تجاري در آسمان به پرواز درخواهند آمد و لذا اطلاع از 
ش��رايط جوي محلي براي پرواز ايمن آنها ضروري اس��ت. تست شبكه پهپادي پيش بيني 
وضعي��ت آب و ه��وا و آزمايش ابزار ارتباطي آنها با يكديگر به زودي در دانش��گاه مريلند 

صورت مي گيرد تا دقت وصحت عملكرد آن بررسي شود. 

س�ي نت| طبق گزارش هاي منتشر شده، گوشي هوشمند آيفون ايكس اپل زماني كه 
به صورت بي سيم شارژ مي شود، به كاربر يك انيميشن سه  بعدي نمايش خواهد داد. 

بر اس��اس گزارش ها و خبرهاي منتش��ر شده مي دانيم كه گوش��ي جديد آيفون اولد 
OLED كه قرار اس��ت به زودي توسط اپل رونمايي شود، به قابليت شارژ بي سيم مجهز 
خواهد بود و حالا معلوم شده است كه اين گوشي هوشمند جديد هنگام اتصال به شارژر 

بي سيم خود، يك انيميشن سه  بعدي )3D( را به نمايش خواهد گذاشت. 
يك توس��عه  دهنده برزيلي به نام گويهرمر رمبو با بررس��ي نسخه  گلدن مستر اي  اواس 
۱۱، كشف و سپس اعلام كرده است كه گوشي هوشمند جديد آيفون علاوه  بر پشتيباني 
از قابليت شارژ بي سيم، در صورتي كه اين قابليت فعال باشد، يك انيميشن سه  بعدي به 
كاربر نمايش مي دهد. چيزي كه هنوز مش��خص نش��ده است آن است كه آيا گوشي هاي 
آيف��ون ۸ و آيف��ون ۸ پ��لاس هم كه همزمان با آيفون ايكس قرار اس��ت توس��ط اپل در 
رويدادي به زودي رونمايي و معرفي شوند هم از قابليت شارژ بي سيم و نمايش انيميشن 

سه بعدي بهره گيري مي كنند يا خير؟
بر اساس گزارش هايي كه پيش تر منتشر شده بود تمام مدل هاي آيفون در سال ۲0۱۷ 
از قابليت شارژ بي سيم پشتيباني خواهند كرد. البته به عنوان مثال يكي از اين گزارش ها 
ك��ه از جان��ب KGI بود، در ماه فوريه منتش��ر ش��ده و پس از آن ني��ز چندين بار اخبار 

متناقضي به گوش رسيده است. 

اپليكيشني براي ذخيره استوري هاي »اينستاگرام« نمايش انيميشن ۳بعدي هنگام شارژ شدنپيش بيني لحظه به لحظه آب و هوا با پهپاد

برنامه دريچهفراسو
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

توقف يكي از خطوط توليد پرايد 
در گروه خودروسازي سايپا

براي استقرار خطوط توليد محصولات جديد در شركت 
سايپا سيتروئن، گروه سايپا خط توليد پرايد 111 كه پيش 

از اين در سايت كاشان قرار داشته متوقف كرده است. 
خط توليد متوقف ش��ده يكي از خطوط توليد پرايد در 
گروه خودروسازي س��ايپا بوده و اين گروه خودروساز اقدام 
به متوقف نمودن نخس��تين خط توليد پرايد نموده اس��ت 
وليكن ساير خطوط توليد كارخانجات سايپا در حال توليد 
خودرو پرايد اس��ت كه طي برنام��ه زمان بندي اين خطوط 
توليد با ساير محصولات جديد جايگزين خواهد شد. گفتني 
است در راستاي سياست هاي دولت مبني بر اعمال مقررات 
جديد در صنعت خودرو، گروه خودروس��ازي سايپا پيش از 
اين آمادگي خود را براي خروج خانواده پرايد از چرخه توليد 
محصولات اعلام كرده بود و خبر »پايان توليد پرايد 111 در 
سايپا سيتروئن« براي آغاز استقرار خطوط توليد محصولات 

جديد شركت سايپا سيتروئن انتشار يافت. 

 امكان�ات س�فر دريايي در اربعين مهياس�ت-
آب�ادان| فرمان��ده مرزبان��ي و درياباني خوزس��تان گفت: 
كاروان هاي اربعين حس��يني چنانچه تمايل داشته باشند 
مي توانند از طريق مرز دريايي خرمش��هر عازم بصره شوند 

و از آنجا به عتبات عاليات عزيمت كنند. 
س��ردار س��رتيپ دوم عبدالله نظرپور افزود: س��فرهاي 
دريايي به مراتب ايمن تر از س��فرهاي زميني اس��ت و هيچ 

گونه معطلي در پايانه هاي مرزي دريايي وجود ندارد. 
فرمانده مرزباني و درياباني خوزس��تان با اشاره به اينكه 
براي جابه جايي كاروان هاي اربعين از كشتي هاي مسافري 
ايراني و عراقي اس��تفاده مي ش��ود، افزود: زائران در اولويت 

اعزام دريايي هستند. 
فاصله بندر خرمشهر تا بصره 18مايل دريايي است. دو 
مرز زميني چذابه و ش��لمچه و مرز دريايي خرمشهر براي 
سفركاروان هاي اربعين به عتبات عاليات تعريف شده است. 
 آغ�از كوچ عش�اير چهارمح�ال و بختياري به 
مناطق قشلاقي-ش�هركرد| مديركل امور عشاير استان 
گفت: بر اساس تقويم رسمي، كوچ عشاير از روز 20 شهريور 

آغاز شده است و تا 20 آبان  ادامه دارد. 
يحيي حسين پور افزود: عشاير چهارمحال و بختياري 
در زمان كوچ به مناطق قشلاقي از پنج ايل راه اصلي از 
جمله كوه س��فيد، تنگ فاله، تاراز، هزار چمه و دزپارت 
عبور مي كنند. وي با اشاره به وجود يك ميليون و 500 
هزار راس دام سبك مربوط به عشاير استان، افزود: نيمي 
از جمعيت 14 هزار و 657 خانواري عش��اير چهارمحال 
و بختياري برون كوچ و بقيه درون كوچ هستند. حسين 
پور گفت: مراكز بهداشت، هلال احمر و نيروي انتظامي 
علاوه بر ايجاد براي ايجاد امنيت، در حين كوچ به عشاير 

خدمات ارائه مي كنند. 
 آم�وزش و ممي�زي پروتكل CAP در س�طح 
منطقه 9 برگزار ش�د-تبريز| آموزش و مميزي پروتكل 
كم��ي نظام مديريت ايمني، بهداش��ت، محيط زيس��ت و 

كيفيت )CAP( در سطح منطقه 9 برگزار شد.
داودي نژاد مدير منطقه 9 با اعلام اين خبر افزود: فرآيند 
مميزي يكي از ابزارهاي توانمند مديريتي براي شناس��ايي 
خطاه��اي سيس��تمي از طريق پايش روش ه��اي كنترلي 
موجود و س��نجش نوع عملكرد سازماني است. اين فرآيند 
براي شناسايي و مديريت ريسك ها و پتانسيل هاي آسيب 
رسان در محيط كار است. امروزه ارزيابي و مديريت ريسك 
و خطر در سازمان ها امري ضروري و مهم محسوب مي شود. 
براي آنكه ريس��ك در هر سازماني كاسته ش��ود، قدم اول 
شناخت بيشتر نسبت به سيستم مورد مطالعه است. هر چه 

آگاهي بيشتر باشد، ريسك كمتر خواهد شد. 
به اي��ن منظور پيرو برگ��زاري آم��وزش مميزي نظام 
مديريت ايمني، بهداشت، محيط زيست و كيفيت بر اساس 
پروتكل بين الملل��ي CAP در منطق��ه 9 از تاريخ چهارم 
شهريور لغايت هشتم شهريور در مجتمع آموزشي محمود 
آباد، مميزي آن نيز از تاريخ يازدهم شهريور لغايت شانزدهم 

شهريور در سطح منطقه در حال انجام است. 
 ج�ذب 187ميليارد تومان اس�ناد خزانه و اوراق 
مش�اركت -ش�هركرد| رييس س��ازمان برنام��ه و بودجه 
چهارمح��ال و بختياري گفت: از مجموع 259 ميليارد تومان 
اس��ناد خزانه اس��لامي و اوراق مش��اركت اختصاص يافته به 
استان 187 ميليارد تومان جذب شده است. حبيب الله وفايي 
ديروز در جلسه يي درخصوص اداراتي كه هنوز اوراق را جذب 
نكرده اند يا داوطلب جذب هس��تند، اظهار داشت: از مجموع 
259 ميليارد تومان اس��ناد خزانه اس��لامي و اوراق مشاركت 
اختصاص يافته به استان 187 ميليارد تومان يعني معادل 72 
درصد جذب شده است. وي با اشاره به عدم جذب 55 ميليارد 
مرب��وط به پروژه انتقال آب ب��ن - بروجن، افزود: 72 ميليارد 

تومان از اوراق و اسناد خزانه همچنان جذب نشده است. 
 ۲8۳۵ م�ورد تخلف در بازرس�ي از واحدهاي 
صنفي قم-قم| رييس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان قم از كش��ف 28۳5 م��ورد تخلف در بازرس��ي از 
واحدهاي صنفي و غيرصنفي خبر داد و گفت: در اين رابطه 
2۳05 فق��ره پرونده براي واحدهاي متخلف تشكيل ش��ده 
است. احمد ذاكري اظهار داشت: در 4 ماهه اول سال جاري 
در مجموع 29 هزار و 912 مورد بازرسي از واحدهاي صنفي 

و غير صنفي در سطح بازار صورت گرفته است. 
رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم تصريح 
كرد: عم��ده اين تخلفات مربوط به نانوايي ها، لبنيات، عدم 
درج قيمت و عدم رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي است 
كه درمجموع ارزش پرونده هاي تشكيل شده ۳6 ميليارد و 
172 ميلي��ون و 140 هزار ريال ب��وده كه با تنظيم پرونده 

گزارش بازرسي به اداره كل تعزيرات ارجاع داده شد. 
 صادرات يك ميليون و700 هزار دلار كالا از گمرك 
مهاباد-مهاباد| ارزش كالاهاي صادراتي ازگمرك مهاباد درماه 
گذشته ازمرزيك ميليون دلارگذشت. رييس اداره گمرك اين 
شهرس��تان گفت: 4 هزار و۳00 تن كالا به ارزش يك ميليون 
و750 هزاردلارماه گذش��ته از گمرك مهاباد صادر شده است. 
احم��دي با بي��ان اينكه س��يمان، خ��وراك دام وطيوروفرش 
بيشترين كالاهاي صادراتي ازگمرك اين شهرستان بوده است 

افزود: اين كالاها بيشتربه كشور عراق صادر شده است. 

ويژه

اخبارشهرستانها

قزوين|
معاون اقتصادي استاندار قزوين گفت: 
براي تكميل گازرس��اني ب��ه مناطق طارم 
و الم��وت قزوين بي��ش از ۳00 ميليارد ريال 

تسهيلات بانكي اختصاص يافت. 
منوچهر حبيبي در گفت وگو با تس��نيم، درباره ايجاد زمينه هاي 
اش��تغال در استان قزوين اظهار داش��ت: استان قزوين از استان هاي 
صنعتي و داراي ظرفيت هاي بس��ياري در ايجاد اشتغال است، ولي 

چيزي كه در اين ميان مهم  است فعال سازي اين ظرفيت هاست. 
وي افزود: س��رمايه گذاري هاي دولتي به تنهاي��ي نمي تواند در اين 
زمينه اثرگذار باش��د بلكه بايد براس��اس قانون كارها را برون سپاري و 
بخ��ش خصوص��ي را وارد عمل ك��رده و با روي باز و گش��اده از بخش 
خصوصي استقبال كنيم. معاون امور اقتصادي استاندار قزوين گفت: در 
همين راستا اقدامات خوبي شكل گرفته، با بخش خصوصي رايزني هاي 
زيادي انجام شده اين در حالي است كه بايد اين ظرفيت ها و رايزني ها 
به نتيجه برسد تا اشتغال موردنظر در استان ايجاد شود. وي از پرداخت 
تسهيلات براي گازرساني به مناطق محروم قزوين توسط بانك سپه خبر 
داد و عنوان كرد: همچنين براي تكميل پروژه گازرساني به آوج، طارم 
و الموت نيز ۳00 ميليارد ريال تسهيلات بانكي اختصاص يافت. حبيبي 
از موافقت رييس بانك س��په براي پرداخت تس��هيلات جهت احداث 
يك مجتمع گردش��گري در آوج خبر داد. حبيبي همچنين با اشاره به 
توافق هاي انجام شده ميان استانداري قزوين و بانك سپه تصريح كرد: 
براساس اين تفاهمنامه مقرر شد بانك سپه 2۳ ميليون يورو تسهيلات 
ارزي براي تكميل و توسعه شركت ويتانا پرداخت كند كه با راه اندازي 

آن براي 2000 نفر به صورت مستقيم اشتغال ايجاد مي شود. 

اختصاص ۳0 ميليارد تومان براي 
گازرساني به طارم و الموت

مازندران|
مهدي عبوري در اح��كام جداگانه يي 
ش��هرداران مناط��ق و مديرعامل س��ازمان 

عمران را منصوب كرد.
در جلس��ه ش��وراي اداري اين نهاد مهدي عبوري ش��هردار ساري 
تغييرات مديريتي مجموعه شهرداري را در راستاي افزايش روح خدمتي 
و تقويت انگيزه نيروي انساني دانست و اظهار داشت: بايد از توانمندي 
همكاران در زمينه هاي مختلف و در راستاي رسيدن به اهداف عاليه و 
چشم انداز ترسيم شده آينده مجموعه شهرداري استفاده گردد.  عبوري 
به اقدامات س��ازمان عمران شهرداري در س��ال هاي اخير اشاره كرد و 
افزود: در دوران مديريت س��يدكمال آقاميري در اين سازمان، خدمات 
ش��اياني توسط اين مجموعه به ش��هروندان ارائه شده و تلاش وي در 
زمينه اشتغال آفريني و بهره برداري از پروژه هاي عمراني قابل تحسين 
اس��ت. شهردار ساري فعاليت هاي شهرداري هاي مناطق را قابل تقدير 
دانست و ادامه داد: با اتمام طرح مميزي بايد سياست گذاري جديدي 
آغاز ش��ود و ش��هرداران مناطق نيز در زمينه ايجاد درآمد پايدار بيش 
از گذش��ته اقدام كنند.  در ادامه اين جلسه شهردار ساري با قدرداني 
از خدمات بصيرت ش��هردار س��ابق منطقه يك، وي را به عنوان مشاور 
منصوب كرده و در احكام جداگانه يي، اميد ذاكري را به عنوان شهردار 
جديد منطقه يك، سيدكمال آقاميري را به سمت شهردار جديد منطقه 
دو، جابر ملكي را به عنوان شهردار جديد منطقه سه ساري و سيدحميد 
هاش��مي را به سمت مديرعامل جديد س��ازمان عمران منصوب كرد. 
شايان ذكر است در اين جلسه فرزانه معاون شهرسازي و امور مناطق، 
رش��يدي معاون فني عمراني و ش��هرداران جديد مناطق و مديرعامل 

جديد سازمان عمران به ارائه نظرات خود پرداختند. 

 افزايش روحيه خدمتي 
و درآمد پايدار و توسعه شهري

سيستان وبلوچستان|
استاندار سيستان وبلوچستان گفت: نياز 
است يك بسته مشخص اقتصادي با هدف 
ارتقاي روابط تجاري با همسايگان تدوين شود. 
به گزارش ايسنا، علي اوسط هاشمي در كارگروه توسعه صادرات 
غيرنفتي اس��تان درخصوص توس��عه روابط با كش��ورهاي همسايه 
خواستار تفويض اختيار به استان ها شد و تاكيد كرد: تفويض اختيار 
به اس��تان ها و خروج از تمركزگرايي تحول ج��دي را در نوع روابط 

استان هاي مرزي با كشورهاي همسايه ايجاد مي كند. 
هاش��مي با اش��اره به طرح پيشنهاد تبديل سيس��تان به بارانداز 
خش��كي تبادل كالا با محوريت بندر ش��هيد بهشتي چابهار به والي 
نيمروز گفت: محقق شدن اين خواسته مي تواند منفعت زيادي عايد 
مرزنشينان كند كه اين پيشنهاد توسط دولت افغانستان به تصويب 
رس��يد. اس��تاندار ادامه داد: بايد در چارچوب نياز ملي در صادرات و 
واردات كالا روابط مان با كشورهاي همسايه باتوجه به جمعيت و بازار 
قوي آنها ارتقا يابد. هاشمي بيان كرد: مثلث ايران، هند و افغانستان كه 
حاصل توافق بين روساي جمهور و نخست وزير هند بود، اقتضاي آن 
اتخاذ يك رويكرد متفاوت است. استاندار گفت: سازمان صنعت، معدن 
و تجارت پيش آهنگ اجرايي شدن مثلث ايران، هند و افغانستان است 
بنابراين پيش��نهاد مي كنم كه اس��تان هاي خراسان جنوبي، رضوي و 
سيستان وبلوچستان كه هر سه با هندوستان و افغانستان مرز مشترك 
دارند، با تدوين برنامه مشخص براي توسعه روابط تجاري، اجتماعي و 
فرهنگي برنامه ريزي كنند. وي تصريح كرد: كشور پاكستان با وجود 
تنگناها روحيه تجارت جهاني را در خود ايجاد كرده است؛ ديد بلند 

داشتن گام هاي بلندي را هم مي طلبد. 

تدوين بسته اقتصادي با هدف 
ارتقاي روابط تجاري با همسايگان

هرمزگان|
تاكس��يراني  س��ازمان  مديرعام��ل 
بندرعب��اس با بيان اينك��ه در حال حاضر 
۳ شركت تاكسي اينترنتي در اين شهر فعال 
اس��ت، گفت: ديگر ش��ركت هاي اينترنتي كه در اين زمينه در حال 
عضوگيري و فعاليت هستند، غيرقانوني بوده و حق پيگيري قانوني 

براي سازمان تاكسيراني با آنها محفوظ است. 
حسين اخلاقي در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه بايد از ظرفيت 
تكنولوژي و فناوري هاي روز در صنعت تاكسيراني بهره ببريم، تصريح 
كرد: بايد با برنامه ريزي و س��اماندهي مناسب به اين حوزه ورود كنيم 
زيرا نبايد از اين ظرفيت سوءاس��تفاده  ش��ده و باعث لطمه به فعالان 
اين حوزه ش��ويم. وي با اش��اره به اينكه استفاده از فضاي اينترنتي و 
نرم افزارهاي تلفن همراه در بخش سرويس دهي تاكسي نيز هم فرصت 
اس��ت و هم تهديد، اظهار كرد: اگ��ر با برنامه ريزي و كار اصولي پيش 
برويم به طور حتم به عنوان فرصت م��ورد ملاك قرار مي گيرد اما اگر 
بدون هيچ برنامه يي وارد آن شويم با تهديدهاي زيادي مواجه مي شويم. 
اخلاقي با بيان اينكه منعي براي فعاليت تاكس��ي هاي اينترنتي وجود 
ندارد، خاطرنش��ان كرد: بايد ساختاري نظام مند تعريف و براساس آن 
شركت هاي داوطلب نيز اقدام و در مسير و روال قانوني مجوزات لازم 
را كسب و سپس فعاليت كنند. عضو هيات مديره اتحاديه تاكسيراني 
كش��ور با اش��اره به اينكه تمام رانندگان مورداستفاده در شركت هاي 
تاكس��ي اينترنتي مجاز با تش��كيل پرونده و طي مراحل قانوني احراز 
صلاحيت در سازمان تاكسيراني مجوز فعاليت يافته اند، عنوان كرد: اين 
در حالي است كه شركت هاي تاكسي اينترنتي غيرمجاز اساسا اقدامي 
در اين زمينه نداشته و مراحل قانوني در اين زمينه را هم طي نكرده اند. 

چالش هاي فعاليت تاكسي  
اينترنتي در بندرعباس

معاون اول رييس جمهور در نخستين جلسه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي تاكيد كرد

اولويت بندي پروژه ها و برنامه هاي اقتصادي
اراده دولت و ستاد بر اجراي برنامه هاي اقتصاد مقاومتي است

»تعادل« از آخرين آمار پوشش و سهم اپراتورهاي تلفن همراه از باند پهن سيار گزارش مي دهد 

4G 3 وG برتري همراه اول در پوشش و سهم بازار
يكي از گام هاي بزرگ وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات دولت 
يازدهم، بهبود وضعيت پوش��ش باند پهن س��يار و ارتقاي باند پهن 
س��يار به تكنولوژي هاي به روز و حمايت از اپراتورهاي تلفن همراه با 
برداشتن انحصار در بخش دسترسي نسل سوم و چهارم سيار بود كه 
باعث ش��د تا نسل سوم در ايران به صورت گسترده پياده سازي و در 
اختيار مشتركان قرار گيرد. همچنين شبكه 4G سيار از سال 1۳9۳ 
به بهره برداري رسيد كه باعث شد تا تغيير بسيار بزرگي در شبكه و 

سرعت اتصال براي كاربران ايجاد شود. 
بر اساس اطلاعات منتشر شده از سوي وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، در ابتداي دولت يازدهم تنها 94۳ س��ايت نس��ل س��وم و 
چهارم تلفن همراه وجود داشت كه تا پايان خرداد ماه 96 اين ميزان 
به بيش از 4۳هزار و 500 سايت نسل ۳ و 4 تلفن همراه افزايش پيدا 
كرده است. اين اطلاعات بيان مي كند كه شبكه 3G در ابتداي دولت 
يازدهم با پوش��ش جمعيتي 42درصد داراي ضريب نفوذ 8/0درصد 
بوده اس��ت اما ت��ا پايان خرداد 96 اين ميزان به پوش��ش جمعيتي 

6۳.۳درص��د و ضريب نفوذ 2/4۳درصد ارتقا يافته اس��ت. همچنين 
شبكه 4G نيز كه در ابتداي دولت يازدهم وجود نداشت، با همت و 
تلاش اپراتورهاي اول و دوم تلفن همراه تا پايان خرداد ماه 1۳96 در 
69۳ ش��هر پياده سازي شد و به پوشش جمعيتي ۳4.4درصد با 6.4 

ميليون مشترك يعني ضريب نفوذ 8درصد رسيده است. 
در همي��ن خصوص تا پايان خردادم��اه 96، اپراتور همراه اول در 
ميزان مناطق تحت پوش��ش و س��هم بازار مشتركان باند پهن سيار 

3G و 4G برتري داشته است. 
 تعداد ش��هرهاي تحت پوشش نسل سوم تلفن همراه )3G( به 

تفكيك اپراتورهاي تلفن همراه تا پايان خرداد ماه 96: 
همراه اول: پوش��ش 1057 ش��هر )94 درص��د از مناطق تحت 

پوشش اينترنت نسل سوم( 
ايرانسل: پوشش 894 شهر

رايتل: پوشش 491 شهر
تعداد شهرهاي تحت پوشش نسل چهارم تلفن همراه )4G( به 

تفكيك اپراتورهاي تلفن همراه تا پايان خرداد ماه 96: 
همراه اول: پوشش 69۳ شهر

ايرانسل: پوشش 598 شهر
رايتل: پوشش ندارد

تعداد مشتركان باند پهن سيار به تفكيك اپراتورهاي تلفن همراه 
تا پايان خرداد ماه 96: 

 4G 3 وG هم��راه اول: 2۳.6ميليون مش��ترك باند پهن س��يار
)برتري ميزان مشترك نسل سوم و نسل چهارم( 

4G 3 وG ايرانسل: 15.8ميليون مشترك باند پهن سيار
4G 3 وG رايتل: 1.7ميليون مشترك باند پهن سيار

سهم بازار مشتركان باند پهن سيار تا پايان خردادماه 96 به شرح 
زير است: 

همراه اول: %57.4
ايرانسل: %۳8.6

رايتل: %4

در نهايت با توجه به آمارهاي رس��مي منتش��ر ش��ده از سوي 
وزارت ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات تا پاي��ان خردادماه 1۳96، 
بايد گفت كه همراه اول، اپراتور اول ايران داراي بيش��ترين ميزان 
مشترك اينترنت باند پهن سيار )اينترنت تلفن همراه( و بيشترين 
ميزان پوشش اينترنت نسل سوم و نسل چهارم به ترتيب با 1057 

و 69۳ شهر تحت پوشش است. 

گروه بنگاه ها|
نخستين جلسه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي در 
دولت دوازدهم ديروز به رياست معاون اول رييس جمهور 
در حالي برگزار شد كه دولت دوازدهم تلاش مي كند 
تا به حجم انبوه مطالبات اقتصادي و معيش��تي مردم 
در بخش ه��اي مختل��ف پاس��خ ده��د. مطالباتي كه 
رييس جمه��وري در ايام انتخابات رياس��ت جمهوري 
دوازدهم، وعده تحقق آنها را در حوزه هايي چون پايان 
بخشيدن به فقر مطلق، اشتغال زايي 950هزارتايي در 
هر سال، بهبود محيط هاي كسب و كار، مبارزه با فساد 
و... داد و بدنه اجرايي كابينه را مامور به زمينه س��ازي 

براي تحقق آنها كرد. 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي به عنوان نهاد محوري 
برنامه ريزي ه��اي اقتصادي كلان در راس��تاي تحقق 
اي��ن مطالب��ات تلاش مي كن��د تا از طري��ق افزايش 
هماهنگي ها، س��كان س��اختار اقتصادي كشور را در 

مسير تحقق اهداف هدايت كند. 
اسحاق جهانگيري بر اساس اين رويكرد با اشاره به 
آغاز به كار و اس��تقرار دولت دوازدهم بر لزوم بازنگري 
و ارزيابي عملكرد ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي در 
دولت يازدهم تاكيد كرد و گفت: اراده دولت و ستاد بر 
اجراي برنامه هاي اقتصاد مقاومتي است در عين حال 
لازم است، دبيرخانه ستاد نسبت به گذشته فعال تر و 
مجهز تر باشد و همه دستگاه هاي اجرايي نيز عملكرد 
خ��ود را در قبال اجراي برنامه ه��اي اقتصاد مقاومتي 

مورد بازنگري و آسيب شناسي قرار دهند. 
مع��اون اول رييس جمهور با اش��اره ب��ه ضرورت 
اولويت بندي پروژه ه��ا و برنامه ه��اي اجرايي اقتصاد 
مقاومتي براي س��ال 96 اظهار داش��ت: اگر پروژه ها و 
برنامه هاي اولويت دار س��ال 96 به درستي اجرا شود، 
اهداف مورد انتظار در اقتصاد كشور محقق خواهد شد 
و شاهد رشد اقتصادي، توسعه صادرات، اشتغال زايي، 

افزايش توليد و بهبود زندگي مردم خواهيم بود. 

  ضمانت اجرايي پروژه ها
رييس س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي تصريح 
ك��رد: البته بايد با به كارگي��ري راهكارها و روش هاي 
كارآمد از ضمانت اجرايي برنامه ها و تصميمات ستاد 
فرماندهي اقتص��اد مقاومتي اطمينان حاصل كنيم و 
روند كارها را به طور مس��تمر مورد ارزيابي قرار دهيم 
و پيگيري ها و نظارت ها به گونه يي باشد كه از اجراي 

برنامه ها مطمئن باشيم. جهانگيري با يادآوري اينكه 
براي پيگيري و نظارت بر اج��راي برنامه هاي اقتصاد 
مقاومتي ساز و كاري چند لايه پيش بيني شده است، 
افزود: گزارش هاي ميداني، حضور هيات س��ه نفره در 
مح��ل اجراي برنامه ها ب��راي ارزيابي عملكرد، حضور 
اعضاي دولت در اس��تان ها، گزارش ماهانه استانداران 
و نظارت از طريق س��امانه نظارتي دبيرخانه از جمله 
ساز و كارها و روش هاي پيگيري و نظارت هستند اما 
با اين وجود به نظر مي رس��د بايد ساز و كارهايي كه 
براي نظارت و پيگيري برنامه ها در نظر گرفته ش��ده 

را كارآمد تر كنيم. 
معاون اول رييس جمهور همچنين با اشاره به ديدار 
اخير اعضاي هيات دولت با مقام معظم رهبري و اعلام 
دغدغه هاي ايشان نسبت به اجراي برنامه هاي اقتصاد 
مقاومتي خاطرنشان كرد: برداشت ما از سخنان رهبر 
معظم انقلاب در اين ديدار اين بود كه ايش��ان از نحوه 
اتخاذ تصميمات و تدوين برنامه هاي ستاد رضايت دارند 

و در عي��ن حال بر تس��ريع در روند اجراي برنامه هاي 
اقتصاد مقاومتي به شكل مناسب تر نيز تاكيد داشتند. 
وي بر ضرورت آسيب شناس��ي و كش��ف دلايل عدم 
اج��راي كامل برخي تصميم��ات و برنامه هاي اقتصاد 
مقاومتي در بعضي دستگاه ها تاكيد كرد و گفت: عدم 
برخورداري س��تاد از اختيارات كاف��ي، نبود اراده قوي 
در برخي دستگاه هاي اجرايي، محدوديت هاي مالي و 
مديريتي و دلايل ديگر از اين دست مي تواند به عنوان 
عوامل موثر در عدم اجراي برنامه هاي اقتصاد مقاومتي 
مطابق انتظارات باشد كه لازم است اين موضوع مورد 
بررس��ي و آسيب شناس��ي دقيق و جدي قرار گيرد و 

راهكارهاي حل اين مسائل تدوين شود. 

 مقاوم سازي اقتصاد در برابر تكانه هاي بيروني
جهانگيري سياس��ت هاي كل��ي اقتصاد مقاومتي 
را فرصت��ي مغتن��م ب��راي دولت به عنوان مس��وول 
اصلي اقتصاد كش��ور برشمرد و اظهار داشت: اقتصاد 

مقاومتي به جهت آنكه از پشتوانه حمايت هاي مقام 
معظم رهبري و نيز اجم��اع صاحب نظران اقتصادي 
برخ��وردار اس��ت، فرصتي مغتنم براي دولت اس��ت 
تا بتواند به اهداف مهمي مثل مقاوم س��ازي اقتصاد 
كش��ور در براب��ر تكانه هاي بيروني، پاس��خگويي به 
مطالب��ات مردم و عمل ب��ه وعده هاي رييس جمهور 

محترم به مردم دست پيدا كند. 
مع��اون اول رييس جمه��ور ب��ا تاكيد ب��ر اينكه 
تصميمات س��تاد بايد نافذ الكلمه باشد، گفت: البته 
منظ��ور از نافذ الكلمه بودن آن نيس��ت كه به دنبال 
سس��ت كردن قوانين كشور هستيم، چرا كه يكي از 
نمادهاي كمك به امنيت س��رمايه گذاري در كشور 
حاكمي��ت قانون در همه امور اس��ت و دولت نيز بر 

حاكميت قانون در همه عرصه ها باور عميق دارد. 
وي از دبيرخان��ه س��تاد و دس��تگاه هاي اجرايي 
خواست ضمن آسيب شناسي عملكرد اجراي اقتصاد 
مقاومت��ي در س��ال 95، گ��زارش دقيق��ي از ميزان 

پيش��رفت و اج��راي برنامه هاي اولوي��ت دار اقتصاد 
مقاومتي در سال 96 تدوين كنند و دلايل عدم اجرا 
و موانع احتمالي آن را نيز احصا و براي تصميم گيري 

به ستاد ارائه كنند. 
جهانگيري همچنين از دبيرخانه س��تاد خواست 
در نح��وه و س��از و كارهاي گزارش گي��ري و نظارت 
بر عملك��رد دس��تگاه هاي اجرايي بازنگ��ري كند و 
گزارش هاي��ي كه به س��تاد ارائه مي ش��ود به صورت 
عملياتي، ش��فاف و روشن باشد و دلايل عدم اجرا و 

عدم توفيق برخي از برنامه ها را مشخص كند. 

 بررسي و بازنگري پروژه ها
در اين جلس��ه كه وزراي امور اقتصادي و دارايي، 
راه و شهرس��ازي، تعاون، كار و رفاه اجتماعي، دفاع 
و پش��تيباني نيروهاي مسلح، نفت، فرهنگ و ارشاد 
اس��لامي، صنعت، معدن و تجارت، جهاد كشاورزي، 
ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات، سرپرس��ت وزارت 
نيرو، روس��اي س��ازمان هاي برنامه و بودجه كشور، 
اداري و اس��تخدامي، ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري، معاون علمي و فناوري رييس جمهور، 
 ريي��س كل بانك مركزي، دس��تيار وي��ژه اقتصادي 
رييس جمهور و رييس هيات عامل صندوق توس��عه 
ملي نيز حضور داشتند، عملكرد دستگاه هاي اجرايي 
در اجراي پروژه ه��اي اولويت دار اقتصاد مقاومتي در 
س��ال 96 مورد بحث و بررسي قرار گرفت و نماينده 
دبيرخانه س��تاد گزارش��ي از عملكرد دس��تگاه هاي 

اجرايي را تا مردادماه سال جاري ارائه كرد. 
در اين جلس��ه اعضاي س��تاد هر ي��ك نظرات و 
ديدگاه ه��اي خ��ود را در خصوص دلاي��ل و موانع و 
مش��كلات فراروي اجراي برخ��ي برنامه هاي اقتصاد 
مقاومتي ارائه كردند و برخورداري از اختيارات لازم، 
ايج��اد نظام پيگيري و نظارت دقي��ق و بازنگري در 
روند و شيوه هاي گزارش گيري ها را از جمله الزامات 
اجراي ه��ر چه بهت��ر برنامه هاي اقتص��اد مقاومتي 

برشمردند. 
در پايان اين جلس��ه قرار ش��د كه دس��تگاه هاي 
اجرايي عملكرد س��ال گذش��ته خود را مورد بررسي 
و بازنگري و آسيب شناسي قرار دهند و با هماهنگي 
دبيرخانه ستاد، پيشنهاداتي براي هر چه بهتر شدن 
روند اج��راي برنامه هاي اقتصاد مقاومتي و س��رعت 

بخشيدن به تحقق اين برنامه ها تدوين كنند. 
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 تعادل | كولبران دوباره س��وژه رس��انه ها و البته شبكه هاي 
اجتماعي شده اند. برخي اهالي سردشت، ربط، بانه و... در نقاط 
مرزي ش��مال غرب كشور مي گويند هر هفته حداقل يك كولبر 
در مسير كولبري جانش را از دست مي دهد؛ كولبراني كه براي 
س��ي تا پنجاه هزار توم��ان باري چند ده كيلوي��ي را به دوش 
مي كش��ند و هر هفته هم بيشتر از دو يا سه بار نمي توانند اين 

كار را بكنند. 
بعد از آنكه زمس��تان س��ال گذش��ته موضوع بيمه كولبران 
مطرح ش��د و قرار ش��د در مرحله اول نزديك به دو هزار كولبر 
بيمه ش��وند، ح��الا چند روز پ��س از مرگ 2 كولب��ر بانه يي با 
ش��ليك ماموران، نمايندگان مجلس دوبار ه پيگير س��اماندهي 
كولبران شده اند. گرچه هنوز طرح بيمه كولبران به مرحله اجرا 
نرس��يده است.  نماينده نقده و اش��نويه در مجلس گفت: نبود 
توس��عه مناطق م��رزي، توزيع ناعادلانه ق��درت و ثروت و نگاه 
حرفه يي به مرزها علت اصلي مشكل كولبران است. عبدالكريم 

حس��ين زاده درباره آخرين وضعيت طرح س��اماندهي كولبران، 
گفت: طرح س��اماندهي كولبران ب��ه مركز پژوهش هاي مجلس 
ارائه و در دستور كار مطالعاتي اين مركز قرار گرفته است. البته 
بيم��ه كولبران در مجلس تصويب ش��ده اما بيمه كولبران پاك 
كردن صورت مساله است زيرا اين گروه از افراد نيازمند اقدامات 

اساسي تر هستند. 
 نماينده نقده و اش��نويه در مجلس ش��وراي اسلامي، اظهار 
كرد: كولبري بايد جمع و همه اين افراد صاحب ش��غلي رسمي 
ش��وند، متاس��فانه بي توجهي به اين قشر س��بب تكرار اتفاقاتي 

چون كشته شدن دو كولبر در مرز بانه شده است. 
او ب��ا تاكي��د ب��ر اينكه عدم توس��عه مناطق م��رزي، توزيع 
ناعادلان��ه قدرت و ث��روت و عدم نگاه حرفه ي��ي به مرزها علت 
اصلي مش��كلات كولبران است، به خانه ملت گفت: در حقيقت 
بايد نگاه درآمدزايانه به مرزها داش��ت زي��را منابع درآمدي به 

تامين امنيت مناطق مرزي و كولبرها كمك كند. 
 حسين زاده يادآور شد: در طرح ساماندهي مذكور، كولبران 
به ش��كل تعاوني شناخته شده به نوعي كه درصدي از ترانزيت 
مرزي و گمركات و تس��هيلات به آنها س��پرده ش��ود تا بتوانند 
خ��ودرو تهيه كنن��د و باربري ها را به وس��يله ترانزيت ها انجام 
دهند، لذا منابع درآمدي هم عايد خودش��ان ش��ود منتهي اين 
طرح هنوز در مراحل اوليه است. عضو كميسيون عمران مجلس 
شوراي اس��لامي، اظهار كرد: كشته شدن دو كولبر در مرز بانه 
ني��ز نش��ان داد، يكي از مس��ائل مهم پرداختن ب��ه موضوعات 
كولبران اس��ت ل��ذا با جديت ط��رح را دنبال خواهي��م كرد تا 

وضعيت اين افراد تعيين تكليف شود. 
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  بيماري هاي قلبى عروقى 
نخستين علت مرگ و مير

س��خنگوي وزارت بهداشت با اش��اره به اينكه در سال 94 
ح��دود ٣2٧ ه��زار و ٥2٥ نفر در كش��ور ف��وت كردند، گفت: 
نخستين علت مرگ ومير در كشور، بيمارى هاي قلبى عروقى، 
دومين علت س��رطان و س��ومين علت را تصادفات تش��كيل 
مي دهد، يعني س��الانه ٦٧ هزار نفر در اثر سكته قلبى، ٣٣ هزار 
نفر س��كته حاد مغزى، ٧هزار بر اثر س��رطان و ١٥ هزار نفر بر 
اثر تصادفات جان خود را از دس��ت داده اند.  ايرج حريرچي با 
بيان اينكه طبق آخرين سرشماري، جمعيت كشور ٧9 ميليون 
و 92٦ هزار نفر اس��ت كه ٧4 درصد در ش��هرها و 2٦ درصد در 
روس��تاها زندگى مى كنند، ادامه داد: طب��ق آمار 24 ميليون 
و ١8٥ ه��زار خان��وار داريم كه از اين خانواره��ا 8 و نيم درصد 
خانواره��اي تك نفره، 20 درصد دونفره و 28 درصد س��ه نفره 
هستند.  به گفته او، هرم سني جمعيتي در كشور تغيير كرده 
اس��ت: درحال حاضر شايع ترين س��ن، ٣0 تا ٣4 سالگي و 20 
تا 29 س��الگي اس��ت و به عبارت ديگر تركيب سني جمعيت 
ايران كه 4٥ درصد آن در س��ال ١٣٦٥ زير ١4 سال بودند، به 
24 درصد زير ١4 س��ال رس��يده است و اكنون جمعيت ٣0 تا 
٦4 سال از 2٥ درصد به 4٥ درصد رسيده و جمعيت بالاي ٦٥ 
س��ال از ٣.١ درصد به ٦.١ درصد رسيده است، يعني جمعيت 
سالمندان دوبرابر شده است. سخنگوي وزارت بهداشت اظهار 
كرد: در 40 س��ال گذش��ته اميد به زندگي رشد زيادي داشته 
است، بطوري كه اميدبه زندگي به ٧4.٦ سال و اميدبه زندگي 
س��الم )بدون بيماري( نيز در س��ال 9٥ به ٦4.8 سال رسيده 

است. 

  احتمال پرداخت مطالبات 
فرهنگيان و سرانه مدارس

وزير آموزش و پرورش گفت: اگر مشكلي براي خزانه ايجاد 
نش��ود تا آغاز سال تحصيلي بخش��ي از مطالبات و بخشي از 
س��رانه مدارس پرداخت مي شود.  محمد بطحايي درباره واريز 
سرانه مدارس، اظهار كرد: تلاش مي كنيم تا آغاز سال تحصيلي 
مبالغي را تهيه كنيم تا بخش��ي از مطالبات و بخشي از سرانه 
م��دارس را پرداخت كنيم.  او افزود: اگر مش��كلي براي خزانه 
ايجاد نشود و پرداخت ها را تامين كند با سازمان برنامه و بودجه 
به توافق رسيده ايم تا بخشي از مطالبات را پرداخت كنيم.  وزير 
آموزش و پرورش در ادامه به مهر گفت: زمان پرداخت س��رانه 
مدارس و مطالبات فرهنگيان دست خزانه است. بطحايي اظهار 
كرد: به محض اينكه از خزانه دريافتي داشته باشيم، مي توانيم 
بخشي از مطالبات و س��رانه را پرداخت كنيم.  در اين سال ها 
يكي از مش��كلات مدارس پرداخت نشدن س��رانه بوده است . 
به طوري كه بس��ياري از مدارس به دليل دريافت نكردن سرانه 
از وزارت آموزش و پرورش مجبور به دريافت وجه از خانواده ها 
براي اداره مدارس ش��ده اند. همچنين يكي ديگر از مشكلات 
فرهنگيان عدم پرداخت به موقع مطالبات همچون حق الزحمه 
امتحانات و حق التدريس است كه ماه ها به تعويق مي افتد. تمام 

اين موارد به تامين خزانه دولت گره خورده است. 

   650ميليارد تومان
درآمد كميته امداد در 5 ماه 

مديركل شبكه هاي مردمي و مراكز نيكوكاري كميته امداد 
از درآمد ٦٥0 ميليارد توماني كميته امداد در ٥ماهه نخس��ت 
سال جاري خبر داد.  بهمن دستاري گفت: از ابتداي سال 9٦ 
تاكنون قريب به ٦٥0 ميليارد تومان مشاركت هاي مردمي در 
كميته امداد جذب شده است كه در مقايسه با ٥ ماهه نخست 
س��ال 9٥ رش��د 48 درصدي داش��ته ايم.  او توضيح داد: ٣١2 
ميلياردتومان درآمد نقدي، ١١١ميليارد تومان به صورت كالا، 
١٥٥ميليارد تومان به صورت مس��تقيم و ٧2 ميليارد تومان از 
طريق مراكز نيكوكاري به نيازمندان تحت پوشش كميته امداد 
كمك شده است. مديركل شبكه هاي مردمي و مراكز نيكوكاري 
كميته ام��داد ادامه داد: به عبارت ديگ��ر از اين ٦٥0 ميليارد 
تومان ١28 ميليارد تومان صدقات، ١٧٥ ميليارد تومان زكات، 
١٥2 ميلي��ارد تومان اكرام ايتام و محس��نين و ١9٥ ميليارد 
تومان از طريق سبدهاي پنجگانه نيازهاي اساسي خانواده رقم 
مشاركت هاي مردمي براي رفع نيازهاي محرومان و نيازمندان 
بوده اس��ت.  دستاري ادامه داد: در س��ال جاري مشاركت هر 
چه بيشتر با موسسات خيريه جهت هم افزايي در رفع نيازهاي 
محرومان و نيازمندان را در دستور كار خود داريم. اين در حالي 
اس��ت كه اكثر مددجويان تحت پوش��ش كميته امداد توسط 

موسسات خيريه هم حمايت مي شوند. 

   بيمه خدمات توانبخشي
پشت ديوار ورشكستگي بيمه ها 

س��ازمان هاي بيمه گ��ر باتوج��ه ب��ه اجراي ط��رح تحول 
س��لامت و افزايش مطالبات مراكز درمان��ي و داروخانه ها، در 
آس��تانه ورشكس��تگي قرار دارد و عضو كميسيون بهداشت و 
درمان مجلس معتقد اس��ت: وضعيت مالي بيمه ها سبب شده 
خدمات توانبخش��ي تحت پوش��ش بيمه قرار نگيرند و در اين 
شرايط وزارت  بهداشت تنها مي تواند راهنماي باليني خدمات 
را تدوي��ن و اب��لاغ كند.  محمدنعيم اميني ف��رد درمورد بيمه 
خدمات توانبخشي، گفت: خدمات توانبخشي نياز جامعه است 
زيرا بخش��ي از مشكلات مردم در اين حوزه را مرتفع مي سازد 
ام��ا وزارت بهداش��ت و درمان بايد بر اس��اس راهنماي باليني 
وضعيت را براي بيمه ش��دگان مش��خص كند. او به خانه ملت 
گفت: پس از تعيين بيمه ش��دگان ش��وراي عالي بيمه در اين 
ارتباط تصميم گيري مي كند، در حقيقت وزارت بهداشت راسا 
نمي تواند در حوزه بيمه خدمات توانبخشي نقش آفريني كند. 
در واقع وزارت بهداشت و درمان تنها مي تواند راهنماي باليني 

متناسب با خدمات توانبخشي را تدوين و ابلاغ كند. 
نعيمي فرد با بيان اينكه شوراي عالي بيمه نقش موثرتري در 
بيمه خدمات توانبخشي خواهد داشت، افزود: متاسفانه تركيب 
شوراي عالي بيمه هم به نحوي است كه سازمان هاي بيمه گر 
غلبه دارند، لذا وزارت بهداشت و درمان نقش كم رنگ تري دارد. 
اميني فرد معتقد است: از سوي ديگر بيمه خدمات توانبخشي 
جزو شؤونات قانونگذاري نيست بلكه به توليت وزارت بهداشت 
و درمان مرتبط است لذا نيازي به ورود مجلس شوراي اسلامي 
نيس��ت. با اين حال مجلس در ص��ورت نياز با همراهي وزارت 
بهداش��ت و درمان مي تواند به بيمه خدمات توانبخش��ي ورود 
پيدا كند.  عضو كميس��يون بهداشت و درمان مجلس شوراي 
اسلامي، يادآور شد: متاسفانه هم اكنون اكثر صندوق هاي بيمه 
در مرز ورشكس��تگي هس��تند، لذا انجام تكاليف بسيار بدون 
تامين منابع منجر به بدهي بيش��تر بيمه ها خواهد شد، با اين 
حال بايد تصميم منطقي و عاقلانه در اين خصوص اتخاذ گردد. 
پي��ش از اين اتابك وثوقي عضو كميته توانبخش��ي وزارت 
بهداش��ت، گفته بود: برنامه جامع ملي اوتيسم بعد از مدت ها 
انتظ��ار به تصويب رس��يد اما اي��ن برنامه   ملي نيز نتوانس��ت 
علاقه يي در شوراي عالي بيمه، سازمان مديريت و برنامه ريزي 
و همچنين مجلس ش��وراي اسلامي براي بيمه كردن خدمات 

توانبخشي ايجاد كند و اين طلسم كهنه را بشكند. 

اخبار

پيشنهاد تشكيل سازمان رفاه اجتماعي از جانب وزير بهداشت پيش از انتخابات 96 مطرح شد

سوداي رفاه با سازمان رفاه
 گروه اقتصاد اجتماعي|

قاضي زاده هاش��مي يك ش��نبه اي��ن هفته، در 
بازدي��د از خانه بيماران  اي ب��ي  )بيماري پروانه يي( 
گفت: اگر يك س��ازمان رفاه اجتماعي موثر داشتيم 

شايد امروز دل مان غصه دار نبود. 
او اين گونه بر پيشنهاد پيشين خود كه فروردين 
ماه امس��ال و در دي��دار با نماين��دگان انجمن ها و 
س��ازمان هاي مردم نهاد از ارائه به رييس جمهوري 
خبر داده بود، تاكيد كرد و پاي فشرد. وزير بهداشت 
در آن ديدار نوروزي گفته بود: با توجه به فرمايشات 
رهبري، به رييس جمهوري پيش��نهاد تشكيل يك 
سازمان رفاه اجتماعي را دادم كه اقدامي براي حل 

گرفتاري هاي رفاهي و اجتماعي مردم باشد. 

 آغاز ماجرا
قاضي زاده هاش��مي البته نخس��تين بار، در پاييز 
س��ال گذش��ته، پيشنهاد تش��كيل »س��ازمان رفاه 
اجتماعي« را پيش كش��يده بود. علاقه بسيار وزير 
بهداش��ت براي ورود به موضوعات ديگر حوزه رفاه، 
موجب ش��د او، آذرماه پارس��ال، با وجود مخالفت 
با ط��رح مجلس ب��راي ادغ��ام دو وزارتخانه رفاه و 
بهداشت، پيشنهاد تشكيل اين سازمان را ارائه كند. 
داستان ورود وزير بهداشت به موضوع هاي ديگر 
حوزه رفاه اجتماعي، به اندكي پيش تر بازمي گردد؛ 
ب��ه آغ��از انباش��ته ش��دن بدهي ه��اي بيمه ه��اي 
زيرمجموع��ه وزارت رفاه و ش��عله ور ش��دن آتش 
اختلاف مي��ان دو وزارتخانه. تنش ها و اختلاف هاي 
مي��ان دو وزارتخانه، از خردادم��اه 94، يعني زماني 
كه بدهي بيمه ها به نظام س��لامت به رقم ٧.٥  هزار  

ميليارد تومان رسيد، آغاز شد. 
گرچ��ه قانون ه��اي بالادس��تي تكلي��ف قانوني 
تجميع بيمه هاي پايه درماني را برعهده وزارت رفاه 
گذاشته بودند، اما اين اتفاق تا آن زمان و همچنين 
تاكنون، رخ نداده اس��ت. وزي��ر رفاه هم آن زمان با 
پذي��رش تكليف وزارتخانه اش براي تجميع بيمه ها، 
گفت: »س��اختارها براي ادغام هماهنگ نيستند.« 
همين موضوع، آن زمان بهانه يي ش��د براي وزارت 
بهداش��ت، تا موضوع انتقال مناب��ع مالي بيمه ها را 
به زيرمجموعه خود، با وجود تناقض اين خواس��ت 
با سياس��ت هاي كلي حوزه سلامت، ابلاغي رهبري، 

پي بگيرد. 
زمزمه ه��اي درخواس��ت وزارت بهداش��ت براي 
منابع مالي بيمه هاي اجتماعي به زيرمجموعه خود 
كه ش��نيده شد، سه س��ال و نيم پس از آغاز طرح 
تحول نظام سلامت، تنش ميان دو وزارتخانه شريك 
در طرح، آغاز ش��د و پس از آن، قاضي زاده  هاشمي 
در هر فرصتي كه به دست آورد، چه مستقيم و چه 
غيرمستقيم سياس��ت هاي رفاهي وزارتخانه شريك 
را، ن��ه تنها در حوزه س��لامت، كه در ديگر حوزه ها 

هم، به ب��اد انتقاد گرفت. آن انتقادها، در نهايت در 
پيشنهاد جدا ش��دن نهادهاي رفاهي وزارت رفاه و 

تشكيل سازمان رفاه اجتماعي متبلور شد. 

 حيف رفاه
آبان ماه پارسال، جلسه كميسيون تلفيق برنامه 
شش��م توس��عه مجلس براي راي گي��ري در مورد 
پيش��نهاد كميس��يون بهداش��ت مجلس پيرامون 
تجميع بيمه ها، به درخواس��ت وزير بهداش��ت، برپا 
ش��د. در آن جلسه بخت با هاش��مي يار نشد و اين 
قان��ون ب��ا ١9راي مخالف در براب��ر ١8 راي موافق 
و تلفيق بر اس��اس اصل تفكي��ك توليت از تدارك 
و خري��د خدم��ت، رد ش��د. پ��س از آن، برخي از 
نمايندگان پيش��نهادي را پيش كشيدند كه از قضا 
يك بار در مجلس هفتم به راي گذاش��ته ش��ده بود 
و ي��ك فوريتش هم تصويب ش��ده بود. هر چند آن 
پيشنهاد س��رانجامي نيافت، اما نمايندگان مجلس، 
آذرماه پارس��ال، در آخرين جلسه كميسيون تلفيق 
برنامه شش��م، پيش��نهاد ادغام دو وزارتخانه رفاه و 
بهداش��ت و تش��كيل وزارتخانه ي��ي با ن��ام وزارت 

»سلامت و رفاه« را مطرح كردند. 
ه��ر چند اين ط��رح در ميان خ��ود نمايندگان 
مجل��س هم اقبالي نيافت و وقت��ي مخالفت وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي و سازمان برنامه و بودجه 
بر آن افزوده شد، به س��رعت رد شد. اين پيشنهاد 

ام��ا با واكنش تند وزير بهداش��ت هم مواجه ش��د؛ 
چه اينكه ش��رط نمايندگان حامي طرح براي ادغام 
تمامي بخش هاي رفاه��ي وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي، از جمله بيمه هاي درماني و بازنشستگي 
و س��ازمان بهزيستي در وزارت بهداشت، جدا شدن 
آموزش پزش��كي از اي��ن وزارتخان��ه و الحاقش به 
وزارت علوم بود. اين موضوع، نقطه فصل قاضي زاده 
هاش��مي و ياران او در كميسيون بهداشت مجلس، 
با حاميان اين طرح بود. او آن زمان اين پيشنهاد را 
»انحرافي« خواند و گفت: ما با جدا ش��دن آموزش 
پزش��كي از وزارت بهداش��ت مخالف هس��تيم. اين 
موضوع جزو جدا نش��دني وزارت بهداش��ت است و 
در سياست هاي كلي ابلاغي از سوي رهبري هم به 

آن اشاره شده است. 
قاض��ي زاده البت��ه هم��ان زمان ه��م فرصت را 
غنيمت ش��مرد و ن��وك پيكان انتقادش را س��وي 
وزارت رفاه گرفت و ادامه داد: ادغام وزارت بهداشت 
در وزارتخانه ي��ي كه براي انجام برخي كارهاي خود 
ه��م ناتوان اس��ت به نفع كش��ور و س��لامت مردم 
نيس��ت. اعتقاد داريم كه رفاه اجتماعي، بايد داراي 
سازماني مقتدر و چابك در كشور باشد با ادغام اين 
دو وزارتخانه، محقق نخواهد شد و ما با اين موضوع 
مخالف هس��تيم. ما نظر كارشناسي خود را در اين 
خصوص ارائ��ه داده ايم، اما مجلس ت��ا امروز آن را 

نپذيرفته است. 

وزير بهداش��ت يك ماه پ��س از آن هم، با تاكيد 
بر مواضع پيش��ينش گفت: ظل��م بزرگ ديگري كه 
كرده ايم اين است كه ١2 سال پيش سلامت مردم 
را دس��ت بنگاه اقتصادي داديم و س��لامت مردم به 
وزارت رفاه رفت. اس��م آن را گذاش��تند رفاه و بنده 
معتقدم حيف اين اسم اس��ت. اين وزارت چه چيز 
برايش مهم اس��ت؟ براي او حقوق و سرمايه گذاري 
مهم اس��ت و بعد هم مي گويد حقوق بايد به دست 
كارگران و بازنشستگان برسد زيرا پزشكان وضعيت 

مالي خوبي دارند و اين بدبختي ما شده است. 

 موافقان، مخالفان
البت��ه در مي��ان مخالف��ان پيش��نهاد ادغام دو 
وزارتخانه، نمايندگاني چون س��لمان خدادادي هم 
بودند كه سبب مخالفت شان متفاوت بود. خدادادي 
همان زمان در گفت وگويي گفت: وزارت بهداش��ت 
در بح��ث تجميع بيمه ه��ا نمي تواند ناظر، مجري و 
سياست گذار باشد. وي تصريح كرد: متاسفانه طرح 
مجدد پيشنهاد ادغام وزارت بهداشت با وزارت رفاه، 
به نوعي بي نظمي و برهم ريختگي در دو وزارتخانه 
ايجاد مي كند، زيرا طرح اين گونه پيش��نهادها بدون 
كار كارشناس��ي بوده و به نفع وزارتخانه مربوطه و 

مردم نيست. 
خدادادي يكي از مخالفان تش��كيل سازمان رفاه 
اجتماعي است. رييس كميسيون اجتماعي مجلس، 

با »خام« خواندن اين پيشنهاد، به خانه  ملت گفت: 
نمي توان با يك پيش��نهاد خام، برخ��ي اقدامات را 
انجام داد. يكي از مشكلات حال حاضر نبود متولي 
در حوزه آس��يب هاي اجتماعي است؛ بنابراين نبود 
متول��ي و تمركز بر حل آس��يب ها يكي از معضلات 
جامعه اس��ت كه بايد به آن توجه كرد. متاس��فانه 
سياس��ت هاي اش��تباه و نادرس��ت برخي دولت ها 
و كارك��رد غيرقابل قب��ول آنه��ا منجر ب��ه افزايش 

آسيب هاي اجتماعي در جامعه شده است. 
طرح تش��كيل س��ازمان جديد البت��ه موافقاني 
هم دارد. ازجمله منوچهر جمالي عضو كميس��يون 
بهداش��ت و درم��ان مجل��س. او البته ه��دف اين 
پيشنهاد را تنها در كمك به بيماران خاص و به طور 
وي��ژه، بيماران پروانه يي خلاصه كرد و گفت: در هر 
ش��رايطي و تحت تشكيل هر سازمان يا نهادي بايد 
از بيماران  اي بي  به طور ويژه حمايت ش��ود، تفاوتي 
ندارد كه اين حمايت ها از س��وي وزارت بهداشت يا 
از طريق وزارت رفاه انجام ش��ود؛ تنها مهم حمايت 

از اين بيماران درطول روند درمان است. 
نماينده رودبار در مجلس افزود: بنابراين اگر قرار 
اس��ت كه سازماني با اين هدف تش��كيل شود بايد 
هرچه س��ريع تر اقدامات لازم را دراين حوزه انجام 
داد، همه دستگاه هاي مرتبط دراين حوزه بايد تمام 
امكان��ات لازم و توان خود را دركم��ك به بيماران 

 اي بي  به كار گيرند. 

 بي مانند، چون ايران
بهداش��ت و خدمات س��لامت، يك��ي از اركان و 
زيرمجموعه ه��اي اصلي رف��اه و نظام ه��اي تامين 
اجتماعي ان��د و ب��ر اين اس��اس هم، ش��ايد انتظار 
ورود وزارت رف��اه، ب��ه مس��ائل حوزه بهداش��ت و 
وزارتخان��ه اش، چن��دان عجيب نباش��د. به همين 
س��بب هم برخي كشورهاي پيشرو در خدمات رفاه 
اجتماعي، همچون كره جنوبي، فرانسه و كشورهاي 
ح��وزه اس��كانديناوي، نظام س��لامت را به صورت 
يكپارچه و در ذيل نظام رفاهي مديريت مي كنند. 

 ام��ا اكنون، واروي اين در حال رخ دادن اس��ت 
و اين وزارتخانه بهداش��ت اس��ت ك��ه درصدد جدا 
كردن س��اختارهاي رفاهي وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي، از زيرمجموعه مديران كنوني آن اس��ت. 
س��بب، ش��ايد جبران كمبودهاي مالي طرح تحول 
سلامت و كوش��ش براي يافتن منابعي پايدار براي 
حفظ طرح باش��د. با اين همه، در همان كشورهايي 
كه نظام س��لامت، ذيل نظام رفاه مديريت مي شود 
هم تفكيك سياس��ت گذار و ناظ��ر، از ارائه دهنده و 
خريدار خدمات درماني اصلي اس��توار اس��ت. اينجا 
اما، گويا س��خن خود وزير بهداش��ت صادق است؛ 
»م��دل نظام س��لامت اي��ران در هيچ ج��اي دنيا 

مشاهده نمي شود.« 

هم ستاد مبارزه با موادمخدر و هم پليس مبارزه با موادمخدر 
مخالفن��د؛ مخالفت آنها با هر طرحي اس��ت كه متفاوت با روند 

نزديك به 40 سال گذشته مقابله با موادمخدر باشد. 
نيروي انتظامي معتقد به برخورد قهري است و ستاد مبارزه 
ب��ا موادمخدر هم كه قائم مقام دبيركلش، رييس س��ابق پليس 
مبارزه با موادمخدر اس��ت و بايد نگاهي علمي تر به اين مس��اله 
داشته  باشد، تلاش مي كند همان نگاه پليسي اش را حفظ كند. 
آنه��ا هم با طرح كاهش مجازات اعدام مخالفند، هم با طرح 
توزي��ع دولتي و مح��دود موادمخدر براي قط��ع رابطه معتاد و 

قاچاق فروش. 
قائم مقام دبيركل س��تاد مبارزه با موادمخ��در در اين رابطه 
گف��ت: توزيع موادمخدر كوپني در كش��ور قابل قبول نيس��ت، 
چراكه در كش��ور ما سلامت جوانان از اهميت زيادي برخوردار 
است؛ آزاد س��ازي كوپن ترياك تنها حرف خامي بود كه توسط 

افراد ناآگاه بيان شد. 
ب��ه گزارش پورتال س��تاد مبارزه با موادمخدر، س��ردار علي 
مويدي با بيان اينكه در س��ال جاري ب��راي 4هزار معتاد بهبود 
يافته كش��ور، اشتغال ايجاد شده اس��ت،  افزود: در حال حاضر 
اس��تفاده از موادمخدر س��نتي از موادمخدر صنعتي گسترده تر 
اس��ت و نبايد از هر دو موضوع غافل شويم، چراكه سرمايه هاي 

اجتماعي از اين تهديدات آسيب مي بينند. 
او اظه��ار كرد: نگراني ما در حوزه مواد روانگردان اس��ت. در 
اين خصوص بايد آگاهي جامعه نسبت به پديده اعتياد افزايش 

يابد و شيب اعتياد در جامعه كم شود. 

موي��دي ادام��ه داد: براي جلوگي��ري و پيش��گيري اعتياد 
كارگ��ران ب��ا وزارت كار و بهزيس��تي و دس��تگاه هاي مرتب��ط 
تفاهمنامه هاي خوبي امضا شده است. بر اين اساس هر شركتي 
كه بيش از ٥0 كارگر داشته باشد متعهد مي شود، آموزش هاي 

لازم براي كارگران در زمينه اعتياد ارائه شود. 
رييس پليس س��ابق مبارزه با موادمخدر ناج��ا با بيان اينكه 
بيش از ٧٥ درصد كشفيات موادمخدر در مرزها و جوار مرزهاي 
كشور انجام مي ش��ود، افزود: طرح مقابله از ورود موادمخدر در 
ش��رق و خروج مواد از س��اير مرزها با حساسيت زيادي كنترل 

مي شود. 
 قائم مقام دبيركل س��تاد مبارزه با موادمخدر كش��ور با بيان 
اينكه براي 4 هزار نفر معتاد بهبوديافته در كش��ور اشتغال زايي 
ش��ده اس��ت، اظهار كرد: باتوجه به اينكه يكي از نگراني هاي ما 
ايجاد اش��تغال براي بهبوديافتگان است، اين آمار تا پايان سال 
افزايش مي يابد. مردم بايد نگرش خود را نس��بت به اين قش��ر 
آس��يب پذير جامع��ه تغيير دهند و اين اف��راد را مورد محبت و 

حمايت خود قرار دهند. 
 موي��دي ب��ا تاكيد بر اينكه يكي از رويكردهاي اساس��ي در 
كش��ور تمرك��ز روي خانواده، مدرس��ه و مربيان اس��ت، افزود: 
آم��وزش معلم، اولي��ا و دانش آموز را برنامه اساس��ي خود قرار 
دادي��م و با توزيع كتاب در زمينه تنفر از اعتياد در س��ه مقطع 
تحصيلي، گام موثري براي مبارزه با موادمخدر برداش��ته ش��ده 
اس��ت. بايد دانش آموزان را از ابتدا آموزش داده و حتما نياز به 

سرمايه گذاري در اين بخش ضروري است. 

ساماندهي كولبران در مركز پژوهش ها

»كوپن« ترياك حرف خام افراد ناآگاه است

رييس سازمان نهضت سوادآموزي كشور گفت: طبق آخرين 
سرش��ماري در سال 9٥ تعداد 8 ميليون و 800 هزار نفر بالاي 

٦ سال در كشور اظهار بي سوادي كرده اند. 
علي باق��رزاده ظهر ديروز در ديدار با مدير حوزه هاي علميه 
كش��ور در قم افزود: موانع جدي در سر راه باسواد كردن مردم 
وجود دارد ولي با تلاش در حال پيگيري هس��تيم تا ش��اخص 
س��واد را ارتق��ا دهي��م در اين مس��ير ح��وزه ن��گاه ويژه يي به 
س��وادآموزي دارد.  او افزود: طبق مقررات هر كس كه خواندن 
و نوش��تن را بلد نباشد بي س��واد نام دارد و كسي كه تنها دوره 

ابتدايي را فرا گرفته باشد كم سواد است. 
باق��رزاده بيان ك��رد: روش ش��مارش افراد بي س��واد طبق 
سرشماري نفوس و مس��كن انجام مي گيرد كه در آن سوالاتي 

مبني بر سطح سواد پرسيده مي شود. 
او خاطرنش��ان كرد: با وجود همه تلاش ها و پيش��رفت هاي 
س��واد آموزي بعد از انق��لاب كه از ٥0 درصد س��واد آموزي به 
پيش��رفت خوبي رس��يده ايم هنوز ١2.٥درصد از كل جمعيت 
كش��ور بي سواد هس��تند.  معاون وزير آموزش و پرورش گفت: 
٦ ميليون نفر افراد بي س��واد در كش��ور نيز بالاي ٥0 سال سن 
دارند در اين راس��تا ١0 سال است كه روي گروه سني زير ٥0 

سال و به ويژه زير 20 سال متمركز هستيم. 
او گفت: طبق آمار كش��وري 2 ميليون و ٦٧0 هزار نفر خود 
را زير ٥0 س��ال بي س��واد اعلام كرده اند كه ٥.٣درصد جمعيت 

را تشكيل مي دهند. 
باقرزاده گفت: وضعيت س��واد زنان و مردان در شهرها بهتر 
از روس��تاها است س��واد زنان روس��تايي پايين است در برخي 

از اس��تان ها بي س��وادي بانوان به 2٧ درصد رس��يده است و در 
اس��تان هاي سيستان وبلوچس��تان  درصد بي س��وادي ١٦ درصد 
اس��ت.  او يادآور شد: مازندران، تهران، البرز، سمنان و اصفهان 
بيش از 9٧ درصد با سواد دارند هر چند در تهران بيش از ٥00 
هزار نفر بي س��واد هس��تند.  رييس سازمان نهضت سوادآموزي 
كش��ور ادامه داد: در ميان افراد بي سواد در كشور اتباع خارجي 
نيز وجود دارند كه قم داراي چنين شرايطي است در اين زمينه 

نرخ بي سوادي در اتباع خارجي ٥0 درصد است. 
معاون وزير آموزش و پرورش بيان كرد: در ٥ س��ال گذشته 
١.٥ميلي��ون از آمار بي س��وادي كم ش��ده و نرخ س��واد آموزي 
2.8٧ درص��د افزاي��ش يافت��ه در حالي ك��ه ميانگي��ن جهاني 

يك  درصد بوده است. 
او گفت: در س��ال هاي 8٦ تا 90، دودهم درصد در باسوادي 
رشد داشته ايم و عمده حركت در ٥ سال اخير بوده است البته 

در افراد با سن بالاتر كار سخت تر است. 

12.5درصد جمعيت كشور بي سوادند

تعادل | ديروز نخستين جلسه دادگاه پرونده مرگ دختربچه 
هشت ماهه به نام بنيتا برگزار شد؛ جلسه يي كه همراه با حواشي 

زيادي بود و ادامه آن به روزي ديگر موكول شد. 
در نخس��تين جلسه رسيدگي به اتهامات متهمان پرونده قتل 
بنيتا نماينده دادس��تان معاون حقوقي فرماندهي اس��تان تهران، 
نمايندگاني از نيروي انتظامي پاكدشت و كارآگاهان حضور داشتند. 
در اواسط جلسه رييس كلانتري خاتون آباد از توابع پاكدشت به 
عنوان مطلع و با درخواست قاضي پرونده در جايگاه حضور يافت.  
او درباره اقدامات انجام شده از سوي كلانتري منطقه گفت: محلي 
كه ماش��ين در آن پيدا ش��ده اس��ت يكي از خيابان هاي كم جرم 
منطقه بوده اس��ت.  او افزود: معمولا ما بر اس��اس جغرافياي جرم 

واحدهاي گشت خود را فعال مي كنيم. 
اين س��روان نيروي انتظامي توضيح داد: من حتي نمي دانستم 
سارق چه كسي اس��ت و متهم رديف اول را اكنون و براي بار اول 
در دادگاه مي بين��م.  با توجه به اينك��ه خيابان مورد نظر از جمله 
خيابان هاي كم جرم خيز بوده واحدهاي گش��ت ما در آنجا كمتر 
تردد داش��تند.  او بنا داشت بقيه اقدامات كلانتري مربوطه را ارائه 

دهد كه ناگهان غش كرد و روي زمين افتاد. 
غش كردن اين مامور ني��روي انتظامي كه به عنوان مطلع در 
دادگاه حضور داشت تنها حاشيه جلسه نبود.  مادربزرگ بنيتا پس 
از حضور متهم رديف اول در جايگاه و با ديدن او حالش بد شد و با 
حالتي بسيار بد به بيرون از جلسه انتقال داده شد تا به بيمارستان 
اعزام ش��ود.  اگرچه خانواده بنيتا در طول قرائت كيفرخواس��ت و 
همچنين دفاعيات متهم با اشك و ناله به محتويات سخنان گوش 

مي دادن��د، اما در لحظه يي كه وكيل مداف��ع خانواده بنيتا پس از 
حضور در جايگاه شيشه شير و شيرخشك بنيتا را به حضار دادگاه 
و ريي��س دادگاه نش��ان داد  علاوه بر خانواده بنيتا و بس��تگانش 
بسياري از حضار نيز با مادر بنيتاي هشت ماهه همدردي كردند. 

كوش��ا وكيل مدافع خانواده مقتول با در دست داشتن شيشه 
ش��ير بنيتا خطاب به متهمان گفت: شما مي توانستيد فقط چند 
قطره آب يا كمي ش��ير از س��اك بچه بيرون آورده و به او بدهيد 

تا او تلف نشود.  
جلسه بعدي رسيدگي به اتهامات متهمان اين پرونده چهارشنبه 
اين هفته برگزار مي ش��ود. متهمان پرونده مدعي شده اند كه فكر 
مي كرده اند مردم يا ماموران پليس خودرو و كودك را پيدا مي كنند. 
بيست و نهم تيرماه امسال،  خبر ربوده شدن دختر بچه هشت 
ماهه اى در شبكه  هاى اجتماعى دست به دست شد. تا اينكه چهار 
روز پس از س��رقت خودرو و جست وجوي ماموران، جسد بنيتا در 
داخل خودرو كه در يكي از خيابان هاي پاكدش��ت رها ش��ده بود، 

كشف شد. 
پ��س از آن پليس آگاهى تهران، رباين��دگان خودرو و كودك 
هش��ت ماهه را دس��تگير ك��رد. عاملان قتل اين كودك هش��ت 
ماهه بعدها مدعى ش��دند بعد از سرقت خودرو و گذاشتن آن در 
پاكدشت، موضوع را به مأموران نيروى انتظامى اطلاع دادند و اين 
نيروي انتظامي بوده است كه اقدامى براى نجات جان كودك انجام 
نداده اس��ت. اما بلافاصله اين ادعاى كذب آنان نخس��ت از سوى 
مأموران نيروى انتظامى و س��پس از س��وي سرپرس��ت دادسراى 

جنائى استان تهران رد شد. 

از غش كردن مامور كلانتري تا گريه هاي حضار براي »بنيتا«
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قائممقاموزيرراهوشهرسازيرونداجرايقراردادهايخريدهواپيماراتشريحميكند

اولتيماتوم هوايي ايران به 5 كشور اروپايي
گروهراهوشهرسازي|

يك��ي از انتقادات��ي كه ط��ي چند ماه گذش��ته، 
قراردادهاي خريد هواپيما از س��ه غول هواپيماس��از 
را زير س��وال برده اس��ت، روند كند اجراي قراردادها 
و ورود قط��ره چكاني هواپيماها به اي��ران بود، زيرا با 
گذش��ت حدود 10 ماه از امض��اي قرارداد با بويينگ، 
ايرب��اس و س��پس ATR تنها 7 هواپيم��ا به ناوگان 
هوايي ايران افزوده ش��ده است و اين موضوع بارها از 
س��وي مخالفان خريد هواپيماهاي نو و حتي موافقان 
قراردادها هم مورد انتقاد قرارگرفته اس��ت اما وزارت 
راه و شهرس��ازي در واكنش به موج انتقادات نه تنها 
پاس��خ مناسبي براي كندي فرآيند اجرا ارائه نمي داد، 
بلكه مس��وولان حوزه هوايي هم��واره بر روند مثبت 
اجراي قراردادها تاكيد داشتند تا اينكه قائم مقام وزير 
راه و شهرس��ازي در مصاحبه يي با اشاره به كندي در 
رون��د اجراي قراردادهاي خريد هواپيما از هش��دار به 
5 كش��ور اروپايي )انگليس، آلمان، فرانس��ه، ايتاليا و 
اس��پانيا( درباره اين موضوع پرده برداشت و همچنين 
توضيحاتي را درباره افزايش همكاري با بويينگ براي 
خريد هواپيماهاي بيشتر، احتمال بهبود همكاري هاي 
هوايي با كش��ورهاي كره جنوبي، هن��د و... در آينده 

نزديك ارائه داد. 
اصغر فخريه كاش��ان با اش��اره به اولتيماتوم جدي 
اي��ران به كش��ورهاي اروپاي��ي درباره ق��رارداد خريد 
هواپيماها مي گويد: ح��دود يك ماه و نيم پيش، پنج 
سفير از كشورهاي اروپايي را فرا خواندم و رسما به آنها 
اعلام كردم كه اگر اروپايي ها به ش��كلي جدي اجراي 
قرارداد را پيگيري نكنن��د ايران امكان تجديدنظر در 
ش��رايط خود را دارداز اين رو مقام هاي اين كش��ورها 
باي��د به دولت امريكا فش��ار بياورند تا مجوزهاي لازم 
ب��راي ورود هواپيما و قطعات مورد نياز آنها را به ايران 

صادر كنند. 
وي در گفت وگو با ايس��نا، مي افزايد: ايران جايگاه 
خ��ود را در اين تجارت به خوب��ي مي داند و از اين رو 

تمام تصميم ها را در همين راستا اتخاذ كرده ايم. 
به گفته فخريه كاش��ان، درطول ماه هاي گذشته 
كش��ورهايي مانند كره جنوبي، ايتاليا، دانمارك و هند 
اعلام آمادگ��ي كرده اند تا با اي��ران توافق هاي جدي 
امضا كنن��د و از اين رو طرف ه��اي اروپايي به خوبي 
مطلع هستند كه عدم بهره گيري از شرايط امروز براي 
خودش��ان زيان بار اس��ت حتي اگر توافق ايران با اين 

كشورهاي جديد نهايي نشده باشد. 
قائم مقام وزيرراه و شهرس��ازي با اش��اره به نحوه 
تعام��ل با بويين��گ مي گويد: اين ش��ركت در امريكا 
جاي��گاه متفاوت��ي دارد و ترام��پ نمي توان��د قرارداد 
ف��روش هواپيماي اين ش��ركت به اي��ران را لغو كند 
زيرا مس��تقيما مخالف وعده هاي او در اش��تغال زايي 
است، ايران بويينگ را تشويق كرد كه ضمن پيگيري 
درخواس��ت هاي خود از دولت امريكا، حضور خود در 
ايران را گسترده تر كند و با ايرلاين هاي جديد قرارداد 
ببندد كه توافق با آسمان و قشم اير بخشي از آن بود. 
 فخريه كاش��ان با بيان اينكه نهايي كردن قرارداد 
خريد امريكا از غول هاي بزرگ هواپيماس��ازي، پازلي 
پيچيده اس��ت كه نياز به حركاتي دقيق دارد، تاكيد 
مي كند: بايد در قبال تاريخ كش��ور مس��وول باشيم و 
از اي��ن رو در قراردادهاي خريد هواپيما تمام جوانب 

كار را لح��اظ كردي��م و در جري��ان اي��ن قراردادها، 
بوئينگ و ايرباس براي نخس��تين بار در قبال دريافت 
پيش پرداخت ه��اي ايران، ضمانتنامه رس��مي صادر 
كردند كه يك بانك در عمان آن را تاييد كرد و ايران 
هم نوسان هاي آن را با معادل سازي ريال عمان با دلار 

مديريت كرد. 
وي يادآور مي ش��ود: تمام اين اقدامات انجام شده 
است تا قراردادهاي فروش هواپيما به ايران در بهترين 
حالت خود اجرايي شود، از اين رو انتقادات وارده درباره 
ايجاد مشكل در قراردادهاي خريد هواپيما يا مغرضانه 
است يا منتقدان به طور دقيق در جريان قضايا نيستند 
و تنها يك روي س��كه را مي بينند زيرا فرآيند فروش 
هواپيما به ايران روند طبيعي خود را طي مي كند و اگر 
اين روند كند ش��ده براساس تصميم ايران بوده است 
كه مي تواند در آينده نزديك نتايج خود را بطور كامل 
نماي��ان كند و در اين راس��تا هيچ جاي نگراني وجود 
ن��دارد و ايران تمام تصميم ها را بر اس��اس ارزيابي از 

منافع و شرايط تجارت بين المللي اتخاذ كرده است. 

3عاملبازدارندهدرخريدهواپيما
وي با بيان اينكه اي��ران در قراردادهاي خود براي 
خريد هواپيما با سه هواپيماساز بزرگ دنيا تمام ابعاد 
احتمالي را در نظر گرفته اس��ت، اظهار مي كند: آنچه 
امروز در روند ورود هواپيماهاي جديد به كشور مطرح 
مي شود، نه تنها نش��ان دهنده ضعف ايران نيست كه 
حتي با نگاهي دقيق به ابعاد ماجرا مي توان فهميد كه 
مسوولان ايراني چگونه تلاش كردند كه شرايط كشور 
را در اين قراردادها بهبود بخشيده و منافع ملي را در 

آن لحاظ كنند. 
فخريه كاش��ان با اش��اره به تعهد ايرباس، بويينگ 
و ATR در قرارداده��اي ف��روش هواپيم��ا به ايران 
تصريح مي كند: براس��اس اين قراردادها، شركت هاي 

هواپيماس��از تعهد كردند كه بخش��ي از تامين مالي 
هواپيماهاي جديد ايران را خودش��ان به عهده گيرند 
و بر اين اس��اس، ATR1۲ فروند، بويينگ ۸ فروند و 
ايرباس 1۹ فروند از هواپيماهاي فروخته شده به ايران 

را تامين مالي مي كنند. 
قائم مقام وزير راه وشهرسازي از فاينانس به عنوان 
يكي ديگر از راه هاي تامين مالي ايران در قراردادهاي 
خريد هواپيم��ا ياد مي كند و مي گوي��د: ايران با يك 
شركت فاينانس كننده قراردادي نهايي را پاراف كرده 
و اين موضوع به معناي آن است كه كار در اين حوزه 
نهايي شده و به محض تصميم ايران، فاينانس اجرايي 

مي شود. 
ب��ه گفت��ه وي، در چارچوب اي��ن توافق فاينانس 
۴۲فرون��د ايرب��اس، ۳5 فروند بويين��گ و ۲0 فروند 
ATR ش��امل تعهد ش��ركت طرف ق��رارداد با ايران 
مي شود كه منابع آن درنظر گرفته شده و كار در اين 

حوزه نهايي است. 
اي��ن مقام مس��وول، كمك ۳۳0 ميلي��ون دلاري 
صندوق توس��عه ملي به خريد هواپيماهاي جديد را 
منبع س��وم تامين مالي ايران اي��ر مي داند و مي گويد: 
ايران ابتدا مبلغي را به عنوان پيش پرداخت در اختيار 
هواپيماس��از قرار دهد و پس از آن بر اساس مدلي كه 
تعريف شده، به تدريج درآمدها از محل پرواز هواپيماها 
به دست آمده و در چارچوب پرداخت هاي بعدي وارد 
حوزه اجرايي قرارداد ش��وند تا به اين ترتيب ايران اير 
بتواند از ۳۳0 ميلي��ون دلار پيش پرداخت ابتدايي به 
عنوان تنخواه اس��تفاده كند و اين مبلغ را همواره در 

گردش نگه دارد. 
قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي با بيان س��ه عامل 
بازدارنده در مس��ير اجراي اين مدل از پيش طراحي 
ش��ده، مي گويد: نخس��تين اتفاق در اين مسير روي 
كار آمدن رييس جهوري جديد امريكا بود، ترامپ در 

آغاز كار خود حرف هاي غيرقابل قبولي را مطرح كرد 
ك��ه نه تنها براي ايران كه براي طرف هاي اروپايي هم 

پذيرفتني نبودند. 
فخريه كاشان در تشريح دومين اتفاق به وجود آمده 
در مسير قرارداد خريد هواپيما اظهار مي كند: پس از 
ورود نخس��تين فروند از هواپيماهاي خريداري شده، 
 ايران با مس��ائل جديدي روبه رو ش��د كه پيش از آن 
امكان پيش بيني درباره ش��ان وجود نداشت، مسائلي 
كه در رفتار قطعه سازان، فروشندگان و ارائه كنندگان 
خدمات به ايران تاثيراتي جدي به وجود مي آورد، اين 
موضوعات قبل از روي كار آمدن ترامپ مطرح نبودند 
ام��ا امروز نياز به بررس��ي و پيگيري جدي آنها وجود 
دارد. قائم مقام وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه طبق 
اصول ارائه شده از سوي دولت امريكا تمام قطعات به 
كار رفت��ه در هواپيماهاي فروخته ش��ده به ايران نياز 
به دريافت مجوز ECCN )كد دسته بندي صادرات( 
دارن��د، مي گويد: هرهواپيمايي كه ب��ه مرحله نهايي 
توليد رس��يده و به خريدار تحويل مي شود 150هزار 
آيتم مختلف دارد كه همه آنها براي رسيدن به ايران 
ني��از به دريافت مجوز دارد، براي مثال ايران در توافق 
با ايرباس تخفيف هايي گرفته است كه بخشي از آنها 
مربوط به سيميلاتور )شبيه س��از( پرواز مي شود، اين 
دستگاه ها هم كه جزو تعهد ايرباس به ايران محسوب 
مي ش��وند نياز به دريافت مجوز داشتند كه بايد براي 
آنه��ا برنامه ريزي دقيق انجام مي ش��د و ايران به اين 
نتيجه رسيد كه بايد قبل از تحويل هواپيماها تدارك 

تمام اين مسائل ديده شود. 
فخريه كاشان درباره سومين عامل اثرگذار در تغيير 
رويكرد ايران، مي افزايد: پس از نهايي شدن نخستين 
قراردادهاي بس��ته شده ميان ايران و هواپيماسازهاي 
بزرگ مشخص شد كه شرايط بازار امروز به نفع ايران 
در حال تغيير كردن اس��ت و بسياري از شركت ها به 

دنبال آن هس��تند كه در ايران حضور جدي داش��ته 
باش��ند از اين رو تلاش كرديم ش��رايط را به گونه يي 
مديريت كنيم كه ايران از تمام امكانات موجود در اين 
عرصه استفاده كرده و منافع خود را در بالاترين سطح 

ممكن لحاظ كند. 

فشاربهاروپاباافزايشهمكاريباامريكا
فخريه كاش��ان مي گويد: با در نظر گرفتن اين سه 
اتفاق ايران تصميم گرفت كه در شرايط نهايي كردن 
اقدام��ات خود در بازار به هيچ عنوان عجله نكرده و با 
بررسي تمام ابعاد دست خود را براي تصميم گيري باز 
كن��د و اين موضوع به هيچ عنوان صحت ندارد كه در 
مسير اجراي قرارداد مشكلاتي به وجود آمده يا ايران 
توان پرداخت منابع مورد نياز براي دريافت هواپيماها 

را نداشته است. 
قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينكه ايران 
در اين زمان شرايط بازار را به طور كامل محك مي زند، 
مي گويد: در كنار ارزيابي ش��رايط بازار، يك مش��اور 
خارجي اس��تخدام كرديم و در جريان توافقات نهايي 
مدل مالي جديد خود را منتشر كرديم. در حال حاضر 
پنج ش��ركت ليزينگ هوايي بين المللي اين اسناد را 

دريافت كردند و روي آنها كار مي كنند. 

3روزتاپايانضربالاجل
به گفته وي، در تاريخ 15 س��پتامبر امس��ال )۲۴ 
ش��هريور( زمان ارائه ش��ده از س��وي اي��ران به پايان 
مي رس��د و اين شركت ها پيشنهادهاي نهايي خود را 
ارائه مي كنند و ايران در جريان اين پيشنهادها قدرت 
چانه زن��ي خود را افزاي��ش داده و براي طرف هايي كه 
تاكنون با آنها كار مي كرديم رقباي جديد تراشيده ايم 
ت��ا تمام تخم مرغ هاي مان را در يك س��بد نگذاش��ته 

باشيم و شرايط ايران بهتر از هر زمان ديگري باشد. 
فخريه كاشان با اشاره به فعاليت جدي شركت هاي 
هواپيماساز در حفظ بازار ايران به تعهد شركت ايرباس 
اشاره مي كند و مي گويد: اين هواپيماساز اعلام كرده 
تمام ش��روط مورد نياز براي انجام پروازهاي نرمال و 
ايم��ن را در ايران تامين مي كند و حتي اگر خود اين 
ش��ركت قادر به تامين كردن نيازها نباش��د، از ديگر 

طرف ها تهيه كند. 
وي درباره تاثير قراردادهاي خريد هواپيما از سوي 
ايران در بازاره��اي جهاني هوايي مي گويد: ايران بايد 
تحليلي دقيق از بازار دنيا داش��ته باشد. هر تجارت بر 
اساس سهم بازار شرايط خود را مشخص مي كند و در 
اين بازار ورود حت��ي يك دلارهم اهميت بالايي دارد 
زيرا ايرباس و بويينگ براي به دست آوردن سهم بازار 
با يكديگر رقابت مي كنن��د و از اين رو براي آنها بازار 

ايران اهميت بسيار زيادي دارد. 
قائم مقام وزير راه و شهرسازي مي افزايد: از اين رو، 
وقتي قرارداد ايران با ايرباس نهايي مي شود، به معناي 
ورود پنج كشور اروپايي انگليس، آلمان، فرانسه، ايتاليا 
و اسپانياس��ت، هر يك از اين كشورها سهمي در اين 
بازار دارند و بر هم خ��وردن قرارداد با ايران براي آنها 
ضررساز است بنابراين با شناخت دقيقي كه از شرايط 
داشتيم ابتدا قرارداد را با بويينگ نهايي كرديم تا اين 
موضوع فش��اري به اروپايي ه��ا وارد كند تا با قدرت و 

سرعت بيشتري به بازار ايران ورود كند. 

درمانشهرنشيني
ومشكلاتشهري

آزيتانوبختنجات|دكترايشهرسازي| 
براي حل ريش��ه يي مشكل فزاينده شهرنشيني 
در ايران، گام نخس��ت ايجاد تعادل و تناسب ميان 
نرخ رشد جمعيت شهري با توانايي تجهيز فضاهاي 
شهري و گسترش زيرساخت ها و نيز ايجاد مشاغل 
مولد در س��طح شهري است. از طرفي بايد در نظر 
داش��ت كه بدون حل مش��كلات جامعه روستايي، 
معضلات جامعه شهري قابل حل نخواهد بود. اگر 
چه در دهه هاي اخير، توجه به روستاها بيشتر شده 
و اندكي از دافعه روس��تاها كاس��ته شده است، با 
وجود اين همچنان جاذبه شهرها با دافعه روستاها 
همراه است و مهاجرت هاي روستا- شهري ميزان 
قابل توجهي از افزايش رش��د جمعيت ش��هرهاي 

بزرگ را به خود اختصاص داده است. 
البته بايد در نظر داش��ت كه در ش��رايط فعلي 
كش��ور، ادامه روند كاهش��ي نرخ رش��د جمعيت 
منطقي نخواهد بود و مسائل و مشكلاتي از جمله 
پيري جمعيت را طي سال هاي آينده در پي خواهد 
داش��ت. از اين رو، آنچه بايد در ش��رايط حاضر در 
اولويت قرار گيرد، تقليل نرخ رش��د شهرنش��يني 
در كش��ور از طريق كاهش مهاجرت هاي روس��تا- 

شهري است. 
براي كاهش مشكلات شهرهاي بزرگ، پلكاني 
كردن مهاجرت ها از طريق تقويت روستا- شهرها، 
شهرهاي كوچك و شهرهاي متوسط الزامي است. 
پلكان��ي ك��ردن مهاجرت ها، نرخ رش��د جمعيت 
شهرهاي بزرگ را كاهش داده و فرصت لازم براي 
بهبود شرايط سكونت در شهرهاي بزرگ را فراهم 
مي آورد. به عبارت ديگر، كاهش نرخ رشد جمعيت 
ش��هرهاي بزرگ از افزايش مش��كلات اين شهرها 
جلوگي��ري مي كن��د. البته بايد توجه داش��ت كه 
ضرورت چنين اقدامي در مادرشهرهاي استان هاي 
مختل��ف كش��ور يكس��ان نيس��ت و ب��ه ظرفيت 
كوتاه مدت و ظرفيت نهايي توس��عه هر يك از آنها 
بستگي دارد. ظرفيت توس��عه شهر با اندازه شهر، 
دو مقول��ه جدا از هم را تش��كيل مي دهند. به طور 
مثال ممكن است اندازه شهري با جمعيت 50هزار 
نفري بيش از ظرفيت نهايي توس��عه آن باشد، در 
حالي كه شهري ميليوني به ظرفيت نهايي توسعه 
خود نرسيده باشد. منظور از ظرفيت نهايي توسعه، 
آن حدي از توس��عه شهر خواهد بود كه افزايش از 
آن ح��د، غيرممكن و بالات��ر از ظرفيت هاي بالقوه 

اقتصادي، اجتماعي و محيطي شهر است. 
با توجه به مطالب مذكور، شناسايي ظرفيت هاي 
توسعه تمام شهرهاي كشور به خصوص شهرهاي 
بيش��تر از 100هزار نفر جمعي��ت ضرورت دارد. با 
شناسايي ظرفيت هاي توس��عه تمام شهرها، نقاط 
شهري مستعد توسعه براي كاهش حجم مشكلات 
بلندم��دت  و  ب��زرگ در كوتاه م��دت  ش��هرهاي 
مش��خص خواهد شد.  با شناسايي ظرفيت توسعه 
مادرش��هرهاي كش��ور نيز درجه و شدت ضرورت 
به اعم��ال سياس��ت ها ب��راي كاهش مش��كلات 
آنها مش��خص خواهد ش��د.  در تشخيص ظرفيت 
توس��عه كوتاه مدت و بلندمدت مادرشهرها، توجه 
به ظرفيت هاي پنهان بافت هاي فرس��وده ش��هري 
و اراضي باير درون ش��هرها و ني��ز محدوده هاي با 
قابليت ه��اي افزايش تراكم شناس��ايي مي ش��وند. 
س��پس با كاهش نرخ رشد س��الانه جمعيت نقاط 
ش��هري از طري��ق كاهش مهاجرت هاي روس��تا- 
ش��هري، پلكان��ي ك��ردن مهاجرت ه��ا از طري��ق 
شناس��ايي نقاط مس��تعد توس��عه و تقويت آنها، 
شناس��ايي ظرفيت هاي توس��عه مادرش��هرها در 
ص��ورت ضرورت، بايد به احداث ش��هرهاي جديد 
اقدام كرد. به نظر مي رس��د در احداث ش��هرهاي 
جديد كش��ور، توجه به مش��كلات مادرش��هرهاو 
مهاجرت هاي روستا- ش��هري و افزايش نرخ رشد 
س��الانه جمعيت ش��هرها صورت گرفته است. اما 
در ايران احداث ش��هرهاي جديد با عدم موفقيت 

همراه بود، چرا؟

تشريحكمكهاياستانداري
بهشهرداريتهران

اس��تاندار تهران گفت: 1۳هزار و 500 ميليارد تومان به 
ش��هرداري تهران كمك شده، البته شهرداري قبلي معتقد 
ب��ود؛ هيچ كمكي به آنه��ا نكرديم، اما اس��تانداري از محل 
درآمدهاي خود همواره به ش��هرداري كمك كرده، مي كند 

و خواهد كرد. 
به گزارش ايلنا، حس��ين هاش��مي، اس��تاندار تهران در 
سومين جلس��ه ش��وراي اداري اس��تان تهران گفت: همه 
دستگاه هاي اجرايي كشور نيازمند مستندسازي هستند اين 
مستندات بايد به صورت گزارشي كوتاه به اطلاع مردم برسد. 
او با اش��اره به كمبود منابع مال��ي گفت: با توجه به اين 
كمبودها پيش��رفت خوبي در اس��تان تهران داشتيم بخش 
ماليات��ي از درآمد 1۸ه��زار و 500 ميليارد توماني به درآمد 
56ه��زار ميلي��اردي رس��يده و همچنين در ح��وزه اوقاف 
بلاتكليف��ي و عدم نظم حل ش��ده و امروز مي بينيم كه ۸5 

درصد املاك اوقاف سند دارند. 

اتماممسكنمهرشهرهاي
جديدتاپايانسال۹۷

مديرعامل جديد شركت عمران شهرهاي جديد با 
تاكيد بر اينكه تكميل مس��كن مهر تا پايان سال ۹7 
زمان مي برد، افزود: طي 5 س��ال گذش��ته، نرخ رشد 
جمعيت شهرهاي جديد ۸ برابر نرخ متوسط كشوري 

و 7.5 برابر شهرهاي جديد موجود بوده است. 
به گزارش فارس، حبيب اله طاهرخاني با اش��اره با 
اينكه نتوانس��تيم به اهداف خود در حوزه ش��هرهاي 
جديد دست پيدا كنيم، گفت: در حال حاضر 16 شهر 
جديد مس��كوني با جمعيتي بالغ بر 770 هزار نفر در 
كش��ور وجود دارد ك��ه در دوره اخير با توفيق رش��د 

۳5درصدي جمعيت در آنها روبه رو شديم. 
طاهرخان��ي در ادامه ب��ا تاكيد براينك��ه طي اين 
مدت 7 ش��هر جديد به جمعيت حدود 100هزار نفر 
رس��يده اند، گفت: اين مس��اله مفهومي استراتژيك و 
مهم دارد كه اجراي بس��ياري از پروژه ها و اقدامات را 

مقرون به صرفه مي كند. 

يادداشت

ايرانشهر

1+۷انتصابجديددرشهرداريتهران
ش��هردار ته��ران در اح��كام جداگانه يي مع��اون هماهنگي امور 
مناطقي و رييس مركز ارتباطات و امور بين الملل ش��هرداري تهران 
و نيز شهردار 6 منطقه از مناطق ۲۲گانه شهر تهران را منصوب كرد. 
به گزارش ايس��نا، محمدعلي نجفي در اين احكام حسن رباطي 
را ب��ه عنوان معاون هماهنگ��ي امور مناطق و امي��ن عارف نيا را به 
عنوان مشاور شهردار تهران و رييس مركز ارتباطات و امور بين الملل 

شهرداري تهران منصوب كرد. 
رباطي داراي مدرك كارشناسي ارش��د مديريت ش��هري است و 
پيش از اين مشاور وزيركشور در امور شهرداري ها، معاون امورمناطق 
ش��هرداري تهران، ش��هردار مناطق 1۴، 16 و 1۸ تهران و همچنين 
فرماندار ورامين، شهركرد و شهر ري و مديرعامل شركت جهانگردي 

و گردشگري بوده است. 
عارف ني��ا نيز پيش از اين مش��اور وزير و مدي��ركل حوزه وزارتي 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي بود و از سوابق او مي توان به رياست 
مركز روابط عمومي و اطلاع رساني سازمان ميراث فرهنگي و مديريت 
كل حوزه رياس��ت، روابط عمومي و امور بين الملل س��ازمان اسناد و 
كتابخانه ملي ايران اشاره كرد. عارف نيا همچنين در دوره سوم شوراي 
اسلامي شهر تهران مشاور كميسيون فرهنگي و اجتماعي شورا بود. 
محمدعلي نجفي همچنين در احكام جداگانه يي حسيني نوكنده 
را به عنوان شهردار منطقه ۴، سيدعلي مفاخريان را به عنوان شهردار 
منطقه ۹، پيمان حسين محس��ني را به عنوان شهردار منطقه 1۲، 
مرتض��ي رحمان زاده را به عنوان ش��هردار منطق��ه 1۳، وحيد رضا 
اناركي محمدي را به عنوان شهردار منطقه 15 و حسن رحماني را به 

عنوان شهردار منطقه ۲1 تهران منصوب كرد. 
به گزارش ايس��نا، ش��هردار جديد ته��ران همچنين در حكمي 

حميدرضا قاليباف را به عنوان مش��اور شهردار و سرپرست حراست 
كل شهرداري منصوب كرد. 

به گزارش »تعادل« جلس��ه روز يك ش��نبه شوراي شهر به دليل 
جلسه نجفي با اعضاي ش��وراي پنجم يك ساعت زودتر تمام شد و 
هر چند قبلا در شبكه هاي مجازي موضوع جلسه كه همان صحبت 
در خصوص انتصابات ش��هردار بود منتش��ر ش��ده بود، با وجود اين، 
جلس��ه پشت درهاي بسته برگزار شد تا خبرنگاران از طريق توييت 
سخنگوي شورا از موضوعات مطرح شده در جلسه با خبر شوند. هر 
چند به گفته ناظران و كارشناسان اين انتصاب ها نمي تواند، انتظارات 
شهرونداني را كه به ليست اميد اصلاح طلبان راي داده بودند، تامين 
كند. زيرا اكثر افراد انتصابي در دوره هاي گذشته سمت هاي مديريتي 
و اجرايي در ش��هرداري تهران داشته اند و به احتمال زياد روش هاي 

قبلي را در مديريت ادامه خواهند داد. 

فرارازقانونيكيازمشكلاتاساسي
شهردار تهران در جلسه انتصاب شهرداران مناطق با اشاره به اين 
گزارش هاي زيادي از بداخلاقي ش��هرداري نس��بت به مردم شنيده 

است، اولويت هاي تهران را مساله نظافت و سد معبر دانست. 
به گزارش ايلنا، نجفي در جلسه انتصاب شهرداران مناطق 1۲، ۴، 
1۳، ۹، ۲1 و 15 با تاكيد بر ضرورت دقت در انتخاب افراد شايسته و 
صاحب نظر در پست هاي مديريتي از سوي مديران شهرداري گفت: 
اصل براي ما شهر و خدمت به شهروندان است و شهرداري فرع و ابزار 
محسوب مي شود. بنابراين همواره در تصميم گيري ها و فعاليت ها بايد 

به گونه يي عمل كنيم كه فرع جانشين اصل نشود. 
ش��هردار تهران پايبن��دي به ضوابط و قواني��ن را از نكات مهم 

م��ورد توجه اين دوره از مديريت ش��هري معرفي كرد و گفت: در 
حال حاضر يكي از مشكلات اساسي شهرداري تهران فرار از قانون 
اس��ت. گاه اقداماتي صورت گرفته كه ش��ايد ۸0 درصد آن با نيت 
خير بوده باش��د اما در درازمدت به ضرر شهرداري و كشور منجر 
مي ش��ود. روال كار مديريت حمايت از مديران است، اما در صورت 
انجام هرگونه اقدام خلاف قانون ش��رعا و قانونا نمي توانم حمايت 

كنم و بر عمل خلاف صحه بگذارم. 
وي ادام��ه داد: در ح��ال حاض��ر همه ما مديران ش��هري بايد 
متناس��ب با جهت گيري هايي كه در قالب برنامه پيش از جلس��ه 
راي گيري به ش��ورا ارائه دادم، حركت كنيم. براي آنكه بتوانيم به 
عنوان يك خانواده بزرگ عمل كنيم، بايد بر اس��اس يك س��ري 

اصول، معيارها و ارزش ها قدم برداريم. 
ش��هردار تهران به برخي مشكلات فعلي شهر پرداخت و گفت: 
آنچه در يك ماه اخير كم و بيش مش��هود بوده و بايد حل كنيم، 
مس��اله نظافت شهر اس��ت. در اين خصوص من قبلا هم احساس 
مي كردم كه وضعيت قابل قبول نيس��ت و در حال حاضر هم افت 
كرده اس��ت كه البته بخش��ي از اين موضوع ب��ه دليل بحث هاي 

مربوط به نقل و انتقالات طبيعي است. 
او س��د معبر را از ديگر مشكلات ش��هر تهران دانست و گفت: 
در ش��رايط فعلي اين مشكل بسيار از هم گسيخته است، به طوري 
كه باب ش��ده تمام سوپرماركتي ها و ميوه فروشي ها پياده روي جلو 
مغ��ازه خود را به تص��رف درمي آورند كه بايد به آنها فرصت دهيم 
تا وس��ايل خود را از پياده رو جمع كنن��د و با اين موضوع برخورد 
كنيم. البته من مي دانم كه برخي در ش��هرداري از اين افراد پول 
مي گيرند. مش��كل ديگر مربوط به ساخت و سازهايي است كه در 

كنار خيابان انجام مي ش��ود. مدت ها افراد پياده رو جلو س��اختمان 
در حال س��اخت را با حصاري مي پوشانند و مانع تردد شهروندان 

مي شوند. 
وي ادام��ه داد: البته گاهي اين موضوع اجبار اس��ت كه در اين 
خصوص بايد قاعده آن تعريف ش��ود و در م��وارد غير، مالك بايد 
علي الحس��اب هزينه يي را پرداخت كند تا به دليل پرداخت هزينه 

كار به درازا نكشد. 
نجفي با اشاره به مس��اله عوارض ساخت و ساز در شهر تهران 
گفت: در مواردي دست شهرداران مناطق باز است تا طبق مصوبه 
ش��ورا تخفيف دهن��د كه در برخي از موارد اين امر راهگش��ا بوده 
اس��ت. در ه��ر صورت بايد صد درصد محاس��به ع��وارض را روي 
سيس��تم مكانيزه بياوريم تا هر ش��هروندي كه زميني را بسازد از 
طريق وب تمام محاسبات براي او تعيين شود و مساله پشت باجه 
كه در شهرداري تهران معروف است به اين شكل حل و فصل شود. 
ش��هردار ته��ران تكري��م ارب��اب رج��وع را يك��ي از مهم ترين 
برنامه ه��اي ش��هرداري ته��ران معرفي و بيان ك��رد: در مدتي كه 
اينجا هس��تم گزارش هاي زيادي از بداخلاقي شهرداري نسبت به 
مردم ش��نيده ام. مواردي اس��ت كه خلاف قاعده كار كس��ي را راه 
مي اندازيم كه حتما در آن فس��اد وج��ود دارد. در نقطه مقابل، در 
م��واردي بر خلاف ضابطه كار كس��ي را راه نمي اندازيم كه در آن 
هم فساد وجود دارد كه بايد با هردو اين موارد مقابله شود. وي با 
يادآوري ضرورت رسيدگي به مناطق جنوبي و فقيرنشين پايتخت 
عنوان كرد: ما براس��اس ش��اخص هاي مختلف مناط��ق را ارزيابي 
مي كنيم و در مناطقي كه زير ش��اخص هاي تعريف ش��ده هستند 
بايد سرمايه گذاري بيشتري صورت بگيرد تا فاصله ها از بين برود. 

رييس اتحاديه مش��اوران املاك درباره بازار خريد و فروش و 
رهن و اجاره در نيمه دوم س��ال جاري، گفت: وضعيت معاملات 
مس��كن رو به بهبود اس��ت و پيش بيني مي كني��م در نيمه دوم 

وضعيت بهتر شود و شاهد روند عبور از ركود باشيم. 
حسام عقبايي در گفت وگو با ايرنا، افزود: در مجموع وضعيت 
معاملات مس��كن رو به رشد اس��ت و در فصل پاييز و زمستان 
امس��ال شاهد رشد قيمت به ميزان تورم خواهيم بود كه اين به 

معناي سونامي يا جهش قيمت در بازار مسكن نيست. 
وي ادامه داد: لازمه رش��د بيش��تر معاملات مس��كن كاهش 
نرخ س��ود بانكي، افزايش سقف تسهيلات بانكي و كاهش مدت 

بازپرداخت آن است. 
عقباي��ي گفت: از آنجا كه سررس��يد بانك ه��ا در حوزه ارائه 
تس��هيلات تا پايان س��ال در حال افزايش است، شاهد تحريك 
تقاض��ا در ب��ازار خواهيم بود ك��ه خود، از عوام��ل موثر افزايش 
معاملات اس��ت. رييس اتحاديه مش��اوران املاك، افزود: تاكيد 

دول��ت دوازدهم »عبور از ركود و تحول در مس��كن« اس��ت، از 
اين رو بايد توليد مس��كن رونق يابد و نس��بت به ايجاد مسكن 

استيجاري گام هاي موثري برداشته شود. 
عقباي��ي افزود: نكت��ه ديگر اينكه مناب��ع اختصاص يافته در 
راستاي افزايش تس��هيلات بانكي در بسته تعديل سياست هاي 
پولي و بانكي بايد به س��مت و س��ويي برود كه مبلغ تسهيلات 
و م��دت بازپرداخت آن براي دريافت كنندگان افزايش و س��ود 
تسهيلات كاهش پيدا كند تا شاهد تحريك تقاضا در بازار مسكن 
باشيم. رييس اتحاديه مشاوران املاك تاكيد كرد: عبور از ركود 
در بخش مس��كن موجب تحريك 1۳00 ش��غل و ۳00صنعت 
وابسته به ساختمان مي ش��ود و مي تواند در رشد اقتصاد كشور 
موثر باش��د. وي با تاكي��د بر لزوم اصلاح سياس��ت هاي پولي و 
بانكي در حوزه بانكداري، بيان كرد: بانك مركزي و شوراي پول 
و اعتبار و وزارت اقتصادي و دارايي نسبت به عملكرد بانك ها كه 
ب��ه صورت بنگاهداري فعاليت مي كنند و وجوه خود را به خريد 

ملك اختصاص داده اند، انتقاد دارند و اميد اس��ت با فروش اين 
املاك، منابع آن را به تس��هيلات بانكي و بالا بردن قدرت خريد 
مردم اختصاص دهند تا ش��اهد پويايي بازار مس��كن باشيم. به 
گزارش »تعادل«،  چندي پيش معاون مسكن و ساختمان وزارت 
راه و شهرس��ازي هم از تلاش اين وزارتخانه ب��راي افزايش وام 

مسكن، كاهش سود و افزايش طول بازپرداخت خبر داده بود. 

شرايطمناسببازارمسكندرشهريورماه
عقبايي درباره وضعيت معاملات مس��كن در ش��هر تهران هم 
گفت: در ش��هريور ماه وضعيت معاملات مطلوب بود و در 1۸ روز 
اول شهريور ۹ هزار و ۹6۲ قرارداد خريد و فروش و ۹ هزار و 5۴۸ 
قرارداد اجاره داش��تيم. وي ادامه داد: در همين مدت در سراس��ر 
كش��ور هم ۲۸ه��زار و ۴7۳ قرارداد خريد و ف��روش و ۳1 هزار و 
5۹7قرارداد اجاره انجام شده و وضعيت معاملات رو به رشد است 
و پيش بيني مي ش��ود در نيمه دوم امسال ش��اهد افزايش حجم 

معاملات مسكن باشيم. رييس اتحاديه مشاوران املاك يادآور شد: 
در مردادماه هم وضعيت معاملات مسكن مطلوب بود و در اين ماه 
در ش��هر تهران 1۹ هزار و ۸۴6 قرارداد خريد و فروش و ۲0 هزار 
و ۳۴۳ قرارداد اجاره داش��تيم و در هر دو بخش نس��بت به تيرماه 
شاهد افزايش حجم معاملات بوديم. عقبايي افزود: در سطح كشور 
هم در مرداد ماه 57هزار و ۲01 قرارداد خريد و فروش و 6۹ هزار 
و 61۳قرارداد اجاره داش��تيم كه در هر دو بخش رش��د معاملات 
را ش��اهد بوديم. رييس اتحاديه مشاوران املاك تصريح كرد: اين 
روند در افزايش توليد مسكن، ميزان معاملات و رونق بازار مسكن 
موثر اس��ت و با توجه به تغيير سياست هاي پولي به ويژه در حوزه 
كاهش س��ود بانكي به طور مطمئن بخش��ي از پول ها به سمت و 
سوي بازار مسكن و خريد ملك هدايت مي شود. وي ادامه داد: اما 
از آنجا كه بازار مس��كن يك بازار مقاوم است، اثرپذيري آن نسبت 
به بازارهاي موازي نظير بازار طلا و ارز بسيار متفاوت است و ديرتر 

تاثير مي پذيرد. 

3شتابدهندهمعاملاتمسكن
رييساتحاديهمشاوراناملاكمعرفيكرد
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صنعت، معدن و تجارت14
3 معضل امروز اقتصاد

سياست چگونه مي تواند در خدمت اقتصاد باشد و 
راه ه��اي خدمت آن به اقتصاد كدام اس��ت؟ بارها اين 
جمله در فضاي عمومي شنيده  شده كه »سياست بايد 

به اقتصاد يارانه دهد«.
ريي��س اتاق اي��ران هم به اين مس��اله اعتقاد دارد. 
غلامحسين ش��افعي در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق 
ايران مي گويد: در طول س��ال هاي گذش��ته، همواره و 
هميشه اقتصاد به سياست يارانه داده و هميشه اقتصاد 
تحت تاثير سياس��ت بوده و راه را بر سياس��ت هموار 
كرده اس��ت. اكن��ون با توجه به تحولات��ي كه صورت 
گرفته و با توجه به شرايط جديد در كشور و با توجه به 
اينكه رييس جمهوري هم به بهبود وضعيت اقتصادي 
كش��ور اعتقاد دارد، نوبت اين اس��ت كه سياس��ت به 
اقتص��اد يارانه دهد و از اقتصاد حماي��ت كند. در اين 
بين اين سوال مطرح مي شود كه اين تحول چگونه بايد 
اتفاق بيفتد؟ او چنين پاس��خ مي دهد:  يك نكته كاملا 
مشخص اس��ت، در عمل مي بينيم كه روابط سياسي 
پايدار زماني اتفاق مي افت��د كه روابط اقتصادي پايدار 
بين دو كش��ور وجود داش��ته باش��د؛ چراكه ارتباطات 
اقتصادي به پايداري روابط سياسي مي انجامد و روابط 
اقتص��ادي مردم دو كش��ور را مي تواند به هم مرتبط و 
نزديك كند. به گفته او، دليل بس��ياري از مش��كلات 
كنوني كشور، »خلأ اطلاعاتي، موانع بانكي و بيمه يي« 
اس��ت كه بايد برطرف شود. او ادامه مي دهد كه دولت 
هم ب��ه اين قضيه يعني گس��ترش روابط اقتصادي به 
كمك روابط سياسي اعتقاد دارد. بعد از رفت وآمدهاي 
هيات اقتصادي-تجاري به ايران هم حس��ن روحاني و 
هم وزير امور خارجه در همه سفرهاي رسمي كه هيات 
اقتصادي را به همراه مي برند كه اين نشان از توجه ويژه 

آنها به ديپلماسي اقتصادي است. 
او مص��داق عمل��ي توجه به ديپلماس��ي اقتصادي 
را  غي��ر از هي��ات همراه تجاري در س��فرهاي خارجي 
رييس جمه��وري و وزي��ر خارجه، بازگش��ايي معاونت 
اقتصادي در ساختار وزارت خارجه ايران عنوان مي كند. 
بايد از تمام فرصت هاي سياس��ي براي توس��عه روابط 
اقتصادي بهره گرفت. در اينجا بايد ديد كه خلأ و نقص 
در سفرهاي هيات اقتصادي ايران به خارج كدام است 
كه ش��افعي در پاسخ به اين پرس��ش تصريح مي كند: 
ش��ايد دليل خيلي از مش��كلات امروز، توقف طولاني 
ارتباط بين ما و س��اير كشورها بوده است. ما اطلاعات 
به روز اين كش��ورها را نداريم؛ البته س��اير كشورها هم 
اطلاعات ما را ندارند. بايد اين خلأ اطلاعاتي پر ش��ود. 
در س��فرها از دو طرف افرادي را انتخاب مي كنيم كه 
خلأ اطلاعات��ي را پر كنند. يكي ديگر از مس��ائلي كه 
هنوز بر س��ر راه فعالان اقتصادي است به حوزه توسعه 
بان��ك و بيمه برمي گردد. ما هن��وز در اين دو حوزه با 
مش��كلات جدي مواجه هستيم. او تاكيد مي كند: ما با 
خيلي از بانك ها و شركت هاي بزرگ بيمه يي مناسبات 
درخوري نداريم و اميدواريم كه در اين دوره اين موانع 
برطرف ش��ود. البته من در جريان هستم كه مذاكرات 
خوبي هم براي رفع اين موانع در حال انجام است. او در 
بخش ديگري از سخنان خود از تهيه بانك اطلاعاتي- 
اقتصادي در اتاق ايران خبر داد و گفت: بانك اطلاعاتي 

در معاونت بين المللي اتاق در تهيه است.  

 رييس كميسيون اقتصادي
»ايران - تركيه« تعيين شد

ش�اتا| بر اس��اس مصوبه هيات وزي��ران »محمد 
ش��ريعتمداري« رييس جديد كميس��يون مش��ترك 
اقتصادي جمهوري اس��لامي ايران و جمهوري تركيه 
ش��د. پيش از اين محمود واعظي، وزيرسابق ارتباطات 
و فناوري اطلاعات مسووليت اين كميسيون مشترك 

را بر عهده داشت. 

 زيرساخت
تك نرخي شدن ارز؟

ف�ارس| عض��و هيات نماين��دگان ات��اق بازرگاني 
ته��ران با بيان اينكه وعده تك نرخ��ي كردن ارز براي 
بخش خصوصي قابل پيش بيني نيست، گفت: يكي از 
زير ساخت هاي تك نرخي كردن ارز وجود يك سيستم 
بانك��داري بين المللي براي برقراري تعامل با بانك هاي 

دنياست.
فره��اد فزوني درباره محقق ش��دن وعده دولت در 
مورد تك نرخي كردن ارز اظهار كرد: بخش خصوصي 
از آنچه در جلسات توسط دولت تصميم گيري مي شود، 
اطلاع ندارد؛ بنابراين نمي توان نتايج وعده هاي دولت را 
در اي��ن مورد پيش بيني كرد. نماينده بخش خصوصي 
در ات��اق بازرگان��ي تهران افزود: يك��ي از نيازهاي تك 
نرخ��ي كردن ارز، وجود يك سيس��تم فعال بانكداري 
بين المللي براي برقراري تعامل با بانك هاي دنياست كه 
نمي دان��م در اين رابطه دولت تا چه اندازه با بانك هاي 
دنيا مذاكره انجام داده اس��ت. اما دولت در حال حاضر 
در حال كم كردن و به صفر رس��اندن اس��تفاده از ارز 

دولتي در اقتصاد كشور است. 

 قيمت سيمان
افزايش نيافته است

ايرن�ا| دبير انجم��ن صنفي كارفرماي��ان صنعت 
س��يمان با تكذي��ب هرگونه افزايش قيمت س��يمان 
در بازار گفت: قيمت س��يمان در كل كش��ور مطابق 
با قيمت هاي مصوب س��ال 1393 اس��ت، زيرا توليد 
در مقايس��ه با ميزان تقاضا بالاس��ت و به همين دليل 
نتوانس��تيم افزايش قيمت داش��ته باش��يم. عبدالرضا 
ش��يخان افزود: به ش��ركت هاي توليدكننده س��يمان 
اج��ازه داده ش��ده اس��ت كه ب��ر مبن��اي قيمت هاي 
»ارش��ادي«، نرخ فروش توليدات خود را تا 115هزار 

تومان در هر تن افزايش دهند.
قيمت ارش��ادي بدان معني اس��ت كه نرخ تثبيتي 
و دس��توري براي برخي اقلام با توج��ه به هزينه هاي 
مترت��ب بر توليد وجود ندارد و دو طرف بايد به تفاهم 
برس��ند. وي گفت: افزايش نرخي كه اين روزها برخي 
افراد در بعضي رسانه ها عنوان مي كنند به هيچ عنوان 
صحيح نيس��ت. ش��يخان با اش��اره به آخرين قيمت 
سيمان مصوب 31 خرداد ماه سال 1393 كه بر مبناي 
آن قيمت هر تن سيمان فله درب كارخانه يكصد هزار 
تومان تعيين شده بود، يادآوري كرد: 2 ماه پس از اين 
تاريخ، به دليل ركود در ساخت و سازها متاثر از كاهش 
مصارف سيمان در پروژه هاي مسكن مهر، قيمت ها نيز 

تحت تاثير قرار گرفت. 

برگزيدهها

تعادل »آيين نامه ساماندهي مبادله در بازارچه هاي غيررسمي موقت مرزي« را بررسي مي كند

3 كاركرد ساماندهي مبادلات مرزي
تجارت|

طي دهه هاي اخير استان هاي مرزي نقش بسزايي 
در نظام اقتصادي كش��ور ايف��ا كرده اند؛ به طوري كه 
بخ��ش اعظمي از مبادلات تجاري اع��م از صادرات و 
واردات در مناطق مرزي كشور رقم خورده است. از اين 
رو، فعالان اقتصادي بر ساماندهي فعاليت  استان هاي 
مرزي در عرص��ه تجارت خارجي تاكيد دارند؛ چراكه 
همچنان بخ��ش اعظمي از كالاهاي قاچاق توس��ط 
استان هاي مرزي وارد كش��ور مي شود و اين موضوع 
تبعات جبران ناپذيري را بر پيكره اشتغال و توليد وارد 

كرده است.
از س��وي ديگر تجربه كش��ورها نشان مي دهد كه 
آنها به مرزهاي مشتركشان با ديگر كشورها به عنوان 
ي��ك فرصت اقتصادي نگاه مي كنند كه مي توانند هم 
بازيگردانان اصلي در اقتصاد كش��ور و هم بسترس��از 
»تس��هيل تج��ارت، رونق تولي��د و ايجاد اش��تغال« 
باش��ند. در عين حال برخي فع��الان اقتصادي با ارائه 
پيشنهادي به دستگاه هاي اجرايي تاكيد مي كنند كه 
دولتمردان بايد طي بازه زماني 4ساله توسعه بازارچه ها 
و تعاوني هاي مرزي را در دستور كار خود قرار داده تا 
از اي��ن طريق به رونق اقتصادي در اين مناطق كمك 
كنند، چراكه به اعتقاد آنها، راه نجات اقتصاد از پديده 
قاچ��اق در مناطق مرزي، بالابردن كيفيت زندگي در 
اين مناطق است. البته در اين بين متوليان تجاري نيز 
دس��ت به كار شده و درصدد ساماندهي نظام تجارت 
خارج��ي در بازارچه ه��اي غيررس��مي موقت مرزي 
برآمده اند، چراكه با اجرايي شدن آيين نامه و مصوبات 
تجارت مرزي اصلاح ش��ده توسط هيات وزيران طي 
ي��ك ماه آين��ده، ش��اهد »مديري��ت واردات، كاهش 
5۰درصدي قاچاق كالا تا پايان سال جاري و استفاده 

بهينه از مناطق مرزي« خواهيم بود. 

 امتياز ويژه به مرزنشينان
چندي پيش مع��اون اول رييس جمهوري مصوبه 
هي��ات وزيران درباره آيين نامه س��اماندهي مبادله در 
بازارچه هاي غيررسمي موقت مرزي را به دستگاه هاي 
ذي ربط ابلاغ كرد تا مرزنشين ها بتوانند استفاده بهينه 
از مرز داش��ته باش��ند. حال با توجه به اينكه بيش��تر 
اوقات شاهد برخي مبادلات از جمله كولبري در مرزها 
هس��تيم و از آنجايي كه كالاي آنها ثبت نمي شود، در 
طبقه بندي كالاي قاچاق قرار مي گيرند و بايد در آمار 
اطلاعات��ي گمرك و وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
اين گونه مبادلات با كالاي قاچاق شفافيت ايجاد شود 
كه به گفته متوليان سازمان توسعه تجارت؛ بر اساس 

آيين نامه تدويني تا پايان س��ال كاهش 5۰ درصدي 
قاچاق كالا در كش��ور ايجاد خواهد شد. در اين راستا 
مدي��ركل دفتر مق��ررات صادرات و واردات س��ازمان 
توسعه تجارت درباره اصلاح آيين نامه تجارت مرزي به 
»تعادل« مي گويد: بندهاي اين آيين نامه به ساماندهي 
مب��ادلات در بازارهاي غيررس��مي و موقت بازارهاي 

مرزي اشاره دارد.
همچنين قرار است براساس اين آيين نامه مبادلات 
كالاه��ا در مرزه��اي آذربايجان غرب��ي، كردس��تان، 
كرمانش��اه و سيستان و بلوچس��تان ساماندهي شود؛ 
به طوري كه براس��اس پيش بيني هاي به عمل آمده، 
قرار اس��ت دو بازارچه موقت در آذربايجان غربي، سه 
بازارچه در كرمانش��اه، دو بازارچه در كردستان و يك 
بازارچه نيز در سيس��تان و بلوچستان به طور رسمي 
راه اندازي شود. علي علي آبادي فراهاني اظهار مي كند: 
با توسعه بازارچه هاي رسمي، بي شك بخش عظيمي 
از پديده قاچاق كالا كاس��ته خواهد ش��د، از س��وي 
ديگر با اجرايي ش��دن اين آيين نامه، ساكنان در اين 
مناطق مرزي از اشتغال پايدار برخوردار مي شوند. وي 
درباره هزينه هاي تاسيس اين بازارچه هاي رسمي در 

مناطق محروم مي افزايد: هزينه تاس��يس هر بازارچه 
به اس��تانداري هاي هرمنطقه باز مي گردد و همچنين 
مديريت اين بازارچه ها به گمرك مرتبط مي شود. در 
عين حال بايد اش��اره ك��رد، چنانچه تخلفي در نحوه 
فعاليت اين بازارچه هاي مرزي مشاهده شود، گمرك 

مكلف به بررسي شكايت هاي مردمي است. 
علي آبادي فراهان��ي درب��اره الزام��ات ورود به اين 
بازارچه هاي رسمي مي گويد: در بندهاي اين آيين نامه 
آمده اس��ت؛ افرادي كه بيش از 3سال در نقطه صفر 
مرزي ساكن هستند، مي توانند از مزاياي اين بازارچه 
مرزي براي توسعه كس��ب وكار استفاده كنند. يعني 
افرادي مي توانند در اين بازارچه ها ش��روع به كسب و 
كار كنند كه حداقل س��ه سال در اين مناطق زندگي 

كرده باشند.
مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات س��ازمان 
توس��عه تجارت همچني��ن درباره اينك��ه دولت براي 
استفاده كنندگان اين آيين نامه چه مشوق هايي را در 
نظر گرفته اس��ت، مي گويد: با همكاري گمرك ايران 
و وزارت صنع��ت، معدن وتجارت ص��دور كارت هاي 
الكترونيكي براي فعالان بازارچه هاي رس��مي در نظر 

گرفته كه اين اقدام خود گامي جهت توس��عه دولت 
الكترونيك در بخش هاي اقتصادي اس��ت و از س��وي 
ديگ��ر مي توان��د در مبادلات كالاهاي رس��مي نقش 
داشته باشد. در واقع به نظر مي رسد باتوجه به هدايت 
كالاهاي غيررسمي به سمت بازارچه هاي مرزي شاهد 

كاهش پديده شوم قاچاق باشيم. 
از سوي ديگر بايد به سياست ها و برنامه هاي تدوين 
ش��ده دولت حسن روحاني در زمينه ساماندهي نظام 
تج��ارت خارجي ب��ه ويژه مبادلات م��رزي، كولبري، 
ملوان��ي و ديگر موضوعات مرتبط اش��اره كرد و گفت 
كه دولت دوازدهم با اجراي اين برنامه ها و سياست ها 
مي خواه��د از ظرفيت هاي اس��تان هاي م��رزي و هم 
مرزي با برخي كش��ورها اس��تفاده بهين��ه كند و در 
موضوع مبادلات مرزي تجديدنظري در نظام اقتصادي 

كشور انجام شود.
ب��ه گفته متولي��ان تج��اري، »نداش��تن امكانات 
مناس��ب اوليه و تخصصي«، »نبود مديريت يكپارچه 
و هماهن��گ«، »نبود راه هاي دسترس��ي و جاده هاي 
مناس��ب«، »ناامني مناطق اط��راف«، »نبود امكانات 
رفاه��ي و خدماتي مانند مس��افرخانه و رس��توران و 

عدم هماهنگي بين كش��ور با كشورهاي همسايه در 
اين بازارچه ها« دلايل ناكام��ي راه اندازي بازارچه هاي 
مرزي در س��ال هاي گذشته بوده است. اين مشكلات 
و چالش ه��ا در ش��رايطي ب��ه ناكام��ي در راه اندازي 
بازارچه هاي مرزي دامن زده است كه به اعتقاد فعالان 
اقتصادي؛ فرهنگ، آداب و رسوم و زبان مشترك بين 
بسياري از نقاط مرزي كش��ور با كشورهاي همسايه 
مي تواند پتانسيلي براي رونق بازارچه هاي مرزي باشد. 
پتانسيل هايي كه به نظر مي رسد در سال هاي گذشته 

چندان جدي گرفته نشده اند.
در همي��ن ح��ال، بايد عن��وان كرد ك��ه در كنار 
بازارچه هاي مرزي، تعاوني هاي مرزي هم مي توانند به 
رونق اقتصادي در ش��هرها و روستاهاي مرزي كمك 
بس��ياري كنند و در نهايت امني��ت را در اين مناطق 
افزايش دهند. به اعتقاد كارشناس��ان برقراري امنيت 
مرزهاي كش��ور بدون توجه ويژه به اي��ن اقوام، آداب 
و رس��وم، فرهنگ و زبان آنها امكان پذير نيس��ت. در 
اين بين توس��عه دهندگان تجارت نيز به اين موضوع 
تاكيد دارند كه همه اس��تان هاي مرزي نقش مهمي 
در ش��كوفايي اقتصادي كشور دارند و بايد با مبادلات 

مرزي پيوندهاي منطقه يي را باثبات تر كرد. 
هرچن��د به گفته فعالان اقتصادي نگاه به توس��عه 
پايدار در كش��ور نبايد نگاهي صنفي تلقي ش��ود، اما 
در اي��ن رابطه بايد تمام عوامل موثر در توس��عه را در 
نظ��ر گرفت و با توجه به توليدات داخل نگاه به تامين 
برخي كالاها را از طريق واردات مدنظر قرار داد كه اين 
موض��وع نيز خود حمايت از حقوق مصرف كننده را به 
دنب��ال دارد و همچنين در اين زمينه بايد تصميمات 
منطقه ي��ي نيز گرفته ش��ود. حال به گفت��ه متوليان 
تج��اري، پيوندهاي منطقه يي از جمل��ه موضوع هاي 
مهمي اس��ت كه در آيين نامه اصلاحي وزارت صنعت، 

معدن و تجارت مورد توجه قرار گرفته است.
از اين رو اگر در توس��عه تجارت خريد و فروش يا 
همان صادرات و واردات صورت نگيرد، مبادلات تجاري 
درست انجام نمي شود و بايد پيوندهاي منطقه يي به 
ويژه با كشورهاي همسايه در مبادلات تجاري باثبات تر 
و ظرفيت هاي خوب كش��ورهاي هم مرز با كشور نيز 
مورد اس��تفاده قرار بگيرد. همچنين برقراري تجارت 
آزاد با برخي كشورهاي منطقه يي از جمله موضوعات 
مهم ديگر در نظام اقتصادي كشور است كه اكنون در 
دستور كار دس��ت اندركاران تجارت كشور قرار گرفته 
اس��ت. البته در عين حال بايد تاكيد كرد كه مناطق 
مرزي مي تواند فرصتي مناس��ب براي پيشبرد اهداف 

اقتصادي و سياسي كشور باشد.

رييس سازمان توسعه تجارت خبر داد

گام اول تجارت آزاد با همسايگان
تعادل| 

»برقراري تعرفه ترجيحي در تجارت« بين كشورها 
كه معمولا با كاه��ش تعرفه واردات و حقوق گمركي 
همراه اس��ت، از يكس��و راهي براي توس��عه مراودات 
تجاري و رونق اقتصادي و از سوي ديگر تمرين رقابت 
در عرصه جهاني است. بر همين اساس در بسياري از 
نقاط مختلف دنيا، كشورهاي مختلف سعي مي كنند 
با كشورهاي همجوار و هم مرزشان، تجارت ترجيحي 
برقرار كنند تا بتوانند مس��ير تجارت خارجي خود را 

تسهيل كنند. 
بر همين اساس با توافقي كه بين دولت ها صورت 
مي گي��رد، برخي كالاهاي مه��م از كاهش يا تخفيف 
عوارض گمركي برخوردار مي شوند و اين اقدام موجب 
مي ش��ود كالا با قيمت مناس��ب تري به ب��ازار هدف 
برس��د و قدرت رقابت پذيري آن بيشتر شود. به گفته 
فعالان اقتصادي، دولت ها با برقراري تجارت ترجيحي 
ظرفيت هاي اقتصادي خود را افزايش مي دهند. حال 
متوليان تجاري كش��ور كه به دنبال توسعه بازارهاي 
صادراتي ايران در س��اير كش��ورها هس��تند؛ چندي 
پيش در گام نخست مذاكرات اعطاي تعرفه ترجيحي 
با كش��ورهاي عضو اتحاديه اوراس��يا را در دستور كار 
خود قرار دادن��د و اكنون نيز به دنبال برقراري تعرفه 
ترجيحي و تجارت آزاد با س��ه كش��ور »افغانس��تان، 

پاكستان و عمان« هستند. 
 

 ابزار تسهيل تجارت 
چرا »برقراري تعرفه ترجيح��ي در تجارت« مهم 
است و اساسا چرا دولت ها تجارت خود را به اين سمت 
سوق مي دهند؟ در پاسخ به چنين پرسشي بايد گفت 
كه يكي از ابزارهاي تس��هيل تج��ارت برقراري تعرفه 

ترجيحي بين كشورهاست.
به ط��وري كه از س��ال هاي دور برق��راري تجارت 
ترجيحي بين كش��ورها مرس��وم بوده و در سال هاي 
اخي��ر نيز گس��ترش يافته اس��ت و نمون��ه آن را در 
»امريكاي جنوبي، آسياي جنوب شرقي و كشورهاي 
عربي« مي توان مش��اهده كرد. تعرفه هاي ترجيحي 

يك جانب��ه، دوجانب��ه ي��ا چندجانب��ه هس��تند. در 
تعرفه هاي يك جانبه دولت ها تصميم مي گيرند، نرخ 
مش��خصي را درباره ورود كالاهاي تجاري يا خدمات 
كش��ور ديگر اعمال كنند و هدف از آن رونق تجارت 

در محصولات خاص است.
ام��ا در تعرفه هاي دوجانبه دو كش��وري كه قصد 
تج��ارت با يكديگر را با ه��م دارند، تصميم مي گيرند 
به نس��بت اهميت كالاهايي خاص تعرفه هاي ويژه يي 
براي كش��ور مقابل قائل ش��وند؛ متقابلا كشور مقابل 
ه��م در برخي كالاها با نرخ ترجيح��ي تعرفه هايي را 
برقرار مي كند و در چنين حالتي هر كشور از برقراري 
تعرفه ها س��ود مي برند. در تعرفه هاي چندجانبه چند 
كش��ور تصميم مي گيرند تعرفه هاي خاصي را نسبت 
به همديگر اعمال كنند تا تسهيل تجارت مسير شود. 
ح��ال با توجه به اينكه قرار اس��ت، تكيه گاه اصلي 
اقتصاد ايران توس��عه صادرات غيرنفتي باشد، يكي از 
ابزاره��اي لازم براي حضور در بازارهاي هدف جهاني، 
همين برقراري تعرفه ترجيحي و تجارت آزاد در درجه 

اول با همسايگان و ساير كشورهاست.
 به همين منظور ايران در قدم نخس��ت و با هدف 
توس��عه روابط تجاريش با كش��ورهاي عضو اتحاديه 
اقتصادي اوراسيا شامل »روسيه، قزاقستان، بلاروس، 
قرقيزس��تان و ارمنستان« كه بازار 18۰ميليون نفري 
را در اختيار دارن��د، مذاكرات اعطاي تعرفه ترجيحي 
به 1۰۰ قلم كالاي كشورهاي عضو اتحاديه اوراسيا در 
مقابل 125 قلم كالاي صادراتي ايران را در دستور كار 

خود قرار داده است.
دومي��ن گام براي تس��هيل تجارت كه از س��وي 
متوليان تجاري كش��ور برداشته خواهد شد، برقراري 
تعرفه ترجيح��ي و تجارت آزاد با برخي كش��ورهاي 
همس��ايه به ويژه سه كش��ور »افغانستان، پاكستان و 
عمان« اس��ت. در همين رابطه مجتبي خسروتاج در 
جلس��ه كارگروه توسعه صادرات غيرنفتي سيستان و 
بلوچس��تان عنوان كرد كه دولت جز نفت در صادرات 
سهمي ندارد و ما رصد مي كنيم و در موضوع صادرات 
نقش سياست گذار و حمايتي داريم. به گفته او، اقتصاد 

و صادرات متكي بر بازار رقابتي اس��ت و بايد با ايجاد 
رقابت و نوع كالاي صادراتي و تكنولوژي با پويايي در 
اين زمينه پيش برويم تا بتوانيم در بازارهاي منطقه و 

جهان سهم بيشتري داشته باشيم.
متولي تجاري كش��ور تصريح كرد: برنامه هايي در 
حوزه مبادلات تجاري تدوين ش��ده كه در بلندمدت 
تجارت ما در كشورهاي مختلف شكننده نباشد، حتي 
در برخي كش��ورها بنگاه هاي تولي��دي ايران در حال 

فعاليت توليدي هستند.
 قائم مق��ام وزير صنعت، مع��دن و تجارت در امور 
تجارت با بيان اينكه براي توس��عه روابط با كشورهاي 
»افغانس��تان، پاكستان و عمان« اس��تان سيستان و 
بلوچس��تان نقش كليدي دارد، اظهار كرد: بر همين 
اس��اس به سمت تش��كيل ميزهاي تخصصي كالايي 
پي��ش رفته اي��م ك��ه از مزيت هاي هر منطق��ه براي 
صادرات استفاده كنيم و ميزهاي كالايي در چشم انداز 
توسعه صادرات تعريف شده است. به گفته خسروتاج، 
صادر كنندگان در صورتي كه در گذش��ته تسهيلات 
ب��الاي 18درصد درياف��ت كرده اند، از طري��ق يارانه 

مابه التفاوت به آنها پرداخت خواهد شد. 
البت��ه از آنجايي كه تعيين ن��رخ تعرفه ترجيحي 
تاثير زيادي بر بازار و چرخه اقتصادي كش��ور دارد؛ 
ب��ه گفته فعالان اقتصادي چنانچ��ه متوليان تجاري 
كش��ور در تعيين ن��رخ تعرفه ترجيح��ي ملاحظات 
لازم را انج��ام ندهند و ظرفيت هاي كش��ور مقابل را 
مورد پايش قرار ندهند، ممكن اس��ت برقراري تعرفه 
ترجيح��ي به نفع تجارت كش��ور نباش��د. از اين رو، 
مس��وولان تجاري بايد ضمن اش��راف به توان توليد 
داخ��ل و پايش ظرفيت هاي ش��ركاي تجاري ايران، 
در تعيي��ن تعرفه هاي ترجيح��ي مراقب ضرر و زيان 
وارده به چرخه توليد وتجارت كش��ور نيز باش��ند. از 
آن سو، يكي از مزاياي مهم برقراري تعرفه ترجيحي 
و تجارت آزاد با ديگر كش��ورها را مي توان كمك به 
سطح رقابت پذيري محصولات داخلي و تمرين رقابت 

براي حضور در بازارهاي جهاني عنوان كرد. 
از س��وي ديگر، استاندار سيستان و بلوچستان در 

اين نشس��ت با تاكيد بر اينكه سياست هايي كه مانع 
ارتباط اقتصادي با كشورهاي همسايه است بايد مورد 
بازنگري قرار گيرد، گفت: با توجه به همس��ايگي 15 
كشور با ايران روابط اقتصادي و ارتباطات تجاري با اين 
كشورهاي همسايه نيازمند يك بازنگري جدي است. 
علي اوسط هاشمي تصريح كرد: با توجه به اينكه بخش 
عمده نيازهاي ملي از كشورهاي همسايه قابل تامين 
اس��ت، مي توان از اين ظرفيت ب��ه بهترين نحو براي 
افزايش ارتباطات اقتصادي و اجتماعي بهره گرفت. به 
گفته او تامين نيازهاي كشور تنها در روزهاي سخت 
از طريق كشورهاي همسايه نبايد صورت گيرد، بلكه 
همواره مي توان از اين ظرفيت بالقوه بهره گرفت تا با 

كمترين هزينه بيشترين استفاده را برد. 
اوسط هاش��مي همچنين با اش��اره به اينكه براي 
مبارزه با قاچاق برخ��ورد انتظامي به هيچ وجه جواب 
نمي دهد بلكه بايد فرصت مرز را براي مرزنش��ينان به 
خوبي معنادار كرد، اظهار كرد كه در مرز بايد حاكميت 
دولت سايه سنگين بيندازد. از آنجايي كه مسووليت 
اقتصاد با دولت اس��ت، حاكميت اقتصادي دولت بايد 
در مرز سايه سنگين داش��ته باشد. وي با بيان اينكه 
نگرش بخش��ي در سياس��ت مرزي خطاس��ت، افزود: 
نگرش ملي بايد تضمين كننده منافع همه جانبه ملي 
باش��د نه صرفا اقتصادي و اين معرفت بايد ارتقا پيدا 

كند تا كمتر شاهد كولبري و تحقير جامعه انساني و 
خسارت زايي براي كشور باشيم. به گفته او، از آنجايي 
كه متاس��فانه رايزن بازرگاني ايران و افغانستان حتي 
يك نشس��ت براي افزايش ارتباطات دو كشور برگزار 
نكرده بود ما با برقراري و افزايش ارتباطات با اين كشور 
همسايه زمينه مراودات بيشتر را فراهم كرديم و اينك 
ضروري اس��ت اين مهم مورد بازنگري قرار گيرد زيرا 
رايزن بازرگاني بايد پل ارتباطي قوي بين دو كش��ور 

ايجاد كند. 
اوسط هاشمي در بخش ديگري از سخنان خود با 
اشاره به ظرفيت هاي بالاي بندر چابهار براي ارتباطات 
دريايي با كشورهاي همسايه گفت: ظرفيت هاي بالاي 
منطقه ايجاب مي كند كه با بازنگري در سياس��ت ها، 
قسمت قابل توجه يي از صادرات ملي را به سمت اين 
بندر سوق دهيم. او بر اين باور است كه استان سيستان 
و بلوچس��تان از ظرفيت هاي بالاي��ي در بازارچه هاي 
مرزي و فرودگاه ها براي افزايش ارتباطات با كشورهاي 
مختلف برخوردار اس��ت. از اين رو ضروري است اين 
اس��تان پايلوت كش��وري فصل نو و نگاه نو به مرز در 
جهت تحقق اهداف ملي ش��ود. اوسط هاشمي اين را 
ه��م گفت كه تج��ارت آزاد و معافيت ها در بازارچه ها 
مي تواند كمك قابل توجهي به افزايش مبادلات مرزي 

و جلوگيري از قاچاق باشد. 

اس��تراليا در 26س��ال اخير از موانع بزرگي مانند 
بح��ران اقتصادي آس��يا، تركيدن حب��اب اقتصادي 
موس��وم به حباب دات كام و نيز بحران جهاني س��ال 
2۰۰8 به س��لامت عب��ور كرده اس��ت و هيچ يك از 
اين چالش هاي بزرگ نتوانس��ته اند، خللي در رش��د 
اقتصادي اين كشور پهناور ايجاد كنند. آمارهايي كه 
اخيرا منتشر شده  نشان مي دهند كه استراليا ركورد 
دوره هاي متوالي رش��د اقتص��ادي در جهان را به نام 
خود ثبت كرده اس��ت؛ 1۰4 دوره سه ماه رشد بدون 
وقف��ه. هلند كه قبلا در اين زمينه ركورددار بود، پس 
از ط��ي 1۰3 دوره متوالي از رش��د اقتصادي بالاخره 
پس از 25 س��ال و 9 ماه طعم ركود )رشد اقتصادي 
منفي در دو دوره متوالي( را چشيد. اما چه عواملي به 

اقتصاد اس��تراليا كمك كرده است تا اين بحران هاي 
تاثيرگذار را با كمترين آسيب ممكن پشت سر بگذارد 
و ركوردي وي��ژه را به نام خود ثبت كند؟ به گزارش 
پايگاه خبري اتاق ايران، ريشه هاي اين موفقيت عظيم 
را بايد در اصلاحات ساختاري صورت گرفته در اقتصاد 
اين كشور طي دهه هاي 8۰ و 9۰ ميلادي جست وجو 
ك��رد؛ اصلاحاتي ك��ه به موجب آنها موان��ع تجاري و 
كنترل هاي ارزي از ميان برداش��ته شدند. در نتيجه 
اين اصلاحات نظام ارزي شناور به مانند يك ضربه گير 
از اقتصاد اس��تراليا در براب��ر بحران هاي منطقه يي و 
جهاني محافظ��ت كرد؛ نرخ ت��ورم در ارقامي بين 2 
تا 3 درصد تثبيت ش��د و مشكلات بودجه يي دولت تا 
ح��د زيادي كاهش يافت. در هنگام بروز بحران مالي 

بزرگ اخير، دولت اس��تراليا بيش از يك دهه بود كه 
دايما با مازاد بودجه مواجه مي شد و به لطف اين مازاد 
بودجه توانست بدهي هاي خود را به صفر برساند. در 
طول اين سال ها افزايش تقاضاي چين براي موادخام 
و فلزات باعث شكوفايي صنايع معدني استراليا شده 
و ع��لاوه بر ايجاد هزاران ش��غل جديد در اين بخش، 
افزايش دستمزدها را نيز در پي داشته است. از طرفي 
رشد چش��مگير صادرات زغال سنگ و سنگ آهن به 
چين، مازاد تجاري استراليا را به ميزان زيادي افزايش 
داده است. متوس��ط درآمد خانوارهاي استراليايي، از 
زمان بروز بحران مالي جهاني س��ال 2۰۰8 تا س��ال 
2۰13 حدود 13 درصد افزايش يافت. به گواهي تاريخ، 
هر فرازي درنهايت با فرود همراه بوده اس��ت. پس از 
آنكه ركود در بازارهاي جهاني موجب كاهش قيمت 
محصولات معدني و متعاقبا كاهش س��رمايه گذاري 
در صنايع معدني اس��تراليا شد، نرخ بيكاري و بدهي 

ش��ركت ها در دو ايالت كوئينزلند و استرالياي غربي 
كه اقتصادشان عموما به توليدات معدني وابسته است، 
افزايش يافت؛ اما بانك مركزي اس��تراليا بلافاصله با 
كاهش نرخ بهره و رس��اندن آن ب��ه 1.5  درصد وارد 
عمل شد و شرايط را به گونه يي تغيير داد تا ايالت هاي 
نيوس��اوت ولز و ويكتوريا ك��ه اقتصادهاي متنوع تري 
دارن��د، بتوانند كاه��ش س��رمايه گذاري در دو ايالت 
ديگ��ر را جبران كنند. كاهش نرخ دلار اس��تراليا در 
پي اتخاذ سياس��ت پولي انبساطي از سوي دولت اين 
كشور موجب افزايش صادرات محصولات كشاورزي 
و دامي ش��د و همچنين گردش��گران و دانشجويان 
بيشتري را روانه استراليا كرد. از طرفي اعطاي وام هاي 
كم بهره از س��وي بانك ها و نيز رش��د سريع جمعيت 
باعث رونق فوق العاده بخش مسكن در استراليا شده 
است. سال گذشته جمعيت استراليا حدود 1.6  درصد 
نسبت به س��ال قبل از آن افزايش يافت كه اين رقم 

دوبرابر متوسط نرخ رشد جمعيت در كشورهاي عضو 
OECD )س��ازمان همكاري و توسعه اقتصادي كه 
34 كش��ور عموم��ا پيش��رفته در آن عضويت دارند( 
است. استراليا همچنين براي اينكه بتواند خيل عظيم 
مهاجراني كه به اين كش��ور وارد مي ش��وند را اسكان 
دهد، بايد هر پنج س��ال ش��هري بنا كند كه بيش از 
1.1ميليون نفر جمعيت داش��ته باشد. چنين به نظر 
مي رسد كه روزهاي خوش اس��تراليا همچنان ادامه 
داشته باش��د؛ بانك مركزي استراليا پيش بيني كرده 
ك��ه توليد ناخالص داخلي اين كش��ور در س��ال هاي 
آت��ي با ن��رخ متوس��ط 3 درصد رش��د كند. ب��ا اين 
وجود، خانوارهاي اس��تراليايي كمتر به آينده اقتصاد 
كشورشان خوش بين هستند، چرا كه در حال حاضر 
نرخ بيكاري در اس��تراليا نسبت به امريكا، انگليس و 
ژاپن بالاتر است و فاصله چنداني با بالاترين ركورد آن 

در يك دهه اخير ندارد.

تجربه استراليا در رشد اقتصادي پايدار
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15 نفت و انرژي
سپهري مديرعامل جديد 

شركت ملي حفاري شد
شانا| مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران در حكمي، 
سپهر سپهري را به عنوان مديرعامل و رييس هيات مديره 

شركت ملي حفاري ايران منصوب كرد. 
س��پهري متول��د 1347 و داراي مدرك كارشناس��ي 
مهندسي نفت و كارشناسي ارشد مديريت است. در سوابق 
مديرعامل جديد ش��ركت ملي حفاري ايرانت، سرپرستي 
كارگروه مذاك��رات قرارداده��اي IPC، معاونت غلامرضا 
منوچهري در طرح هاي توسعه يي، عضويت در هيات مديره 
هلدين��گ خليج ف��ارس و حضور به عن��وان مجري طرح 

فازهاي 17و18 پارس جنوبي ديده مي شود. 
در حكم علي كاردر مديرعامل شركت ملي نفت خطاب 
به سپهري مهم ترين وظايف وي برنامه ريزي و اتخاذ براي 
افزايش راندمان حفاري، تربيت نيروي انس��اني متخصص 
و كارآم��د، بهره گي��ري از مدي��ران و متخصص��ان جوان، 
ارتقاي سلامت اداري و شفاف سازي تعاملات مالي، تعامل 
هرچه بيشتر با شركت هاي تابعه شركت ملي نفت ايران، 
به كارگيري روش هاي نوين مديريتي جهت چابك س��ازي 
ش��ركت و كاهش قيمت تمام ش��ده پروژه ها، استفاده از 
ظرفيت ش��ركت هاي دانش بنيان و به خصوص دانشگاه ها، 
حمايت از ساخت داخل و ارتقاي هرچه بيشتر بومي سازي 
 HSEQ در صنعت حفاري كشور و ضرورت توجه به حوزه

عنوان شده است. 
 

انتصاب يك زن به عنوان مجري 
طرح توسعه ميدان فرزاد

با حكم محمد مش��كين فام، مديرعامل شركت نفت و 
گاز پارس، ش��بنم شهبازي به سمت مجري طرح توسعه 

ميدان مشترك گازي فرزاد منصوب شد. 
ش��بنم ش��هبازي متولد 1358 و داراي مدرك دكترا 
در رش��ته مهندس��ي نفت گرايش مخ��ازن هيدروكربني 
اس��ت. وي پيش ت��ر ب��ه عنوان كارش��ناس در ش��ركت 
مهندس��ي و ساختمان نفت مشغول به كار بوده است. در 
حكم مش��كين فام، مهم ترين وظايف شهبازي، پيگيري و 
جمع بندي فعاليت هاي مطالعاتي، جمع بندي مذاكرات و 
تفاهمنامه هاي قبلي با شركت هاي متقاضي توسعه و ارائه 
گزارش، به كارگيري و استفاده از فنون مديريت پيشرفته 
جهت طرح ريزي، س��ازماندهي و كنترل بودجه، تعامل با 
مديريت هاي س��تادي، نظ��ارت و پيگيري جهت حداكثر 
اس��تفاده از توان داخلي، توجه به نيروي انس��اني، رعايت 
الزامات HSE در تمام مراحل مختلف طراحي و توس��عه 
ميدان گازي ف��رزاد و ارزيابي دقيق و تحليلي گزينه هاي 
مختلف در سطح ش��ركت ملي نفت ايران، توسعه ميدان 

در بالادست، ميان دست و پايين دست عنوان شده است.

انتصاب

تك خبر

نيروهاي مثبت بازار بر نيروهاي منفي چربيدند

صعود نفت با اميد به تمديد توافق اوپك
گروه انرژي|مهدي نيكوئي|

فعاليت بازار در روز جمعه با س��قوط ش��ديد 
قيمت هاي نفت به پايان رس��يده بود كه ناشي از 
نگراني ها از تخريب ش��ديد طوفان ايرما در ايالت 
فلوري��داي امريكا بود. با اين حال، اخباري كه در 
روزهاي بعدي به گوش رس��يد، اثر اين نگراني را 
تا حدي خنثي كرد و با باز شدن بازارهاي جهاني 
در صب��ح ديروز، قيمت نفت صعود كرد؛ صعودي 
ك��ه البته مطلق نبود و به دليل اندك نگراني هاي 
باقيمانده از تاثيرات توفان ايرما روي تقاضاي نفت 

در ساعاتي موجب نوسانات قيمتي شد. 
افزايش ديروز قيمت نفت در قراردادهاي آتي 
ب��ازار نيويورك، براب��ر با 0.5درصد ب��ود. اين در 
حالي است كه روز جمعه اين بازار شاهد كاهشي 
3.3درص��دي بود. چندين دليل براي اين افزايش 
قيمتي متصور است: نخست آنكه توفان ايرما پس 
از درنورديدن ايالت فلوري��داي امريكا از قدرتش 
كاسته شده اس��ت. دوم، پالايشگاه هاي امريكايي 
حاش��يه خليج مكزيك به س��رعت در حال احيا 
پس از توفان هاروي هستند و ظرفيت توليد آنها 
رو به افزايش اس��ت. ام��ا مهم ترين دليل افزايش 
قيمت نفت را مي توان واكنش بازار به تصميمات 
احتمال��ي اوپك در نشس��ت ماه جاري دانس��ت. 
»تعادل« در گزارش زير هر يك از اين موارد را به 

تفصيل بررسي كرده است. 
س��قوط قيمت هاي آتي نف��ت در روز جمعه، 
ناش��ي از اين تصور بود كه توفان قدرتمند ايرما، 
خس��ارت هاي بس��ياري بر جاي خواهد گذاشت 
و تقاض��اي نف��ت در منطقه فلوريدا را به ش��دت 
تضعيف خواهد كرد. با اين حال هم اكنون سرعت 
توفان ايرما تضعيف شده و به حدود 120كيلومتر 
در ساعت رسيده است. سرعت اين توفان در زمان 
عبور از جزاير جنوب ش��رقي امري��كا به بيش از 
240كيلومتر هم رسيده بود. اين توفان پس از آن 
آرام گرفت كه يك ش��نبه در پي بارش باران از بار 
آن كاس��ته شد. هرچند ايالات سر راه توفان ايرما 
داراي پالايش��گاه  برجسته يي نيستند، اما با توجه 
به جمعيت س��اكن و از منظر تقاضا براي حمل و 
نقل يكي از اثرگذارترين ايالت هاي امريكا بر بازار 

جهاني به حساب مي آيند. 
توفان ايرما براساس برآوردهاي بلومبرگ منجر 
ب��ه اختلال زندگي 4.5ميليون نفر از ش��هروندان 
فلوريدا شده، روند عبور و مرور كشتي هاي حمل 
نفت را مختل ك��رده و 6هزار جايگاه پمپ  بنزين 
را تعطي��ل كرده اس��ت. با اين ح��ال خرابي هاي 
ايرم��ا و همچني��ن كاهش تقاضاي ناش��ي از آن 
كمتر از ح��د انتظار بوده و اكن��ون بازار در حال 
احياي قيمت هايي اس��ت كه روز جمعه و در پي 
نگراني ها سقوط كرده بودند. ميزان سقوط قيمت 
نفت روز جمعه در 2 ماه گذش��ته بي سابقه بود و 
فعالان بازار بر اين باور بودند كه تقاضاي بنزين و 
س��اير سوخت هاي حمل ونقل نيز به شدت كاهش 

خواهد يافت. آمريتا س��ن، تحليلگر ارشد نفت در 
موسسه مش��اوره انرژي اسپكت در يك مصاحبه 
تلويزيون��ي درباره اثر توفان ايرم��ا بر بازار جهاني 
ب��ه اظهارنظ��ر پرداخت: »مق��داري تقاضا از بين 
خواهد رفت. واضح اس��ت ك��ه فلوريدا يك مركز 
بزرگ تقاضاي بنزين است. با اين حال، با توجه به 
آنكه خسارت ها به بزرگي انتظارات نيست، ميزان 

كاهش تقاضا هم نسبتا اندك خواهد بود.«
با وج��ود اي��ن تحليلگران گلدمن س��اكس از 
وجود نيرويي منف��ي در بازارهاي مبادلات نفتي 
خب��ر مي دهند. آنها اين گونه اس��تدلال مي كنند 
ك��ه توفان ايرم��ا همچنان در حال آس��يب زدن 
به مي��زان تقاضاي نف��ت امريكاس��ت، اما اثري 
بر توليد نخواهد داش��ت. اي��ن وضعيت منجر به 
افزاي��ش قابل توجه ذخاير تجاري خواهد ش��د و 
اثر منفي آن را بايد در ادامه مش��اهده كرد. ادامه 
گشايش واحدهاي پالايشگاهي تگزاس و لوئيزيانا 
از ديگ��ر عوامل افزايش تقاضاي ب��ازار جهاني و 
تقويت قيمت نفت در روز گذشته بوده است. در 
حالي كه توفان هاروي 2 هفته پيش باعث ش��ده 
بود تا حدود يك چهارم از ظرفيت پالايش��گاهي 
ايالات متحده تعطيل شود، هم اكنون اين رقم به 
6درصد از كل ظرفيت پالايشگاهي كاهش يافته 
اس��ت. البته نمي توان از اين حقيقت چشم پوشي 
كرد ك��ه در پي توف��ان هاروي، مي��زان واردات 
نفت خام از اس��كله هاي سواحل خليج مكزيك به 
كمترين سطح خود از سال 1990 به بعد رسيد، 
با اين حال بازگش��ت پالايشگاه ها، خطوط لوله و 

تاسيسات دور از دريا در حال بازگرداندن واردات 
نفت امريكا به حالت قبلي است. 

 كاهش توليد نفت اوپك
روز يك ش��نبه و در تعطيلي بازارهاي جهاني 
مبادلات نفتي، گزارش تحقيقات نفتي موسس��ه 
تامس��ون رويترز انتشار يافت كه نشان از كاهش 
عرضه نفت خام اعضاي اوپك داش��ت. براس��اس 
اين گ��زارش، توليد نفت اوپك در ماه آگوس��ت 
به كمترين رقم پس از ماه آوريل رس��يده است. 
هر چند حجم عرضه اين س��ازمان در بازه زماني 
ژانوي��ه تا آگوس��ت 2017 هنوز بيش��تر از دوره 
مشابه پارس��ال است، اما انتش��ار آمار مربوط به 
كاه��ش توليد نف��ت اوپك در ماه آگوس��ت، اثر 
رواني مثبت خود را بر بازارهاي جهاني گذاش��ته 
و افزايش قيمت نفت در همان س��اعات ابتدايي 

ديروز را بايد ناشي از اين موضوع دانست. 
گزارش موسسه تامسون رويترز حكايت از اين 
دارد كه صادرات نفت خام س��ازمان كش��ورهاي 
صادركنن��ده نفت )اوپ��ك( در ماه آگوس��ت به 
25ميليون و 190هزار بش��كه در روز رسيده كه 
پايين ترين رقم از ماه آوريل تاكنون بوده اس��ت. 
اين كاهش در حالي محقق ش��ده كه توليد نفت 
اعض��اي خاورميانه يي اوپ��ك، در مجموع حدود 
200 هزار بشكه در روز افزايش يافته است. البته 
روز يك ش��نبه گزارش��ي از پلاتز اويل هم انتشار 
ياف��ت كه آن هم حاكي از انتظ��ار كاهش توليد 

اوپك در ماه آگوست است. 

 تمديد توافق اوپك
وزارت ان��رژي عربستان س��عودي اعلام كرد: روز 
جمعه وزير انرژي اين كش��ور با همتايان ونزوئلايي 
و قزاقس��تاني خود درب��اره تمدي��د احتمالي توافق 
كاه��ش توليد نفت پس از پايان مدت آن در مارس 
س��ال 2018 گفت وگو كرده اس��ت. اوپك و س��اير 
توليدكنندگان شامل روسيه با هدف كاهش ذخاير 
جهان��ي نفت و حمايت از قيمت ها موافقت كرده اند، 
توليدش��ان را تا مارس س��ال ميلادي آينده حدود 
1.8ميليون بش��كه در روز كاهش دهند. در آستانه 
نشست 173ام اوپك تمديد اين توافق براي سه ماه 

ديگر مورد بحث قرار گرفته است. 
وزارت انرژي عربستان درباره ديدار خالد الفالح، 
ب��ا قناع��ت بوزومبايف، وزي��ر انرژي قزاقس��تان در 
بيانيه ي��ي اعلام كرد: هر دو كش��ور موافق بودند كه 
بررس��ي گزينه تمديد توافق كاه��ش توليد پس از 
سه ماهه اول س��ال 2018 با توجه به وضعيت بازار 

مناسب خواهد بود. 
ديدارهاي فالح در آس��تانه ش��امل ملاقات با با 
اولوخي��و دل پين��و، وزير نفت ونزوئ��لا نيز بود. دو 
طرف در اين ديدار بر اهميت باز نگهداش��تن همه 
گزينه ه��ا از جمله تمديد احتمال��ي توافق كاهش 
توليد پس از پايان آن در س��ه ماهه نخس��ت سال 
2018 تواف��ق كردن��د. دل پين��و روز جمعه گفته 
ب��ود: ذخاير نف��ت جهاني بس��يار بالا مان��ده و از 
توليدكنندگان درخواس��ت كرده بود معافيت هاي 
اعطا ش��ده به كش��ورهايي مانند ليبي و نيجريه و 
تاثي��ر اين معافيت ها بر بازار را م��ورد بازبيني قرار 

دهند. روز پنج شنبه هم مسوولان نفتي عربستان و 
روسيه از توافق دو كشور براي تمديد توافق كاهش 
توليد اوپك س��خن گفته بودند. ديدار و گفت وگوي 
روس��اي جمهور ايران و ونزوئلا در روز يك شنبه هم 
به اين نتيجه رس��يده بود كه تواف��ق كاهش توليد 
اوپ��ك، نتيجه بخش بوده و اين سياس��ت بايد ادامه 

پيدا كند. 

 فشار بر نيجريه
از ديگر اقدامات احتمالي اوپك كه در هفته هاي 
گذش��ته، صحبت هاي بس��ياري پيرامون آن شده، 
فش��ار بيش��تر اين س��ازمان بر نيجريه براي كاهش 
توليدات��ش اس��ت. در يك��ي از جديدتري��ن اي��ن 
گمانه زني ه��ا، گاردي��ن انگلس��تان عن��وان كرد كه 
احتمالا در نشس��ت 22 س��پتامبر سازمان اوپك در 
وين اتريش، به نيجريه فش��ار بيشتري وارد خواهد 
ش��د تا مي��زان توليد نفتي 1.8 در ه��ر روز خود را 

كاهش دهد. 
براس��اس اين گزارش، هم اكن��ون اكثر اعضاي 
اوپ��ك معتقدند ك��ه صلح نس��بي در دلتاي نيجر 
منجر به آن ش��ده ك��ه توليدات ملي اين كش��ور 
افزاي��ش يافت��ه و احتمالا به بي��ش از 1.8ميليون 
بش��كه در روز هم رس��يده اس��ت. اي��ن موضوع را 
داده ه��اي جمع آوري ش��ده از مناب��ع ثانويه اوپك 
تاييد مي كنند. نيجريه تاكنون در مقابل درخواست 
كاهش توليد نفت��ي مقاومت كرده و توليدات خود 
را پايين ت��ر از 1.8ميلي��ون بش��كه در روز عن��وان 
كرده اس��ت. امانوئل كاچيك��وو، وزير نفت نيجريه، 
داده هاي مطرح شده درباره ميزان توليد اين كشور 
را نادرست خوانده است. در هر صورت وزير نيجريه 
هم به اجلاس بعدي وزراي نفتي كش��ورهاي عضو 
اوپك و كشورهاي غيرعضو خواهد آمد تا به تشريح 
آينده توليد نفت نيجريه بپردازد. براساس انتظارات 
از نيجريه پرس��يده خواهد شد كه توليد نفت خود 
در 2 تا 9 ماه آينده را چگونه ارزيابي مي كند. زماني 
كه اين موضوع روش��ن شود، نشس��ت وزرا در اين 
م��ورد تصميم گيري خواهد كرد كه تعيين س��قف 

توليد براي نيجريه هم اعمال شود يا خير. 
براساس برآوردهاي اوپك، توليد نفت حال حاضر 
نيجريه به يك ميليون و 700هزار در روز مي رسد و 
300هزار بش��كه هم ميزان توليد ميعانات آن است. 
اين كشور از ماه آگوست تحت فشار براي حضور در 
جلسات كميته نظارت بر توليد اوپك نبوده و بدون 
تعه��د به برنامه هاي كاهش تولي��د به فعاليت نفتي 
خود ادامه داده اس��ت. در هر صورت براساس گفته 
منبع آگاه گاردين در اوپك، اين س��ازمان به دنبال 
آن اس��ت كه مانع از افزاي��ش توليد نفت نيجريه به 
بالاتر از 1.8 ميليون بشكه در روز شود و در صورت 
حضور نيافتن وزير نفت اين كشور در نشست وزراي 
اوپك، اين موضوع برداش��ت خواهد شد كه نيجريه 
قصد محدود كردن توليدات خود و همكاري با اوپك 

در برنامه كاهش توليد را ندارد. 
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نوبت دوم

خانه ملت|
عضو كميسيون انرژي مجلس معتقد است نبايد 
نفت را به ثمن بخس در اختيار چيني ها قرار داد و 

ريل بي كيفيت وارد كشور كرد. 
حسن بهرام نيا با اش��اره به اعلام اخبار مبني بر 
معامله نفت با ريل ب��ا چين گفت: نگاه به صادرات 
ب��ا توجه ب��ه وضعيت اقتصادي كش��ور نگاه مثبتي 
بوده اما بايد تمام ش��رايط مردم و كش��ور در بخش 
صادرات ملاحظه ش��ود و تنها موضوعات سياس��ي 

مباحث صادراتي را تحت الشعاع قرار ندهد. 
عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي با 

بيان اينكه دولت چين به دنبال منافع خود اس��ت، 
افزود: با ص��ادرات نفت به چي��ن و واردات ريل به 
كش��ور ارزش افزوده ناش��ي از منابع نفتي به جيب 
كشور چين مي رود و اشتغالي كه بايد از اين طريق 
در ايران ايجاد شود در كشور چين ايجاد مي شود. 

نماين��ده نهاوند در مجلس ش��وراي اس��لامي با 
اش��اره به اينكه واردات ريل از چين زنجيره ارزش 
افزوده را در كشور از بين مي برد، ادامه داد: در حال 
حاضر از كشور روسيه نيز ريل وارد كشور مي شود، 
لذا بايد بر اين قرارداد منطقي حاكم شود كه منافع 
ملي، اشتغال و توليد داخلي تحت الشعاع قرار نگيرد 

و نفت كش��ور به فروش برس��د. وي ب��ا بيان اينكه 
اگر چيني ها حاضر نيس��تند نف��ت ايران را در برابر 
ارز بخرند نفت به ساير كش��ورها فروخته مي شود، 
يادآور ش��د: »ايجاد اشتغال و ارزش افزوده بايد در 
فروش نفت در نظر گرفته شود و نبايد سرمايه ملي 
به ثمن بخس در اختيار ساير كشورها قرار گيرد.«

بهرام نيا با اش��اره به اينكه يكي از مس��ائل مهم 
در واردات ورود تكنولوژي به كش��ور اس��ت، افزود: 
س��رعت قطار در خطوط حمل و نقل ريلي بس��يار 
مهم اس��ت و با توجه به پيشرفت علم و تكنولوژي، 
مديريت زمان و مس��افت و اس��تفاده از تكنولوژي 

بسيار ضروري مي رسد لذا بايد ريلي خريداري شود 
كه مديريت زمان و مس��افت و مسائل اقتصادي در 

آن ديده شود. 
وي ب��ا بي��ان اينكه ن��وع ريل ه��اي وارداتي به 
داخل كش��ور بايد با يكديگر مقايس��ه ش��ود، ادامه 
داد: مي توان با توجه ب��ه تكنولوژي هاي موجود در 
داخل كش��ور كارگاه هاي ريل سازي را فعال كرد و 
با حمايت از توليد داخلي در كش��ور ايجاد اشتغال 
كرد، ل��ذا منافع مردم و كش��ور در مبادلات لحاظ 
ش��ود در غير اين صورت به منافع اقتصادي كشور 
آسيب وارد مي شود. عضو كميسيون انرژي مجلس 

شوراي اس��لامي تصريح كرد: نبايد نفت را به ثمن 
بخ��س در اختيار چيني ها قرارداد و ريل بي كيفيت 

وارد كشور كرد. 

مخالفت با واردات ريل از چين در ازاي فروش نفت

گروه انرژي|
اگر زماني سدس��ازي در ايران به نمادي از توسعه و 
پيش��رفت كشور نشان داده مي ش��د، در سال هاي اخير 
برخ��ي از اين س��ازه هاي عظيم تبديل ب��ه نمادي براي 
تخريب محيط زيس��ت شده اند. هنوز حاشيه هاي مربوط 
به س��د گتوند به پايان نرس��يده كه اين بار سد هراز در 

شمال كشور خبرساز شده است. 
موقعي��ت س��د ه��راز در اس��تان مازن��دران و در 
20كيلومت��ري جنوب آمل قرار دارد. براس��اس اطلاعات 
منتشر شده در پايگاه اطلاع رساني شركت مديريت منابع 
آب ايران، پيمانكار اين طرح قرارگاه خاتم الانبيا و موسسه 
سيدالشهدا و مشاور آن شركت مهاب قدس است. هدف 
از س��اخت اين س��د، تامين آب كش��اورزي و توليد برق 
عنوان ش��ده است. قرار اس��ت با احداث اين سد سالانه 
645ميليون مترمكعب آب توس��ط اين سد تنظيم شود 
و يك نيروگاه با ظرفيت اس��مي 25م��گاوات نيز احداث 
ش��ود. س��د هراز از نوع خاكي  س��نگريزه يي با طول تاج 
377متر اس��ت كه حوزه اصلي آن دري��اي خزر و حوزه 
فرعي آن رودخانه هراز-قره سو است. ساخت اين سد در 
سال 1388 آغاز و پيش بيني مي شود كه در سال 1398 
به پايان برس��د. اما س��اخت اين سد از زماني حاشيه ساز 
شد كه گزارش هايي از سوي فعالان محيط زيست مبني 
بر مجاورت اين سد با دپوي دفن زباله عمارت و خطرات 

آلودگي آب سد به شيرابه هاي زباله ها منتشر شد. 
براس��اس برخي گزارش ها، فاصله س��د هراز تا مركز 
دپوي زباله ش��هر آمل كمتر از 5 كيلومتر است و امكان 
دارد ك��ه با آب گيري درياچه س��د، مركز دفن زباله ها را 

دربر گرفته و آب سد را آلوده كند. 
17ش��هريور س��ال ج��اري، حس��ين علي ابراهيمي 
كارنامي مديركل اداره محيط زيست استان مازندران، در 
گفت وگو با ايلنا، اعلام ك��رد كه وزارت نيرو درخصوص 
دپوي زباله عمارت، كوتاهي كرده است. وي در اين باره 
گفت: »هنگام دادن مجوز به ساخت سد هراز، اداره آب 
تعهدنامه يي را امضا كرد كه پيش از آبگيري سد، تكليف 
دپوي زباله عمارت مشخص شود و آن را به صورت كامل 

پاكسازي كنند. اما با نزديك شدن به زمان آبگيري سد، 
ش��اهد عملكرد ضعيف وزارت نيرو نسبت به تعهدشان 
هس��تيم. در حال حاضر محل دپ��وي عمارت به همان 
حالت قبلي باقي مانده و هيچ اقدامي در راستاي پاكسازي 

محل صورت نگرفته است.« 
كل  اداره  ك��ه  ك��رد  اع��لام  ابراهيمي كارنام��ي 
محيط زيست مازندران بارها در اين رابطه به وزارت نيرو 
و اداره متبوعش در اس��تان مازندران نامه ارسال كرده و 
تذكرات لازم را داده اس��ت اما هنوز ترتيب اثري به اين 
موضوع داده نش��ده اس��ت. وي از ورود دادستاني به اين 
موضوع خبر داد و گفت: »در حال حاضر دادس��تاني به 
عنوان مدعي العموم به قضيه ورود كرده و دس��تور داده 
در مح��ل عمارت، زباله يي تخليه نش��ود.« كار به جايي 
رسيد كه حتي حجت الاسلام جليل مرتضوي امام جمعه 
آمل نيز به اين موضوع واكنش نش��ان داد و اظهار كرد: 
»سد هراز در معرض دپوي زباله است و اميدواريم با رفع 

مشكل زباله، اين سد نيز رهايي يابد.«
در واكن��ش به اين حاش��يه ها روز گذش��ته محمد 
حاج رس��ولي ها مديرعامل ش��ركت مديري��ت منابع آب 
ايران، تلاش داش��ت تا از عملكرد وزارت نيرو در رابطه با 
س��د هراز دفاع كند. وي در وهله اول به ابهام موجود در 
رابطه با محل قرارگيري دپوي عمارت پاسخ داد و گفت: 
»مرك��ز دفن زباله آمل در حوضه آبريز س��د قرار دارد و 
ن��ه تنها در وضعيت فعلي بلكه پس از آبگيري نيز درون 

درياچه سد قرار نمي گيرد.« 
ام��ا در اين مي��ان مس��اله مهم تر، »زمان« اس��ت. 
مس��وولان و فعالان زيست محيطي ابراز نگراني كرده اند 
كه تخلي��ه دپوي زباله بايد حداقل چند س��ال زودتر از 
آبگيري س��د صورت بگيرد. اما پروژه س��د هراز در حال 
پيشرفت اس��ت و تكليف اين دپوي زباله هنوز مشخص 
نشده است. براس��اس آماري كه شركت مديريت منابع 
آب در پايگاه اطلاع رس��اني خود منتشر كرده است، در 
ح��ال حاضر پيش��رفت فيزيكي اين ط��رح به 64درصد 
رس��يده اس��ت و انتظار مي رود تا دو سال ديگر اين سد 
به بهره برداري كامل برس��د. البت��ه چهره هايي همچون 

مديرعامل ش��ركت آب منطقه يي مازن��دران يا نماينده 
مردم آمل در مجلس ش��وراي اس��لامي ابراز اميدواري 

كرده اند كه اين طرح تا پايان سال 97 به پايان برسد. 
ام��ا اظهارات��ي ك��ه دي��روز از زبان حاج رس��ولي ها 
منتش��ر شد، نش��ان دهنده اين بود كه سد هراز بيش از 
اي��ن حرف ها با بهره برداري كام��ل فاصله دارد. به گفته 
مديرعامل ش��ركت مديريت منابع آب ايران، براس��اس 
مجوز سال 90 سازمان محيط زيست، بايد 2 سال قبل از 
بهره برداري، وضعيت مركز دفن  زباله ها مش��خص و امور 
مربوط به سامان دهي و انتقال آن پيش از آبگيري صورت 
بگيرد. اما سد هراز به دليل مسائل اعتباري و مالي زودتر 
از سه يا چهار سال آينده به بهره برداري نخواهد رسيد. 

بنابراين به نظر مي رس��د توجيه مديران وزارت نيرو 
براي عدم پرداختن به تعيي��ن تكليف دپوي زباله آمل، 
پيش بيني آنها مبني بر زمان بر بودن اجراي س��د است. 
در صورت صحت اين مساله نيز بايد گفت كه اين توجيه 
پذيرفته نيست. مجوز سازمان محيط زيست براي 2 سال 
پيش از پايان طرح اس��ت و با توجه به پيش بيني وزارت 
نيرو براي پايان س��د تا س��ال 98، اكنون و در سال 96 
بايد اين دپوي زباله تخليه مي شد. از سوي ديگر هر چه 
فاصله زماني بين تخليه دپوي زباله و آبگيري سد بيشتر 

شود، احتمال سلامت آب بالاتر نيز مي رود. 
اما براساس اظهارات حاج رسولي ها، شركت مديريت 
منابع آب تازه از دي ماه س��ال گذش��ته براي بررس��ي 
وضعي��ت آلاينده هاي حوزه پيرامون س��د، مش��اوري از 
سوي شركت آب منطقه يي مازندران تعيين كرده است 
تا به بررسي اثرات منابع آلاينده بر كيفيت آب رودخانه، 
تعيين ايس��تگاه اندازه گيري برخط كيفيت مخزن، ارائه 
برنامه جامع و عملياتي در جهت سامان دهي مركز دپوي 
زبال��ه و... بپردازد.  حاج رس��ولي ها كيفيت آب ش��رب و 
مخاطرات زيست محيطي را خط قرمز وزارت نيرو دانست 
و افزود: تا قبل از تكميل اين مطالعات، تاييد آن از سوي 
سازمان محيط زيس��ت و اجراي كامل طرح، موردتاييد 
مشاور و سازمان براي پاكسازي حوزه آبريز، آبگيري اين 

سد براي تامين آب شرب صورت نخواهد گرفت. 

وقت كشي وزارت نيرو در تخليه دپوي زباله سد هراز

فاينانس 1.2 ميليارد دلاري 
روسيه در نيروگاه هرمزگان

ايرن�ا| قرارداد تامين مالي خارجي )فاينانس( به مبلغ 
يك ميليارد و 200 ميلي��ون يورو براي تامين مالي طرح 
نيروگاه حرارتي هرمزگان بين بانك صنعت و معدن و ونش 

اكونوم بانك روسيه )VEB( امضا شد. 
 اين قرارداد چهاردهم ش��هريور ماه با حضور نماينده 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران و نمايندگان شركت 
مادرتخصصي برق حرارتي در مس��كو به امضا رسيد. اين 
پروژه با بهره گيري از فاينانس يك ميليارد و 200 ميليون 
يورويي با وام دولت روس��يه طي پنج سال به بهره برداري 
خواهد رسيد و بانك صنعت و معدن بانك عامل اختصاص 
اين تس��هيلات خواهد بود كه راه را ب��راي همكاري هاي 
آتي بين دو كش��ور ايران و روس��يه به وي��ژه تامين مالي 
پروژه ه��ا هموارتر كرده اس��ت. در جري��ان گفت وگو هاي 
انجام شده بانك VEB روسيه تمايل خود را براي اعطاي 
وام كوتاه مدت يك س��اله، وام هاي بلندمدت بدون پوشش 
بيمه يي EXIAR و ضمانتنامه دولتي، تنها بر اساس رتبه 
اعتباري بانك صنعت و معدن نيز اعلام كرده است. چندي 
پيش ني��ز قرارداد تامين مالي برقي س��ازي قطار تهران - 
مش��هد بين بانك صنعت و مع��دن و اگزيم بانك چين به 

مبلغ يك ميليارد و 500 ميليون دلار به امضا رسيده بود.
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عكسروز

عكس:AFP خساراتتوفان»ايرما«بهكوبا

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

روايت»پاموك«ازتاثير»شاهنامه«بررمانش
»اورهان پاموك« نويسنده تركیه يي برنده نوبل ادبیات در جديدترين مصاحبه اش از مقايسه »شاهنامه« فردوسي و »شاه اديپ« 
سوفوكل و تاثیر اين دو اثر كلاسیك بر رمان جديد خود »زني با موهاي قرمز« صحبت كرده است.  به گزارش ايسنا، »اورهان پاموك« 
نويسنده رمان هايي چون »برف«، »نام من سرخ« و اخیرا »زني با موهاي قرمز« است كه سال ۲۰۰۶ جايزه نوبل ادبیات را دريافت كرد. 
او علاوه بر اينها چندين كتاب ديگر در زمینه مقاله و آثار غیرداستاني درباره كشورش تركیه منتشر كرده كه اكثرا در مجله »نیويوركر« 
به چاپ مي رسند.  پاموك از جمله چهره هايي است كه بارها به خاطر صحبت كردن درباره آزادي بیان از سوي دولت تركیه مورد انتقاد 
قرار گرفته و حتي پايش به دادگاه باز شد. نسل كشي ارمني ها و رويكرد ترك ها در مقابل كردها از ديگر مباحث حاشیه داري است كه 
اين نويسنده به آنها مي پردازد.  اورهان پاموك ۶۵ ساله چند هفته پیش جديدترين رمانش يعني »زني با موهاي قرمز« را روانه بازار 
كرد. داستان اين كتاب درباره يك چاه كن و شاگردش در شهري خارج از استانبول است كه روابط شان به هم مي خورد. »پاموك« در 

اين رمان هم به موضوعاتي چون تاريخ تركیه، فاصله بین جامعه شهري و روستايي و روابط بین نسل ها پرداخته است. 

چهرهروز

نگاهيبهآمارمسافرانكشتيهايكروزومهمترينمقاصدسفرها

گشتوگذاربرآبهاياقيانوس
گروهگوناگون همزمان با اوج  گرفتن 
حمل ونقل دريايي، شركت هاي فعال در 
بازارهاي حمل ونقل، برنامه هاي بسیاري 
براي بهبود كیفیت س��فرهاي دريايي براي مسافران 
ارائه كردن��د. از آنجا كه مدت س��فرهاي دريايي در 
بهترين ش��رايط بی��ش از 4 روز بود، نی��از به منابع 
عظیم س��وخت، فضاي چنداني براي خدمات لوكس 
باقي نمي گذاش��ت. بر اين اس��اس، در میان س��اير 
ناوگان حمل ونقل، تنها افرادي به س��فرهاي دريايي 
روي  مي آوردند كه علاقه مند اين گونه سفرها بودند. 
كاهش مسافرت هاي دريايي، ش��ركت هاي فعال در 
حمل ونقل را وادار به تجهیز كش��تي هاي مس��افرتي 
كرد. كشتي هاي كروز، از مهم ترين دستاوردهاي اين 

شركت ها براي رشد مسافرت هاي دريايي بود. 
طبق آمار به دست آمده، سفرهاي كروز، در سراسر 
جهان به سرعت در حال رشد است. انجمن بین المللي 
ك��روز پیش بیني كرده ك��ه در س��ال ۲۰17، حدود 
۲۵.8میلیون مس��افر در سراسر جهان از كشتي هاي 
ك��روز براي س��فرهاي خ��ود در تعطیلات اس��تفاده 
خواهن��د ك��رد. اين تع��داد ح��دود 1.1 میلیون نفر 
نسبت به س��ال گذشته میلادي افزايش داشته است. 
براس��اس گزارش هاي به دست آمده، در سال ۲۰1۶، 
امريكايي ها، بیشترين مس��افران كشتي هاي كروز را 
تشكیل مي دادند. در اين سال، حدود 11.۵۲میلیون 
شهروند امريكايي، كشتي هاي كروز را به عنوان وسیله 
حمل و نقل خود براي سفرها انتخاب كردند. گزارش ها، 
بزرگ ترين كش��تي كروز در جه��ان را متعلق به اين 
كش��ور معرفي كرده اند كه در ايالت فلوريدا مس��تقر 
اس��ت. ظرفیت اين كش��تي امريكايي بیش از ۵هزار 
مسافر است كه در زمان ساخت )سال ۲۰14( ركورد 

جديد حمل مسافر را ثبت كرده است. 
چین، با اختلاف بسیاري از امريكا، رتبه دوم را در 
استفاده از كش��تي هاي كروز به خود اختصاص داده 
اس��ت. در اين كشور در سال گذشته میلادي حدود 
۲.1۰میلیون نفر، با اين كش��تي، مسافرت كرده اند. 
طبق گزارش هاي به دس��ت آمده، در س��ال میلادي 
جاري، ممكن است اين سفرها با افزايش قابل توجهي 
روبه رو باشد؛ چراكه امريكا، براي توسعه فعالیت هاي 

خ��ود، دو برند مطرح از خطوط كش��تیراني خود را 
براي فعالیت در بازارهاي چین تا پايان سال ۲۰17، 

روانه اين كشور آسیايي كند. 
هامب��ورگ، يكي از زيباترين بنادر قديمي اروپا را 
دارد. اين موقعیت باعث ش��ده كه سفر با كشتي هاي 
كروز در آلمان بس��یار مورد توج��ه قرار گیرد. طبق 
آماره��اي به دس��ت آمده، در اين كش��ور در س��ال 
۲۰1۶، حدود ۲.۲میلیون مس��افر، اين كش��تي هاي 
تفريحي را به عنوان وسیله حمل ونقل خود براي سفر 

انتخاب كرده اند. 
به دلیل موقعیت جغرافیايي بريتانیا، كش��تیراني 
يك��ي از مهم ترين گزينه ه��اي تج��ارت بین المللي 
در اين كش��ور است. بر اين اس��اس، اتاق كشتیراني 
بريتانیا، برنامه هاي بس��یاري براي ارتقاي حمل ونقل 
دريايي ارائه داده است. علاوه بر اين، بريتانیا در میان 
كش��ورهايي قرار دارد كه در سال ۲۰1۶، بیشترين 
مس��افرت هاي كشتي كروز را داشته است. طبق آمار 
به دست آمده، در سال گذشته میلادي، در اين كشور 
حدود 1.89 میلیون نفر، خطوط كش��تیراني كروز را 
براي س��فرهاي خود انتخاب كرده ان��د. هر چند كه 
طبق پیش بیني هاي صورت گرفته، خروج بريتانیا از 
اتحاديه اروپا، ممكن اس��ت كاه��ش قابل توجهي در 

اين مسافرت هاي دريايي ايجاد كند. 
اس��ترالیا از ديگر كش��ورهايي است كه پیشرفت 
قابل توجه��ي در خطوط كش��تیراني ك��روز به  ثبت 
رسانده است. در سال ۲۰1۶، اين خطوط حمل ونقل، 
حدود ۲1 درصد رش��د كردند و موفق به جابه جايي 
۲9.1میلیون مسافر استرالیايي  شدند. طبق گزارش 
اتحادي��ه بین الملل��ي خطوط كش��تیراني كروز، اين 
مقدار رش��د، بیشترين سطح رشد ثبت شده تاكنون 

در بازار كشتي هاي كروز استرالیا بوده است. 
 براساس آمارهاي به دست آمده، در سال ۲۰1۶، 
كارايی��ب و مديتران��ه مهم تري��ن مقاصد س��فرهاي 
خطوط كش��تیراني كروز بودند. آس��یا و اروپا نیز با 
11.1 و 9.۲درصد از س��هم مس��افرت هاي دريايي با 
كش��تي هاي كروز، به ترتیب مقاصد بعدي مسافران 
به ش��مار مي رفتند. اس��ترالیا و نیوزيلن��د نیز با ۶.1 
درصد از سهم خطوط كشتراني، آخرين مقاصد اين 

مسافرت ها بودند. 
برخلاف س��اير خطوط كش��تیراني اقیانوسي كه 
مس��افران را از ي��ك نقط��ه به نقطه ي��ي ديگر روي 
آب هاي اقیانوس منتقل مي كنند، خطوط كشتیراني 
كروز، مس��افرت هاي رفت  و برگشتي را روي كشتي 

در دوره هاي مختلف چند روزه ترتیب  مي دهند. 

آمارنامه

ميراثنامهديدگاه

دولتدوازدهموحمايتازتوليداتفرهنگي
شبكهرسانهايكشور

 س�ارينادش�تياين روزها موج بزرگي از تلاطم در زندگي افراد نس��ل جوان 
ديده مي شود كه به تصوير كشیدن آن به گونه يي كه با ديدگاه و باورهاي جوانان و 
نوجوانان خوش بیايد، كار دشواري است. چندي است كه گروهي با در نظر گرفتن 
همین نیاز به پا خواسته اند تا از زبان هم نسلان خود با نگاهي همسو به اين دسته 
از مش��كلات اجتماعي بپردازند. سريال تهران، نخستین سريال ژرف نگر مطرح در 
صفحات مجازي است كه با بینشي قوي قدم در طرح اين قبیل دغدغه ها نهاده و 
شايد اندكي تلاش دارد تا انديشه ها و نظرهاي موجود پیرامون اين موضوع را براي 
كساني كه در پي فرصتي دوباره هستند به تصوير بكشد. اين سريال به همراهي تیم 
جوان و كارگرداني پوريا تكاور س��عي در ايجاد نگرشي نو و البته تحولي نه چندان 
دور از دس��ترس دارد و چه بس��ا همراهي و حمايت بیشتر از اين دسته فعالیت ها 
بتواند زمینه ساز توسعه نگرش هاي سازنده بیشتري در پويايي نسل جوان فعال در 
حوزه رسانه يي كشور شود.  فصل سوم اين سريال هم اكنون در حال تولید است و 
با تلاش كارگردان و عوامل فیلم، فصل هاي اول و دوم آن چند ماه قبل تولید و در 
ش��بكه مجازي )اينستاگرام( منتشر شده است. بي شك علاقه مندان به اين سريال 
مي توانن��د با نام »teh _ runn« آن را در صفحات اجتماعي دنبال كنند. به بیان 
ساده شايد همراهي با مضمون اين سريال كه »يك پويش مي تواند زندگي شما را 
عوض كند«، پشتوانه يي باشد براي ادامه اين دسته از فعالیت ها و امید براي ايجاد 
تحول��ي نوين در آينده يي نزديك. انتظار منطقي اين اس��ت كه در دولت دوازدهم 
وزارت فرهنگ بتواند در راس��تاي افزاش غناي فرهنگي و توجه به نیازهاي نس��ل 
جوان در جهت توس��عه مباحث فرهنگي مناسب و مطلوب جوانان از تولید و ارائه 
چنین سريال هايي حمايت كرده و زمینه آشنايي هرچه بیشتر نسل جوان كشورمان 

با چنین فعالیت هايي را فراهم كند. 

بازگشت446شيءتاريخيبهايران
 در چندين ماه گذش��ته اخب��ار متعددي 
از بازگرداندن آثار تاريخي ايران از كش��ورهاي 
خارجي منتشر شده بود؛ اخباري كه گاه موجي 
از امیدواري را ب��راي میراث   فرهنگي به دنبال 
داش��ت و گاهي نگراني هايي را براي مسوولان 
اين س��ازمان ايجاد مي ك��رد.  ديروز، مديركل 

موزه ملي در خبري اعلام كرد كه اين موزه به عهد خود وفا كرده و 44۶ شي ء تاريخي 
ايران، به كش��ور بازگردانده شد. طبق گزارش هاي به دست آمده، اين اشیا در سال هاي 
گذش��ته به كشورهاي ديگر قاچاق ش��ده بود و پیگیري و تلاش براي بازگرداندن آثار 
تاريخي ايران، از رسالت هاي مهم سازمان میراث  فرهنگي به شمار مي رفت. سال گذشته، 
محمدرضا كارگر مديركل امور موزه ها و اموال منقول تاريخي، گفته بود: »افراد بسیاري 
هس��تند كه از وجود اشیاي تاريخي ايران در موزه هاي خارجي ابراز تعجب مي كنند و 
انتظار بازگرداندن اين اشیا را دارند، اما متاسفانه بازگرداندن اين آثار بسیار زمانبر است و 
فرآيند دشواري دارد.«  با وجود چالش هايي كه پیش روي سازمان میراث  فرهنگي براي 
بازگرداندن آثار تاريخي ايران بود، مديركل موزه ملي ايران اعلام كرد: 44۶ شيء تاريخي 
بعد از حضوري چهار ماهه در شهر بنُ آلمان براي حضور در نمايشگاه »ايران، فرهنگ 
كهن بین آب و بیابان« 1۵ شهريور به موزه ملي ايران بازگردانده شدند.  او در تشريح 
مراحل بازگشت آثار نیز توضیح داد: آثار نمايشگاه در روز چهارشنبه گذشته 1۵ شهريور 
پس از ورود به كش��ور به موزه ملي ايران منتقل ش��د و نماينده گمرك در محل موزه 
ملي ايران مجموعه را ارزيابي و گزارش وضعیت همه آثار تكمیل و س��لامت آثار تايید 
شد.  جبرئیل نوكنده، تاكید كرد: با توجه به اينكه تعدادي از آثار مربوط به استان هاي 
خوزستان، كرمان، اصفهان و آذربايجان غربي هستند، برنامه ريزي براي بازگشت آثار به 
استان هاي مبدا از هفته هاي آينده صورت خواهد گرفت و آثار موزه ملي ايران نیز تحويل 

امناي اموال مربوطه خواهند شد. 

تاريخنگاري

از سينماتوگراف اندازى مظفر الدين شاه تا روز ملي سينما
نامگذاري روز س��ینما در تقويم رس��مي ايران، فراز و 
نشیب هاي بس��یاري داشت. نخستین جشن خانه سینما 
19 تیرماه س��ال 137۶ برگزار ش��د. در آن زمان، موضوع 
»روز سینما« در جلسات مطرح و مقرر شد كه يك روز از 
سال با عنوان »روز ملي سینما« نامگذاري و جشن سینما 
همزمان با آن روز برگزار شود. بعد از بررسي اين طرح، قرار 
شد 31 ارديبهشت هر سال را به عنوان »روز ملي سینما« 
اعلام كنند و در صورت موافقت ش��وراي عالي فرهنگ و 
تصويب مجلس ش��وراي اسلامي، هر س��ال ، جشن خانه 

سینما همزمان با اين روز برگزار شود. 
در نهايت بهمن س��ال 78، روز سینما ۲1 شهريورماه 
اعلام ش��د و سال 1379، ۲1 شهريور به عنوان »روز ملي 
سینما« شناخته شد و جش��ن خانه سینما همه ساله در 
اين روز برگزار مي شود. اين جشن، همزمان با بزرگداشت 
صدمین سال ورود س��ینما به ايران برگزار شد. به روايت 
تاري��خ، مظفر الدين ش��اه، بان��ی ورود نخس��تین دوربین 
فیلمبردارى و نمايش فیلم بود و نخستین فیلمبردار ايرانی 

نیز ابراهیم  خان عكاس باشی محسوب می شود. 
ب��رادران لومی��ر، در دس��امبر 189۵ دس��تگاهی 
راه اندازي كردند كه س��ینماتوگراف نام داش��ت. اين 
دستگاه پیچیده، عكس هاى متحرك را نشان می داد. 
برادران لومیر با چرخاندن دس��ته يي روي دس��تگاه، 
آن عكس ه��اى متح��رك را روى پرده يی س��فید به 
نمايش می گذاش��تند. آنها پس از استقبال پاريسی ها 
از س��ینماتوگراف، نمايندگانی به كشورهاى مختلف 

فرس��تادند تا مردم آن كشورها را با اين دستگاه آشنا 
كنند. اما ايران دوره قاجار در میان اين كشورها نبود.  
مظفر الدين ش��اه در فروردين سال 1۲79 از تهران به 
مقصد اروپا حركت كرد. در اين سفر بود كه با سینما 
آش��نا شد. در س��فرنامه مظفرالدين ش��اه آمده است 
كه ش��اه روز يك ش��نبه هفدهم تیر 1۲79 به اتفاق 
میرزا ابراهیم خان عكاس باش��ی به تماش��اى دستگاه 
سینماتوگراف و لانترن ماژيك رفته است. اين حادثه 
پنج سال پس از رواج اختراع برادران لومیر در پاريس 

رخ داد؛ )ش��اه اين دوربین را اش��تباها سینماتوگراف 
می نامید(. 

در هفته بعد، مظفرالدين ش��اه دوباره به ديوار س��ینما 
رفت. حدود يك ماه پس از نخستین ديدار مظفرالدين شاه 
با سینما در سه شنبه ۲3 مرداد 1۲79 در شهر اوستاند در 
ساحل دريا در بلژيك، جشن روز عید گل برگزار شد و میرزا 
ابراهیم خان عكاس باش��ی مشغول سینماتوگراف اندازى از 
 شاه شد.  در بزرگداشت صدمین سال ورود سینما به  ايران،

 ۲1 شهريور به عنوان روزي نمادين وارد تقويم شد. 

بازارهنر

حاشيه

55جايزهفيلم»ونيز«دركارنامهايران

هر2ساعتو18دقيقهيكخودكشي

 تعداد جوايزي كه س��ینماي ايران طي 
74دوره برگزاري جش��نواره بین المللي فیلم 

ونیز كسب كرده به عدد ۵۵ رسید. 
هفتادوچهارمین دوره جشنواره بین المللي 
فیلم ونیز در حالي به كار خود پايان داد كه 
سینماي ايران توانست چند جايزه به ويترين 
افتخارات خود در اين رويداد معتبر سینمايي 
اضافه كند.  فیلم »بدون تاريخ، بدون امضا« 
كه در بخش افق هاي جشنواره حضور داشت، 

موفق به كسب جايزه بهترين كارگرداني )وحید جلیلوند( 
و جايزه بهترين بازيگر مرد )نويد محمدزاده( ش��د و فیلم 
»آيه هاي فراموش��ي« س��اخته علیرضا خاتمي سینماگر 
ايراني نیز جايزه بهترين فیلمنامه، جايزه فیپرش��ي براي 
بهترين فیلم اول و جاي��زه اينترفیلم را به خود اختصاص 
داد تا مجموع جوايز كس��ب شده توسط سینماي ايران و 
س��ینماگران ايراني از جشنواره ونیز به عدد ۵۵ برسد.  به 
گزارش ايسنا، سینماگران ايراني تاكنون با 94 عنوان فیلم 
در 3۲ دوره از 74 دوره جشنواره فیلم ونیز حضور داشته اند 
كه 71 فیلم محصول س��ینماي ايران و ۲3 فیلم محصول 
ديگر كشورها بوده اس��ت. از 71 فیلم محصول ايران، ۶3 
فیلم از محصولات رسمي و داراي مجوز بوده و تنها 8 فیلم 

بدون مجوز به جشنواره ونیز راه پیدا كرده اند. 

س��ینماگران ايران��ي حض��ور يافت��ه در 
جش��نواره ونیز تاكن��ون ۵۵ جاي��زه از اين 
جشنواره دريافت داشته كه 4۲ جايزه براي 
محصولات تولید ش��ده در ايران و 13 جايزه 
ب��راي تولیدات ديگر كش��ورها بوده اس��ت. 
11داوري نی��ز براي س��ینماگران ايراني در 
بخش هاي مختلف جشنواره فیلم ونیز محقق 
شده است.  موفق ترين حضور سینماي ايران 
در ونیز در سال ۲۰۰۰ و در پنجاه و هفتمین 
دوره اين رويداد سینمايي رقم خورد و جعفر پناهي با فیلم 
»دايره« در بخش مس��ابقه رسمي حضور داشت و جايزه 
اصلي شیر طلايي بهترين فیلم جشنواره را براي سینماي 
ايران به ارمغان آورد. اين فیلم پنج جايزه ديگر نیز در ونیز 
دريافت كرد، جايزه فیپرش��ي، جايزه يونیسف، تقديرنامه 
كلیس��اي جهاني، جايزه بهترين بازيگر زن براي مجموعه 
بازيگران زن فیلم از طرف س��نديكاي ملي نويس��ندگان 
سینمايي ايتالیا و جايزه سرجیوترازاتي.  از ديگر جوايز مهم 
سینماي ايران در جشنواره ونیز مي توان به سه جايزه بزرگ 
هیات داوران، فیپرشي و هیات داوران جوان در سال 1999 
با فیلم »باد ما را خواهد برد« ساخته عباس كیارستمي و 
كسب جايزه بهترين فیلمنامه ونیز در سال ۲۰14 با فیلم 

»قصه ها« ساخته رخشان بني اعتماد اشاره كرد. 

آماره��اي مربوط به خودكش��ي در ايران نش��ان 
مي ده��د در ه��ر ۲س��اعت و 18دقیق��ه ي��ك نفر 

خودكشي مي كند و جانش را از دست مي دهد. 
بر اس��اس بانك جامع اطلس مس��ائل اجتماعي 
كش��ور در اي��ران می��زان مرگ ومیر مش��كوك به 
خودكش��ي در س��ال 94، حدود 4 ه��زار و ۲9 نفر 
بوده اس��ت. اين عدد بدين معناست كه در ايران به 
ازاي هر ۲س��اعت و 18دقیق��ه يك نفر جان خود را 
به علت خودكش��ي از دس��ت مي دهد، در واقع آمار 
اعلام ش��ده از سوي س��ازمان هاي پزشكي قانوني و 
نیروي انتظامي نیز بر بحراني نبودن خودكش��ي در 
كشور صحه مي گذارند، چراكه اين میزان پايین تر از 

میانگین جهاني خودكشي است. 
به گفته روزبه كردوني مديركل دفتر آس��یب هاي 
اجتماعي وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي، نكته 
مه��م و قابل بحث اينكه مرگ و میر خودكش��ي در 
كش��ور رو به كاهش اس��ت ولي اقدام به خودكشي 
بعض��ا در برخ��ي مناط��ق رو به افزايش اس��ت كه 
البته بررس��ي چرايي بروز اين نكته، نیازمند تحلیل 
دقیق تر از سوي جامعه شناسان و روانشناسان دارد. 
او در مورد میزان خودكش��ي در استان ها نیز به 
مهر گفته اس��ت: اطلس مسائل اجتماعي كشور نیز 

نقاط آس��یب خیز خودكشي را در كش��ور به خوبي 
نش��ان داده به طوري كه اس��تان ايلام طي 1۰سال 
اخیر بیشترين میزان خودكشي در كشور را به خود 
اختصاص داده اس��ت. میزان مرگ و میر خودكشي 
در ايلام در س��ال 94حدود سه برابر میانگین میزان 

مرگ و میر خودكشي در كشور است. 
ش��اخص  گزارش هاي جهاني نش��ان مي دهد كه 
الگوي جنسي خودكشي در كشور همانند اكثر نقاط 
جهان است كه طبق آن نرخ خودكشي در بین زنان 
كمتر از مردان بوده اس��ت. در واقع از بین متوفیان 
مرگ و میر مش��كوك به خودكشي حدود 7۰درصد 

آنها مرد و تنها 3۰درصد آنها زنان بوده اند. 

انتشار»هنرسراميكدرمعماريايرانقرنپانزدهم«
انتشارات دانشگاه پاريس- سوربن كتابي 
را با عنوان »سرامیك در معماري ايران قرن 
پانزدهم« با همكاري انجمن ايران شناس��ي 
فرانس��ه در ايران منتش��ر ك��رد.  به گزارش 
ايس��كانیوز، س��اندرا اوبه نويسنده اين كتاب 
به معرفي و بررس��ي هنر سرامیك معماري 
اي��ران در قرن پانزدهم میلادي، به ويژه دوره 
حكومت آق قويونلوها و قره قويونلوها پرداخته 
اس��ت.  نويسنده كتاب، پژوهشگر مركز ملي 

مطالعات علمي فرانس��ه و موسس��ه جهان ايران و هند در 
اينالكو پاريس و متخصص حوزه هاي تاريخ هنر در ايران و 
آسیاي مركزي، سرامیك و دكوراسیون معماري، هنر دوره 
گوركاني و دوره تركمن ها هس��تند.  اين اثر در هفت فصل 
مختلف به بررسي پیش زمینه هاي تاريخي، نماهاي موجود 
و مجموعه آث��ار معماري در ايران ق��رن پانزدهم پرداخته 
است.  او تزيینات و معماري اين دوران را )مانند مسجد آبي 
تبريز از دوره اس��لامي(، از ظرافت بالايي برخوردار دانسته 
و نیازمند يك بررس��ي درازمدت در تاريخ آن مي داند. اين 
بررسي خود مي تواند ش��امل جوانب گوناگون فني، ملي و 

تاريخ��ي باش��د. از جمله موانع و مش��كلات 
مطالعه جامع اين عرص��ه مي توان به نبودن 
منابع نگارش شده از اين دوران يا از بین رفتن 
آنها اشاره داشت. از آنجايي كه سیر تاريخ هنر 
ايران از فراز و نش��یب هاي بسیاري برخوردار 
است، نويس��نده بررس��ي جامع اين ادوار را 
امري ناممكن دانس��ته و به مطالعه بخشي از 
آن بسنده كرده اس��ت. مقطع تاريخي مورد 
مطالعه او به دوره آق قويونلوها و قره قويونلوها 
محدود مي ش��ود؛ دوره يي كه با افزاي��ش تاثیر تركمن ها، 
به وي��ژه در پايان قرن پانزدهم همراه بوده اس��ت. او اين دو 
قوم را از تركمن هاي فعلي )كشور تركمنستان( تمییز داده 
و هويتي مس��تقل براي آنها در نظر مي گیرد.  سرامیك در 
معماري ايران، به ويژه در قرن پانزدهم، يكي از نقاط عطف 
برجسته از توسعه خود را شاهد بوده است. مدت هاست كه 
تاريخ هنر، دو سلسله تركمن كه هريك به سهم خود بخش 
بزرگي از س��رزمین ايران را در اختیار داش��تند را فراموش 
كرده اس��ت. در واقع، مراكز هنري آنها باشكوه ترين مراكز 

در دوره خود بوده اند. 

ايرما؛كابوس
شركتهايبيمه

والاستريتژورنال:
 توفان سهمگین ايرما، 
با رس��یدن به فلوريدا، در 
ايالت،  چندين ش��هر اين 
خسارات سنگیني بر جاي 
گذاش��ت. به گ��زارش اين 
روزنامه، اداره هواشناس��ي 
را  توف��ان  اي��ن  امري��كا، 
درج��ه 4 و س��رعت آن را 
از ۲۰۰ كیلومت��ر  بی��ش 

در س��اعت اعلام كرده اس��ت. فرمان��دار فلوريدا، در 
روزهاي گذشته، دستور تخلیه بیش از ۶میلیون نفر 
را صادر كرد. طبق گزارش هاي به دس��ت آمده، اين 
بزرگ ترين عملیات تخلیه شهروندان در تاريخ امريكا 
به ش��مار مي رود. با ورود ايرما به فلوريدا، برق منازل 
بی��ش از يك میلیون خانوار نیز قطع ش��د. حاضران 
در مناطق توفان زده حجم خس��ارات را بسیار بالا و 
كم س��ابقه توصیف كرده اند. ش��هر میامي در ساحل 
جنوبي فلوريدا يكي از شهرهايي بود كه شديدترين 
بادهاي ايرما را تجربه كرده  اس��ت. هنوز آمار دقیقي 
از خس��ارات يا میزان تلفات اين توفان منتشر نشده، 
اما روز گذش��ته يك كارشناس در گفت وگو با شبكه 
»سي ان ان« توفان ايرما را »كابوس شركت هاي بیمه« 

توصیف كرد. 

نيويوركتايمز:
اين روزنامه در صفحه 
اول، گزارش��ي از حض��ور 
داعش  تروريس��تي  گروه 
در س��وريه منتش��ر كرده 
اس��ت. طبق اين گزارش، 
اي��ن گ��روه تروريس��تي، 
ب��ه روزه��اي پاياني خود 
در اي��ن كش��ور نزدي��ك 
مي شوند. پس از پاكسازي 

نیروهاي تكفیري در محورهاي حمص، ريف دمشق 
و حلب، اكنون مرزهاي شرقي سوريه و شهر ديرالزور 
در آس��تانه نابودي داعش ق��رار دارند. طبق گزارش 
نیويورك تايمز، پس از گذش��ت 3 س��ال، از اشغال 
خاك سوريه و عراق توسط گروه تروريستي داعش، 
اكنون اي��ن گروه در روزهاي آخر عمر خود به س��ر 
مي برد. در ماه هاي گذش��ته، بس��یاري از محورهاي 
نظامي داعش، دچار شكست شد. آنان با شكست در 
محورهاي حمص و بخش هايي از حما اكنون در حال 
مقابله با نیروهاي ارتش س��وريه و نیروهاي مردمي 
اين كش��ور در دروازه هاي شهر ديرالزور هستند. در 
چند روز گذش��ته، نیروهاي ارتش س��وريه در ادامه 
پیشروي هاي خود در ديرالزور موفق شدند در محور 
غربي فرودگاه نظامي اين ش��هر پیش��روي كرده و 
مواضع داعش را در ارتفاعات طرده هدف قرار دهند. 

واشنگتنپست:
ب��ا  ترام��پ  تواف��ق 
موجب  دموك��رات،  حزب 
نارضايتي جمهوري خواهان 

شده است.
به گ��زارش واش��نگتن 
ريیس جمه��وري  پس��ت، 
ب��ا  دي��دار  در  امري��كا 
قانونگذاران حزب دموكرات، 
بر س��ر بودجه سال آينده و 

همین طور تخصیص بودجه براي بازس��ازي بعد توفان 
هاروي، با اين حزب توافق كرده است. 

همچنین ترامپ پیشنهاد دموكرات ها را مبني بر 
افزايش س��قف بدهي دولت تا سه ماه آينده پذيرفته 
اس��ت. بس��یاري از گزارش ها نی��ز از توافق ترامپ با 
دموكرات ها در اصلاح قوانی��ن مالیاتي خبر داده اند. 
بع��د از اعلام اي��ن توافق، طرح كم��ك 8میلیاردي 
به آس��یب ديدگان توف��ان هاروي، ه��م در مجلس 
نماين��دگان راي آورد و انتظ��ار مي رود در س��نا نیز 
تصويب شود. جمهوري خواهان با ترديد و به  سردي 
درب��اره اي��ن توافق ريیس جمهوري ب��ا حزب رقیب 

واكنش نشان داده اند. 

كيوسك
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